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Šmar je -Sap , 8 . ju l i ja 2 0 0 4 - Praznovan je 500 - le tn i ce š o l e v Smar ju -Sapu j e v s k l e p n i faz i in s e pri 
b l i žu je s v o j e m u z a k l j u č k u . T o č n o p o l t i soč le t ja p o t i s t e m , k o Je š m a r s k i ž u p n i k M i h a e l S t e r l e c k e r 
n a p i s a l p r i p o r o č i l n o p i s m o z a vodjo svoje š o l e R i b n i č a n a Š t e f a n a Peh la r ja , Je d i rektor V l a d n e g a u rada 
z a v e r s k e s k u p n o s t i dr. Drago Č e par s l o v e s n o o d k r i l , l jub l jansk i š k o f Alojz Uran p a b lagos lov i l s p o m i n 
s k o p l o š č o . P l o š č a b o s p o m i n j a l a n a z g o d e n z a č e t e k š o l s t v a v t e h kra j ih In b o t ra jen s p o m i n n a v e č 
kot dvo le tno praznovanje v i s o k e g a Jubi le ja . 

Pritrkavanje šmarskih zvonov je 
vabilo k zahvalni maši ter pozdravljalo 
prihod škofa Urana in drugih gostov 
ter obiskovalcev iz domače in sosed
njih župnij. Slovesno mašo je ob 
somaševanju dekana dr. Franca Šuš
tarja, domačega župnika Jožeta 
Mrvarja ter šmarskega rojaka Antona 
Potokarja vodil ljubljanski škof Alojz 
Uran. V slovesni pridigi se je ozrl pol 
tisočletja nazaj - v čas odkritja 
Amerike, čas turških vpadov ter čas 
bogatih fevdalcev in revnih ter izko
riščanih kmetov in bajtarjev. Spomnil 
je, da je bil na področju vere to čas 
reformacije, kije med drugim prinesla 
tudi odkritje tiska in opismenjevanje. 
»Kljub težkim materialnim razmeram 
se je pred pol tisočletja v Šmarju 
začelo razvijati organizirano šolstvo, ki 
predstavlja temelj današnji šoli v teh 
krajih,« je poudaril škof Uran ter 
nadaljeval: »Človek se uči vse življen
je. Danes bi šola morala pomagati 
najti smisel življenja ter učiti, kako 
živeti.« »Današnja šola je potrebna 
poglobitve. Starši imajo pravico in 
dolžnost zahtevati šolo po meri člove
ka - šolo, ki ne bo samo izobraževala, 
ampak tudi vzgajala, šolo, v kateri bo 
skrite kamere in varnostnike zamen
jala vzgoja,« je svojo pridigo zaključil 
škof Uran. 

Sveta maša se je zaključila z zah
valno pesmijo, sprevod pa je iz cerkve 
krenil do »turnčka«, kjer so ga nad 
zakrito spominsko ploščo pozdravljale 

slovenska, evropska in 
občinska zastava. Za 
uvod sta Moški pevski 
zbor Šmarje-Sap in 
Vokalna skupina Šmar-
nice zapela domoljubni 
pesmi Slovenec sem in 
Oj, Triglav moj dom, 
nato pa je šmarski 
župnik Jože Mrvar pred
stavil vsebino štirih 

dokumentov, ki dokazujejo, daje že 
leta 1504 v Šmarju učil Štefan 
Pehlar. Na Šmarskem simpoziju, ki je 
pod programskim vodstvom Jakoba 
Mullerja in Jožice Narat potekal v 
oktobru leta 2 0 0 3 , je te dokumente 
natančno obelodanil mag. France 
Baraga. 

Predsednik Občinskega organizacij
skega odbora za praznovanje 50Olet-
nice šole v Šmarju-Sapu Matjaž 
Trontelj je spomnil, da je bilo v dobrih 
dveh preteklih letih v okviru praznc-

S p o m i n s k o p l o š č o O B 5 0 0 l e t n i c i š o l e v Š m a r j u Je o d k r i l 
dr. D r a g o Č e p a r z U r a d a z a v e r s k e s k u p n o s t i . 

vanja visokega šolskega jubileja orga
niziranih več kot 50 prireditev. 
Izpostavil je predvsem Šmarski sim
pozij v letu 2 0 0 3 , kije praznovanju 
dal še posebno mesto, saj je potrdil 
zgodovinsko dejstvo o začetku orga
niziranega šolstva v teh krajih in o 
ljudeh, ki so ime kraja Šmarje ponesli 
v širni svet. Organizacijam, 
ustanovam in posameznikom se je 
zahvalil za vloženo delo in trud, medi
jem pa za dragocen čas in sprotno 
obveščanje javnosti o dogajanju 
okrog praznovanja 500-letnice šole v 
Šmarju-Sapu. 

Župan Občine Grosuplje Janez 
Lesjak je izrazil zadovoljstvo ob 
uspešnem zaključku praznovanj ter 
pobudnikom in organizatorjem 
dejavnosti ob 500-letnici šole v Šmar
ju čestital za zgledno opravljeno začr
tano delo. Poudaril je, da tudi finanč
na podpora Občine Grosuplje ne bi 
pomenila nič, če se posamezniki v 
tem projektu ne bi tako nesebično 
angažirali. 

Direktor Vladnega urada za verske 

skupnosti dr. Drago Čepar je opozoril 
na pomen sodelovanja med državo in 
civilno družbo pri napredovanju blag
inje, vere in omike ter ob aplavzu gos
tov in obiskovalcev iz domače in 
sosednjih župnij odkril spominsko 
ploščo, škof Alojz Uran pa je v okviru 
priložnostnega obreda ploščo tudi 
blagoslovil. Za zaključek uradnega 
dela prireditve sta ponovno zapela 
MPZ Šmarje-Sap in ženska vokalna 
skupina Šmarnice. 

Tudi tokrat so šmarske žene in 
dekleta ostala zveste svoji tradiciji in 
ponovno potrdile sloves skrbnih gos
titeljic, saj so z domačim pecivom in 
kozarčkom rujnega postregle prav vse 
navzoče. K Šmarnicam ter MPZ 
Šmarje-Sap je pristopil še škof Uran 
in na njegovo pobudo so zapeli, kaj 
zapeli - prepevali, pozno v večer. 
Župan Lesjak, občinski svetniki ter 
predsednik in svetniki KS Šmarje-Sap 
pa so še kakšno rekli o opravljenem 
delu ter o delu, ki jih še čaka pred 
odhodom na počitnice. 

Janez Plntar 

KNJIŽNIC. 

G E N E R A L N I D I R E K T O R 

S L O V E N S K E P O L I C I J E 

D A R K O A N Ž E U O B I S K A L 

P P G R O S U P L J E 
Pol ic i j sko posta jo Grosupl je je 17. juni ja 

o b i s k a l genera ln i d i rektor S l o v e n s k e pol ic i 
j e dr. Darko AnžeiJ . N a o b m o č j u delovanja 
P P Grosupl je s e j e ustav i l s k u p a j z vod
s tvom s lovenske pol ic i je , d a M s e o s o b n o 
prepr iča l , k a k o pol ic is t i izvajajo preventivni 
program n a o b m o č j u ž iv l jen ja večetn ičn lh 
skupnost i . P P Grosupl je o d 1 . Junija le tos 
deluje z okrepl jeno moč jo o s m i h varuhov 
reda , kar Je pos led ica tudi znan ih krvavih 
dogodkov m e d r o m s k i m in c iv i ln im prebival - j 
s t vom n a Krki . Po l ic is t i , Je poudar i l Anzel j . 
s a m i n e morejo odpravit i vzrokov, t e m v e č J e ' 
potrebno In nujno sodelovanje tudi š i r š e l oka lne s k u p n o s t i , min 
istrstev, d ržave . Pol ic i ja v e č pozornost i usmer ja v preventivno de lo , 
varnost vseh državl janov, kot p a v represi jo . 

S o p o s l a b e m m e s e c u dni de lovanja prerazporejenih pol ic istov n a 
P P Grosupl je ž e znani prvi rezultat i n a področ ju zagotavl janja reda 
m e d državl jani v naš i loka ln i s k u p n o s t i ? 

Posebne patrulje nimajo poglavitne naloge v represivnem ukrepanju, 
temveč je več obiskov, razgovorov z Romi in domačini, njihovo delovanje je 
usmerjeno v preventivo. Imeli smo posebno usposabljanje, usmeritve pri delu, 
in mislim, da bodo ti policisti doprinesli k večjemu občutku varnosti. 
Ocenjujem, da bo uspeh dober. Posamezno patruljo sestavlja tudi policist iz 
domače policijske postaje, ki pozna okolje in ljudi. Represivno ukrepamo te v 
primeru, če je storjeno kaznivo dejanje ali prekršek. Represije je v državi že 
tako preveč - treba je odpravljati vzroke, kot to počno druge države. 

K a k o p a s e poudarjanje prevent ivnega d e l a grosupel jsk ih pol ic is 
tov k a ž e pri r o m s k e m prebivalstvu? 

Težko bi ocenil, ker sem želel z akcijo sprostiti posamezne napetosti med 
večetničnimi skupnostmi. Za nas so vs ljudje, kot določa ustava, enaki. Ko 
ugotovimo prekršek, storilca kaznujemo ali podamo predlog sodniku za 
prekrške, ne glede, ali je to Rom ali Nerom. Sledimo pa cilju, da bi bili policisti 
trajno prerazporejeni na območja, kjer je več problematike. 

N a n a š e m o b m o č j u s e pojavl ja ve l iko kršitev, R o m i n e s led i jo črki 
z a k o n a . A l i i m a t e k a k š e n p o s e b e n ukrep , k a k o reševa l i r o m s k o prob
l e m a t i k o ? 

Romske problematike seje potrebno lotiti z več zornih kotov. Treba je 
odpraviti vzroke, za kar so zagotovo pristojna vsa ostala ministrstva. Policija 
lahko v nekem trenutku res priskoči na pomoč, ko pride do kršitve, seveda pa 
s tem ne more rešiti problema. Mi se zavedamo, da so vsi kasnejši postopki 
zelo dolgotrajni. Romi nimajo premoženja, zato tudi ne moremo izvršiti 
denarne kazni. Vendar so v svetu poznani tudi drugačni pristopi - toda ne do 
Romov, temveč do ljudi, ki ne uresničujejo pravnega reda posamezne države. 

Zagotovo p a Je pol ic i ja m e d v s e m i inst i tuci jami najbolj n a prepihu. 
Na kraju d e l i k t a Je pr isotna prva , l judje JI pr ipisujejo na jveč odgovor
nost i z a reševan je konf l iktov. Tega s e gotovo zavedate? 

Se zavedamo! Mi smo z akcijo pokazali, da želimo z inovativnim pristopom, 
posebnim projektom in premeščanjem ljudi odreagirati na probleme, ki se 
pojavljajo na posameznih področjih. Problem obstaja že več let in bo še naprej. 
S svojo prisotnostjo pa želimo pokazati, da smo del družbe in želimo pomagati 
vsakemu, ki je v Sloveniji ogrožen. Jaz sem za to, da bi policija imela večja 
pooblastila, s tem večjo odgovornost za počutje ljudi. Mislim, da ob vseh kon
trolnih mehanizmih, ki obstajajo za nadzor nad policijo, lahko policiji damo tudi 
kakšno pooblastilo več, saj ga ne bo zlorabila. Gre za profesionalno organizaci
jo z dobro izobraženimi ljudmi in mislim, da lahko na tem področju v prihod
nosti naredimo še kaj več. 

Barbara Pance 
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R o k V i r a n t s e j e z a p e k o v s k i 

p o k l i c n a v d u š i l k a r d o m a , 

s a j s t a z b a b i c o s k u p a j v e č k r a t 

s p e k l a p o t i c o . B o d o č i m l a d i p e k 

i n š t i p e n d i s t P e k a r n e G r o s u p l j e 

j o j e t u d i s a m p r i p r a v i l ž e 

t o l i k o k r a t , d a s e n j e g o v a p o 

o k u s u l a h k o c e l o k o s a z 

b a b i č i n o . P o n j e g o v i h s t o p i n j a h 

s t o p a t u d i n j e g o v m l a j š i b r a t , 

k i s e b o p r a v t a k o š o l a l z a p e k a . 

N i k a j , n e k a t e r i i m a j o o b č u t e k 

z a t e s t o i n p e k o k a r p r i r o j e n . 

z 

d o v o U e n j 

Rok seje za pekovski poklic navdušil že v osnovni šoli 
"Med počitnicami sem delal v pekarni in potem sem se 

odločil, da bom šel za peka," pove in nadaljuje: "Marsikdo 
se ustraši težkega dela pekov, v resnici pa delo ni tako 
težaško. Pozna se, da imajo v Pekarni Grosuplje veliko 
nove tehnologije, najbolj presenečen pa sem bil, ko 
sem opazil, kako v pekarni skrbijo za čistočo. To se 
mi zdi zelo dobro." Kljub temu da predvsem mladim 
pekom napredna tehnologija močno olajšuje delo, 
Rok meni, daje še vedno pomembno tudi ročno 
delo s testom, kar je njemu v posebno veselje, 
tako doma kot v pekarni. "Sam poklic peka mi 
je zaradi dela s testom zelo všeč, vendar bi 

se rad šolal še vsaj za živilskega tehnika. 
Zato se sedaj, ko imam štipendijo, tudi bolj 

trudim in mi šola ne povzroča težav." 

PokraiCUrtl*tT 

P e k a m a 

y r o s u p l j e 

n*j<feh""'*pffa 

Je<*o, 

•st k^)n H*CnOim"er>kra:^'on 7CeVe "^n; 

*-obhJtdršen)9sole. 
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Glasilo prebivalcev 
občine Grosuplje 

S L A V N O S T N A S E J A I N P O D E L I T E V O B Č I N S K I H N A G R A D I N P R I Z N A J 

S m a r j e - S a p , 2 3 . jun i ja 2 0 0 4 -
V av l i p o d r u ž n i č n e o s n o v n e š o l e 
Š m a r j e - S a p j e p o t e k a l a p r o s l a 
v a s ku l tu rn im p r o g r a m o m o b 
500 - le tn i c i š o l e te r v p o č a s t i t e v 
d r ž a v n e g a in o b č i n s k e g a prazn i 
k a s l a v n o s t n a s e j a O b č i n s k e g a 
s v e t a O b č i n e G r o s u p l j e s 
podel i tv i jo n a g r a d In pr i znanj 
o b č i n e Grosup l je . 

Župan Janez Lesjak je v slavnost
nem nagovoru izpostavil, da mu je 
žal, ker se v občini še niso dogovo
rili, kateri dan bi si zbrali za prazno
vanje občinskega praznika. »Zdaj 
gostujemo na dan državnega prazni
ka, ki je za nas izrednega pomena 
in smo sicer tik pred dnevi, ko smo 
se pred 13 leti usodno odločili za 
svojo pot, ki pa smo si jo letos že 
zavezali z novimi dogovori v novi 
skupnosti Evropski uniji. 

V občini smo delali in tudi naredili 
veliko. Časi pa so se zelo hitro 
spreminjali in vse to je imelo vpliv 
tudi na našo občino in občane. 
Dobili smo avtocesto, dobivamo 
veliko novih priseljencev. Na občini, 
ki naj bi ustvarjala dobre pogoje za 
življenje in delo vseh občanov, 
želimo imeti ta razvoj pod nad
zorom.« 

Občina je pred nekaj leti stopila v 
krog 2 5 najbolj razvitih v državi, kar 
je razveseljujoče, a hkrati je iz 
državne blagajne zaradi tega tudi 
manj denarja. Vsi občinski sveti v 
preteklih 13 letih so si zadali veliko 
nalog in to se dogaja tudi danes: 
šole, knjižnica, predšolski objekti, 
zdravstveni dom in drugi načrti. V 
tem času poteka razpis za šolo v 
Žalni. Dela se na dokumentaciji za 
prizidek knjižnice. Dela se tudi na 
področju gospodarstva, vendar pa 
občina neposredno nanj ne more 
vplivati. Skuša le načrtno opredelje
vati področja za pozidavo in hkrati 
popravlja napake iz preteklosti s 
tem, ko ločuje stanovanjsko gradnjo 
od industrijske. 

Največja dinamika se odvija na 
področju stanovanjske gradnje. 
Grosuplje je atraktivno in ni obre
menjeno z raznimi težkimi ekološki
mi problemi. V občini se trenutno 
gradi okoli 5 0 0 stanovanj, kar 
pomeni več kot tisoč prebivalcev že 
v dveh do treh letih. Tu pa se bo 
treba lotiti reševanja tudi vzporednih 
problemov, ki prihajajo s poselitvijo. 

Vzporedno je treba reševati tudi 
sočasne težave avtohtonega prebi
valstva v Grosupljem in okolici. 
Ostaja še vedno problem, kako se 
lotiti problema gradnje državnih 
regionalnih cest in še česa drugega. 
Standard in potrebe ljudi se 
bistveno hitreje povečujejo, kot prob
leme uspejo na občini razrešiti, a 
upajo, da se bodo občani tudi s po
zitivno kritiko vključili v konstruk
tivno sodelovanje. Upa pa tudi, da 
se bo tudi s strani Evrope »dalo 
iztržiti kaj več. Kaj več pa si ne upa 
reči«. Prepričan pa je, da se bo treba 
največ zanesti nase. 

Nato je župan vsem nagrajencem 
uvodoma čestital in jim zaželel še 
naprej, da bi s svojim delovanjem 
širili kulturo in prepoznavnost, saj se 
zidovi in asfalt sorazmerno hitro 
naredijo, vendar kultura je tista, ki 
nas druži in opredeljuje. 

Kulturni program na slavnostni 
seji in ob podelitvi priznanj sta 
oblikovala trobilni kvartet Chorus in 
ženska vokalna skupina Šmarnice 
(oba pod vodstvom Jerneja Kralja). 
Prireditev je vodila Tadeja Anžlovar. 

Na koncu je župan Janez Lesjak 
še posebej izpostavil poleg prazno
vanj državnega in občinskega 
praznika tudi praznovanje 500-let
nice šolstva, ki je izrednega pomena 
v našem prostoru. Hkrati pa je opo
zoril tudi na bližnje praznovanje 
100-letnice šole v Grosupljem. 

N A G R A D A O B Č I N E G R O S U P U E Z Z L A T I M 

Z N A K O M O B Č I N E G R O S U P U E J E P R E J E 

L O K O L E S A R S K O D R U Š T V O G R O S U P U E . 

Tekmovalno in rekreativno kolesarjenje v Grosupljem traja že 2 8 let. 
Med ustanovitelji je bil uspešen tekmovalec Franc Škerlj. Navdušil je 
veliko različnih kolesarjev različnih populacij. Šolali so tudi trenerje. Leta 
1 9 9 0 so se odločili, da končajo v klubu s tekmovalnim kolesarjenjem in 
usmerijo energijo v rekreativno kolesarjenje. Že več let sodelujejo pri 
etapi dirke Po Sloveniji. Kolesarsko društvo Grosuplje organizira tudi že 
pet let kolesarski maraton treh občin, ki je del akcije Slovenija kolesari. 
Zbirajo sredstva v humanitarne namene. Društvo pa je že pred štirimi 
leti prejelo plaketo Kolesarske zveze Slovenije. 

N A G R A D A O B Č I N E G R O S U P U E Z Z L A T I M 

Z N A K O M O B Č I N E G R O S U P U E J E P R E J E L 

T U D I Z B O R N I K O B Č I N E G R O S U P U E , 

I V A N Č N A G O R I C A I N D O B R E P O U E . 

3 5 let je že od prve izdaje zbornika še v stari občini Grosuplje. 
Zasnovali so ga dr. France Adamič, Ivan Ahlin, Ivo Krevs in Stane 
Valentinčič. Zbornik izide vsako drugo leto sredi junija. Je domoznanska 
publikacija. V njem je od 3 0 do 4 0 prispevkov, ki govorijo o zgodovini, kul
turi, znanosti, umetnosti, gospodarstvu in o ljudeh. Napiše ga od 2 0 do 
3 0 avtorjev. Vanj vlagajo veliko znanja, dela in dobrih namenov. Z njimi 
sodelujejo lektorji, tehnični in drugi strokovni sodelavci ter denarni in 
drugi vzpodbudniki. Letos je uredniški odbor izdal že 2 3 . številko zborni
ka. 

P R I Z N A N J E O B Č I N E G R O S U P U E Z 

Z L A T I M Z N A K O M J E P R E J E L O D R U Š T V O 

P O D E Ž E L S K I H Ž E N A S O N Č N I C A 

G R O S U P U E . 

stvari, s katerimi se lahko pohvali 5 0 deklet in žena, ki vzajemno delujejo 
že 3 0 let, v Društvo podeželskih žena Sončnica Grosuplje pa so povezane 
8 let. Društvo je skupaj s kmetijsko pospeševalno službo oblikovalo pro
gram dela s poudarkom na ohranjanju naravne in kulturne dediščine. 
Članicam veliko pomeni znanje, saj se zavedajo, da brez njega ne bodo 
mogle kmetije ustrezno delovati. Veliko so prispevale k promociji občine. 
Organizirajo razna srečanja, sodelujejo na kmetijskih sejmih. Delo oprav
ljajo prostovoljno in z velikim navdušenjem, kar bo pripomoglo k obstoju 
in njihovemu razvoju tudi v Evropi. Večkrat so bile že tudi nagrajene. 
Predsednica Sonja Boh je bila na državni ravni lani predlagana za naslov 
Kmetica leta. 

P R I Z N A N J E O B Č I N E G R O S U P U E Z 

Z L A T I M Z N A K O M J E P R E J E L A T U D I 

O S N O V N A Š O L A B R I N J E . 

Osnovna šola Brinje pripravlja številne prireditve, ki so v vseh pogledih 
dovršene, imajo pozitivno sporočilo in so večinoma predstavljene v 
lokalnih in nacionalnih medijih. Učenci so zelo uspešni na literarnih, 
likovnih in drugih državnih in mednarodnih natečajih. Prejeli so že 
številne nagrade in priznanja. Lahko se pohvalijo s kar 18 zlatimi priznan
ji z Vesele šole, matematike, zgodovine, logike, izjemno uspešni so 
košarkarji, rokometaši, strelci, šahisti, v znanju iz prometa pa so grosu
peljski osnovnošolci nepremagljivi. Mladi tehniki so na državnem tek
movanju prejeli zlato priznanje. Izdelali so jadrnico in space shutlle, ki 
sicer ni končal v vesolju, pač pa pod šolskim stropom. Šola Brinje uvaja 
veliko novosti. Sodeluje tudi v drugih projektih in z drugimi ustanovami z 
različnih področij in se tako vključuje v življenje širšega okolja. S tem 
prispeva k ugledu in promociji naše občine. 

P R I Z N A N J E O B Č I N E G R O S U P U E S 

S R E B R N I M Z N A K O M J E P R E J E L M O Š K I 

P E V S K I Z B O R Š M A R J E - S A P . 

Se spomnite sirov, potice z velikonočne razstave? Ta je le ena izmed 

Moški pevski zbor Š m a r j e - S a p je nasta l že pred drugo svetovno 
vojno. V vsem tem času se je v zboru zvrsti lo več kot 8 0 pevcev. 
Vodilo ga je 10 zborovodij . Pevci iz Šmar ja prepevajo na prireditvah 
v obč in i , na vseh revijah pevskih zborov, na taboru pevskih zborov v 
Šentv idu pri St ični pa so nastopi l i že 3 2 . Prejeli so že 3 0 z lat ih , 
prav tol iko srebrnih in 2 0 bronast ih Gal lusovih priznanj. M e d večje 
uspehe zbora štejejo radijsko s n e m a n j e , spevoigro Kovačev štu 
dent , nastop z združen imi pevskimi zbori Pr imorske . In števi lo 
nastopov? Več kot t isoč . 

P R I Z N A N J E O B Č I N E G R O S U P L J E S 

S R E B R N I M Z N A K O M J E P R E J E L 

A T L E T S K I K L U B Š P E L A G R O S U P L J E . 

Grosupe l j čan i že od nekdaj radi tečejo in dosegajo odmeve rezul
tate. Vendar je bilo nekaj časa vse bolj amatersko . Razmere so se 
zače le izbol jševati pred 1 1 leti, k o j e bil ustanovl jen Atletski klub 
Š p e l a . K lub je imel vse več č lanov in so bili vse bolj uspešn i . 
Usmeri l i so se v tek na srednje in dolge proge, pa tudi na kros in 
ulični tek. V idne uspehe je dosega la Andreja Rajh, ki s e j e pribl ižala 
ce lo vrhu d r ž a v n e at let ike. Njena glavna d isc ip l ina sta bili tek na 
1 5 0 0 in 2 0 0 0 m, pa je morala u s p e š n o kariero zaradi poškodb 
prekinit i . S k lubom so povezani veliki s t roški . Oprema je s k r o m n a . 
Prevoz plačujejo največkrat s tarš i . Kl jub temu so odšl i letos celo na 
priprave v Fieso. Pred petimi leti je Atletski klub Špela uvedel 
p redšo lsko te lovadbo. Vel iko obetata Matej Godec in Gregor 
G e r m o v š e k . Špela in Bajo Dizdarev ič , Dani lo Varga ter Barbara Buh 
imajo p o m e m b n e naloge v klubu in svoje znanje prenašajo na 
mlade . 
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V skladu z določili Zakona o medijih (Ur. 
list 35/2001) Je z odločbo št 006-
611/2002 z dne 13. septembra 2002 
lokalni časopis "Grosupeljski odmevi" 
vpisan v razvid medijev pri Ministrstvu za 
kulturo Republike Slovenije. Na podlag 
Zakona o davku na dodano vrednost (Ur. 
list RS št. 89/98) spada časopis med 
izdelke, za katere se obračunava davek 
na dodano vrednost po stopnji 20 %. 
Glasilo izhaja enkrat mesečno v nakladi 
5.600 izvodov in ga prejemajo vsa 
gospodinjstva v občini brezplačno. 

PRISPEVKE ZA 
GROSUPELJSKE ODMEVE 
V MESECU SEPTEMBRU 
JE TREBA ODDATI (IZJEMOMA 
ZARADI VOLITEV) DO 
PETKA, 10. SEPTEMBRA 2004. 

ČASOPIS IZHAJA 
PREDVIDOMA VSAKO TRETJO 
SREDO V MESECU (FEBRUARJA IN 
AVGUSTA ČASOPIS NE IZIDE.) 
Nepodpisanih prispevkov in prispevkov, 
oddanih po datumu za oddajo, ne 
objavljamo. Javne ustanove imajo pravi 
co do brezplačnih objav nekomercialnih 
prispevkov. Prispevki pravnih oseb se 
ne honorirajo, morajo pa biti avtorr 
zirani, podpisani (in požigosani). Pisma 
bralcev, pravnih oseb in nenaroceni 
prispevki se ne honorirajo. 
Sporočila, ki se nanašajo na kritiko 
katere koli pravne ali fizične osebe in 
posegajo v področje, kjer bi lahko 
prišlo do sporov po Zakonu o medijih, 
je treba oddati na papirju z last 
noročnim podpisom in polnim 
naslovom - pravne osebe morajo 
prispevek avtorizirati in dodati se žig. 
Ča ža l i te posamezno gradivo 
vrnjeno, pr i lož i ta ustrezno 
kuverto z vašim naslovom In 
znamkami. 
Vse ostale pravice in obveznosti 
uredništva in sodelujočih ureja 
ODLOK 0 USTANOVITVI IN IZDAJANJU 
LOKALNEGA ČASOPISA GROSUPEU
SKI ODMEVI (št. 006-1/95-1), ki je bil 
sprejet na seji Občinskega sveta 
občine Grosuplje dne 30. 10. 2002. 

NAVODILA ZA PRIPRAVO BESEDIL 
Prispevke naj avtorji predajo v kratki 
obliki. V skladu s programsko zasno
vo in uredniško politiko bomo vsa 
nenaročena besedila, ki bodo daljša 
od 1800 znakov, zaradi pomanjkanja 
prostora krajšali. 
Prispevke v digitalnih oblikah je treba 
oddati v RTF, TXT ali DOC zapisih 
brez vnesenih fotografij. 
Prispevki, natisnjeni na papirju, 
morajo biti zaradi optičnega prepo
znavanja besedil printana v velikosti 
12 (do max 16) pt ARIAL ali TIMES 
NEW ROMAN pokončnih fontih in 
dovolj močnem temnejšem natisu 
brez kakršnih koli barvnih in drugih 
okrasnih podlag. Krajši, na roko 
napisani prispevki, naj bodo čitljivi. 

TEHNIČNA NAVODILA ZA 
FOTOGRAFIJE IN OSTALO 
SLIKOVNO GRADIVO 
Fotografije, risbe in ostalo slikovna 
grafično gradivo naj bodo posredovani 
na mediju, ki ga je mogoče skenirati 
na ploskovnih skenerjih, le izjemoma 
so lahko tudi diapozitivi ali negativi. 
Digitalne fotografije naj bodo zapisane 
v JPG (brez stiskanja) ali TIF ali PDF 
zapisu. 300 dpi, barvne v CMYK raz-
slojitvi. Najmanjša ločljivost glede na 
želeno velikost objave in motiv mora 
biti 180 dpi. 

Nadaljevanje na naslenjl strani. 

http://lozemasiol.net
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N a d a l j e v a n j e s p r e j š n j e s t r a n i . 

D o b i t n i k s r e b r n e g a p r i z n a n j a A t l e t s k i k l u b Š p e l a . 

P R I Z N A N J E O B Č I N E G R O S U P U E Z 

B R O N A S T I M Z N A K O M J E P R E J E L A 

Z V E Z A Š O F E R J E V I N A V T O M E H A N I K O V 

G R O S U P U E . 

Težko si predstavljamo prometno varnost, pa seznanjanje s predpisi in 
tehničnimi novostmi brez članov Združenja šoferjev in avtomehanikov 
Grosuplje. Društvo se udeležuje kongresa evropskih poklicnih voznikov. 
Deluje že 4 5 let. V okviru združenja pa že 16 let deluje avtošola. Društvo 
si je uredilo prostore in vsako leto organizira izlet ali strokovno ekskurzijo. 
Avtošola ima 7 avtomobilov in 6 motorjev ter zaposluje 8 delavcev. 
Združenje vsako leto septembra pomaga policiji pri varovanju otrok na 
poti v šolo. To počnejo že 3 0 let in so lani od ministrstva za notranje 
zadeve prejeli bronasti znak. Grosupeljski šoferji in avtomehaniki poma
gajo tudi pri pripravi kolesarskih izpitov in pri kvizu Kaj veš o prometu. 
Njihova pomoč je nepogrešljiva na kolesarskih dirkah in prireditvah, kjer 
je treba urejati promet. Člani delujejo večinoma prostovoljno. 

P R I Z N A N J E O B Č I N E G R O S U P U E Z 

B R O N A S T I M Z N A K O M J E P R E J E L T U D I 

O R G A N I Z A C I J S K I O D B O R O B 

5 0 0 - L E T N I C I Š O L E V Š M A R J U . 

8. julija 1 5 0 4 je takratni šmarski župnik Mihael Šterlekar za voditelja 
šole v Šmarju imenoval Štefana Pehlarja. Ta datum pomeni začetek 
organiziranega šolstva v Šmarju. Cilj organizacijskega odbora ob 500-let-
nici šole je dostojno večmesečno praznovanje. Pri tem je treba povezati 
ustanove šolskega, kulturnega in turističnega področja. Tako pri tem 
praznovanju sodelujejo šola, župnija, krajevna skupnost, občina, občinski 
svet, sklad za kulturne dejavnosti, knjižnica in številni posamezniki. Od 
leta 2 0 0 2 se je zvrstilo že več kot 4 0 prireditev, vrhunec pa je bil lani 
organiziran Šmarski simpozij. Ni veliko krajev, ki se lahko ponašajo s 
tako bogato zgodovino kot Šmarje. In za kraj in občino je praznovanje 
tega jubileja odlična priložnost, da se predstavita širši javnosti. 
Praznovanje pa se bo letos jeseni zaključilo z izdajo knjige o Šmarju in 
slovesno akademijo. 

V imenu vseh dobitnikov priznaj s e j e zahvalila ravnateljica šole Brinje 
Irena Kogovšek. 

Jože Miklič 

Z g o r a j : Ž u p a n s s o d e l a v c i na se j i v Š m a r j u - S a p u . 
S p o d a j : O b č i n s k i s v e t n i k i v š m a r s k i š o l s k i a v l i . 
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SEJA O B Č I N S K E G A SVETA V S M A R J U - S A P U 
Š m a r j e - S a p , 2 3 . J u n i j a 2 0 0 4 - E n o u r o In p o l p r e d s l a v n o s t n o s e j o o b č i n s k e g a s v e t a o b č i n e G r o s u p l j e v p o č a s t i t e v o b č i n 

s k e g a In d r ž a v n e g a p r a z n i k a s o s e s v e t n i k i z b r a l i n a 2 0 . r e d n i s e j i o b č i n s k e g a s v e t a In o b r a v n a v a l i p o l e g p o t r d i t v e z a p i s n i k a 
t u d i s k l e p o i z d a j i s o g l a s j a G l a s b e n i š o l i o n a j e m u k r a t k o r o č n e g a k r e d i t a , z a k l j u č n i r a č u n p r o r a č u n a z a l e t o 2 0 0 3 t e r e n o p o b u 
d o p o d t o č k o I n f o r m a c i j e , p o b u d e In v p r a š a n j a o b č i n s k i h s v e t n i k o v . 

ZAPISNIK 1 9 . SEJE 
so svetniki brez pripomb potrdili. 

S K L E P O IZDAJI S O G L A S J A GLASBENI Š O L I G R O S U P U E 
O N A J E M U K R A T K O R O Č N E G A KREDITA 
Vodja pristojnega občinskega urada J e l k a K o g o v š e k je uvodoma 

povedala, da je Glasbena šola v aprilu slavnostno praznovala 3 0 let delovan
ja šole. V nadaljevanja tega praznovanja pa bo šola imela avgusta koncert v 
portoroškem avditoriju. Tja bodo povabili tudi belgijski pihalni orkester. Za 
pokritje teh stroškov pa bo morala šola najeti kratkoročni kredit. Glede na 
Zakon o financiranju občin mora Glasbena šola zaprositi za soglasje 
ustanovitelja, zato mora občinski svet sprejeti ustrezen sklep. 

V razpravi je bil zelo kritičen dr. D u š a n Lavr lč (ZLSD) in dejal, da je izred
no presenečen nad tem, da občina daje soglasje za kreditiranje neke 
proslave. Meni, da bi bilo treba iskati drugačne oblike financiranja in bi bilo 
po njegovem treba v zainteresiranih sredinah poiskati donatorje. 

J o ž e t u IntJharJu (LDS) pa se je zdelo neracionalno najemanje kredita, 
saj bi ta sredstva morali privarčevati že prej, če so nameravali speljati ta 
dogodek. Podobno je menil tudi De jan Vuga (LDS). Intiharju pa se je zdel 
visok tudi strošek 2 mio sit glede na sredstva, ki jih dobijo od občine. Na 
pripombo o nekdanjem dragem klavirju pa je direktor Glasbene šole odgovo
ril, da je bil tisti klavir pozneje ugodno prodan in so bili zanj kupljeni trije novi 
klavirji, ko so zdaj na izpostavah Glasbene šole v Grosupljem, Dobrepolju in 
Ivančni Gorici. 

J o ž e Š l rce l j (NKG) je menil, da nekateri svetniki niso razumeli pravilno 
soglasja, saj ne gre za garancijo ali poroštvo, temveč zgolj za soglasje 
ustanovitelja po Zakonu o javnih financah. Zanimalo pa gaje, ali bo občina 
pomagala pri najetju kredita. Jelka Kogovškova je odgovorila, da v tem 
primeru ne gre za poroštvo in da gre le za kratkoročni kredit. 

Dr. M i r o Kran jc (LDS) je opozoril na slovnična določila sklepa, ki bi se po 
njegovem morala nanašati samo na pravno in ne na fizično osebo. 

Direktor Glasbene šole Grosuplje F ranc Korbar je pojasnil, da gre zgolj za 
formalnost in da bo glasbena šola sama vrnila ta kredit. Pojasnil je tudi, da 
je ob sami proslavi 30-letnice prek donatorjev zbral približno 7 0 0 . 0 0 0 sit, ki 
so jih potrebovali za pokritje stroškov te proslave. Pri koncertu v Avditoriju 
Portorož pa gre za intelektualno in kulturno investicijo mednarodnega pome
na. Na koncertu bo sodeloval odličen belgijski orkester iz Loewna in je zelo 
vesel, da lahko orkester Glasbene šole Grosuplje nastopa skupaj s takšnim 
evropskim orkestrom. V glavnem pa bodo stroški vezani predvsem na 
prenočevanje belgijskih in naših glasbenikov. Če se bo izkazalo, da so kon
cert dobro pripravili, bodo naslednje leto naši glasbeniki odšli na koncerti-
ranje v Belgijo. 

MIha K a d u n c (N.Si) je pojasnil, da njihova skupina podpira to pobudo, 
imel pa je vprašanje, zakaj se ni to predvidelo že v proračunu, glede na to, 
da je to tudi promocija občine. Župan je pojasnil, da o tem koncertu ni bil 
obveščen. 

9 svetnikov je nato sklepu o najetju kredita dalo svoje soglasje, 3 pa so 
bili proti. 

Z A K U U Č N I R A Č U N P R O R A Č U N A O B Č I N E G R O S U P U E 
Z A LETO 2 0 0 3 
J e l k a K o g o v š k o v a je uvodoma ugotavila, da so občinski proračun 2 0 0 3 

uspešno izpeljali tako na prihodkovni strani (2.322 mio sit oziroma 9 4 % 
realizacijo) kot na odhodkovni strani (2.273 mio sit ali 9 8 %). 4 8 mio sit se 
prenese v letošnje koriščenje. Vsa razlika pa je znašala 164 mio sit, kar 
poleg tekočega prenosa predstavlja še prenos iz preteklih let. V strukturi 
porabe pa je bilo kar 5 4 % vseh sredstev namenjenih investicijam, kar obči
no uvršča v hitro razvijajočo se občino. Največji delež porabljenih sredstev 
pa je predstavljalo izobraževanje, in sicer 4 1 %. 

Predsednik nadzornega odbora L jubomir Andre jak je pojasnil, da je 
odbor obravnaval obširno gradivo, ki je bilo solidno pripravljeno. Zaključni 
račun je skladen s sprejetim proračunom in v njem ni večjih odstopanj, za 
slednje pa so bile s strani občinskih strokovnih služb podana zadovoljiva 
pojasnila. Zato je nadzorni odbor soglasno sprejel zaključni račun in mu dal 
soglasje. 

J o ž e Š l rce l j (NKG) je že na prejšnji seji vprašal, kako je z realizacijo pro
daje Družbenega doma in dobil pojasnilo, da je nakup bil realiziran, kar se 
vidi tudi v zaključnem računu, ni pa vknjižbe v zemljiško knjigo. (Marko 
P o d v r š n l k j e pojasnil, da bo potencialni investitor lahko kandidiral na 
morebitni razpis pod pogojem, da bo pogodba veljavna, če bo uspel na 
razpisu.) 

Š i rc l ja je zanimala tudi 3 % realizacija pri šoli Polica in 0 % realizacija pri 
šoli Žalna. ( K o g o v š k o v a j e pojasnila, da je bilo namesto nakupa zemljišča 
za šolo na Polici letos začasno preurejena stara šola. Župan pa je dodatno 
dejal, da so bila ta sredstva obveza občine do krajevne skupnosti od pro
danega stanovanja.) 

Lo jze Verba js (SDS) se je pozanimal, kaj je bilo vzrok, da se občina ni 
prijavila na razpis CRPOV. ( K o g o v š k o v a - Razpis je pripravljal inštitut pri 
ministrstvu za kmetijstvo, a je imel premalo časa in tako zahtevnega razpisa 
ni mogel pripraviti.) 

Drugo Verba jsovo vprašanje se je nanašalo na področje športa. Najem 
zemljišča za skakalnico ni realiziran. Zakaj? ( K o g o v š k o v a - Ker pogodba ni 
bila do konca leta pripravljena tako, kot bi morala biti, da bi šla županu v 
podpis. Ostala sredstva pa so bila dodeljena Športni zvezi Grosuplje in so 
bila razdeljena po dogovorjenem ključu.) 

Ž u p a n je na koncu poudaril, da je zelo vesel, da je tako malo spornih 
zadev v tako obširnem proračunu. 14 svetnikov je nato glasovalo za sprejem 
zaključnega računa in nihče ni bil proti. 

INFORMACUE, P O B U D E IN V P R A Š A N J A SVETNIKOV 
M i h a Kadunc (N.Si) je opozoril na novonastalo lužo sredi desnega zavijalne-

ga pasu v križišču ponovske ceste s cesto Toneta Kralja in je prometno nevarna, 
ker že pri najmanjšem dežju povzroča, da vozila zanaša. Župan bo naročil 
strokovnim službam, da tehnično preverijo ustreznost in primernost izvedbe. 

Jože Miklič 

NIKO MIHIČINAC K.D. 

PREMIČNINE 
KOioVVOR^ 3, V^OGROSuiuE 

01-786 56 60, FAX: 
GSM: 041-405 

SMS: 405$@LIWty 
E-MAIL: NIKO@MIHICINAC-NEPREMICNINE.SI 

URL: WWW.MIHICINAC-NEPREMICNINE.SI 

01-786 
258 
M0BIM.SI 

56 65 

Če želite svojo 
nepremičnino VARNO prodati, 
podariti, izročiti ali jo pridobiti, 

vam priporočamo, 
da se o svoji nameri prej 
POSVETUJETE PRI NAS! 

mailto:NIKO@MIHICINAC-NEPREMICNINE.SI
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R A Z P R A V A O M A Č K U V Z A K L J U O B Č I N A IMA 
A L I O J A V N E M I N T E R E S U Z A NOVO 
K N J I Ž N I C O G R O S U P L J E G A R A Ž O 

Odbor za gospodarstvo občine 
Grosuplje je na 10. seji razpravljal 
o predlogu župana J a n e z a 
L e s j a k a , da občinski svet sprejme 
sklep o razlastitvi lastnika 
zemljišča, na katerem bi stal 
prizidek knjižnice. Gre za objekt 
edinega podjetnika, ki se v centru 
ukvarja s čevljarsko dejavnostjo. 
Lastnik je sicer pripravljen prodati 
svojo delavnico, vendar z občino 
ne najdeta skupnega jezika pri 
vrednosti nepremičnine. Cenitvi 
obeh zapriseženih cenilcev, ki sta 
jih najeli vsaka stranka posebej, se 
namreč razlikujeta za 1 0 0 
odstotkov. Odbor za gospodarstvo 
je opozoril na anomalijo in predla
gal imenovanje tretjega, neodvisne
ga cenilca, ki bi ugotovil realno 
vrednost nepremičnine. Zavrnil je 
možnost razlastitve in županu 
predlagal, naj z lastnikom 
delavnice sklene dogovor, tako da 
bo on lahko opravljal svojo 
dejavnost, občina pa bo lahko 
nemoteno gradila prizidek h 
knjižnici. 

Še pred zasedanjem občinskega 
sveta smo o izsledkih sestankovan-
ja povprašali predsednika Odbora 
za gospodarstvo L o j z e t a VerbaJ -
s a : »Mnenja odbora so bila različ
na, večina pa je menila, da ta 
postopek ni korekten. S tem skle
pom gre zadeva na sodišče, kar bi 
zadevo močno zavleklo. Vprašanje 
je, ali bi potem sploh lahko gradili 
prizidek h knjižnici. Pomembno je 
pojasniti, da je lastnik pripravljen 
prodati zemljišče, vendar s e j e v 
pogajanjih z občino zataknilo pri 
denarju - kot ponavadi! Trudili se 
bomo priti do skupnega dogovora 
in najti konsenz z lastnikom ter 
zadevo urediti na drugačen način.« 
Lojze Verbajs je tudi poudaril, da 
občina prodaja kletne prostore na 
Kolodvorski ulici, kamor naj bi se 
preselil lastnik čevljarske delavnice, 
vendar ti prostori dosegajo bistveno 
višjo ceno, kot pa je njihova dejan
ska vrednost na trgu. 

Tudi na seji je bilo pri tej točki 
nekaterim zelo vroče. Uvodoma je 
direktor občinske uprave M a r k o 
P o d v r s n i k zatrdil, da je opti
mistično naravnan v smeri rešitve 
problema. »Smo pa prišli do točke,« 
je potožil, »ko je lastnik postavljal 
enormne zneske. Če se z njim ne 
bi uspeli dogovoriti, lahko začnemo 
s postopkom razlastitve v javno 
korist. Ta sklep bi izvedli samo, če 
pridemo v začaran krog. Če bi že 
prišlo do razlastitve, fizična oseba 
ne bo oškodovana, ker bo cenitev v 
tem primeru odraz dejanske tržne 
vrednosti nepremičnine.« 

Tudi župan Janez Lesjak je 
poudaril , da je Občini ostalo izred
no malo časa . »Prehitele nas bodo 
investicije v šoli Žalna in Pol ica. 
Sklep je le potrditev, da je izgrad
nja knjižnice širši družbeni 
interes, predvsem pa občinskega 
pomena. Ne gre za oškodovanje, 
razlastitev je le eden od vzvodov, 
ki ga občina pridobi pri pogajanju 
o cenah.« Zatem se je v razpravo 
vključil Lojze Verbajs (SDS). 
Posredoval je informacije o višini 
cenitev dveh različnih cenilcev 
(občinski je vrednost nepremič
nine ocenil na 10 mio SIT, last
nikov pa na 2 0 milijonov. Župan 
mu je oporekal , da s a m ne pozna 
teh ocen in Verbajsa opozoril, da 
bo zanj kot stranko v postopku 
(lastnica enega od lokalov za 
knjižnico je njegova soproga) 
zahteval izločitev pri sklepanju o 
zadevah javnega interesa. 
»Verbajs ne pozna razmer, zavaja 
javnost in občinski svet, ko govori 

o razlastitvi in nacionalizaciji!« je 
bil oster župan. »Premoženje se 
ne bo nikomur ukradlo. Prostor je 
že od nekdaj predviden za izgrad
njo knjižnice, razen ene lokacije, 
ki je bila očitno zaradi višjega 
interesa občine v preteklosti pro
dana sedanjemu lastniku čev
ljarske delavnice. Občina bo last
niku plačala zemljišče, tudi pre-
plačala, nikomur pa ne bo storila 
krivice.« 

Župana je v skladu z institutom 
procedure prekinil Dušan Hočevar 
(SDS). Za njim se je oglasil tudi 
strankarski kolega Božo Predalič 
in okrcal župana, da po mnenju 
stranke SDS krši proceduro in 
institut vodenja. »Sejo vodite 
korektno in se ne spuščajte na 
osebni nivo,« ga je pozval. Vskočil 
je tudi J o ž e Š l r c e l j (NKG) in za 
nastalo kolobocijo okrivil Marka 
Podvršnika. »Do vsega tega ne bi 
prišlo, če ne bi Podvrsnik tako 
pavšalno predstavil točke. Govoril 
je o enormnih pogojih, nič pa o 
cifrah. Verjetno je cenitev bila 
opravljena in vemo, kako lahko 
cenijo ceni lci . Župan lahko vpliva 
nanj z grožnjo, če ne bo ocenil 
primerno za Občino, ga ta ne bo 
več najela. Lastnik pa cenilcu 
lahko zagrozi z možnostjo neplači 
la.« Župan je odvrnil, da knjižnice 
ne bo tako enostavno speljati, ker 
je potrebno rešiti še veliko stvari, 
da pa ne bo razlagal pogajanj, ko 
so še v poteku. Zagotovil pa je, da 
peljejo pogajanja v skupnem 
interesu. Nato pa je Božo 
Predalič zagrozil, da bo protestno 
zapusti l sejo. Svetniki so si zatem 
nekaj minut oddahnil i na 
podal jšanem odmoru. 

Sledilo je nadaljevanje razprave. 
A n t o n P e r m e (SLS): Knjižnica je v 
javnem interesu, ne zdi pa se mi 
umestno sprejeti sklepa o razlas
titvi. Pogajalska izhodišča gotovo še 
niso vsa izčrpana. Zamenjati je 
potrebno pogajalsko skupino in 
prostor odkupiti po realni ceni.« 
Župan Janez Lesjak: »Če ste za 
javni interes, morate sklep podpreti. 
Če Občini in pogajalski skupini ne 
daste tega inštrumenta, potem ste 
za zasebni interes. Povedal sem že, 
da ne bomo nikogar razlastili, od 
občinskega sveta zahtevamo samo 
še ta vzvod, ki je legalen in nikogar 
ne oškoduje. Pomeni le toliko, da 
zasebnik ne more izsiljevati 
družbe.« 

Oglasil s e j e Božo Predalič, k i j e 
županu za vzgled pri razpravi pri
poročil Boruta Pahorja. »Ureditev 
knjižnice je javna korist. Kdor bo 
proti, je čuden človek, je proti 
družbi . Takega človeka lahko blati
mo in nanj kažemo s prstom. Ali 
je širši javni interes graditev prizid
ka ali je treba poiskati neko drugo 
rešitev?« Nadaljeval je v smeri 
možnih rešitev za knjižnico, med 
drugim bi jo po njegovem lahko 
umestil i v prostore sedanje 
Upravne enote ali pa kar v kino.« 
danes moramo tehtati, ali je 
knjižnica javni interes ali to ni. Ko 
bomo sklep potrdili, pa bo sodišče 
odločalo, ali je osebni interes v 
d a n e m primeru večji kot družbeni . 
Sodišča upoštevajo načelo 
sorazmernost i . Ne vem, zakaj 
moram biti jaz sodnik, katera od 
pravic sorazmernost i je močnejša. 
Ne bom podprl sk lepa , ker tudi 
sklepa o prizidku k knjižnici nismo 
sprejeli.« Županu je še očital, da 
potrebuje grešnega kozla, ker itak 
ne bo naredil knjižnice. Župan je 
nato poudari l , da so gradnjo 
knjižnice svetniki soglasno podprli 
v proračunu, povedal pa je tudi, 

da se zaveda, da bo morala obči 
na lastnika čevljarske delavnice 
preplačati , ne bo pa se pustila 
izsiljevati. 

Zatem so svetniki N.Si in SDS, 
razen J a n e z a M e r v l č a , ob 1 9 : 2 5 
obstruirali sejo. Zaradi sklepčnosti 
so ostali nadaljevali razpravo. 
Oglasil se je D u š a n L a v r l č (ZLSD): 
»Razpravljamo o nepomembnih 
zadevah in sejemo slabo voljo. 
Apeliram, da smo konstruktivni. 
Knjižnica je javna korist, če ne, se 
pa odločimo, da nismo za izgrad
njo. Samo recimo bobu bob.« 
M a t j a ž TrontelJ (SLS) je ugotovil, 
da bi t. i. prisila z razlastitvijo lahko 
zavlekla projekt. Zaskrbelo ga je 
tudi, da bi se v t e m primeru tudi 
porušil začrtani plan. Zanimalo ga 
je še, kaj je z obljubljenimi državni
mi sredstvi in lastništvom knjižnice. 
Župan je pojasnil, d a j e lastništvo 
rešeno, denar od države pa bo 
Občina porabila v prvi fazi 
adaptacije. V debato se je vključila 
B r e d a Š k r j a n c (LDS): »Ni di leme, 
da je javni interes pred privatnim. 
Glasovala bom za knjižnico, želela 
pa bi s i , da se instrument 
razlastitev nikoli ne uporabi.« 

Jože Šircelj: »Misl im, da smo 
najbolj nekulturen občinski svet v 
Sloveniji, tako posamezniki kot 
predsedujoči . Predlog vidim kot 
skrajno sredstvo. V končni fazi pa 
je sprejet samo z enim namenom 
- možnostjo razlastitve. Občina se 
pogaja komaj štiri mesece , pa že 
želi uveljaviti ta sklep, to me čudi . 
Vsi vemo, kako poteka cenitev, 
zato predlagam, da se ta sklep 
prestavi na naslednjo sejo. V tem 
obdobju boste imeli čas, da se 
pogajate brez ultimativnega 
sklepa.« O nizki kulturi 
udeležencev seje se je s Šircljem 
strinjal tudi Janez Mervič (SDS). 
»Predlog je legalen, kaj pa bo 
naredil župan , bomo razpravljali 
na naslednji seji. Jaz bi sklepal , 
ne pa prelagal v nedogled, ker bo 
potem tako kot z zdravstvenim 
d o m o m , ki se v leče že sedem let.« 
Še zadnjič je nastopil Podvrsnik, 
ki je vnovič jasno poudaril , da 
sklep ne bo zavrl razvoja 
knjižnice. »Lastnik delavnice je 
korekten, dogovorili smo se , da se 
sedaj pogovarjamo v okviru urad
nih cenitev. V kratkem času bomo 
zadevo speljali brez prisile in 
čustev.« Po tem prepričevalnem 
nagovoru je tudi Perme umakni l 
predlog o oblikovanju nove poga
jalske komisije. Od 1 3 svetnikov v 
dvorani jih je sklep, da je gradnja 
prizidka predvidena v javno korist, 
potrdilo 12 . 

Barbara Pance 
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Zavod za prostorsko, 
komunalno in 
stanovanjsko urejanje 
Grosupl jo . d o o 

PRI GRADNJ I V A Š E G A NOVEGA 

ALI REKONSTRUKCIJ I O B S T O J E Č E G A 

OBJEKTA 

v a m nudimo: 

- i zdelavo "urbanist ičnega de la" 

p o s e b n e g a dela projekta 

lokacijska dokumentacija po slanh predpisih 

- i zdelavo projektne dokumentac i je 

za vse vrste objektov 

- pridobitev g r a d b e n e g a dovoljenja 

Najdoto nas na 

Tabofski cesti 3 v Grosupl|U 

in po telefonu 

(01) 7 8 1 - 0 3 - 2 0 a l i (01) 7 8 1 - 0 3 - 2 8 

V kleti upravne stavbe 
Adamičevega centra je občina 
lastnica treh garaž, v katerih 
parkira tri občinske avtomobile. V 
isti kleti je lastnik ene od sosed 
njih garaž s pripadajočim 
skladiščem v skupni izmeri 2 0 
kvadratnih metrov tudi podjetje 
Vele, ki jo je Občini ponudilo v 
odkup po ceni 3 . 1 0 0 . 0 0 0 tolarjev. 
Občina se je glede na dolgoročno 
namembnost upravnih prostorov 
in pomanjkanja tovrstnih pros
torov v središču Grosupljega 
odločila za nakup nepremičnine. 
Najprej bo garažo oddala v 
kratkoročni najem, kasneje pa jo 
bo uporabljala s a m a . J o ž e 
Š l r c e l j pa je za domačo nalogo 
napravil cenovno analizo 
tridesetih garaž v središču ali na 
obrobju Ljubljane. Ugotovil je: 
»Cena garaže v Grosupljem je 
višja kot na primerljivih, vendar 
atraktivnejših lokacijah v 
Ljubljani. To me čudi.« Najvišja 
cena , ki bi jo za garažo še lahko 
odštela Občina, bi bila po njego
vem mnenju okoli 2 milijona tolar
jev. Oglasil s e j e M a r k o 
P o d v r s n i k , ki ga je zmotilo 
mešanje jabolk in hrušk: »Prejeli 
smo ponudbo, k i j i je bila pred
ložena uradna cenitev. Garaža je 
na tržišču in zanjo je veliko intere
sentov. Ne gre pa s a m o za 
garažo, temveč je zraven tudi 
skladišče!« Svetniki so se po 
razpravi odločili za nakup 
garažnih prostorov. 

B a r b a r a P a n c e 

P O V E Č K O T 

3 0 L E T I H 

Z A H T E V A L I 

V R A Č I L O 

Z E M U I Š Č A ! 
Pred 3 4 leti se je zemljišče 

občine razdelilo na več katas
trskih občin. Tedaj je zemljišče 
ene izmed fizičnih oseb na 
področju k.o. Stranska vas brez 
pravne podlage prešlo v zemljiško 
knjižni vložek občine, v t. i. vložek 
družbene lastnine. Občina je pre
jela tri zahtevke po vračilu 
zemljišča in se z enim spusti la v 
pravdo ter - izgubila. Sedanji 
primer je podoben, je povedal 
Marko Podvrsnik, direktor 

občinske uprave. 
»Popravl jamo 
napake geodetske 
uprave izpred 3 4 
let. Čeprav bi se 
lastniki morali 
pritožiti v enem 
letu, tega niso sto
rili. Lastnik 3 0 let 
ni reagiral! 
Poudarjam, da ne 
gre za denaciona
lizacijo.« Občina 
bo odškodnino za 
zemljišče vrnila v 
naravi, in sicer 
kmetijsko 
zemljišče, ki ga 
zaradi svoje 
dejavnosti ne 
potrebuje. Občina 
bo zemljišče vrnila 
direktno oškodo
vancu. 

Barbara Pance 

Občina Grosuplje objavlja na podlagi Pravilnika o dodeljevanju stanovarv 
jskih posojil Občine Grosuplje (Ur. list RS, št. 46/98 in 82/01) 

VII. RAZPIS STANOVANJSKIH POSOJIL 
I. N a m e n i , z a kate ra s e del i jo poso j i la : 
Stanovanjska posojila (v nadaljevanju posojila) so namenjena: 
- nakupu stanovanj, 
- stanovanjski gradnji, 
- prenovi ali obsežnejšim vzdrževalnim delom stanovanj ali stanovanjskih hiš. 
Posojila niso namenjena: 
• prosilcem in njihovim zakoncem, ki so lastniki ali solastniki stanovanja in 

so ga odkupili po določilih stanovanjskega zakona ( Ur. list RS št. 18/91, 
1 9 / 9 1 , 9 / 9 4 , 21/94, 2 3 / 9 6 , 1 - 2 / 0 0 in 25/00), 

• prosilcem in njihovim zakoncem, ki kupujejo stanovanja od matere, 
očeta, mačehe, očima, brata, sestre, svaka, svakinje, sina, hčere, pastorka, 
tasta, tašče, stare mame, starega očeta, vnuka, vnukinje, tete, strica in 
zakonskega in zunajzakonskega partnerja. 

II. V i š i n a s redstev 
Višina sredstev po tem razpisu, ki je namenjen za nakup stanovanj oziro

ma hiš in stanovanjsko gradnjo, prenovo, sanacijo in obsežnejša vzdrževalna 
dela stanovanj ali stanovanjskih hiš, bo določen z izborom najboljšega 
ponudnika. Občina bo kreditojemalcem subvencionirala polovico obrestne 
mere. Doba vračanja posojila je največ 5 let, odvisno od višine osebnega 
dohodka družine in višine dodeljenega posojila. 

III. Razp isn i pogoj i in v i š ina poso j i la 
Na razpis za dodelitev posojil se lahko prijavijo občani, ki izpolnjujejo 

naslednje pogoje: 
• da so državljani Republike Slovenije, 
• da imajo prosilci in njihovi družinski člani, ki skupaj rešujejo stanovanjski 
problem, stalno bivališče v občini Grosuplje, 

• da nimajo ustreznega standardnega stanovanja, 
• da kupujejo, gradijo ali prenavljajo stanovanje ali stanovanjsko hišo na 
območju občine Grosuplje, 
• da imajo veljavno gradbeno dovoljenje, izdano po 1 . 1 . 2 0 0 3 , če gre za 
novogradnjo, 
• da imajo lokacijsko informacijo, izdano po 1 . 1 . 2004, 
• da so lastniki ali solastniki nepremičnine, za katero prosijo odobritev posojila 
oziroma so lastniki ali solastniki nepremičnine njihovi zakonci, 
• da so sami ali s soplačniki, za katere se štejejo zakonec ali starši prosilca, 
kreditno sposobni, 
• da bodo v primeru, da imajo neustrezno stanovanje in kupujejo drugo 
ustrezno stanovanje, zaprosili le za razliko v površini med dosedanjim 
neustreznim in novim stanovanjem, če pa bodo neustrezno stanovanje odtu
jili, bodo kupnino v celoti namenili za nakup drugega ustreznega stanovanja, 

• da imajo v letu 2 0 0 4 sklenjeno kupoprodajno pogodbo ali predpogodbo, 
overjeno pri notarju, če gre za nakup stanovanja. 

Občani so v okviru prenove stanovanja ali stanovanjske hiše upravičeni za 
tista prenovitvena dela. s katerimi se izboljšajo očitno nefunkcionalna 
stanovanja ali stanovanjske hiše, ki so manj primerne za bivanje, zgradijo 
manjkajoče sanitarije, ali s katerimi se prenovijo dotrajani gradbeni elementi 
večjega obsega, kot so: ostrešje, dimniki, vse vrste izolacij, instalacije, fasade, 
stavbno pohištvo, ipd. 

Do posojila niso upravičeni občani, ki že stanujejo v lastnem ustreznem 
stanovanju ali so sami, ali kdo od družinskih članov, ki skupaj rešujejo 
stanovanjski problem, lastniki takega vseljivega stanovanja. Občani so upra
vičeni do posojila za prenovo stanovanja ali stanovanjske hiše, dokler nimajo 
v okviru prenovitvenih del dograjenega ustreznega standardnega stanovanja. 

Za ustrezno standardno stanovanje se šteje stanovanje, ki ima poleg 
dnevne sobe, kuhinje in sanitarnih prostorov še toliko spalnih prostorov, da 
zadošča potrebam vseh članov, ki živijo v skupnem gospodinjstvu. 

Šteje se, da zadošča spalnica za dve osebi, kabinet za eno osebo (dnevna 
soba, kuhinja in drugi tehnični prostori se ne štejejo). 

Glede na število družinskih članov kvadratura stanovanja ne sme pre
segati naslednjih normativov: 

l č l a n 2 člana 3 člani 4 člani 5 članov 6članov 
4 5 rtV 5 5 m' 7 0 m i 82ny 95rrr' 105 rtv 
Za vsakega nadaljnjega družinskega člana se prizna še 6 m2. 

Posojilo lahko znaša največ 4 0 % vrednosti primernega stanovanja za 
gradnjo ali adaptacijo oziroma 4 0 % vrednosti velikosti stanovanja, ki ga 
prosilec kupuje, upoštevajoč tudi morebrtna dosedanja posojila 
Stanovanjskih posojil Občine Grosuplje, dodeljena v letih od 1997 do 
vključno 2 0 0 3 . 

Uspeli prosilci bodo 3 0 % odobrenega posojila, namenjenega za novograd 
njo ali prenovo, lahko koristili v gotovini, 70 % pa na podlagi predloženih pred
računov. 

Prosilci, katerim bodo odobrena sredstva iz naslova tega razpisa, bodo 
dolžni skleniti pogodbo z banko oz. hranilnico najkasneje v roku 3 0 dni po 
izteku pritožbenega roka na obvestilo o višini dodeljenega posojila. Prav tako 
bodo dolžni odobrena sredstva izkoristiti v roku 30 dni od podpisa pogodbe. 
V nasprotnem primeru ne bodo več upravičeni do odobrenega posojila. 

Osnova za izračun višine posojila je: 

• za nakup stanovanja in stanovanjskih hiš pogodbena cena oziroma največ 

6 0 0 EUR/m'; 
• za gradnjo stanovanjske hiše 6 0 0 EUR/m', 
• za prenovo stanovanj ali stanovanjskih hiš 4 5 0 EUR/m'. 

Doba vračanja posojila je največ 5 let, odvisno od višine osebnega dohod
ka družine in višine dodeljenega posojila. Posojilo se vrača v mesečnih anu
itetah. Odobreno posojilo se obvezno zavaruje pri zavarovalnici ali s hipoteko. 

Stroški posojilojemalca ob najetju posojila, ki jih plača posojilojemalec, 
bodo sestavljeni iz: 
• stroškov sklenitve posojilne pogodbe, 
• stroškov zavarovanja posojila s hipoteko, to so sodni stroški in stroški cen
itve, 
• stroškov zavarovanja posojila pri zavarovalnici. 

IV. Kriteri j i z a obl ikovanje p rednostnega v rs tnega reda 
Višina dodeljenega posojila bo odvisna od: 

1. socialnega, premoženjskega in zdravstvenega stanja prosilca in članov nje
gove družine; 
2. načina reševanja stanovanjskega vprašanja; 

Nadaljevanje na naslednji strani 



3. višine lastnih sredstev za nakup ali gradnjo stanovanja: 
4. višine ugodnih Stanovanjskih posojil Občine Grosuplje dodeljenih v letih od 
1997 do vključno 2 0 0 3 , ki jih je prosilec že dobil od občine Grosuplje; 
5. primernosti in kvalitete dosedanjega stanovanja; 
6. dolžine bivanja v občini Grosuplje; 
7. dolžine delovne dobe. 

Ob upoštevanju gornjih kriterijev imajo naslednje kategorije prosilcev pred
nost oziroma jim bo dodeljeno večje posojilo: 
1. mlade družine; 
2. enostarševske družine; 
3 . družine z večjim številom otrok; 
4. družine z manjšim številom zaposlenih; 
5. mladi; 
6. družine z invalidnim članom; 
7. razširjene družine. 

Za mlado družino se šteje družina z najmanj enim otrokom, v kateri nobe
den od staršev ni star več kot 3 5 let in otrok še ni šoloobvezen. Za starost 3 5 
let šteje 3 5 let dopolnjenih v letu razpisa. 

Za enostarševsko družino se šteje družina z enim hraniteljem. 
Za družino z večjim številom otrok se šteje družina, v kateri so najmanj trije 

mladoletni otroci. Upošteva se tudi zdravniško izkazana nosečnost. 
Za družino z manjšim številom zaposlenih se šteje družina z najmanj tremi 

člani in je zaposlen samo prosilec oziroma njegov zakonec. 
Za mlade prosilce se štejejo samske osebe, mlajše od 3 5 let in mladi pari 

brez otrok, mlajši od 3 5 let. 
Pri invalidnosti prosilca ali člana družine se upošteva invalidnost s 100 % 

telesno okvaro, ugotovljeno s sklepom ali odločbo Zavoda za pokojninsko in 
invalidsko zavarovanje. Za invalidnost se šteje tudi motnja v duševnem in 
telesnem razvoju ali trajna nesposobnost za delo, ki jo potrdi pristojna orga
nizacija. 

Razširjena družina je družina, v kateri živijo 3 generacije bližnjih družinskih 
članov prosilca, kot jih opredeljuje 6. člen stanovanjskega zakona. 

Za daljše bivanje v občini se šteje, če to traja najmanj 10 let 
Za daljšo delovno dobo se šteje, če traja najmanj tretjino polne delovne 

dobe. 

V primeru, da razpisana sredstva ne zadoščajo za dodelitev najvišje 
mogoče višine odobrenih sredstev posameznemu prosilcu, lahko komisija 
sorazmerno vsem upravičencem zniža višino odobrenih sredstev. 

V. P o s t o p e k razp isa 
Prosilci, ki želijo pridobiti posojilo po tem razpisu, oddajo svoje vloge na 

predpisanem obrazcu v času od 1 . 8 . 2 0 0 4 do 27 .8 . 2004, na vložišču 
Občine Grosuplje. Poleg podatkov in dokazil, ki jih pooblaščene organizacije 
potrjujejo na vlogi sami, morajo prosilci, glede na namen porabe posojil, k 
vlogi priložiti še: 

1. kopijo veljavnega osebnega dokumenta (osebne izkaznice ali pot
nega lista za vse družinske člane); 
2. dokazilo o statusu stanovanja, v katerem prosilec prebiva (najemno 
ali podnajemno pogodbo, oziroma kupoprodajno pogodbo, darilno 
pogodbo, zemljiškoknjižni izpisek in podobno); 
3 . pri notarju overjeno kupoprodajno pogodbo ali predpogodbo, sk len
jeno v letu 2 0 0 3 (v primeru nakupa); 
4 . a) veljavno gradbeno dovoljenje, izdano po 1. 1. 2 0 0 3 (če gre za 
novogradnjo); 

b) imajo lokacijsko informacijo, izdano po 1. 1. 2 0 0 4 (če gre za 
obsežnejša vzdrževalna dela) 
5. zemljiškoknjižni izpisek, ki dokazuje lastništvo ali solastništvo; 
6. potrdilo o šolanju vzdrževanih otrok (razen za osnovnošolske 
otroke); 
7. sklep ali odločbo Zavoda za pokojninsko in invalidsko zavarovanje o 
1 0 0 % telesni okvari prosilca oziroma družinskega člana oziroma 
mnenje pristojne organizacije glede motenosti v duševnem in 
telesnem razvoju ali trajne nesposobnost i za delo. 

Potrdila o državljanstvu in potrdila o stalnem prebivališču, dobi bivanja v 
občini Grosuplje in številu članov gospodinjstva ter potrdila Občine Grosuplje 
o višini že odobrenega ugodnega posojila za nakup stanovanja ali gradnjo 
stanovanjske hiše oz. stanovanja, za katerega kreditiranje prosilec prosi, pri
dobi Občina Grosuplje neposredno od pristojnih državnih organov. 

V s a n a v e d e n a In v obrazcu v loge zahtevana pot rd i la mora jo biti 
p r e d l o ž e n a v or ig inalu , razen g r a d b e n e g a dovol jenja ter o d l o č b e o 
dovol i tv i p r ig lašen ih de l in potrd i la o d r žav l jans tvu te r ne s m e j o biti 
s t a r e j š a o d e n e g a m e s e c a . Potrd i l p o k o n c u razp isa ne b o m o 
v rača l i . 

Obrazec za vloge za pridobitev posojila dobite od 26. 7. 2 0 0 4 dalje v spre
jemni pisarni Občine Grosuplje, Taborska cesta 2, vse dodatne informacije pa 
v času uradnih ur na uradu za komunalno infrastrukturo oz. na telefon 
7888771. 

V l o g e z a poso j i la morajo pros i lc i oddat i I zk l jučno n a p o s e b n i h 
obrazc ih o s e b n o n a Uradu z a k o m u n a l n o inf rast rukturo o b č i n e 
Grosupl je , Taborska c e s t a 2, v č a s u uradnih ur, v k l j u č n o d o 2 7 . 8 . 
2 0 0 4 . 

Ob vložitvi vloge se prosilcem ne zaračuna upravna taksa. Upravičenci, ki 
odklonijo odobreno posojilo pa so dolžni v roku 8 dni od poteka roka za 
sklenitev pogodbe z banko oz. hranilnico, poravnati takso po tarifni št. 3 
Zakona o upravnih taksa (Ur. I. RS št. 8 / 0 0 , 4 4 / 0 0 , 81/00, 33/01, 42/02 , 
76/02) v višini 4 .250.00 SIT, v sprejemni pisarni Občine Grosuplje, Taborska 
cesta 2. 

V loge , p o s l a n e n a gornj i nas lov po poš t i In p o k o n c u razp isa , s e 
ne b o d o u p o š t e v a l e . 

Po koncu razpisa bo v roku enega meseca 5-članska komisija, ki jo imenu
je župan Občine Grosuplje, obravnavala popolne vloge in pripravila prednost
ni vrstni red upravičencev s predhodno preverbo stanja na terenu. Strokovna 
služba občine s sklepom obvesti vse udeležence razpisa o višini dodeljenega 
posojila. Prosilci, ki se ne bodo strinjali z odločitvijo komisije, lahko v roku 8 
dni od prejema obvestila o uvrstitvi na prednostni vrstni red vložijo pritožbo 
pri županu Občine Grosuplje, Taborska cesta 2, Grosuplje. Odločitev župana 
je dokončna. 

Prosilci vlog dovoljujejo Občini Grosuplje, da v skladu z veljavno zakonodajo 
preveri resničnost oz. verodostojnost priloženih dokazil. 

Za poprejšnjo ugotovitev stanja na terenu komisija po potrebi imenuje 
posebne delovne skupine. 

S r e d s t v a bodo d o d e l j e n a v roku 3 0 dn i p o sprejet ju d o k o n č n e g a 
p r e d n o s t n e g a v rs tnega reda . 

Občina Grosuplje 
župan Janez Lesjak 

REZULTATI VOLITEV V EVROPSKI 
PARLAMENT 13. JUNIJA 2004 
ZA 3. VOLILNI OKRAJ GROSUPUE 

Skupaj volivcev z območja: 2 5 . 9 6 2 (občina Dobrepolje, Grosuplje 
in Ivančna Gorica) 

Glasovalo je: 3 0 , 8 % ali 7 .993 volivcev, prav toliko je bilo tudi od
danih glasovnic. 

Neveljavnih je bilo: 3 5 2 glasovnic, veljavnih je bilo 7 .641 glasovnic. 
Oddanih pa je bilo 5 . 4 9 0 preferenčnih glasov. 

Posamezne liste so dobile naslednje število glasov: 

Lista 1 LDS L IBERALNA DEMOKRACIJA SLOVENIJE IN 
D E M O K R A T I Č N A STRANKA U P O K O J E N C E V - DeSUS 

1.125 glasov 

Lista 7 S T R A N K A S L O V E N S K E G A N A R O D A 

Kandidat preferenčni glasovi 
liste 868 

št.preferenčnih 
glasov 

1 JELKO KACIN 642 
2 MOJCA D R Č A R - M U R K O 60 
3 R O M A N J A K I Č 49 
4 VINKO G O B E C 18 
5 MAJDA SIRCA 18 
6 MIMA J A U Š O V E C 12 
7 MILOŠ K O V A Č I Č 69 

Lista 2 N . S I - N O V A SLOVENIJA -
K R Š Č A N S K A L J U D S K A S T R A N K A 

Kandidat preferenčni glasovi 
liste 1.806 

št preferenčnih 
glasov 

1 LOJZE P E T E R L E 1 755 
2 LJUDMILA NOVAK 18 
3 A N T O N K O K A L J 3 
4 A L E N K A Š V E R C 8 
5 JANEZ V A S L E 7 
6 M A R U Š A NOVAK 5 
7 J E R N E J PAVLIN 10 

Lista 3 S E G - S T R A N K A E K O L O Š K I H GIBANJ SLOVENI JE 
30 glasov 

Kandidat preferenčni glasovi 
liste 18 

št.preferenčnih 
glasov 

1 LEO Š E Š E R K O 7 
2 MARINKA VOVK 2 
3 METKA FILIPIČ 0 
4 EVITA L E S K O V Š E K 4 
5 ANA VOVK K O R Ž E 0 
6 T O M A Ž OGRIN 0 
7 K A R E L FILIPIČ S 

L ista 4 S T R A N K A MLADIH SLOVENI JE • ZELENI S L O V E N I J E 
105 glasov 

Kandidat preferenčni glasovi 
liste 77 

št.preferenčnih 
glasov 

1 A L E N K A PAULIN 66 
2 BOGOMIR V N U Č E C 1 
3 MELITA C I M E R M A N 1 
4 BORUT A M B R O Ž I Č 1 
5 VANJA R E Ž O N J A 3 

6 MIHA J A Z B I N Š E K 1 
7 DOMINIK S. Č E R N J A K 4 

Lista 5 S L O V E N S K A D E M O K R A T S K A S T R A N K A - SDS 
2.181 g lasov 

Kandidat preferenčni glasovi 
liste 1.361 

št.preferenčnih 
glasov 

1 MIHAEL B R E J C 1 099 
2 ROMANA J O R D A N CIZELJ 31 
3 B A R B A R A M E D V E D 

ŠP ILET IČ 
28 

4 M A T J A Ž Š I N K O V E C 9 
5 P E T E R VERLIC" 156 
6 A L E N K A J E R A J 30 
7 MILAN O R O Ž E N ADAMIČ 8 

Lista 6 NACIONALNA S T R A N K A D E L A 
38 glasov 

Kandidat preferenčni glasovi 
liste 28 

št.preferenčnih 
glasov 

1 M A R J A N P O L J Š A K 16 
2 ANA A N T O N Č I Č 1 
3 STANISLAV A B R A M 1 
4 ANITA V A V T A R A B R A M 0 
5 P E T E R ZIDAR 2 
6 AJDA E R J A V E C 8 
7 P E T E R O R E Š I C 0 

REZULTATI EVROVOLITEV V R SLOVENIJI 
mesto 

1. 
lista število glaso\ odstotki mesto 

1. N Si - NOVA SLOVENIJA - KRŠĆANSKA LJUDSKA STRANKA 101 914 23 48% 

2-

LDS LIBERALNA DEMOKRACIJA SLOVENIJE in 
DEMOKRATIČNA STRANKA UPOKOJENCEV SLOVENIJ 95.222 21 94% 

3. SLOVENSKA DEMOKRATSKA STRANKA - SDS 76 674 17.67% 
4. ZDRUŽENA LISTA SOCIALNIH DEMOKRATOV 61.511 14.17% 
5. SLS SLOVENSKA LJUDSKA STRANKA 36 585 8.43% 
6. SLOVENSKA NACIONALNA STRANKA - SNS 21 851 5 03% 
7. SLOVENIJA JE NAŠA 17 906 4 13% 
8. 
9. 

STRANKA MLADIH SLOVENIJE + ZELENI SLOVENIJE 9 944 2 29% 8. 
9. GLAS ŽENSK SLOVENIJE 5.220 1 20% 
10 SEG - STRANKA EKOLOŠKIH GIBANJ SLOVENIJE 2 553 0 59% 
11. NACIONALNA STRANKA DELA 2.017 0 46% 
12. STRANKA SLOVENSKEGA NARODA 1 372 0 32% 

13. 
DEMOKRATSKA STRANKA SLOVENIJE, DEMOKRATI 

SLOVENIJE - DS 1 229 0 287,, 

30 glasov 
Kandidat preferenčni glasovi 

liste 23 
št.preferenčnih 

glasov 
1 MIHAEL J A R C 20 
2 ANA MARIJA H A F N E R 1 
3 BORUT K O R U N 2 
4 FRANC M A J C E N 0 
5 M A R J E T A KODRIC 0 
6 FRANC B E G 0 
7 M A T E J A S K O Č I R 0 

Lista 8 SLOVENIJA J E N A Š A 
182 glasov 

Kandidat preferenčni glasovi 
liste 145 

st preferenčnih 
glasov 

1 ALJA B R G L E Z U R A N J E K 121 
2 P E T E R R A S P O R 2 
3 B A R B A R A S T R M O L E 2 
4 R O B E R T O STREL IČ 0 
5 D A G M A R T R A F E L A 0 
6 MLADEN R U D O N J A 7 
7 BORIS P O P O V I Č 13 

Lista 9 D E M O K R A T S K A S T R A N K A SLOVENI JE 
11 glasov 

Kandidat preferenčni glasovi 
liste 5 

št.preferenčnih 
glasov 

1 ALOJZ K R A P E Ž 5 
2 R E B E K A RUDOLF 0 
3 V O J K O SEDMAK 0 
4 DANICA G A Č A N 0 
5 MAJDA CUZAK 0 
6 Z V O N K O SEVERINSKI 0 
7 MIHAEL J U R A K 0 

Lista 11 S L O V E N S K A N A C I O N A L N A S T R A N K A - S N S 
224 glasov 

Kandidat preferenčni glasovi 
liste 172 

si.preferenčnih 
glasov 

1 Z M A G O J E L I N Č I Č PL. 138 
2 S A Š O P E Č E 28 
3 B A R B A R A Ž V A J N E R T A V Š 0 
4 ROMAN V E R A 3 0 
5 MILENA Š T E R B E N C 0 
6 SONJA A R E H L A V R l C 0 
7 B O G D A N BAROVIC 6 

Lista 12 Z D R U Ž E N A LISTA SOCIALNIH D E M O K R A T O V 
636 glasov 

Kandidat preferenčni glasovi 
liste 478 

št.preferenčnih 
glasov 

1 AURELIO JURI 127 
2 MAGDA P O T R A T A 17 
3 F R A N C F E R I H O R V A T 21 
4 LIDIJA M A V R E T I Č S 
5 F R A N C E KRIŽANIČ 4 
6 A N D R E J A RIHTER 9 
7 BORUT P A H O R 295 

Lista 13 SLS S L O V E N S K A L J U D S K A S T R A N K A 
712 glasov 

Kandidat preferenčni glasovi 
liste 468 

št.preferenčnih 
glasov 

1 F R A N C BUT 400 
2 BOJAN Š R O T 9 
3 N A T A Š A K A V A Š P U C 15 
4 A N D R E J U M E K 1 
5 NADA S K U K 3 
6 BERTA J E R E B 3 
7 JANEZ PODOBNIK 37 

OKRAJNA VOLILNA KOMISIJA GROSUPLJE 

VOLILNA UDELEŽBA NA EVROVOLITVAH 
ŠTEVILO 

PREBIVALCEV 
V MILIJONIH 

ŠTEVILO 
POSLANCEV 

UDELEŽBA 
V % 2004 

UDELEŽBA 
V % 1999 

VOLILO 
LETA 
2004 

VOLILO 
LETA 
1999 

ŠTEVILO 
V0LILCEV 
LETA 1999 

MALTA 0 4 5 82 0.3 nova članica 
LUKSEMBURG 0.5 6 91 75 0.5 0.4 05 
CIPER 0.8 6 71 0.6 nova Članica 
ESTONIJA 1.4 6 28 0 4 nova Članica 

SLOVENUA 1.9 7 28 0.5 nova Članica 

LITVA 2.4 13 43 1 0 nova Članica 

IRSKA 3.7 13 61 50 2.3 1.9 37 

FINSKA 5.2 14 39 31 2.0 1.6 52 

DANSKA 5.3 14 48 50 2.5 2.7 53 

SLOVAŠKA 5.4 14 16 0.9 nova Članica 
AVSTRIJA 8.2 18 42 49 3.4 4.0 82 
ŠVEDSKA 8.9 19 37 39 3.3 3.5 89 
PORTUGALSKA 10 0 24 29 40 2.9 4.0 100 
MADŽARSKA 10.1 24 38 3.8 nova Članica 
BELGIJA 10.2 24 91 91 9.3 9.3 102 
ČEŠKA 10.3 24 28 2.9 nova Članica 
GRČIJA 10.6 24 63 75 6.7 8.0 106 

NIZOZEMSKA 15.9 27 39 30 6.2 4.8 159 
POLJSKA 38.6 54 21 8.1 nova Članica 

ŠPANUA 39 4 54 46 63 18.1 24.8 394 

ITALIJA 578 78 73 71 42 2 41.0 578 
FRANCIJA 594 78 43 47 255 27.9 594 
VELIKA BRITANIJA 59.5 78 39 24 232 14.3 595 
NEMČIJA 8 2 2 99 44 45 36.2 37 0 82 2 

Skupaj 448.1 723 45% J 50% 202.9 185.0 376.8 
Udeležba v starih članicah 49% 

Na volitvah kadidatov za Evropski parlament je imelo pravico glasovati skupa] volilcev 



n a 

B R U S E L J -

V prejšnjih številkah Odmevov sem vas poskusil seznaniti z delovanjem 
institucij Evropske unije, prav ničesar pa nisem povedal o prestolnici, ki 
gosti evropsko administracijo - belgijskem Bruslju. Ker so počitnice tako 
rekoč pred vrati sem se odločil, da vam predstavim Bruselj, kot ga doživljaš 
tedaj, ko nisi na službeni poti - kot eden izmed mnogih turistov. Morda 
vam bo v teh počitniških dneh prispevek služil kot namig, kako preživeti del 
počitnic. 

POTOVANJE V B R U S E L J 
Najhitrejša, a na žalost v tem trenutku še vedno najdražja možnost je 

letalo. Slovenski letalski prevoznik leti vsak delovni dan iz Brnika v Bruselj 
na osrednje bruseljsko letališče Zaventem. Polet traja slabi dve uri, cena 
povratne vozovnice pa se giblje okoli 160 tisoč tolarjev. Ljubitelji potovanj z 
vlaki se lahko v Bruselj odpeljete z ljubljanske železniške postaje. Na voljo 
so različne možnosti. Lahko se recimo odpeljete s spalnikom iz Ljubljane ob 
pol polnoči in ste naslednji dan zjutraj v Muenchnu, kjer prvič prestopite na 
hitri vlak ICE za Koeln. Do Bruslja potem prestopite še enkrat v Koelnu na 
belgijski hitri vlak Thalys. Vožnja s hitrimi in udobnimi vlaki, ki vozijo do 3 0 0 
km/h je vsekakor svojevrstno doživetje, ki bo obogatilo vašo dopustniško 
izkušnjo. Na bruseljsko postajo Zuid-jug prispete popoldne, dvajset minut 
do tretje ure, po petnajstih urah vožnje. Bruselj ima sicer tri železniške 
postaje »Nord« - severna, »Central« - osrednja ter »Zuid« - južna, ki so med 
seboj povezane z železniškimi tiri, speljanimi pod zemljo. Večina mednarod
nih vlakov ima končne in odhodne postaje na severni ali južni postaji. Za 
tiste, ki prisegate na osebni avtomobil lahko iz Grosupljega krenete na avto
cesto proti Gorenjski skozi karavanški predor, nato pa mimo Salzburga, 
Muenchna, Stuttgarta, Karlsrueha, Luksemburga ter Namurja in prispete v 
Bruselj po 12 urah vožnje in približno 1 2 0 0 kilometrih. Večina poti seveda 
poteka po sodobnih avtocestah. 

FORMALNOSTI 
Z vstopom Slovenije v Evropsko unijo so postale formalnosti pri 

prestopanju meje zelo enostavne. Zadostuje že veljavna osebna izkaznica 
ali potni list. Seveda boste uporabili izhode za »EU countries«. Kakšno olaj
šanje! 

JEZIK 

V Belgiji govorijo francosko in flamsko, tako da boste v Bruslju naleteli na 
dvojezične napise ulic, poslopij in postaj. Sprva to povzroči nekaj težav, ven
dar se človek kmalu navadi. Kljub pregovorno slabem posluhu francosko 
govorečih za tuje jezike, pa se danes v Bruslju lahko povsem brez težav 
sporazumete v angleškem jeziku. 

V R E M E 
Za Bruselj so značilna topla poletja in mile zime. Dež lahko pada kadar

koli, zato so dežnik ali vetrovka ter nepremočljivi čevlji obvezni del opreme. 
Če zapiha veter z atlantika pa vam tudi dežnik ne bo dosti koristil, saj vam 
ga veter preprosto zlomi. Občasno lahko pozimi tudi sneži. Poleti se tempe
rature gibljejo med 18 in 27, pozimi pa med 4 in 7 stopinjami Celzija. 

KJE PRESPATI 
V Bruslju je dovolj različnih možnosti za prenočišča. Ponudba je velika, 

cene pa so odvisne od števila zvezdic, kijih ima hotel. Sam sem recimo 
najceneje spal v hotelu za 5 5 evrov za noč z zajtrkom, večino dobrih 
hotelov, tudi v strogem centru, pa lahko dobite za ceno okoli 100 evrov na 
noč z zajtrkom. Danes v dobi intemeta je najbolje pobrskati kar po sve
tovnem spletu in si rezervirati hotel. Včasih ni odveč vprašati nekoga, k i je 
bil pred vami v Bruslju. Sam še vedno vprašam kolege, kje so prenočevali 
in vedno zvem kakšen nov namig. Pa še droben nasvet: rezervacije sob 
vedno rezervirajte še po telefaksu in zahtevajte, da vam po telefaksu rezer
vacijo potrdijo, sicer boste lahko ostali pred hotelom, navkljub internetni re
zervaciji. Vedno si sobo rezervirajte tudi pravočasno, saj je zasedenost 
hotelov precejšnja, še posebej, kadar so v mestu kakšne večje prireditve. 
Pred časom sem v Bruslju spoznal tudi slovenskega duhovnika, ki skrbi za 
slovenske katoličane v Belgiji. Ima svoj dom, v katerem ponuja tudi 
prenočišča, vendar je tudi ta, žal, precej zaseden. 

TO MORATE VIDETI 

Prvo, kar morate storiti v Bruslju, je, da si v hotelu priskrbite brezplačen 
zemljevid mesta z vrisanimi glavnimi točkami, ki jih je vredno videti. Mnogi 
zemljevidi imajo vrisane tudi načrte pešpoti skozi glavne znamenitosti 
mesta, parke in muzeje. Center mesta in njegove znamenitosti lahko 
najbolje doživite 
z zemljevidom v 
roki že v enem 
dopoldnevu pri
jetne hoje s 
postanki. 
Vsekakor morate 
potovanje začeti 
na osrednjem 
mestnem trgu 
(Grand Place, de 
Grote Markt), ki 
je v samem stro
gem centru. 
»Grand Place« je 
obkrožen z 
veličastnimi 
stavbami, sezida-
nimi v obdobju 
med 15. in 17. 
stoletjem. Na 
trgu se nahaja 
mestna hiša s 
stolpom, na vrhu 
katerega je 
postavljen kip 
nadangela 
Mihaela, zavetni

ka mesta. Trg 
obkrožajo še 
druge znamenite 
stavbe. Mnoge od 
njih (med njimi 
kraljeva hiša) so 
spremenjene v 
muzej. Na trgu je 
veliko prijetnih 
lokalov, tako da z 
okrepčilom ne bi 
smel biti problem. 

Nekaj korakov 
stran od osrednje-1 
ga trga se nahaja 
naslednja velika 
znamenitost 
Bruslja -
Manneken Pis, 
kip malega 
dečka, ki počne, 

kaj reči drugega - lula. O dečku je 
spletenih veliko legend, najbolj pogos-| 
to vedo povedati, da je deček s svojo 
»aktivnostjo« rešil mesto v davni 
preteklosti pred uničujočim požarom. 
Dečka občasno oblečejo v različna 
oblačila, ob vstopu Slovenije v 
Evropsko unijo je bil tako oblečen tudi 
v slovensko narodno nošo. Je pa 
deček dobil tudi svojo konkurenco -
kipec deklice, ki lula - Jeanneken 
Pis. Toliko o enakopravnosti spolov. 

Do osrednjega mestnega trga vodi 
veliko ozkih in slikovitih ulic, ki so 
polne trgovin s spominki, restavracija
mi in lokali, kjer se boste lahko 
okrepčali ali pa si nabavili tipične 
spominke. Ko boste zvečer utrujeni 
od hoje po mestu, se lahko ustavite 
na kavi na terasi Metropola, mon-
denega hotela, ki se nahaja zraven 
postaje metroja »De Brouckere«, 
vzporedno z osrednjo nakupovalno 
ulico. Značilnost terase je, da so vsi stoli in mize obrnjeni proti bulevarju, 
terasa pa je ogrevana in tako lahko človek tudi pozimi mirno sreba kavo ter 
»prodaja zijala«. Terasa hotela Metropole je sicer tudi romantično zbirališče 
starejših domačink in domačinov. 

E V R O P S K I P A R L A M E N T IN E V R O P S K A KOMISIJA 

Če si želite ogledati stavbe evropskega parlamenta in evropske komisije, je 
najbolj stopiti na metro in se peljati do postaje »Schuman«. Prva stavba, ki jo 
zagledate, ko pridete iz postaje podzemske železnice, je prvotna stavba komisi
je, imenovana Berlavmont. To je tista stavba, ki so jo leta 1991 zaprli, saj so 
odkrili, da je bila grajena z azbestom. Odločili so se za prenovo in danes je stav
ba pripravljena za sprejem administracije iz novih držav članic. Na nasprotni 
strani, preko avenije Rue de la Loi se nahajajo sedanja poslopja Evropske 
komisije. Na Rue de la Loi je nastanjenih tudi večina direktoratov Evropske 
unije, v zgradbah EU na tej ulici tudi sam preživim večino svojih službenih 
obveznosti v Bruslju. Na drug strani avenije se vidi slavolok zmage, mogočen 

T O K R A T M A L O D R U G A Č E 

spomenik, znotraj velikega parka zmage »Pare du Cinquantenaire«. V 
sklopu slavoloka se nahajajo vojaški muzej, zgodovinski muzej ter muzej 
avtomobilizma, ki bi zlasti navdušil mlajše obiskovalce. Nedaleč stran od 
poslopij Evropske komisije se poleg parka »Pare Leopold« nahaja mogočna 
stavba Evropskega parlamenta. Evropski parlament ima svoj informacijski 
center, ki je dostopen vsem obiskovalcem, sicer pa poslopja parlamenta 
niso odprta za javnost, razen za najavljene obiske. 

ATOMIUM 
Pariz ima Eifflov stolp, London je 

dobil velikansko kolo ob Temzi, t i . 
London Eye, Bruselj pa se ponaša z 
Atomiumom, 165 milijardkrat 
povečano molekulo železa. Objekt 
so odprli leta 1 9 5 8 ob prvi povojni 
razstavi in z njim nakazali pot Evrope 
v novo razvojno obdobje. Do 
Atomiuma se najhitreje pripeljete z 
metrojem, kjer za obisk Atomiuma 
izstopite na postaji Heysel. 

H R A N A , PIJACA 
Bruselj ima ogromno prijetnih lokalov, majhnih restavracij in pivnic. 

Tipična hrana, ki vam jo postrežejo v mnogih restavracijah, so školjke s 
pomfrijem. Njihov pomiri je sploh okusen in če želite na hitro potešiti lakoto 
boste vsekakor naročili pomf ri s tatarsko omako, ki vam ga postrežejo kar v 
vrečki. Seveda pa tudi tu velja, da o okusih ne bomo razpravljali, bo pa prav 
gotovo vsak našel kaj okusnega za pod zob. Prav tako bodo v Bruslju prišli 
na svoj račun ljubitelji piva, saj je pivska lista daljša od jedilnika. Pazite, ko 
naročate pivo! Vsa so dobra, vendar imajo nekatera tudi precej višje vseb
nosti alkohola, kot običajna. Kaj lahko se vam primeri, da se boste že po 
enem pivu počutili veliko, veliko bolje... Najbolj znamenita pivnica »A la mort 
subite« (Pri hitri smrti) se nahaja v bližini centralne železniške postaje. 
Značilnost pivnice: odlična izbira piva, dobra hrana, ki sodi k pivu, notran
jost pivnice je nespremenjena od svojega začetka in zdi se kot da bi se čas 
tam ustavil. Pa še posebnost - hišni maček vam lahko zleze v naročje. 
Okvirne cene v restavracijah in lokalih se gibljejo od 10 do 15 evrov dalje 
za menije, vrček piva dobite za 2,5 do 5 evrov. 

K A J PRINESTI DOMOV IN KJE NAKUPOVATI 
Belgija je znana po čipkah, dobri čokoladi in piškotih, zato odločitev, kako 

obdariti svoje bližnje ob prihodu domov, ne bo težka. Okoli osrednjega 
mestnega trga v strogem centru je veliko specializiranih trgovin, kjer boste 
lahko kupili čipke ali pa mnogo vrst belgijske čokolade Godiva, Neuhaus ali 
Leonidas. Pa tudi piškoti Speculoos sodijo v vrečko. Osrednja nakupovalna 
ulica Rue Neuve poteka od severne železniške postaje, točneje od trga 
Rogier, ki je tudi postaja metroja proti borzi. V tej ulici so zbrani vsi veliki 
nakupovalni supermarketi in vse večje svetovne blagovne hiše. Možje bodo 
med nakupovanjem verjetno raje počakali v prijetnem vzdušju Opera bara, 
ki je v bližini, soproge pa imajo medtem veliko možnost uporabe kreditnih 
kartic. Sam sem bil presenečen predvsem nad veliko izbiro porcelana v 
trgovinah ter ponudbo dobrih DVD posnetkov koncertov v živo različnih 
glasbenih skupin. 

Pa srečno pot! Dr. Peter Verllć 

D E N A R Z E V R O P S K I H 
S K L A D O V 
S E O D M I K A Z A R A D I 
N E E N O T N O S T I R E G I J E 

Župan J a n e z L e s j a k opozarja na uresničenje bojazni, da v okviru 
ljubljanske urbane regije še nekaj časa ne bomo uresničili skupnih 
projektov, ki bi bili lahko primerni za kandidiranje na evropskih 
skladih. Kot pravi župan, smo občine v regiji še premalo organizirane 
in ne delujemo v enotnih okvirih. Župan Janez Lesjak: »V tem trenutku 
lokalne skupnosti nismo organizirane na način, da bi lahko enotno 
pristopili in projekte, ki jih imamo, združili v velik projekt in ga pod 
pogoji, ki jih zahteva Evropa, istočasno plasirali ter prišli do evropskih 
sredstev. Občine smo še preveč samostojne, vsaka ima drugačne pri
oritete, in sedaj , ko nam uhaja prvi rok, smo se dogovorili, da bo za 
naprej potrebno najti način, kako občine združiti v velikih projektih. 
Denar za Slovenijo je namenjen, vendar v trenutku, ko eni gradimo 
šole, drugi kanalizacijo, tretji pa ceste, ne moremo združiti interesov v 
velik projekt, ki bi ga lahko ponudili Evropi in zanj pričakovali sred
stva.« 
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S V E T N I K I M O R A L I Ž R T V O V A T I D O P U S T O B V E Š Č A M O V A S , 

Z A P O T R D I T E V P R O S T O R S K E G A P L A N A 

Občina Grosuplje zaključuje več kot dveletni postopek sprejemanja 
Prostorskega plana občine Grosuplje - dopolnitev 2 0 0 4 . Prostorski plan v 
tem trenutku nestrpno pričakuje tudi veliko občanov in gospodarskih sub
jektov, saj prinaša spremembe o zazidljivosti parcel. Te spremembe so bile 
obljubljene že lani. vendar je prišlo do sprememb splošne zakonodaje o 
prostoru, zato je država počakala, da občine strnijo svoja usklajevanja. 

»Mi smo postopek končali na prvi rok, že septembra. Ves ta čas smo 
uspešno izkoristili. Iz predhodnega 20-odstotnega izplena, ki nam gaje 
država potrdila, je ostalo samo še sedem odstotkov ali okoli 2 0 vlog, za 
katere na noben način nismo mogli pridobiti pozitivnega mnenja. To je 
zahtevalo ogromne napore, vendar se je izplačalo. Verjamem, da smo veči
ni občanov rešili najbolj kritične probleme. S a m pa, odkrito rečeno, se 
nisem strinjal z vsemi zazidljivostmi, ki so bile podane. Dostikrat me boli 
srce, ko vidim, kaj bi se lahko dejansko dogajalo na tem prostoru. 
Podpiram bolj rigorozen nadzor nad prostorom, drugače je očitno, da bomo 
Slovenci v tej generaciji pozidali vse razpoložljive površine. Kaj bo ostalo 
našim potomcem? Tega greha si ne bi rad naprtil.« 

Občinski svet je obravnaval informacijo, da bo vlada paket z vlogo 
Občine Grosuplje obravnavala na seji v sredini julija. »Ko vlada sprejme 
plan, ga mora sprejeti tudi občinski svet. Če tega ni, plan propade in ves 
trud pade v vodo. Velika odgovornost leži na svetnikih, ki morajo do 19. juli
ja plan sprejeti in sklep poslati na vlado, kajti po 20 . juliju vlada sprejema 
prostorski red. Plani, ki do takrat ne bodo sprejeti, ne bodo veljavni!« je 
problem pojasnil župan. »Da bi sklep vendarle sprejeli, je Občina pripravlje
na svetnikom povrniti potne stroške, če bi se na sejo vrnili z dopusta.« 

Barbara Pance 

V A V G U S T U P R O M E T 

P R O T I S P . S L I V N I C I S A M O P R E K O 

C E S T E T O N E T A K R A U A 
Zaradi izboljšanja prometne varnosti v križišču lokalne ceste Grosuplje-

Sp. Slivnica in lokalne ceste Grosuplje-Ponova vas je občinski svet natanko 
pred letom dni sprejel sklep o spremembi prometne ureditve, ki je pred
videvala zaprtje dela lokalne ceste Grosuplje-Sp. Slivnica. Na navedeni 
sklep se je pritožilo skoraj tristo prebivalcev KS Spodnja Slivnica in zahteva
lo ponovno preučitev prometne ureditve v tem križišču. Občina je popustila 
zahtevam Slivničanov in jim dopustila možnost enosmerne uporabe ces
tišča v smeri proti Grosupljemu. »S tem je dosežena optimalna varnost za 
udeležence v prometu,« je objasnil župan Janez Lesjak. 

Nesporno pa ostaja dejstvo, da prihaja v križišču do pogostih prometnih 
nesreč predvsem zaradi neugodnega priključka lokalne ceste iz Sp. 
Slivnice v nepregledni ovinek lokalne ceste Grosuplje-Ponova vas. 
Prometna varnost se je izboljšala le v smeri proti Ponovi vasi, saj bodo 
morali vozniki v smeri Sp. Slivnice uporabljati povezovalno cesto Toneta 
Kralja. F ranc Š t l b e m l k . predsednik Odbora za prostor, komunalno infra
strukturo in ekologijo, je pred odločanjem sicer želel pridobiti še strokovna 
stališča komisije za varnost v prometu, vendar se mu zahteva ni izpolnila. 
»Menim, da bo nevarnost še obstajala. Slivničanom se dvakrat pojavi 
neprednostno križišče. To je slaba rešitev, zato jo predlagamo kot začasno. 
Odbor bo na eni izmed prihodnjih sej predlagal popolno zaprtje ceste.« Tudi 
župan se je strinjal, da se bo enosmerni del cestišča zaprl za promet, če bo 
na tem območju prihajalo do kritičnih razmer. A l e š M e d v e d (LDS): 
»Poskušal bom apelirati na komisijo za varnost v cestnem prometu, da bi 
se sestali in podali mnenje. Točke pa ne bom podprl, ker se mi zdi velik 
problem pri smeri iz Ponove vasi. Prevelike hitrosti so vzrok nesreč. Lani 
sprejeta rešitev je bila boljša.« A n t o n P e r m e (SLS) je predložil nekaj 
zgodovinskih dejstev, ki so botrovala vzpostavitvi cestišča in podprl 
možnost ohranitve ceste. Dejal je, da je občina s to cesto veliko pridobila, 
saj se nanjo navezuje vsa obrtna cona. Z malenkostnimi popravki, je poz
val, cesta ne bi predstavljala nevarnosti. M i h a e l K a d u n c (Nsi): »Sam sem 
udeleženec prometa na tej cesti. Navezal bi se na predlog odbora in nanj 
podal enoletni moratorij. Ne čakajmo na nesreče, ampak poskušajmo v 
letu dni stanje analizirati in se potem odločiti, ali cesto popolno zapreti ali 
ne.« Dr. P e t e r V e r l l č (SDS) je nasprotoval parcialnemu reševanju križišč v 
naselju in predlagal, naj se k temu pristopi bolj celovito. »Kar pa se tiče 
tega križišča, upam. da ta ureditev ne bo povzročila kakšne večje nezgode 
in udeleženci zanjo ne bodo okrivili lokalne skupnosti.« Tudi De jan V u g a 
(LDS) je izpostavil resno dilemo, koliko je smiselno popuščati javnemu 
mnenju pri vprašanju varnosti. Izrazil je dva pomisleka: »Če križišče sprem
injamo iz varnostnih razlogov, zakaj potem ne skličemo komisije? Večina 
ljudi, ki se vozi po tej cesti, ni iz Sp. Slivnice, uporabljajo jo tudi Ponovci, 
Šentjurci . . . Teh KS ni vprašala za mnenje, kot da ne gre tudi za njihovo 
varnost. Če že sprašujemo, vprašajmo vse vpletene.« J o ž e Intihar (LDS): 
»Trideset let ni bilo nič urejeno. Prav je, da letos začnemo s poskusnim 
obratovanjem za leto dni. potem pa ugotavljajmo izkušnje ljudi. Nujno je, 
da se nekaj ukrene. Ne čakajmo na nesrečo.« Rešitev z enosmerno je 
zavrnil tudi S t a n e Ž v e g l a (ZLSD): »Ker se dogajajo prometne kršitve! Tudi 
v Šmarju se ljudje na črno priklapljajo na avtocesto. Zato predlagam zaprt
je!« Franc Štibernik je nato še predlagal, da bi se bolj posvetili ureditvi ceste 
od ceste Toneta Kralja proti Slivnici in razširili prehod čez most. Župan je še 
enkrat poudaril, da je predlog optimalen, rešitev pa ni najboljša. Smiselen 
pa se mu je zdel predlog Mihaela Kadunca, da se sklepu priključi tudi eno
letni moratorij. Po daljšem premisleku so svetniki sklep sprejeli, od župana 
pa so še zahtevali določitev roka dokončne ureditve cestnih razmer na tem 
križišču. J a n e z Les jak : »V mrtvih dopustniških dnevih želimo vse občane 
obvestiti, da se sprememba pripravlja in je treba nanjo računati. Želimo, da 
nihče od uporabnikov ne bi bil neobveščen in da v trenutku, ko bomo 
vzpostavili nov cestni režim, ne bi prihajalo do napak in tudi nesreč. Na to 
se zelo resno pripravljamo, računamo pa, da bomo ta režim speljali do 
konca avgusta. Cestišča so pripravljena, oznake so kupljene, narisati je 
treba še talne oznake in postaviti znake.« 

d a g r e d o p o s t o p k i S p r e m e m b In d o p o l n i t e v p r o s t o r s k i h s e s 
t a v i n d o l g o r o č n e g a In s r e d n j e r o č n e g a p l a n a O b č i n e G r o s u p l j e z a 
o b d o b j e 1 9 9 6 - 2 0 0 0 , dopo ln i tev 2 0 0 4 (v n a d a l j e v a n j u p r o s t o r s k i 
p lan) h k o n c u . 

N a Izredni s e j i , k i b o v drugI p o l o v i c i Ju l i ja , b o d o s v e t n i k i s p r e 
j e l i S k l e p o d o p o l n j e n e m p r e d l o g u o d l o k a p r o s t o r s k e g a p l a n a . 
O d l o k b o p o s r e d o v a n v o b j a v o n a U r a d n i l i s t R S , k jer b o p o 
p r a v n o m o č n o s t i z a č e l ve l ja t i . 

V s i , k i p o t r e b u j e t e L o k a c i j s k o i n f o r m a c i j o z a p ro jek t i ran je a l i 
z a r a d i p r o m e t a z n e p r e m i č n i n a m i , l a h k o v l o g e v l o ž i t e n a o b č i n 
s k o v l o ž i š č e v prv i p o l o v i c i a v g u s t a 2 0 0 4 . 

Občina Grosuplje, Urad za prostor 
P.S. V času, ko boste brali te vrstice, bo prostorski plan na občinskem 

svetu Občine Grosuplje (verjetno) že sprejet. 

D O K U M E N T I Z A I Z G R A D N J O 

Z A D R Ž E V A L N I K A B I Č J E N A R E D 

Ž E D O K O N C A L E T A 
Grosuplje, 17. junija - V Grosupljem je potekala prva prostorska kon

ferenca za predstavitev osnutka programa priprave lokacijskega načr
ta za gradnjo zadrževalnika Bičje, ki se nahaja med naselji Se la , 
Brezje in Ponova vas. Konference so se poleg predstavnikov Občine 
Grosuplje udeležili tudi projektant in soglasodajalci z Javnega komu
nalnega podjetja Grosuplje in Ministrstva za okolje in prostor. Namen 
konference je dopolnitev programa z morebitnimi manjkajočimi vsebi
nami , konkretnimi zahtevami in usmeritvami, je povedala M o j c a 
L o v š i n z Urada za prostor Občine Grosuplje. Temu bo sledila javna 
razgrnitev projekta, na podlagi katere se bo dokument tudi dopolni l . 
Lokacijski načrt naj bi tako že do konca leta potrdil Občinski svet 
Občine Grosuplje. 

Novela zakona o urejanju prostora, ki je stopila v veljavo s 1. janu
arjem 2 0 0 3 , je predvidela izvedbo dveh prostorskih konferenc za 
območje med naselji Brezje, Sela in Ponova vas. Prva je bila namenje
na pridobitvi priporočil , pripomb in usmeritev soglasodajalcev, druga 
konferenca, ki naj bi bila v začetku septembra, pa naj bi s konkretnimi 
zahtevami in mnenji odprla javno razpravo. Te smernice bodo konec 
leta prešle v strokovno analizo in se upoštevale pri pripravi projekta 
zadrževalnika Bičje. Kot je poudaril župan J a n e z L e s j a k , se omen
jeno območje rešuje že od leta 1 9 6 4 , vendar je država svojo pristo
jnost preložila na občine. Občina Grosuplje pa se zaveda nevarnosti 
meteornih voda, zato je intenzivno krenila v smeri zaščite tega dela 
Grosupljega. Četrt ina območja Grosupljega je ogrožena zaradi mete
ornih voda. Pred desetimi leti je potok Bičje nazadnje prestopil brego
va, potem pa še nekajkrat dosegel nevarno višino. Tudi na območju 
Velikega potoka preti nevarnost hudourniških voda, zaradi česar so 
naselja ob Grosupeljščici nenehno poplavno ogrožena. Enako 
nevarnost predstavlja prestavljanje izgradnje zadrževalnika 
Podlomščica. Država bi morala že lani začeti z investicijo, saj na tej 
podlagi izdaja tudi vsa soglasja za gradnjo stanovanjskih in gospo
darskih objektov, vendar pa se , kot kaže, s projekta izgradnje 
zadrževalnikov v Grosupl jem, umika. 

Barbara Pance 

Š I R I T E V P E K A R N E 

B O M A L E N K O S T 

P R E S T A V I L A C E S T O 
J o ž e Š l r c e l j je v imenu nekega lastnika nepremičnine na območju 

Pekarne Grosuplje povprašal , ali je verjeti špekulaci jam, da se bo na 
tem območju zaprla javna cesta in bo v korist pekarne napravljen 
obvoz. »To niso špekulacije,« je resno odvrnil župan J a n e z L e s j a k . 
»Pekarna Grosuplje je eno najuspešnejših podjetij s hitro naraščajočo 
proizvodnjo. V tem trenutku je podjetje v veliki st iski , izkorišča vse 
proste kapacitete za vzpostavitev proizvodnje. Že pred leti so želeli 
rezervacijo prostora za razvoj. Sedaj je prišlo do trenutka, ali se bo 
pekarna razvijala ali se bo umakni la iz Grosupljega. Potrebno je najti 
prostor za njen razvoj. Nikomur namreč ni v interesu, da se podjetje 
odsel i , zato ji je Občina priskočila na pomoč. Pekarna je odkupila 
zemlj išče JZ od Gasi lskega centra in proge, s čimer si je zagotovila 
perspektivni razvoj. S tem pa se bo podaljšala cestna kljuka okoli nek
danjega podjetja Vimont, in sicer za približno 2 5 metrov. Oškodovan 
pri tem ne bo nihče, morda le Občina in gasilci , ki so se morali dogo
voriti, da so dali del svojega zemljišča.« 

Barbara Pance 

VZDRŽEVANJE CESTIŠČA 
NA ŽUPANČIČEVI ULICI V 
GROSUPUEM 

Na Župančičevi ulici v Grosupljem je bil nekaj dni oviran promet. Na 
cesti od križišča pri Bambiču proti železniški postaji so namreč 
potekala nujna gradbena dela. Kot je pojasnil župan J a n e z L e s j a k , 
so bila dela na cest išču vdrževalne narave, saj je bilo potrebno 
popraviti odtočne jaške in preplastiti vrhnji del cest išča. 

Barbara Pance 

S O N Č N I D V O R I 

Z A N I M I V I Z A I R C E 
Najvišje cene nepremičnin na območju Dolenjske dosegajo 

stanovanja v Grosupljem in Ivančni Gorici. Ta so kar za 3 0 odstotkov 
dražja kot v Trebnjem ali Novem mestu. Tudi bojazen, da bi Slovenijo 
pokupili tujci, je neupravičena, saj bledi njihovo zanimanje za nakup 
nepremičnin na tem območju . Razen v Grosupljem, kjer smo izvedeli, 
da se za nakup stanovanj v soseski Sončni dvori zanimajo Irci. 

Barbara Pance 

HITRA GRADNJA SONČNIH DVOROV 
PRESENETILA TUDI OBČINO 

Gradnja naselja Sončni dvori je v primerjavi z načrti v prednosti. 
Tudi izvajalec projekta GPG se lahko pohvali, da prodaja poteka 
uspešno. Pripravlja pa se že tudi na nadaljnjo, drugo fazo izgradnje 
stanovanjske soseske, ki je bila prvotno predvidena šele za konec pri
hodnjega leta. Hitrost skorajšnje doselitve novih prebivalcev v Sončne 
dvore pa bo presenetila tudi Občino Grosuplje, predvsem v smislu 
infrastrukture. Potrebno je namreč urediti in zavarovati poplavno 
območje na območju Bičja in rešiti prometno povezavo Sončnih 
dvorov z Adamičevo cesto. 

Barbara Pance 

G O S T I L N E M E D T E D N O M 

O D P R T E D O 2 3 . U R E 
Občinski svet Občine Grosuplje je decembra 2 0 0 1 sprejel Pravilnik o merilih 

za določitev podaljšanega obratovalne^ časa gostinskih obratov in kmetij, na 
katerih se opravlja gostinska dejavnost. Na podlagi tega pravilnika daje občina 
soglasje k obratovanju gostinskih lokalov v podaljšanem obratovalnem času. 
Pravilnik, kije usklajen z državnim pravilnikom, natančneje opredeljuje podalj
šani čas obratovanja posamezne vrste gostinskih lokalov, določa postopek 
vložitve pritožbe v primeru neupoštevanja obratovalnega časa ali kršitve javne
ga reda ter ravnanje pristojnega organa lokalne skupnosti v primeru vložene 
pritožbe. Večina lokalov na območju občine sodi v kategorijo lokalov, ki imajo 
med tednom podaljšan obratovalni čas najdlje do 23. ure, ob petkih in sobotah 
pa najdlje do 24. ure. Občina izda pozitivno soglasje za obratovanje v podalj
šanem času samo, če ni pritožb glede obratovanja in kršitev javnega reda. 
Nekateri lokali pa se nahajajo v večnamenskih, poslovnostanovanjskih objek
tih, ki so v podaljšanem času obratovali v skladu z doslej veljavnim pravilnikom 
ali skladno s hišnim redom. Zaradi različnih interesov stanovalcev v večnamen
skih objektih, katerih hišni red določa upoštevanje javnega reda in miru po 22. 
uri, je večkrat prihajalo do pritožb. Občina je morala zaradi sedaj veljavnega 
pravilnika, ki upošteva tudi hišni red, tem lokalom skrajšati obratovalni čas. 
Gostincem pa je bila okrnjena možnost uveljavitve svojih poslovnih interesov, pa 
tudi možnosti predstavitve svojih interesov, pogledov in mnenj na svetih stano
valcev niso imeli. Zato so občinske službe predlagale, da bi spremenili besedilo 
pravilnika tako, da bi iz njega črtali hišni red. Ta pobuda je pri svetnikih zanetila 
žerjavico. Vnel seje oster besedni boj med svetnikom B o ž o m Predal ičem 
(SDS), kije zagovarjal interese stanovalcev, in občinsko upravo, ki je trdila, da so 
bili stanovalci pri nakupu seznanjeni, da se vseljujejo v večnamenski objekt v 
večini primerov pa so lokali v teh objektih tudi že obratovali. 

Župan Janez Les jak je še strnil, da se mu zdi podaljšanje obratovalnega 
časa upravičeno, saj so take tudi potrebe prebivalcev, ki mu vse pogosteje 
tožijo, v kako mrtvem mestu živijo. 

Božo Predalič: »Ko se odločaš o dveh pravicah, do svobodne podjetniške 
ponudbe na eni strani in na drugi do pravice stanovalcev, v večstanovanjskih 
hišah na tehtnico postaviš vsaj deset družin ali trideset prebivalcev. Pravica 
teh ljudi do mirne noči med 22. in 6. uro je več vredna kot pa pravica gostin
ca do zaslužka. Ne zdi se mi logično - če v lokalu ni problemov, naj lastnik 
pridobi soglasje sostanovalcev do podaljšanega obratovalnega časa. Zakaj bi 
imeli mi pravico razsojati, ljudje pa ne? Zame pretehta interes prebivalcev, 
turistična ponudba pa s tem ne bo nič okrnjena. Zato sem proti predlogu, 
sem ga pa pripravljen sprejeti, če se sklep preoblikuje tako, da gostinci prido
bijo soglasje souporabnikov večstanovanjskega objekta.« Predalič je nadalje
val svoje razmišljanje, da se ljudje tudi po zaprtju lokala v njem zadržujejo še 
pol ure, kar bi v primeru podaljšanja trajalo med tednom do pol polnoči, med 
vikendi pa tja do pol enih ali celo ene zjutraj. Prekinil ga je J o ž e Intihar 
(LDS), rekoč: »Če ima podjetnik vsa dovoljenja za obratovanje, ima vso pravi
co do opravljanja dejavnosti in nikogar ne moti. Dovolj velika je kazen, če kdo 
krši pravila in izgubi dovoljenje.»Intihar je tudi menil, da pravilnik dovolj ostro 
nastopa do kršiteljev. Predalič je ponovno vztrajal na črtanju hišnega reda iz 
besedila pravilnika, namesto katerega je predlagal, da se vstavi soglasje so
sedov. Ponovno je za njegovo besedo vskočil Intihar, ki seje želel izogniti 
mnenjem občanov, ki da so subjektivna in da je že eno samo negativno 
mnenje po njegovem dovolj, da gostincu prepreči delovanje. »Če bodo zadevo 
reševali sosedje, bo kaos. To je preveč kompleksno vprašanje.« Na to je svoje 
povedal še M a r k o Podvrsnik , ki je poudaril, da se je Občina dolžna odzvati 
na pritožbo, če jo vložijo trije sosedje ali tri stanovanjske enote. Poleg tega 
občinskega mehanizma so še ostale določbe, ki vključujejo nadzor policije in 
inšpekcijskih služb. Predalič je vztrajal: »Kako odreagira policija, vem iz oseb-
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P R V O P O L L E T J E 
P o l o v i c a l e t a 2 0 0 4 j e z a n a m i i n 
čas j e z a k r a t e k p r e g l e d d e l a 

i n d o g a j a n j v občini. 
Leto smo zaceli obetavno. Na 

občini smo pohiteli s pripravo 
strokovnega in kvalitetnega osnut
ka Proračuna za leti 2 0 0 4 - 2 0 0 5 , 
ki so ga občinski svetniki brez 
pripomb sprejeli že v januarju. To 
je bilo rekordno glede na dosedan
jo prakso. Priliko smo v občini izko
ristili in nemudoma pričeli z izva
janjem nalog iz potrjenega pro
računa in Načrta razvojnih nalog 
občine za obdobje 2 0 0 4 - 2 0 0 7 . 
Prva polovica leta v občini mine 
predvsem v pripravi in izvedbi 
javnih razpisov, izboru najugodnej
ših izvajalcev in podpisovanju 
pogodb, kar se na terenu še bolj 
malo vidi. 

Največje obveznosti smo si v 
letošnjem letu naložili na področju 
komunalne in družbene dejavnos
ti . 

V zaključni fazi je sprejem 
Sprememb prostorskega plana 
občine, v katerega smo vložili 
veliko truda. V začetku 2 5 % potr
jenih parcel smo do konca postop
ku sprejemanja uspeli investitor
jem spremeniti v zazidljivost 
dobrih 7 0 % parcel. S sprejetjem 
tega akta se občini in ostalim 
investitorjem odpirajo nove 
možnosti za zagon načrtovanih 
projektov in izgradnjo objektov. 

Pospešeno se gradijo nova 
stanovanjska naselja z okoli 5 0 0 
novih stanovanj: Sončni dvori, 
Stara pošta in Dvori III. in VI., za 

ne izkušnje, ker imam bife pod spal-
ničnim oknom. Policiji v letu dni ni 
uspelo urediti, da bi lokal obratoval 
tako, kot je treba,« je kritično nastopil 
zoper varuhe javnega reda in miru. 
»Nikjer po Sloveniji nisem videl toliko 
lokalov, skoncentriranih na tako 
malem kraju, kot je Grosuplje. Ponoči 
se sprehodite skozi naselje in boste 
marsikaj doživeli. Ljudje klošarijo po 
naselju, vpijejo, urinirajo, vmes kaj 
razbijejo...« Ponovno je svoje pridal 
Jože Intihar: »Če se tako odločimo, 
bomo zvezda v slovenskem merilu. Iz 
ene ure ne bomo naredili sodnega 
dne, pa tudi pijancev ne.« K besedi 
se je priglasil tudi Bož idar Gabr i je l 
(LDS): »Pri nas niso problem lokali, 
temveč so problematična področja, 
kjer se zbira mladina in popiva. Ta 
povzroča hrup, ne pa gostje v lokalih. 
Ob 22. uri pa tudi nihče še ne zleze 
pod »kovter« in tudi čiste tišine še ni.« 
Da so se svetniki spustili v osje gnez
do, pa je menil M i h a e l K a d u n c 
(N.Si); »Pametno bi bilo razmisliti o 
poletnem in zimskem obratovalnem 
času!« Da pa je ključni problem v 
zagotovitvi doslednejše in ostrejše 
kontrole, pa je razmišljal D u š a n 
Lavr lč (ZLSD). Podprl je Kadunčevo 
idejo, za soglasje sosedov pa ni bil 
čisto prepričan, da bi ga kateri od 
gostincev sploh dobil., »treba je 
poiskati kompromis, da ne vzniknejo 
spori in sovraštvo. Naj s pravilnik 
domisli, se ga dopolni in jasno opre
deli kontrolo.« Debato je zaključil 
Podvrsnik, kije pozdravil idejo o 
poletno-zimskem obratovalnem času 
gostinskih lokalov, vendar naj po nje
govem pozimi ne bil tak problem, saj 
se gostje zadržujejo v lokalih, poleti 
pa na vrtu, kjer bolj motijo, zlasti 
stanovalce večstanovanjskih hiš. Še 
enkrat je poudaril, daje edina spre
memba pravilnika črtanje šablon-
skega hišnega reda. Svetniki so 
vseeno glasovali o Predaličevem 
amandmaju o zamenjavi hišnega 
reda s soglasjem sosedov, vendar ga 
niso podprli. Na koncu pa so glaso
vali za sklep osnutka, ga s pritrdilno 
odločitvijo prekategorizirali v predlog 
in ga potrdili. 

katera občina gradi svoj del komu
nalnih vodov in ostale opreme. 

Po sprejetih spremembah in 
dopolnitvah prostorskih aktov za to 
področje se v gospodarski coni 
TOC III nadaljuje izgradnja novih 
podjetij, v pripravi pa so že 
izhodišča za razpravo in sprejem 
nove gospodarske cone JUG na 
južnem delu Grosupljega. Sprejete 
so bile tudi spremembe za dogra-
ditev-povečanje trgovske hiše 
MERCATOR na Stari pošti. 

V postopku sprejemanja je pros
torska in gradbena dokumentacija, 
pripravlja pa se že tudi razpis za 
izvedbo zadrževalnika Bičje. Z izgrad
njo tega zadrževalnika bomo pred 
poplavami zavarovali gospodarske in 
stanovanjske objekte v severo-za-
hodnem delu Grosupeljskega polja. 
Žal nam država kljub našim stalnim 
pritiskom izgradnjo svojega zadrže
valnika na Velikem potoku odmika iz 
leta v leto. 

Dokončali smo preureditev cest 
in križišč ter izvedli spremembo 
prometnega režima na področju 
križišča ponovske in slivniške 
ceste. S tem bomo zagotovili 
varnost udeležencev v prometu in 
odpravili eno od najbolj črnih 
prometnih točk v naši občini. Pote
kajo tudi že postopki za dokončno 
ureditev slabega dela ceste proti 
Spodnji Slivnici v letošnjem letu. 
Adaptacija te ceste bo za občino 
preizkusni kamen, saj bomo del 
sredstev za investicijo pridobili iz 
evropskih skladov, kar pa pomeni 
strogo spoštovanje pogojev in za 
nas neugodno zavlačevanje izgrad
nje. Pripravlja se dokumentacija za 
sanacijo udora v useku na cesti 
Mala Stara Vas - Polica, pa pre-
plastitev cestišča Mala Vas - Št. 
Jurij in vrsto drugih del na ostalih 
občinskih in lokalnih cestah in 
poteh. Na cestnem področju so 
izdelani idejni projekti za tri glavna 
krožišča v Grosupljem. Prvo gre v 
izdelavo krožišče pri Kovinastroju. 
Na Direkciji za ceste RS imamo 
zagotovilo, da je investicija predvi
dena za obdobje 2 0 0 5 - 2 0 0 6 . 

Izdelan je projekt za popolno 
rekonstrukcijo državne ceste 

Grosuplje - Cikava, izvedba katere 
je s strani državne Direkcije za 
ceste obljubljena v obdobju 2 0 0 6 -
2007. Ob tem se pripravlja tudi 
projekt nadvoza nad železniško 
progo proti naselju Brezje (Sončni 
dvori). Izgradnja je predvidena v 
istem obdobju. Občina sedaj vodi 
postopke pridobivanja manjkajočih 
zemljišč. V postopku izgradnje pa 
bo občina morala sodelovati z 
izgradnjo pločnikov, kolesarskih 
stez, avtobusnih postajališč in 
ostale cestne opreme. Tudi za iz
vedbo prepotrebnega avtobusnega 
postajališča pred staro osnovno 
šolo na Adamičevi c. je že vse 
pripravljeno. Večji posegi pa so se 
izvedli tudi na dokončni ureditvi 
cestišč rn parkirnih prostorov pri 
pokopališču. 

V zaključni fazi so priprave za 
izgradnjo I. faze vodovoda za vasi 
Velika in Mala Ilova Gora ter Gabr-
je. Z občino Dobrepolje smo spre
jeli dogovor o sofinaciranju vodovo
da za naselje Hočevje. 

Na področju družbenih dejavno
sti potekajo intenzivne priprave za 
izgradnjo nove sodobne knjižnice, 
zgrajena naj bi bila do konca leta 
2 0 0 5 . V pripravi je razpis za idejni 
projekt za novo podružnično os
novno šolo Žalna s športno dvora
no in zunanjimi igrišči, katera bo 
po načrtu razvojnih nalog občine 
zgrajena do leta 2 0 0 6 . Pripravili 
smo projekt za začetek celovite 
rekonstrukcije objekta stare 
podružnične osnovne šole na 
Polici. V tej šoli bomo v celoti pre
novili stavbo in vse prostore, ter 
nadzidali še dva manjkajoča od
delka. Otroci bodo v prenovljeno 
šolo vstopili v letu 2 0 0 5 . V pripravi 
je razpis za pridobitev idejnega 
projekta adaptacije in dogradnje 
zdravstvenega doma in pripada
jočega parkirišča. Strokovne 
službe občine aktivno sodelujejo 
tudi pri pripravi izgradnje novega 
upravnega poslopja na mestu 
sedanje dvorane Družbenega 
doma ob Taborski cesti. Objekt bo 
(če investitor uspe na vladnem 
natečaju) namenjenega za delo 
državnih organov v občini in širše. 
V tem objektu bo občina pridobila 
novo sodobno večnamensko dvo
rano, ki jo vsi uporabniki v Grosup
ljem že močno pogrešamo. 

Ob vseh teh velikih investicijah 
pa potekajo tudi druge naloge v 
pristojnosti občine. Objavljeni so 
bili vsi razpisi za financiranje 
raznih dejavnosti s področja špor

ta, kulture in ostalih interesnih 
dejavnosti v občini. Objavljeni so 
bili razpisi za dodelitev kreditnih 
sredstev, s katerimi občina spod
buja kmetijsko in podjetniško de
javnost ter občanom pomaga pri 
gradnji in pridobivanju stanovanj. 
Občina aktivno sodeluje tudi v 
okviru Ljubanske urbane regije, 
kjer si prizadevamo pridobiti ugod
na namenska, državna in evropska 
sredstva za nadaljnji razvoj. 
Sodelujemo tudi v projektu »Sožitje 
mesta s podeželjem«, kjer pridobi
vamo izkušnje in izvajamo obnovo 
podeželja, pripravo medobčinskih 
kolesarskih pot in drugih nalog s 
področja kmetijstva, turizma, 
etnologije in ekologije. 

Pri vsej tej obilici prevzetega 
dela in predvidenih (vedno zelo 
kratkih) rokih je potrebno zavzeto 
in intenzivno delo vseh strokovnih 
služb in tudi aktivno sodelovanje 
občinskih svetnikov. Res je, da 
moramo večkrat kljub neugodnim 
pogojem nekatere zadeve v občini 
premikati naprej. Razmere nas sili
jo v aktivno delo in to pričakujemo 
od svojih sodelavcev, upravičeno 
pa tudi od občinskih svetnikov. Po 
dosedanjih rezultatih lahko zatr
dim, da smo v tem sodelovanju 
kljub nekaterim problemom dokaj 
uspešni . Vendar prihaja do trenut
kov in razmer, ko se v občinskem 
svetu predvsem s svetniki desnice 
(moje opozicije) težko dogovarjam. 
Dinamika dela in zahteve po nji
hovem angažiranju so prehude in 
večina na to ni pripravljena. 
Svetnik Božo Predalič iz stranke 
SDS mi je že večkrat očital, da je 
to za njega vse prehitro in da se 
on tega ne bo šel več. Prihaja do 
nenačelnega nagajanja in zaviran
ja . Odloča se v korist interesov 
stranke ali še huje v korist posa
meznikov iz teh strank. Zasebni 
interes postavljajo pred skupni, 
javni interes občanov, kot s e j e to 
nazorno pokazalo v razpravi o 
izgradnji nove knjižnice. Tam je nji
hov svetnik osebno udeležen kot 
najemnik občinskega zemljišča in 
želi s pomočjo svoje stranke (SDS) 
neupravičeno in nezakonito izsilje
vati občino. Odločitve, ki morajo 
biti hitre in učinkovite, se sprevr-
žejo v dolgotrajno in neplodno 
razpravljanje. Kljub obsežnim in 
strokovno pripravljenim gradivom, 
večkratnim tolmačenjem strokov
nih služb, ti svetniki praviloma pri
hajajo na seje Občinskega sveta 
nepripravljeni in se do pomembnih 

odločitev obnašajo pišmeuharsko. 
K o j i m zmanjka argumentov ali ko 
so opozorjeni na nekorektno in za 
skupnost škodljivo delovanje pa 
najdejo izgovore v vodenju sej, ki 
jih župan ne vodi tako kot bi to 
njim odgovarjalo. Res je, da v 
odločilnih trenutkih in razmerah 
nisem nežen in nikogar (ne leve, 
ne desne) ne zavijam v vato. 
Vendar odgovornost za vse spre
jete in ne sprejete sklepe prevze
ma izključno župan in meni ni 
vseeno, kaj mi naložijo. 

Konec leta imamo volitve in to 
se že pozna tudi na delu in obna
šanju občinskih svetnikov. Inteziv-
no se dela na deskriditaciji nas
protne strani, predvsem župana. 
Nič ni dobro. Vse je narobe. To je 
moto desnice v občini. To, da so 
naloge za nemoten razvoj in delo v 
občini sprejete in da jih župan s 
svojo občinsko ekipo uspešno 
izvaja, je moteče. Kljub pozitivnim 
ocenam nadzornega odbora in pre
gledanih ter potrjenih in sprejetih 
zaključnih računih za vsa pretekla 
leta, se v medije dajejo nenačelna 
mnenja in trditve, kako delo in raz
voj v občini ne poteka v skladu s 
sprejetimi usmeritvami in da se 
vodi za občino škodljiva razvojna 
politika. Politika, katero so določili 
in sprejeli na predlog župana v 
občinskem svetu tudi ti isti svetniki 
desnice. Seveda so pri tem posta
vili svojo ceno, o tem pa kdaj kas
neje. 

Vsem občanom želim prijetne 
počitniške dneve, da bi se spočili 
in si nabrali novih moči za naporen 
in delaven ostanek leta. 

Župan Janez Lesjak 

Š K O D O Z A R A D I 

S U Š E B O D O 

P O V R N I L I T U D I 

P R I D E L O V A L C E M 

B I O Z E L E N J A V E 
Obč insk i svet je iz p r o r a č u n 

sk ih rezerv O b č i n e Grosup l je 
namen i l 1 0 mil i jonov tolarjev za 
popravo pos led ic s u š e . Do 1 5 
odstotkov v iš jega z n e s k a so 
uprav ičen i kmet je , ki so opre
del jeni v o d l o k u . Prav t a k o so 
do istega z n e s k a u p r a v i č e n i 
t i s t i , ki se ukvarjajo z integr i ra
no pr idelavo zelenjave, spre 
g ledal i pa so t is ta kmet i j ska 
gospodars tva , ki so v k l j u č e n a v 
ekološko pr idelavo. Kot je poja
sni l M a r k o P o d v r s n i k , gre za 
dve ali tri kmet i je , ki se ukvar
jajo z bio kmet i j s tvom. »S to 
s p r e m e m b o se ne poveču je jo 
s redstva , razšir i jo se s a m o 
uprav ičenc i . Prav je , da zaja 
m e m o vse, ki se ukvarjajo s 
kmet i j s tvom, še posebej s per
spekt ivno panogo, kot je bio 
kmeti js tvo. « Svetnik i so s k l e p 
potrdi l i . 

J o ž e t a Š l r c l j a je ob t e m za 
n imalo , kol iko potenc ia ln ih 
u p r a v i č e n c e v je že odda lo svoje 
vloge. To, je odvrni l ž u p a n , bo 
pojasnjeno na eni i zmed 
nas lednj ih sej . 

Barbara Pance 

I N T E N Z I V I R A T I U R E D I T E V 

P O S L O V I L N E G A O B J E K T A 
M a t j a ž Trontel j (SLS) je svetnikom in občinski upravi predložil vzpodbu

do, da se urejanje poslovilnega objekta na krajevnem pokopališču v 
Grosupljem še pospeši. »Širša javnost je seznanjena, da si zanj že vrsto let 
prizadeva KS. Poslovilni objekt bi omogočil enostavno organiziranje 
pokopališke dejavnosti in bi bil na voljo tudi za druge verske skupnosti. 
Občino želim vzpodbuditi, da na tem projektu dela še bolj intenzivno, saj 
zadeva sega že v leto 1986. Takrat so bili pripravljeni določeni projekti, ni 
pa bilo operative.« Župan J a n e z L e s j a k je svetniku odvrnil, da se Občina 
zaveda, da morajo biti težave na tem področju čim hitreje odpravljene, ven
dar mora biti zadeva opredeljena tudi v proračunu. 

Matjaž Trontelj je obenem zaprosil tudi za poročilo Sveta za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu, ki naj bi mu bilo posredovano na eni izmed pri
hodnjih sej. 

Barbara Pance 

P R E D V O L I L N A K A M P A N J A V G R O S U P E L J S K I H 
O D M E V I H Z A D R Ž A V N O Z B O R S K E V O L I T V E 

S p o š t o v a n i 
V jeseni letos so predvidene 

državnozborske volitve. Tako kot 
številna druga javna glasila v Sloveniji 
se bodo tudi Grosupeljski odmevi 
vključili v informiranje občanov v zvezi 
z volitvami. Zato predlagamo 
Občinskemu svetu občine Grosuplje 
kot ustanovitelju časopisa, da se 
odloči za spodaj navedene sklepe 
oziroma jih dopolni po svoji presoji. 

1 . IZVEDBA VOLILNE 
PRILOGE IN VRSTNI R E D 
PREDSTAVITEV 

- Grosupeljski odmevi bodo poskrbeli 
za VOLILNO PRILOGO k redni številki 
časopisa. 
- Priloga bo umeščena (če ne bo večja 
od dveh pol A3 formata - 8 strani) na 
sredino časopisa. 
- Čas izida časopisa bomo prilagodili 
redni številki tako, da bo časopis izšel 
v začetku zadnjega tedna pred volil
nim dnem. 
- V volilni prilogi bodo objavljena tudi 
vsa sporočila Okrajne volilne komisije, 
Upravne enote in Občine Grosuplje, ki 
so povezana z volitvami. 
-Vrstni red objave sporočil političnih 
strank bo grafično sledil abecednemu 

vrstnemu redu uradnim in polnim 
imenom političnih strank. 

2 . T E H N I Č N A IZVEDBA 
IN OBLIKOVANJE: 

- Sporočila in slike bodo objavljene na 
črno-belih notranjih straneh časopisa 
in bo mogoča samo z navedbo 
naročnika. 

- Po oceni urednika oziroma oblikoval
ca je lahko natis volilne priloge izde
lan v katerikoli enoviti temnejši barvi 
(črna, modra, rjava ali podobno). 
- Besedilo za objavo bodo naročniki 
pripravili na disketah, CD-jih ali jih 
bodo poslali po elektronski pošti v 
*.txt, *.doc ali *.rtf zapisu. Besedila 
bodo natisnjena tudi na papirju, pod
pisana z dodanim žigom in oddana 
pravočasno skupaj z drugim gradi
vom. 
- Zraven bodo stranke priložile po en 
logotip svoje stranke in/ali stranke, ki 
kandidata(e) podpirajo. 

- Fotografije, risbe, grafike ali slike 
bodo poslane na navadnem 
fotografskem papirju na materialih, ki 
omogočajo ploskovno skeniranje, 
lahko pa tudi v digitalni obliki s 
tehničnimi zahtevami, ki so objavljene 
v kolofonu. Gradivo bo oblikovano po 

matrici Grosupeljskih odmevov. 
- Naročniki oglasov lahko tudi sami 
oblikujejo svoje oglase v dimenzijah 
do 27,9 cm širine in 38,6 cm višine. 
Zapisi so lahko narejeni v *.PDF for
matu (lahko tudi v * JPG, *.TIF ali 
*.EPS brez stiskanja). 

3 . VELIKOST NAMENJENEGA 
Č A S O P I S N E G A PROSTORA: 

- Vsaka parlamentarna stranka lahko 
izkoristi eno A3 neto časopisno stran. 
- Zunaj parlamentarne stranke pa 
bodo lahko uporabile pol manj prosto
ra v ležečem formatu (neto do 27.9 
cm širine in 19,2 cm višine). 
- V predvolilni številki časopisa 
stranke ne bodo imele objavljenih 
drugih sporočil. 
- Na nezapolnjenih straneh v volilni 
prilogi se lahko objavilo nepolitični 
oglasi ali drugi nepolitični prispevki. 

4. NASLOVI IN ROKI ZA 
ODDAJO VOLILNEGA 
GRADIVA: 

- Propagandna gradiva pripravijo 
naročniki in za njihovo vsebino tudi 
odgovarjajo po zakonu. 
- Vse gradivo bo oddano na urednikov 
naslov, na naslov uredništva 

(Taborska 2, Grosuplje) ali v PP 10 na 
Pošti Grosuplje 2 1 dni pred volitvami, 
vključno z nedeljami, dnevom predvo
lilnega molka in z volilnim dnem. 
- Če posamezne stranke oziroma kan
didati ne bodo (pravočasno) poskr
bele za gradivo, se časopisni prostor 
nameni rednim temam iz programske 
zasnove. 

Na seji uredniškega odbora v 
torek, 4. 5.2004, smo ugotovili, da 
bodo v jeseni sorazmerno zgodaj 
volitve poslancev v državni zbor. Ker 
so Grosupeljski odmevi mesečnik in 
ker v avgustu nimamo predvideno, da 
bi izšel časopis, je potrebno že pred 
poletjem sprejeti pravila o volilni kam
panji v časopisu. 

Dodatno pa predlagamo, da mora
jo biti tehnične in estetske rešitve 
enakovredne (ali boljše) v primerjavi z 
rešitvami ob volitvah v dosedanji 
praksi Grosupeljskih odmevov in jih je 
mogoče izvesti z upoštevanjem 
dosedanjih tehničnih možnosti in 
izkušenj. V primeru sklepov 
občinskega sveta, ki bi pomenili večja 
odstopanja od ponujenih tehničnih 
rešitev grafične obdelave in natisa, je 
potrebno za to dobiti od izvajalcev 

grafične priprave in natisa pisno pozf 
tivno zagotovilo o možnosti predla
gane izvedbe. Za potrditev tega žaga 
tovila, in morebitno povečanje 
stroškov v ta namen, poskrbi občinski 
svet. 

Č e o b č i n s k i svet o PREDLA
GANIH SKLEPIH ne bo o d l o č a l , 
pomen i , d a s e z nj imi str in ja . 
Zarad i javnega znača ja s e prav i la 
objavi jo v Jul i jski š tev i lk i 
Grosupe l j sk ih odmevov. 
Moreb i tne dodatne s p r e m e m b e , 
k i bi Jih spre je l o b č i n s k i svet , 
bodo s t r a n k a m posredovane 
n a k n a d n o . 

Za vsa dodatna pojasnila v zvezi s 
tehnično izvedbo pa se lahko pred
stavniki političnih strank obrnejo tudi 
na odgovornega urednika. 

"Za prijazno Grosuplje" 
odgovorni urednik Jože Miklič 

P.S. Glede na to, da Je datum volitev 
že znan (3. oktober 2004), bomo 
volilno prilogo Izdali v dvojni številki 
Grosupeljskih odmevov v septembru 
(predvidoma 28. septembra). ZATO 
JE TREBA GRADIVO ZA PREDVOLIL
NO KAMPANJO ODDATI NAJPOZNE
JE DO 10. SEPTEMBRA 2004. 



» V P E T E K N O V Z A Č E T E K « G A T I N C I ( S P 

V GROSUPLJEM JE STUDIO MARKELJ 
ODPRL NOVO OČESNO ORDINACIJO. 

V p e t e k , 1 8 . J u n i j a 2 0 0 4 , j e n a A d a m i č e v i c e s t i n a s p r o t i 
K n j i ž n i c e G r o s u p l j e S t u d i o M a r k e l J o d p r l n o v o f o t o t r g o v i n o , 
o p t i k o In o č e s n o o r d i n a c i j o . O b t e j p r i l o ž n o s t i s o p r i p r a v i l i 
p r e d v r a t i n a p a r k i r i š č u v e l i k o s l a v j e , k a t e r e g a s t a s e 
u d e l e ž i l a t u d i ž u p a n a I v a n č n e G o r i c e i n G r o s u p l j e g a . 

Ž u p a n J a n e z L e s j a k in d r u ž i n a M a r k e l j ob odpr t ju o č e s n e o rd i 
n a c i j e . 

Franc Markelj je pozdravil vse obiskovalce, še posebej pa visoke 
goste in poslovne partnerje. Na začetku je povedal, da je še kot gim
nazijec imel veliko željo - kupiti si fotoaparat. Ni mu bil cilj le ujeti 
do ločen trenutek in ga ohraniti za vedno. Fotografija mu je omogočala 
tudi neomejene možnosti za ustvarjanje. 

Pred dobrimi dvajsetimi leti, leta 1 9 8 3 , je g. Markelj začel s prvim 
foto studijem na Dolenjski cesti . Nadaljeval je takoj po vojni za 
Slovenijo 1 9 9 1 v Ivančni Gorici in že čez tri leta je tu postavil prvi digi
talni stroj za razvijanje fotografij v Sloveniji. Med tem časom so odprli 
tudi očesno ordinacijo. Nato so leta 1 9 9 9 odprli nov poslovni objekt v 
Trebnjem z vsemi dejavnostmi, ki so jih opravljali do tedaj. Pri odprtju 
Mercatorja pri Stari pošti na Brvacah so odprli leta 2 0 0 2 trgovino s 
fotografsko ponudbo. Na prigovarjanje različnih ljudi iz Grosupljega, 
še posebej direktorja Zdravstvenega doma Grosuplje, g. Janeza 
Merviča, pa so zdaj lokal odprli tudi v Grosupl jem. V novoodprtih pros
torih si bomo Grosupel jčani poleg izdelave fotografij in nabave foto 
materialov lahko kupili tudi očala, sončna očala in naročili okulistični 
pregled. 

Na prireditvi so ob profesionalni napovedovalki in povezovalki kul
turnega programa nastopili še priznani Big Band orkester Grosuplje, 
dramski igralec Ivo Ban pa je z izbranim besedi lom na temo oči (». . . 
Mečite oči na svoje pravo oko! Sicer pa pazite na svoje oči kot na 
punčico svojega očesa.«) še posebej popestril slavnostni trenutek. 
Temu vzdušju se je pridružil z nagovorom tudi župan občine Grosuplje 
Janez Lesjak in čestital g. Marklju in njegovi družini ter se mu zahvalil , 
saj je prepričan, da bo hitro rastoče Grosuplje potrebovalo vse te nje
gove usluge, ki so korak k reševanju potreb kraja in občine. Na 
samosvoj in izviren način pa je slavnostni trenutek popestril ivanški 
župan Jernej Lampret s kozo, ki je v preobleki Krjavlja zaigral nekaj 
odlomkov iz Jurčičevega Desetega brata. 

Jože Mlkllč 

G o s t j e s o p r i s l u h n i l i s o č n i g o v o r i c i s p o u d a r j e n i m m u l j a v s k i m 
n a g l a s o m , k i jo Je p r e d s t a v i l v v log i Kr jav l ja i v a n š k i ž u p a n 
Je rne j L a m p r e t . 

6 . t e k m o v a n j e z a p o k a l 
» T a b o r « , k i g a Je p r i Ž u p a n o v i 
j a m i o r g a n i z i r a l o P r o s t o 
v o l j n o g a s i l s k o d r u š t v o 
P o n o v a v a s , j e l e t o s p o t e k a 
l o v n e d e l j o 4 . j u l i j a v l e p e m 
s o n č n e m v r e m e n u . T e k m o 
v a n j a s e Je u d e l e ž i l o 1 5 e k i p 
Iz 1 2 - l h d r u š t e v In t r e h g a s i l 
s k i h z v e z . K a r d v o j n o z m a g o 
s o s l a v i l i G a t l n c l , e k i p a Iz 
Š m a r j a - S a p a p a j e b i l a t r e t j a . 

Tekmovanje je prireditelj (PGD 
Ponova vas) letos zaradi varnosti 
tekmovalcev nekoliko spremeni l . 
Zato so si tekmujoči na začetku 
morali le nadeti in zapeti gasi lski 
delovni varnostni pas in zaščitno 
čelado, preteči približno 5 0 m do 
razpostavljenega orodja z motor
no brizgalno po pravilih šolske 
vaje trodelnega napada, orodje 
sestaviti v najhitrejšem možnem 
času brez kazenskih točk, ter 
nato iz kovinskega bazena načr
pati toliko vode, da sta lahko po 
dva in dva gasi lca v napadu čim 
prej podrla tarči - vsak svojega 
rdeča petelina. Dosežen čas od 
povelja do podrte zadnje tarče so 
gasilski sodniki šteli za uvrstitev. 

Iz Gasi lske zveze Grosuplje so 
se tekmovanja udeležila društva: 
Gatina (dve članski ekipi), Gro
suplje (članska ekipa), Luče (član
ska ekipa), Ponova vas (dve član
ski ekipi in ekipa članic), Spodnja 
Sl ivnica (dve članski ekipi), Škoc-
jan (edina mešana ekipa), Šmar-
je -Sap (članska ekipa), Velika Lo
ka (članska ekipa) in Zagradec pri 
Grosupljem (članska ekipa). Iz 
dobrepoljske gasi lske zveze pa 
sta prišli ekipi iz Ponikev in Zden-
ske vasi , iz ivanške gasi lske zve
ze pa ekipa »mladih indijancev« s 
Hudega - Ivančne Gorice. 

Vsa sodelu joča društva so pre
jela priznanja, najboljši trije pa 
tudi pokale. Pokal je dobila tudi 
ženska ekipa in s tem odprla 
novo poglavje, s katerim 
ponovske gasi lke vabijo tudi č lan
ice ostal ih društev, da s e 
udeleži jo tekmovanja . Pokale sta 
poleg predsednika ponovskih 
gasilcev Jožeta Mehleta in nji
hovega poveljnika Jožeta Kocjana 
podeli la tudi predsednik Gasi lske 
zveze Grosuplje Andrej Bahovec 
in župan občine Grosuplje Janez 
Lesjak. 

Prehodni pokal za ženske 
ekipe je osta l ž e n s k a m v Ponovi 
vas i , prehodni pokal med moški 
mi ek ipami pa so že drugič 
odnesl i Gat inc i . Po krajšem 
pogovoru z njimi s e m izvedel , da 
so že osvojili v trajno last en pre
hodni pokal , za katerega vel ja, 
če ga trikrat osvojijo, postane 
njihov. Dodali pa so še , da treni 
rajo prakt ično dvakrat na teden 
skozi vse leto, le v z i m s k e m 
č a s u malo prekinejo. Pred s a m i 
mi tekmovanj i pa imajo vaje še 
nekol iko pogosteje. 

Ob tem je treba dodat i , da so 
takšna tekmovanja izrednega 
p o m e n a za preizkus delovanja 
orodja, ki ga gasi lc i še vedno 
na jvečkrat uporabl jajo pri inter
venci jah. Po leg tega pa s tem 
pre izkušajo tudi pripravl jenost in 
svež ino ek ip , š p o r t n e g a d u h a , 
kreat ivnost , improvizaci jo in še 
mars ikaj drugega. Vel ikega p o m 
ena pri tem pa je tudi d ružen je 
med mlad imi in mladih po s rcu . 

Tekmovanja si je ogledalo pre
cej g ledalcev in navi jačev 
posamezn ih ekip . Po t e k m o v a n 
ju so Ponovci ob gas i l skem 
d o m u pripravili vel iko vrtno 
vesel ico z bogat im s reče lovom 
in a n s a m b l o m Ptujskih 5 , ki je 
tu nastopal že devet ič . 

P rve t r i e k i p e (prvo- in d r u g o u v r š č e n a Iz G a t i n e In t r e t j e u v r š č e n a iz Š m a r j a - S a p a ) z g a s i l s k e g a 
t e k m o v a n j a za p o k a l Tabor . 

Na z a č e t k u č i m prej k o rod ju . . . S e s t a v l j a m o s e s a l n e c e v i (po š o l s k o ) 

Š e s e s a l n i k o š d o d a m o . D e k l e t a v b i t k i s č a s o m . 

M o t o r i s t z a ž e n e M B . S e s a l n e cev i d a m o v v o d o ! 

J o ž e Mlkllč V e s e l j e z a d n j i h » m l a d i h i n d i j a n c e v « . ...In u s p e š n e m e š a n e e k i p e Iz Š k o c j a n a . 

V e l i k o u p e l j s k a G o s t i l n i š k a A g e n c i j a 

v a s ( D E Z ) i n f o r m i r a 

V P O N O V I V A S I P O N O V N O P T U J S K I H PET 
B a j e b o n a s l e d n j e l e t o V P O N O V I V A S I P O N O V N O ž e d e s e t i č 

n a s t o p a l a n s a m b e l P T U J S K I H 5 . P o n o v c e m p r e d l a g a m , d a 
m u z i k a n t e v č l a n i j o v s v o j e d r u š t v o , k o t č l a n i d r u š t v a p a 
m o r a j o t a k o i n t a k o n a n a s l e d n j i v e s e l i c i i g r a t i z a s t o n j ! 

I Z G U B L J E N A BITKA - IN V O J N A ? 
N e k a t e r i s o d e l u j o č i m o š k i p r e d s t a v n i k i p r i v l e č e n j u v r v i n a 

P O L Ž E V E M H R B T U s o l a h k o l e ž a l o s t n o u g o t a v l j a l i , d a Je 
m a t r i a r h a t d o k o n č n o p r e v l a d a l . P o r e d n i k E h o c a j t n g o v j e 
v i d e l c e l o e n e g a o d t e k m o v a l c e v , k i s e j e v s k r i t e m k o t u 
b r i d k o z j o k a l i n h l i p a j o č v d l a n i k o m a j r a z l o č n o i z d a v i l : 
" D o m a m e ž e t a k o i n t a k o ž e n a z a * * * * * a , z d a j p a š e t a 

p o r a z . " 
j j ^ e ž e k Z a g r a š k l 
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Z U P A N O V A J A M A - T U R I S T I Č N O I N O K O U S K O 

D R U Š T V O G R O S U P L J E / 4 5 L E T D E L O V A N J A - 3 
V letu 1 9 9 1 je prevzel vodenje Turističnega društva Grosuplje novi 

upravni odbor, predsednik društva pa je postal Miro Vreg. Čeprav so 
se pripravljale korenite družbene spremembe, je društvo intenzivno 
delalo v jami in njeni okolici . 

Pred jamo smo postavili klopici za počitek, zabetonirani odtočni 
kanali preprečujejo poškodbe poti d o j a m e , leta 1 9 9 6 smo postavili 
nov kiosk in fontano. Tlakovali s m o dvorišče pred njim in vanj napeljali 
elektriko, tako da lahko z žarometom razsvetlimo pot d o j a m e . 

Nasproti kioska stoji kozolček s t a b l o , na kateri je zapisan kratek 
opis jame in informacije o odprtosti . V kiosku obiskovalci poleg vstop-

P o p r a v l j e n e s t o p n i c e In p o d p o r n a s t e n a ob vhodu v Ž u p a n o v o 
J a m o . - f o t o D. S a m e c 

O problemu drog s e m v naš časopis pisala leta 2 0 0 1 . Od takrat se 
je marsikaj spremeni lo. Ustanovili smo Lokalno akcijsko skupino 
(LAS), ki si v največji meri prizadeva delovati na preventivnem 
področju. Od trenutka, ko delam v LAS-u, je samoumevno, da bolj z 
odprtimi očmi opazujem dogajanja okoli nas v naši občini . Ugotavljam, 
da si mnogi zatiskajo oči in nočejo videti resnice. S polno gotovostjo si 
upam trditi, d a j e v naši občini med mladimi droga zaskrbljujoče pri
sotna. 

Mnogi občani in občanke znajo povedati, kje so mesta , kjer se pro
daja droga, kdo jo prodaja, kje so mesta , kjer se zbirajo uživalci drog 
in podobno. Veliko kritičnih pripomb imajo občani in občanke, da smo 
neučinkoviti in da se nič ne ukrepa. 

Morda imajo delno celo prav. Prepričana s e m , da se bomo morali 
še bolj povezati in pritegniti k sodelovanju v LAS-u vse, ki so kakorkoli 
odgovorni za našo mladino. Delo si bo potrebno porazdeliti . Policija bo 
morala v večji meri kot doslej zasledovati preprodajalce mamil in jih 
ustrezno kaznovati. K sodelovanju moramo pritegniti starše otrok, ki 
imajo tovrstne težave. 

Nič jih ne s m e m o obsojati, saj današnji čas in tempo življenja pri
našata mladim mnogo razočaranj , stresov in obupov. Danes se med 
seboj mnogo premalo pogovarjamo, si zaupamo, nismo pripravljeni 
poslušati drugega, pomagati drug drugemu.. . Zelo pogosto hodimo 
drug mimo drugega, ne opazimo niti veselja, niti stiske in žalosti . In 
prav zato postaja tudi v naši občini pot zasvojenosti vedno bolj polna 
in širša. 

Potrebno bi bilo organizirati skupne diskusijske večere staršev in 
otrok, na katerih bi se odprto pogovarjali, brez obsojanja, in iskali 
skupne poti, ki bi zagotavljale vrnitev v zdravo in srečno mladost. 

Pred nami so počitnice, kdo si jih bolj zasluži , kot naši učenci in 
dijaki. Dovolite mi nekaj koristnih napotkov tudi staršem za počitniški 
čas: 

- Zelo natančno morate vedeti , kje je vaš otrok in s kom se druži , ko 
ste v službi . 

- Prav je, da imajo otroci v počitnicah določene zadolžitve, kajti 
»brez de la , ni jela« pravi stari pregovor. 

- Otrokom moramo prisluhniti, se veliko pogovarjati z njimi, ne pa 
jim »pridigati«. 

- Vedeti morajo, da so težave sestavni del življenja, treba jih je reše
vati in živeti v sožitju s sprejetimi odločitvami. 

- Dopovejmo j im, da so tudi napetost, neugodje, jeza in žalost čust
va, s katerimi se je treba sprijazniti. 

- Pogovarjajmo se tudi o drogah, saj te informacije dobijo drugje in 
ponavadi zgolj o dobrih plateh drog. Pomembno je, da se zavedo, 
kako s labo se človek počuti , ko mamilo preneha učinkovati . 

nic dobijo tudi osveži lne pijače. S tako ureditvijo s m o dosegl i , da turis
t ično društvo oskrbuje obiskovalce v celoti, ker gost išče ne deluje. 
Vsak, ki pride v jamo, ne išče tudi gostinskih uslug, in vsak, ki išče 
gostinske usluge, ne želi obiskati tudi jame. 

Zaradi skoraj 1 0 0 % vlage v jami je treba stalno popravljati poti, 
barvati ograjne stebričke in napenjati nove vrvi. Svetloba, toplota in 
vlaga ter vedno več obiskovalcev povzročajo tudi rast mahu in alg po 
kapnikih. Zaradi varnosti obiskovalcev je potreben stalen nadzor nad 
elektično napeljavo in svetlobnimi telesi . 

Leta 1 9 9 9 smo renovirali električno napeljavo, leta 2 0 0 0 montirali 
kovinski podest v Zadnji dvorani, 2 0 0 1 . in 2 0 0 2 . leta s m o razširili 
podest ob vstopu v Ledenico in popravili stopnice do dna Ledenice, 
2 0 0 3 . smo zamenjali opri jemalne vrvi ob poteh po jami , 2 0 0 4 . pa 
s m o napravili podporni zid, ki preprečuje ska lam, da bi padale na 
stopnice, zabetonirali nove stopnice do vhoda v jamo in uredili pot od 
kioska do stopnic v jamo. Pri zadnjih dveh investicijah je prispevala 
denar tudi občina Grosuplje. 

Leta 1 9 9 2 so krajani spremenil i ime: Taborska jama je zopet posta
la Županova j a m a . To preimenovanje je društvu povzročilo velike 
težave in zmedo pri obiskovalcih. Uničena je bila namreč blagovna 
z n a m k a , grajena od leta 1 9 5 2 dalje. Novo ime je zahtevalo tudi spre
membe napisov. 

Turistično društvo je izdajalo raznovrstni propagandni material , leta 
1 9 9 4 pa več razglednic z motivi jame in naselja Grosuplje. S promocij
skimi nastopi se pojavljamo tudi v medijih: v časopis ih, revijah, na 
radiu in televiziji. 

Leta 1 9 9 6 s m o proslavili 70- letnico odkritja jame. Na rojstni hiši 
župana Permeta v Ponovi vasi smo odkrili spominsko ploščo in izdali 
knjigo Županova jama - 7 0 let. 

Delo društva se ne konča samo z delom v jami in okoli nje. 
Povezujemo se tudi z Inštitutom za raziskovanje krasa, ZRC SAZU, iz 
Postojne. Društvo je ustanovni in aktivni član GIZ (Gospodarsko 
interesno združenje) turističnih jam Slovenije, kjer predstavljamo eno 
od točk transverzale. Sodelujemo tudi z drugimi turističnimi društvi in 
jamarskimi organizacijami. Plod tega sodelovanja je na novo odkrit rov 
v jami , ki so ga odkrili jamarji Jamarskega kluba Železničar iz Ljublja
ne. 

S a m a j a m a brez širše turistične ponudbe ne more zadržati obisko
valcev za daljši čas, zato smo leta 1 9 9 3 pripravili naš idejni projekt 
Turistično - rekreacijski center Županova jama - Tabor. Z njim s m o prvi 
pokazali možnosti za razvoj celotnega področja Županove jame, 
Tabora in Gradišnice. Projekt terja mnogo dela in sredstev, dal pa bi 
nova delovna mesta okoliškim prebivalcem in omogočil tudi pravi tu
ristični razvoj občine Grosuplje. 

Marija Samec 

Kako odkriti , ali vaš otrok uživa drogo? 
- Ko boste ugotovili, da je vaš otrok v slabi telesni kondiciji , bo 

morda že prepozno. 
- Vsake toliko časa načnite pogovor o drogah. Če otrok ne bo želel 

sodelovati pri pogovoru, je to že prvi znak. 
- Če bo poleg tega še raztresen, če domov prihaja s pordelimi očmi 

in z razširjenimi zenicami, ne bo več nobenega dvoma. 
- Nošenje sončnih očal in dolgih rokavov v za to nepr imernem 

obdobju ne pripisujte njegovemu modnemu okusu in slogu oblačenja. 
Stvar je lahko že resna. 

- Bodite pozorni na pogoste kratke telefonske klice, tudi v najbolj 
nemogočih urah. Molk na drugi strani žice, če ste se vi oglasil i , naj 
vam bo opozorilo. 

- Ko odkrijete karkoli od navedenega, se morate z otrokom temeljito 
pogovoriti. Seveda to ne pomeni , da mu boste grozili in mu očitali nje
gova dejanja. Vedeti mora, da ne odobravate njegovega početja in da 
ste prizadeti. Mora pa čutiti, da ste ob njem in da mu želite le poma
gati v težavah in da se lahko zanese na vas. Ne zavajajte se, da je v 
vaši družini vse v naj lepšem redu. To ne jamči , da vaš otrok ne bi 
posegel po drogi. Dandanes se droge lotijo tudi »pridni otroci«, ker je 
pač treba poskusiti in to je glavni problem. Veseli bomo, če se boste 
starši , ki bi želeli kaj več izvedeti o drogah ali imate v zvezi s tem prob
leme, pridružili LAS-u in bomo skupaj načrtovali aktivnosti na tem 
področju. 

Staršem svetujem, da izkoristijo čas počitnic, čas dopusta za 
družinske pogovore o smislu življenja, o vrednotah, ki nas bogatijo, o 
lepem vedenju, o prijateljstvu... Skupaj načrtujte dnevne aktivnosti , 
jasno se dogovorite za družinski - hišni red, ki ga morajo vsi spošto
vati. Prav gotovo mnogi starši niste bili zadovoljni s spričevalom vaše
ga otroka. Predno ste ga kritizirali, bi se morali temeljito poglobiti in 
ugotoviti sposobnost i vašega otroka, saj morda s e j e tudi za tako 
spričevalo zelo prizadeval in bi zaslužil pohvalo. Mi ne potrebujemo 
samih odličnjakov, potrebujemo pa srečne mlade ljudi, ki bodo imeli 
pozitivno samopodobo o sebi , pravilen odnos do dela in soljudi in 
željo, da si ustvarijo družino. Pri tistih otrocih, kjer pa je sposobnost 
dovolj močna, a je prisotna » lenoba«, pa se naj starši drugače pogo
vorijo. Ti pa morajo v naslednjem letu biti bolj delovni in do maks imu
ma razviti svoje sposobnost i . 

Prepričana s e m , da se velika večina naših staršev zaveda svoje 
odgovornosti in dolžnosti do svojih otrok in da bodo tudi čas počitnic 
izkoristili za vzgojno delo. LAS občine Grosuplje želi vsem otrokom in 
njihovim staršem, da bi bili ti poletni meseci , meseci medsebojnega 
razumevanja in veselja. 

Podpredsednica LAS občine Grosuplje, Angelca Llkovlč 

N A K R K I S P E T V E S E L O 

K r k a , 3 . Juli ja 2 0 0 4 - N a Krk i s o tudi l e tos organiz i ra l i g a s i l s k o 
prireditev z bogat im programom In p r e v z e m o m novega kombin i rane
g a vozi la Renaul t in pr iko l ice s p r ipada joč im o r o d j e m , k i g a Ju Je 
b lagos lov i l n a d š k o f France P e r k o . P r e d u r a d n i m d e l o m g a s i l s k e 
prireditve p a Je n a pros tem p o t e k a l o t e k m o v a n j e g a s i l s k i h vetera
nov s s tar imi c igavn icami . k i s t a s e g a Iz o b č i n e Grosup l je udelež i l i 
g a s i l s k i e k i p i Iz Šmar ja -Sapa in Ž a l n e . M e d šes t imi e k i p a m i Je b i la 
prva e k i p a Iz D o b m i č a , Zalc i p a s o z a s e d l i tret je m e s t o . 

S o č a s n o Je b i lo v dvorani D r u ž b e n e g a d o m a tudi t e k m o v a n j e har
monikar jev , k i s e g a Je le tos udelež i lo 2 6 harmonikar jev iz raz l ičnih 
krajev S loveni je , na jveč p a Jih Je b i lo z Do len jske . N a t e k m o v a n j e z a 
Z la to h a r m o n i k o UJubecne Je k o m i s i j a o d pri javl jenih Izbrala A l e š a 
S m o l i c a iz Vrbovca pri D o b m i c u In S a n d l j a Ravbar ja iz Dolen jega 
KarteUevega pri Novem m e s t u (15-25 let), M a t e j a P e č a n a b S e l pr i 
S o b r a č a h (25-40 let) in Mar jana Skubtca Iz P l e š M c e pri Ža ln i (nad 4 0 
let). 

V starostni skupini od 7 do 15 let je bilo prijavljenih 16 tekmovalcev. Prvo 
mesto je zasedel Matjaž Štrasberger, drugo Aleš Smolič (mentor Marjan 
Skubic), tretje mesto pa David Tavčar. V starostni skupini od 15 do 2 5 let so 
bili prijavljeni 4 harmonikaši, zmagal pa je Matej Pečan (pred leti mentor 
Marjan Skubic, zdaj Zoran Lupine). Tik za njim seje uvrstil lanskoletni zmago
valec Janez Lekše, tretji pa je bil Gašper Mrak. V starostni skupini od 2 6 do 
4 0 let je tekmoval samo Andrej Fajdiga. V starostni skupini nad 4 0 let pa se 
je tekmovanja udeležilo 5 harmonikarjev. Prvo mesto je dosegel Marjan 
Skubic s Plešivice pri Žalni, drugo Vinko Ušeničnik iz Kranja in tretje Franc 
Škufca z Malega Vrha. 

Tričlanska komisija v sestavi profesor glasbe, tonski mojster-aktivni glas
benik in nekdanji glasbenik je harmonikarje ocenjevala s točkami od 1 do 10 
po naslednjih kriterijih: težavnost skladbe, ritem, dinamika igranja, tehnika 
igranja in umetniški vtis. Ocene med člani komisije so bile v povprečju zelo 
enotne z minimalnimi razlikami, le pri enem harmonikarju (ki pa ni posegel z 
rezultatom v prvo polovico) so bile razvrščene med 4 in 7. Naj ob tem zapiše
mo še, da je bila zelo močna in sorazmerno zelo dobra najmlajša tekmujoča 
skupina, kar pomeni, da se bo frajtonerica na Slovenskem še dolgo slišala. 

Po gasilski prireditvi in razglasitvi najboljših harmonikarjev je na veselici 
igral ansambel Bobri. (To pot bom zapisal bolj pravilno: Po Miletu in Aleksu na 
pol grosupeljski ansambel!) 

Jože Mlkllč 

N E Z A T I S K A J M O S I O Č I ! 
P O Č I T N I C E S O T U I N T U D I D R O G A J E T U . 

V e l l k o u p e l j s k a G o s t i l n i š k a A g e n c i j a 

v a s ( D E Z ) i n f o r m i r a 

IZJAVA M E S E C A JULIJA: 
N e š l a t a j t e e l e k t r i k e v č a s u d r a ž j e t a r i f e ! 

J U G O N O S T A L G I K O V A IZJAVA DESETLETJA: 
N e m e b a s a t s k r a n j s k i m i k o b a s i c a m i ! R a j e J e m c e v a p i c i c e . 

P I R A N S K I Z A L I V • P I R O V A Z M A G A 
P o r e d n i k E h o c a j t n g o v u g o t a v l j a , d a i m a m o z d a j n o v e g a 
m i n i s t r a š e iz č a s o v s l o v e n s k e g a p l e b i s c i t a , k i s e Je z a 

c e l o v i t o s t P i r a n s k e g a z a l i v a i n M o r j a A d r i j a n s k e g a 
z a n i m a l ž e t a k r a t . 

O p o z i c i j a p a ž e d e s e t l e t t o ž i g e n e r a l i z i r a n o : 
" Š e e n a t a k a z m a g a , 
p a b o t u d i z M A Z e k . " 

P R I M O R S K A JE N A Š A ? 
G l e d e n a t o , d a v i s i j o n a š t e v i l n i h z g r a d b a h n a s T U Š i r a n l h 
V E L E U p i j a h n a p i s i P R I M O R J E , s e n e k a t e r i ž e b o j i j o , d a s o 

p r e m a k n i l i m e j o v P i r a n s k e m z a l i v u . 
T i s t i p a , k i n i m a j o d o v o l j d e n a r j a z a d o p u s t , v e s e l o v z k l i k a j o : 

" H v a l a B o g u In P r i m o r j u Iz A j d o v š č i n e ! " 
J ^ e ž e k Z a g r a š k i 
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P R I Z N A N J E Z P M S T U D I D E L O D R U Š T V A P O B U D A Z A O B N O V I T E V C E R K V E 

G R O S U P E L J S K E M U P O D - Š O L O P O M E R I Č L O V E K A S V E T E G A A N T O N A V 

J E T J U G R A F I S T R A D E 
Ob 50-letnici Zveze prijateljev mladine Slovenije je predsednik mag. 

Franc Hočevar podelil 5 0 0 jubilejnih priznanj prostovoljcem in organi
zacijam, ki jih je vse do danes združevala skrb za kakovost življenja 
otrok in mladostnikov ter družin. Rezultati dela Zveze prijateljev mladine 
Slovenije so vrtci za 

varstvo najmlajših, sve
tovalni centri za starše, 
otroke in mladino, 
Pionirska knjižnica, 
Pionirski dom in drugi. 
Z P M S pa je bila tudi 
pobudnica programov, 
s katerimi je obogatila 
in popestrila obvezen 
program v vrtcih in učni 
načrt. Med dobitniki 
priznanj, ki so jih prejeli 
posamezniki in gospo
darske družbe (na 
primer. Lek, Mercator, 
Gorenjski tisk, Telekom 
...), je tudi grosupeljsko 
tiskarsko in založniško 
podjetje Grafis Trade z 
direktorjem 

Svetozarjem Pancetom. 
B. P. 

S() ZvezaPi ijateljev 
-i)1 MladineSloveniie 
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Z U P A N G R O S U P L J E G A 

P O D P R L G R A D N J O P R V E 

H I Š E Z A V E T J A Z A O T R O K E 

V S L O V E N I J I 
Ljubl jana. 2 . juli j 2 0 0 4 - P r e d s t a v n i c i Zveze pri jatel jev m l a d i n e 

S loveni je s t a Janezu L e s j a k u , ž u p a n u Grosup l jega , p redstav i l i n a č r t 
p ro jekta H i š e zavet ja , k i naj b i svo ja v ra ta o d p r l a n o v e m b r a le tos . 
P r e d v i d e n a l o k a c i j a gradnje j e v nase l ju B r v a c e v G r o s u p l j e m , n a 
zeml j i šču novega M e r c a t o r c e n t r a . M e r c a t o r b o n a m r e č v Izvedbo 
t e g a 4 0 0 kvadratn ih metrov v e l i k e g a o b j e k t a v lož i l o k o l i 9 0 mi l i 
jonov tolarjev. H i š a zavet ja p redstav l ja d o p o l n i l o v d o s e d a n j i mrež i 
I z v e n d r u ž l n s k l h namest i tev In Je n a m e n j e n a tistim o t r o k o m , k i Jih v 
s o d n i h p o s t o p k i h o d v z a m e j o d ruž in i in č a k a j o n a dodel i tev v 
re jn i ško d r u ž i n o aH n a posvoj i tev. 

Janez Lesjak je Heleni Kosec Lukič, vodji projekta Hiše zavetja pri ZPMS, 
in Aniti Ogulin, predsednici odbora Hiše zavetja pri ZPMS, ponudil podporo 
pri vzpostavitvi tega projekta v Grosupljem. Župan je prav tako izrazil svoje 
prepričanje, da bo lokalna skupnost pripravljena medse sprejeti otroke, ki so 
v domačem okolju tarče nasilja in zlorab. Zaradi Mercatorjeve donacije za 
gradnjo objekta v višini 9 0 milijonov tolarjev občina Grosuplje ne bo imela 
pri tem projektu prav nobenih stroškov, zato župan in predstavniki ZPMS 
pričakujejo uspešno otvoritev prve Hiše zavetja v Sloveniji. 

Hiša zavetja za otroke in mladostnike je projekt, s katerim skušata 
Mercator in Zveza prijateljev mladine Slovenije (ZPMS) prispevati k reševan
ju omenjene problematike. Vključila se bo v do sedaj obstoječo mrežo 
pomoči na področju varstva in zaščite ogroženih otrok in mladostnikov kot 
dodatna oblika za oskrbo in zaščito v smislu izvendružinske namestitve ter 
celostne strokovne obravnave zlorabljenih ali drugače ogroženih otrok in 
mladostnikov. Tako bo razbremenila dosedanjo preobremenjenost že obsto
ječih oblik pomoči. Načrtovana »Hiša zavetja« bo ogroženim otrokom v 
starosti do 12 let nudila začasno namestitev s celodnevno oskrbo, varstvo 
in vodenje ter specifično strokovno obravnavo po metodologiji nadomestne 
družinske obravnave. 

Že leta smo namreč soočeni z dejstvom, da se število odkritih primerov 
ogrožanja otrok in mladostnikov z vidika nasilja in spolnih zlorab veča in da 
prihaja do težav, ko je potrebno takoj umakniti otroka iz ogrožujočega okolja. 
V praksi namreč ni zagotovljenih dovolj kapacitet za takšne specifične izven
družinske namestitve otrok in mladostnikov. Posledica je, da ustrezne 
ustanove odkritih zlorab otrok in mladostnikov velikokrat ne morejo obravna
vati celostno in da so otroci, ki zaradi tega ostanejo v takem okolju, 
izpostavljeni še hujšemu nasilju. 

Zveza prijateljev mladine Slovenije 

9 0 O T R O K I Z Ž A L N E I N K O P A N J A 

S O D E L O V A L O N A O R A T O R I J U 

9 0 otrok iz Žalne in Kopanja se je tudi letos udeležilo enote
denskega počitniškega druženja na oratoriju, ki ga je zanje izvedla 
teologinja Mojca Potokar z mladimi animatorji . Oratorij je potekal že 
osmič, njegov cilj pa je, kot je poudarila Potokarjeva, celostni pristop k 
mladi osebnost i . Otroci so na koncu pripravili zakl jučno prireditev v 
Žalni . 

Društvo Pobuda za šolo po meri človeka je bilo skozi celo šolsko leto 
2 0 0 3 / 2 0 0 4 zelo delavno. Zbrali smo preko 4 0 . 0 0 0 podpisov staršev, 
učiteljev in vzgojiteljev. Organizirali smo 2 2 okroglih miz po Sloveniji, na 
katerih smo spregovorili o odprtih problemih devetletke. Sproti smo sez
nanjali slovensko javnost o našem delu. Imeli smo 4 tiskovne konferen
ce, s katerih so novinarji zelo objektivno poročali. 

Uspelo nam je prebuditi slovensko javnost, predvsem starše, ki se 
zavedajo, da imajo le oni največjo pravico in tudi dolžnost, da svojim 
otrokom zagotovijo vsestransko kvalitetno osnovno šolo. To pravico j im 
zagotavlja slovenska ustava v 5 4 . in 57. členu. V t e m šolskem letuje 
bilo objavljenih preko 3 5 0 člankov v najrazličnejših časopisih na temo 
devetletke. Toliko se ni še nikoli pisalo o osnovni šoli, kar je jasen 
dokaz, da je ta reforma resnično premalo strokovno premišljena. 
Največja žalost pa je, da tako nedodelano devetletko naše ministrstvo 
za šolstvo že ponuja v ostalih bivših republikah Jugoslavije in pri tem 
nekateri posamezniki zelo bogato služijo. 

2 1 . 4. 2 0 0 4 smo člani društva imeli razgovor pri ministru g. Slavku 
Gabru. V razgovoru smo ga seznanili z vsemi našimi ugotovitvami: 

- Prenova osnovne šole v Sloveniji ni potekala v duhu demokracije, 
saj s o j o pripravljali le strokovnjaki istega idejnega prepričanja - LDS in 
ZLSD. 

- Devetletna osnovna šola je iz organizacijskega in vsebinskega vidika 
zelo slabo pripravljena, še posebej zadnja triada. V času poskusnega 
uvajanja ni bila izvedena nobena temeljita analiza. 

- Podrobno smo mu predstavili vse strokovne pomanjkljivosti, na 
katere zelo glasno opozarjajo starši in učitelji: problem discipline v šoli, 
problem učnih predmetov z eno uro na teden, eksterno preverjanje po 
vsaki triadi, nivojski pouk v 8. in 9 . razredu, ocenjevanje vedenja... 

- Opozorili smo na predrage učbenike in delovne zvezke in mu predla
gali možne pocenitve.Tiskarna, ki bi tiskala šolske učbenike in delovne 
zvezke, bi morala biti v državni lasti, kar bi zadeve zelo pocenilo. 
Učbeniki in delovni zvezki bi morali biti mnogo cenejše izdelave. Učenci 
bi morali učbenike in delovne zvezke po zelo nizki ceni dobiti v šoli v 
trajno last, saj le tako se bodo lahko naučili učiti se iz učbenikov. Naj
večja naloga in dolžnost osnovne šole je, da učence usposobimo za 
samoučenje. 

- Opozorili smo ga na neprimerno šolsko zakonodajo: Pravilnik o pra
vicah in dolžnostih učencev, Pravilnik o napredovanju učiteljev, Pravilnik 
o preverjanju in ocenjevanju znanja ... 

- Predlagali smo mu, da imenuje komisijo, v kateri bodo sodelovali 
strokovnjaki različnega idejnega prepričanja, starši, učitelji in člani 
društva Pobuda za šolo po meri človeka. Omenjana komisija naj bi se 
strokovno poglobila v posamezne odprte probleme in pripravila pred
loge za spremembe. 

- Posebej smo izpostavili ugotovitev, da morajo naši učenci osnovne 
šole preveč časa še doma delati za šolo, da šola prevelike obveznosti 
nalaga staršem. V vseh drugih evropskih državah učenci mnogo več 
naredijo v šoli, doma imajo več časa za sprostitev in pogovore s starši, 

- Ponovno smo mu omenili , da bi se zunajšolske dejavnosti (glasbena 
šola, cerkveni verouk...) priznale kot enakovredne izbirnim predmetom 
na šoli. 

- Zelo podrobno smo mu obrazložili, zakaj se ne strinjamo z njegovim 
predlogom sprememb Zakona o osnovni šoli: dva ali trije izbirni pred
meti, fleksibilni predmetnik, eksterno preverjanje. Naš predlog je 
naslednji: izbirni predmet naj bo le eden in ta naj ima dve uri tedensko, 
vsi enourni predmeti naj se opisno ocenjujejo - ZU, U, MU, nazaj naj se 
uvede ocenjevanje vedenja, ukine naj se nivojski pouk v 8. in 9. razre
du, ukine naj se eksterno preverjanje znanja po vsaki triadi... 

Žal smo ob tem razgovoru ugotovili, da minister Gaber ni pripravljen 
na demokratični dialog, da ne priznava civilne družbe kot enakovredne
ga partnerja v pogajanjih in iskanju skupnih rešitev. Prav nobenega 
našega predloga in nobene naše pripombe ni bil pripravljen sprejeti. 

On je sicer res organiziral tudi razgovore s starši, vendar njihovih 
predlogov ni upošteval. Javno pa govori, da je za spremembe, ki j ih je 
sprejel Državni zbor (dva ali trije izbirni predmeti) dobil soglasje staršev 
in Združenja ravnateljev, kar seveda ne drži. Res pa je, dokler bo imela 
v DZ tako večino vladajoča koalicija LDS In ZLSD, bo vse potrjeno. 
Upajmo le, da se tej večini tudi izteka čas. Javno pa je v medijih minis
ter Gaber že povedal, da bomo devetletko popravljali 4-5 let. S to izjavo 
je javno priznal, da je strokovno zelo slabo pripravljena. 

Društvo Pobuda za šolo po meri človeka ugotavlja, da njegovi poprav
ki ne gredo v pravo smer, v smer boljše organizacije in večje kvalitete. 
Popravke delajo isti ljudje, kateri so pripravljali devetletko in prav zato bi 
morali v to delo vključiti še druge strokovnjake, učitelje in starše. 

Na osnovi enoletnega trdega dela društvo Pobuda za šolo po meri 
človeka ugotavlja, da našo šolsko oblast vodi minister, ki je liberalni ide
olog, ki v svoji miselnosti še ni prestopil praga Evropske unije, ne pozna 
demokratičnega dialoga in evropskih vrednot in zato tudi ni pripravljen 
sodelovati s civilnimi pobudami. Velik del svojega časa porabi za delo v 
svoji stranki. Sprašujemo se, koliko časa bo še lahko tako pomembno 
področje, kot je šolstvo, vodil človek s tako miselnostjo in takim nači
nom delovanja. Do drugače mislečih je zelo nestrpen in aroganten. 

Društvo Pobuda za šolo po meri človeka bo aktivno delovalo tudi v 
bodoče in poziva vse starše, učitelje in druge vzgojitelje, strokovnjake in 
državljane, ki se zavedajo pomena vzgoje in izobraževanja mladega 
rodu, da se odločno zoperstavijo vsemu, kar veča vzgojno razpuščenost 
otrok, saj ugotavljamo, da je v naši državi in v naši šoli zadnje čase zaz
nati vedno manj tistega kulturnega ozračja, vrednot in vizij, ki bi preha
jale na mladi rod in ga človeško bogatile. 

Prepričani smo, da bomo po jesenskih volitvah imeli možnost po 
demokratični poti in na osnovi strokovnih argumentov odpravili vrsto 
zadev v devetletni osnovni šoli, ki ne prispevajo k dobremu počutju 
učencev, učiteljev in zadovoljstvu staršev. Vsem osnovnošolskim 
učenkam, učencem in njihovim staršem želi društvo Pobuda za šolo po 
meri človeka vesele počitnice, polne smeha in sonca. 

Podpredsednica društva Pobuda za šolo po meri človeka 
Angelca Llkovlč 

V E L I K I L O K I 
Obnov i tvena d e l a n a cerkv i v Ve l ik i L o k i s o s e konča la ravno o b 

ž e g n a n j u . V nede l jo , 1 3 . 6 . , s m o t a k o l a h k o o b č u d o v a l i obnov l jeno 
cerkev s v e t e g a A n t o n a P a d o v a n s k o g a . 

Sloje namreč za 
obnovitev cerkvene strehe h 
in za beljenje zunanjosti 
cerkve, saj je bilo oboje 
potrebno popravila. 
Delavci so se potrudili in 
svoje delo opravili do 
žegnanja. Za prenovo stre-1 
he so zaslužni mojstri, ki 
se s tem delom poklicno 
ukvarjajo, medtem koje 
za nov zunanji izgled 
cerkve poskrbel pleskar, 
g. Kastelic, iz Luč. 

Pri zahtevnejših delih 
(obnova oken, dovoz 
peska idr.) gre posebna 
zasluga družinama 
Kocmur in Kogovšek, ki 
sta s svojim delom pomagali pri obnovi. Ne smemo pa pozabiti na ostale 
vaščane, ki so prav tako nesebično pomagali pri delih na in ob cerkvi. Kot 
sklepno dejanje je treba poudariti čiščenje cerkve in njeno okrasitev, za kar 
so poskrbele dekleta in žene iz Loke. Še posebej pa je vaščane treba pohva
liti za zbrana denarna sredstva. Res pa je, da del sredstev še manjka in jih je 
treba še zbrati. 

Cerkev svetega Antona v Veliki Loki je mlada. Njen temeljni kamen je bil 
položen 18. 4 . 1 9 3 8 , posvečena pa je bila dve leti pozneje, in sicer 22. 9. 
1940. Posvetil jo je ljub
ljanski škof dr. Gregorij 
Rozman. V tej cerkvi je 
bito že kar nekaj žegnanj, 
a tokratno praznovanje je 
bilo še toliko lepše, saj je 
potekalo v prenovljeni in 
lepo okrašeni cerkvi. 

Obiskovalci so si po 
maši lahko ogledali raz
stavo starih slik cerkve in 
vasi ter tudi slike poteka 
obnove cerkvene strehe in 
njene okolice. Poleg tega 
so vaščani poskrbeli tudi 
za pogostitev. Zasluge za 
uspelo obnovitev cerkve 
svetega Antona in uspeš
no izpeljano pogostitev 
gostov je treba tako prip
isati predvsem njim. 

Kristina Zaje 

Javni odgovor predsedniku ZWS 
Ker ste že lansko leto na gasilski prireditvi 5. 6. 2 0 0 3 na Krki v slabšal-

nem pomenu ustno komentirali prispevek v Grosupejskih odmevih, št. 4, 
april 2 0 0 3 , v katerem sem o občnem zboru ZVVS v naslovu zapisal besedi
co STOIČNO, in ste letos ponovno na Polževem v petek, 25 . 6. 2 0 0 4 - na 
dan državnosti, isto storili javno vpričo nekaterih udeležencev odpadle 
proslave, vam javno navajam, da v 

SLOVARJU SLOVENSKEGA KNJIŽNEGA JEZIKA besed ica pomeni : 
• stoičen -čna -o prid. (o) 
1. nanašajoč se na stoike ali stoicizem: stoični nazori; stoična filozofija; stoična in 
epikurejska šola / kazati stoično mirnost 
2. knjiž. miren, stoičen človek/stoično vedenje stoično prisl.: na vse gleda stoično; 
stoično prenašati bolečino; biti stoično miren 
- stoičnost -i ž (o) knjiž. mirnost, ravnodušnost: vse njegovo ravnanje je kazalo 
veliko stoičnost 
- stoik -a m (o) 
1. pristaš stoicizma: grški in rimski stoiki; osnovno načelo stoikov; epikurejci in stoiki 
2. knjiž. miren, ravnodušen človek: občudovali so ga, ker je bil velik stoik 
- stoicizem zrna m (i) 
1. filoz. filozofska smer, katere vodilno etično načelo je življenje človeka v soglasju 
z njegovo naravo: stoicizem spada k antičnim materialističnim filozofijam; prouče^ 
vati stoicizem 
2. knjiž. mirnost, ravnodušnost: občudovali so njen stoicizem 
stoiški -a -o prid. (o) nanašajoč se na stoike: izpovedovati stoiške nazore / stoiška 

filozofija 
Iz tega je razvidno, da ima sama beseda STOIČEN pomensko razlago bolj 

pozitivno kot negativno in je bila z objavo v mojem besedilu v celotnem kon
tekstu tudi tako (za)mišljena in sem prepričan, da je bilo takšno tudi dejan
sko vzdušje na takratnem občnem zboru, o čemer so nenazadnje govorili 
tudi poročevalci in razpravljalci na vašem občnem zboru. 

Poleg tega vam moram pojasniti tudi to, da nikomur v času mojega 
odgovornega urejanja Grosupeljskih odmevov nismo odrekli do zdaj zako
nite možnosti do popravka oziroma pojasnila, kdor ga je pravočasno in 
pravilno naslovil. 

V s e k a k o r p a s e s t r in jam, d a Je b i l a v loga v s e h u d e l e ž e n c e v vojne 
ZA S L O V E N U O (in n e s a m o č l a n o v v a š e organizac i je ) n a s l o v e n s k i 
s t ran i i z j emna , e n k r a t n a , neponov l j i va in z g o d o v i n s k o p rav i lna , ka r 
p a n i m a n i k a k r š n e zveze z na j in im b e s e d i č e n j e m . Kakšen pomen pa 
besedici STOIČNO pripisujete vi, pa najbrž veste najbolje sami. 

odgovorni urednik Jože Mlkllč 



5) P A 

K R E S N A N O C 
N A Š I H P R E D N I K O V 

Nocoj je kresni večer. O kresi, ko se dan obesi!... 
Obljubljamo, da bomo pomagali. Če drugega ne, bomo nabrali 

rož'ce. 
Milena, tele rože so namenjene tebi. Zdaj čas prepoln je in čudnih 

je semen. Namreč: praprot, če ga boš dala v žep nocoj in če boš 
imela srečo, boš slišala živali govorit'. Kres! Simboli tega časa: 

ivanjščica, kresnica, in šentjanževka, ki nam daje zdravje po 
starem ljudskem izročilu. Ti dobiš rož'ce. Vse tvoje kolegice pa bodo 

proslavile ob šentjanževcu, ki se razvaja na soncu... 
IZ PRILOŽNOSTNEGA NASTOPA NADE ROVŠEK 

Š m a r j e - S a p , 2 3 . j u n i j a 2 0 0 4 , T u r i s t i č n o d r u š t v o Š m a r j e - S a p 
Je n a s a m k r e s n i v e č e r p r i p r a v i l o e t n o l o š k o p r i r e d i t e v o 
o b l a č i l i h , g l a s b i i n h r a n i s s k u p n i m n a s l o v o m K r e s n a n o č 
n a š i h p r e d n i k o v . V p r o g r a m u s o s o d e l o v a l e š t u d e n t k e 4 . l e t n i 
k a F a k u l t e t e z a n a r a v o s l o v j e In t e h n o l o g i j o , o d d e l k a 
O b l i k o v a n j e t e k s t i l a In o b l a č i l , K v a r t e t g o d a l In K v a r t e t t r o b i l 
G l a s b e n e š o l e G r o s u p l j e , z a p o g o s t i t e v p a s o p o s k r b e l e 
k u h a r i c e š o l e , k i s o p o d v o d s t v o m dr . B o r i s a K u h a r j a p r i p r a v i l e 
š t e v i l n e J e d i , v e č i n o m a i z s r e d n j e g a v e k a . 

P r e d p r i č e t k o m t e p r i r e d i t v e p a s t a ž u p a n J a n e z L e s j a k In 
A n t o n R l g l e r ( p r e d s e d n i k K r a j e v n e s k u p n o s t i Š m a r j e - S a p ) 
z a s a d i l a 1 3 . d r e v o o b L j u b l j a n s k i c e s t i v s i m b o l i č e n s p o m i n n a 
1 3 l e t n a š e d r ž a v e . O b t e j p r i l o ž n o s t i Je u p o k o j e n a u č i t e l j i c a 
N a d a R o v š e k p r e s e n e t i l a s t e m a t s k o i z b r a n i m š o p k o m b e s e d 
i n r o ž v r o k a h c e l o p r e d s e d n i c o T u r i s t i č n e g a d r u š t v a Š m a r j e -
S a p M i l e n o L u n a r , k i Je o b k r a j š e m n a g o v o r u s p r e g o v o r i l a o 
d e l o v a n j u d r u š t v a In d o d a l a t e m e l j n o m i s e l : » K a r s t o r i m o v 
ž i v l j e n j u , o d z v a n j a v v e č n o s t i . « D o t a k n i l a p a s e Je t u d i n e k a t e 
r ih k r a h e v n l h p r o b l e m o v , k i b i s i J ih Š m a r c l ž e l e l i b o l j e u r e d i t i . 

Študentke 4. letnika Fakultete za naravoslovje in tehnologijo, oddel 
ka Oblikovanje teksti la in oblačil pod vodstvom Metke Vrhunc in Olge 
Marguč so pripravile zanimivo predstavitev replik oblačil iz različnih 
zgodovinskih obdobij. Prestavljena so bila več inoma oblačila grajskih 
dvorov in meščanskih hiš iz obdobja gotike (1200 -1480) , renesanse 
(1480-1600) , baroka (1600-1750) , direktorija (1795-1804) , empirja 
( 1 8 0 4 - 1 8 2 0 ) , japonizma (19. stoletje) in secesi je (art noveau). Ga . 
Margučeva je ob predstavitvi povedala med drugim tudi to, da se kroji 
nekdanjih mojstrov niso ohranili predvsem zato, ker je morala veljati 
med mojstri in vajenci popolna molčečnost o izdelavi oblek. Ta 
molčečnost je veljala vse do sredine 19 . stoletja. Ponekod pa so celo 
kroje uničevali , ko so prenehali delati določena sezonska oblačila. Pri 
snovanju so se morda študentke prav zaradi tega še bolj zagrizeno 
lotile del , a detajlov na posameznih oblekah ni bilo ne konca ne kraja. 
Vesele pa so bile, da so prvič te stvaritve lahko predstavile v našem 
kraju ob tako pomembnem praznovanju. Posamezne obleke je pred
stavila ena od študentk, k i j e bila oblečena v oblačilo španske rene
sanse z značilnim ovratnikom. 

Glasbeni del prireditve sta oblikovala z izbrano glasbo Godalni 
kvartet Glasbene šole Grosuplje, v katerem so nastopali Eva Pal (violi
na), Viktorija Šušteršič (violina), Mi lena Aleševič (viola), Edvard Adamič 
(čelo), ter Trobilni kvartet G lasbene šole Grosuplje, v katerem so 
nastopali Franc Korbar (trobenta), Rok Godec (trobenta), Matevž Sila 
(pozavna) in Blaž Umek (tuba). Prva skupina je zaigrala Fugo v h-molu 
na Corellijevo temo J. S . Bacha , W. Sull Aria »To Romeo« in Alla Turca 
iz Sonate K . 3 3 1 A. Mozarta , druga pa Trumpet Song J. Clarkea ter 
Minutes I & II in Le Paix G. F Handla. 

Šolske kuharice pa so pod vodstvom etnologa dr. Borisa Kuharja 
pripravile razstavo jedi iz srednjega veka: srednjeveški eliksir za dolgo 
življenje, beluše z jagodami, ribo presenečenja in šunko še z r imske 
ceste, pečen grofičin jagenček, župnikov nadevan piščanec z ajdovo 
kašo, cerkovnikov zajec z gobami, čičerikin lonec ter blitvino torto, 
županove poljubčke, orehovo in pehtranovo potico ter šmarske 
štrukeljce. Vse te dobrote so nato obiskovalci te etnološke prireditve 
na koncu pojedli. Na sami prireditvi pa je poleg predstavitve teh jedi 
dr. Kuhar spregovoril tudi o Kresniku, raznih običajih in vraževerju na 
Slovenskem ob kresovanju ter oživil kar nekaj bajeslovnih bitij iz bajk 
in pripovedk. Morda še posebej tisto o največji moči praprotnega 
s e m e n a in drugih zdravilnih rož v najkrajši noči in moči tega verovan
ja . Povedal pa je tudi, da se je med Slovenci zelo priljubil tudi krščan
ski praznik Janeza Krstnika, saj je na Slovenskem še vedno drugo 
najbolj popularno ime, ki ga praznuje 3 5 . 0 0 0 Janezov. (Prisotnim 
Janezom na prireditvi je bil nato namenjen velik aplavz.) 

Večji del pri organizaciji te prire
ditve je nosila Darja Štibernik, k i j e 
na vabilo zapisala tudi lepo misel : 
»Če hočemo biti sodobni , se 
moramo ozirati v preteklost.« Na 
koncu pa se je prizadevna predsed
nica Turističnega društva Mi lena 
Lunar zahvalila vsem sodelujočim 
in sponzorjem pri pripravi in izvedbi 
te prireditve. 

Po koncu uradnega dela prazno
vanja so Šmarčani v prisotnosti 
gasilcev prav zares zakurili tudi 
pravi kres. 

Vsi , ki s m o bili na tej prireditvi, 
smo si lahko nalili novih moči s 
patino oplemenitenega in dišečega 
lonca - tudi zato, ker smo nekateri že napravili nekaj korakov pri 
začetkih poti naše prepoznavnosti po širnih evropskih cestah . Če pa k 
temu dodamo še tisto trditev, ki jo je povedal Boris Kuhar, da bo 
pripravljeni eliksir na obiskovalce deloval še najmanj 5 0 let, potem se 
nam bo vsem skupaj močno obrestovalo. - Nekateri smo popili kar 
dva! 

Jože Mlkllč 

Ž e n s k e o b l e k e I z 

r a z l i č n i h o b d o b i j 

s o p r e d s t a v i l e 

m l a d e š t u d e n t k e , 

G o d a l n i k v a r t e t G l a s b e n e š o l e G r o s u p l j e 

X I . T A B O R 
S L O V E N C E V P O S V E T U 

Izseljensko društvo Slovenija v svetu (SVS) je v soboto, 3 . julija 
2 0 0 4 v Zavodu sv. Stanislava, Štula 2 3 , Ljubljana - Šentv id , orga
niziralo XI. TABOR SLOVENCEV PO SVETU, ki je potekal pod naslovom 
GRADIMO NA VREDNOTAH - SLOVENCI DANES - JUTRI. 

Tabor se je pričel z koncelebrirano izseljensko sv. mašo, ki jo je 
daroval Msgr. Janez Rihar, ravnatelj Rafaelove družbe in drugi izseljen
ski duhovniki . Mašo sta s petjem obogatila basbaritonist Marko Fink 
in RAST 3 3 . Dopoldanski program je bil razdeljen na program za 
odrasle, mlade in otroke. 

V PROGRAMU ZA ODRASLE je imel uvodni pozdrav Boštjan Kocmur, 
predsednik SVS. Ta je v uvodu poudaril , da je Slovenija stopila v širši 
zbor evropskih držav kot enakopravna partnerica in da naša država s 
tem po dolgih desetletjih končno vrača v krog razvitih in demokra 
tičnih evropskih narodov. Sledili so pozdravi predstavnikov vlade in 
slovenskih skupnosti po svetu. 

Nato so se začele razprave Dr. Marine Lukšič-Hacin in mag. Jerneja 
Mlekuža z naslovom Slovenci iz sveta v Sloveniji. V razpravi je bil 
poudarek na raziskavi o Slovencih po svetu pri vračanju v domovino, 
ki jo izvaja Institut za slovensko izseljenstvo ZRC SAZU, ki je del širše 
zastavljenega ciljno raziskovalnega projekta (CRP) z naslovom 
Percepcije slovenske integracijske politike, ki poteka v okviru progra
ma Konkurenčnost Slovenije 2 0 0 1 - 2 0 0 6 . Glavni nosilec je Inštitut za 
narodnostna vprašanja (dr. Miran Komac). Projekt je dvoleten in traja 
od 1. 10. 2 0 0 2 do 3 0 . 9. 2 0 0 4 . Študija o reintegraciji Slovencev po 
povratku iz tujine je usmerjena v evidentiranje in proučevanje težav s 
katerimi se morajo posamezniki soočati . Cilj je odkriti s istematične 
vzroke teh težav in razdelati predloge za njihovo odpravljanje oziroma 
reševanje. Drugo področje v katero je študija usmerjena je pred
stavitev percepcije (priseljencev) o odnosu slovenske države do 
povratnikov in njihovih potomcev. Osnovni cilj raziskave je izdelati 
predloge za pripravo ustreznejšega modela reintegracijske politike 
države Slovenije v odnosu do Slovencev po svetu, ki se vračajo 
domov. Letos jeseni se C R P zaključuje. Na letošnji razpis so skupaj z 
inštitutom za narodnostna vprašanja pod vodstvom dr. Mirana 
Komaca prijavili nadaljevanje celotnega projekta in znotraj tega tudi 
temo o vračanju Slovencev. V nadaljevanju se bodo bolj osredotočili 
na izobraževalni vidik na ravni odraslih (nostrifikacije diplom, tečaji 
s lovenskega jezika) in na ravni otrok (težave z jez ikom, vključevanje v 
osnovne, srednje in visoke šole...) 

Naslednji razpravljalec je bil dr. Evgen Bavčar s temo Prihodnost 
slovenstva. Svojo razpravo je zasnoval na razmišljanju o tem, kako na 
pragu novega tisočletja oblikovati slovensko zavest v samozavest , 
kako govoriti v lastnem imenu in ne več ponavljati modelov govorice 
drugih, kako živeti po slovensko v oazi sredi puščave globalizacije 
sveta. Kakšno sliko preteklosti in sedanjosti posredovati našim 
potomcem in kako v njih na novo osmisliti odnos do slovenske zemlje, 
njene kulture in besede. 

V kulturnem programu sta sodelovala pianist Ivan Vombergar in 
baritonist Ivan Arnšek. Program sta povezovala Verena Koršič - Zorn in 
Emil Urbančič. 

V PROGRAMU ZA MLADE, ki sta ga pripravila Cecilija Fink in Uroš 
Zorn ter predstavnika CMEPIUS-a in ŠOU-a , so govorili o možnostih 
študija v Sloveniji in v tujini ter je bilo zasnovano kot srečanje študen
tov in dijakov iz izseljenstva in iz Slovenije. 

PROGRAM ZA OTROKE z ustvarjalno in športno delavnico, so vodile 
Olga Cukjati, Barbi Medic in Marjanka Jerman. 

Sledilo je kosilo in družabni program, ki ga je vodil glasbenik Bojan 
Metelko, nato pa popoldanski program s slovenskimi maturanti iz 
Argentine RAST 3 3 in slovenskimi maturanti iz Kanade. 

Matjaž TrontelJ 
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S K U P N I D A N D R Ž A V N O S T I N A P O L Ž E V E M 
V p e t e k , 2 5 . jun i ja , n a d a n d r ž a v n o s t i j e p o p o l d n e l i lo ko t Iz 

š k a f a . Z a t o s o o b n a m e r a v a n i p ros lav i d n e v a d r ž a v n o s t i , k i s t a g a 
zdaj ž e drugo le to s k u p a j organiz i ra l i O b č i n i Grosup l je in t vančna 
G o r i c a , t e g a d n e s i m b o l i č n o odpr l i l e vodovod p red h o t e l o m 
P o l ž e v o . P o l e g p r e d s e d n i k a o r g a n i z a c i j s k e g a o d b o r a z a pr ipravo 
pr i redi tve D u š a n a S t m a d a in n e k a t e r i h tu r i s t i čn ih de lavcev s o b i l i 
pr i odprt ju pr isotn i š e d i rektor uprave i v a n š k e o b č i n e Janez R a d o š 
in g r o s u p e l j s k i ž u p a n Janez Les jak . Ž e n s k i p e v s k i zbor L a s t o v k e 
p o d v o d s t v o m M o j c e Intihar p a Je z a p e l s l o v e n s k o h i m n o . Nato s o 
s e dogovor i l i , d a v e s po l i t i čn i , ku l turn i in z a b a v n i p rogram nada l ju 
je jo v nede l jo , 27. jun i ja . 

Te nedelje je bilo na srečo lepo vreme. Že kmalu po kosilu je pričela s 
promendanim koncertom Godba Stična. Nato so se med seboj pomerile 
različne ekipe iz občine Ivančna Gorica z vlečenjem vrvi, v katerem so (ne
verjetno!) zmagale zagrizene ženske iz Godbe Stična. (Vendar je treba pove
dati, da je bila to "sladka prevlada" dveh žensk nad enim moškim!). Zabavni 
del prireditve je vodil Pavel Groznik z Višnje Gore. 

Uradni del prireditve so začeli s spustom dvanajstih padalcev. Dva med 
njimi sta prinesla slovensko, evropsko, grosupeljsko in ivanško zastavo, ki so 
jih nato predali Avgustu Likovniku (predsedniku Turistične zveze Ivančna 
Gorica), Alojzu Ljubiču (predsedniku Gasilske zveze Ivančna Gorica), Jerneju 
Lampretu (županu občine Ivančna Gorica) in Borisu Peterki (predstavniku 
Z W S Grosuplje). Sledila je krajša povorka in nato gasilska vaja, s katero so s 
tremi curki obarvane vode prikazali slovensko trobojnico. Prisotne je nato 
pozdravil Dušan Strnad. 

V svojem nagovoru je župan Jernej Lampret poleg pomena tega praznika 
omenil tudi nekaj aktualnih težav, s katerimi se srečuje naša družba in v njej 
še posebej lokalne skupnosti: "Vse prevečkrat se iz pogleda občine proti 
državi vidi nenaklonjenost občanov z razočaranji in apatičnostjo do državnih 
institucij, ki s svojimi predpisi, namesto da bi vzpodbujale ljudi k optimizmu, 
hromijo ustvarjalnost. Prevečkrat se išče v birokratskih vrstah odgovor v 
zaščiti samega sebe in obratno, kaj storiti, da se bo vloga rešila. Naša 
zakonodaja je velikokrat brez praktične vrednosti, neživljenjska in neprimer
na za prakso. - Vse težave se nam kažejo pri gradnji infrastrukture za javno 
dobro, ko se zaustavi postopek že pri sami fizični lastnini, vpisu služnosti, 
visokih odškodninah, zagotovo pa pri denacionalizacijskih postopkih, ki se 
razrešujejo že desetletja. Sem in tja se opaža politična barvitost, ki je odraz 
težnje ugajati ali neugajati v določenih sredinah. Zakon se zapiše tudi za 
potrebo državnih institucij, tudi če gre na škodo vseh dogovorov in za 
posamezne javne in jasne primere. To je primer naše cestnine, koje država 
izigrala občino. - Varnost in zaščita državljanov je pogoj lagodnega življenja, 
vendar ko si vzame v roko pravico manjšina, ki z dejanji podreja ostale 
državljane, odmere sankcij in kazni pa ni s strani represivnih organov, takrat 
je državljan primoran, da si pravico izbori sam. To je primer Romov, ki zaradi 
nesmotrne in neprimerne zakonodaje ne spoštujejo državljanske obveznos
ti. Iz tega se rodi nestrpnost namesto složnega sobivanja med ljudmi. - Hitro 
bogatenje posameznikov kar vzpodbuja prekupčevanje najrazličnejših, 
povečini kmetijskih zemljišč. Novim lastnikom, ki so to postali čez noč zaradi 
njim pisane zakonodaje lastninjenja, je ta nepremičnina le temelj bogastva 
za jutrišnji dan." 

Uradni del prireditve je vodila Tadeja Anžlovar. V programu pa so nastopili 
Moški pevski zbor Corona pod vodstvom Jerneja Kralja in mladi har-
monikaši pod vodstvom Marjana Skubica, ki je nato s svojim ansamblom in 
pevkama tudi igral na veselici. 

Jože Mlkllč 

G R O S U P U E - M E S T O K I P O V : 

P R E D S T A V I T E V L O K A C I J K I P O V P R V E 

K I P A R S K E D E L A V N I C E V G R O S U P L J E M 
V s r e d o , 3 0 . Jun i ja , Je v s o o r g a n l z a c l j i Z a v o d a z a k i p a r s t v o Iz 

LJubl jane In O b č i n e G r o s u p l j e v p r e d p r o s t o r u K u l t u r n e g a d o m a 
G r o s u p l j e p e t k ipar jev p r e d s t a v i l o s k i c e In m a k e t e , k i na j b i Jih 
i z d e l a l i o d s r e d i n e a v g u s t a d o s r e d i n e s e p t e m b r a l e t o s v 
G r a j s k e m vr tu p o d B o š t a n j e m . K l p a r i l i b o d o Jir l Bez laJ , R o r a n 
S r d i č , D rago R o z m a n , A l e k s a n d r a G r u d e n In J i r l K o č l c a . P r i b l i ž n o 
d v a In p o l m e t r a v e l i k i k i p i p a b o d o n a t o p o s t a v l j e n i n a p e t i h 
l o k a c i j a h v G r o s u p l j e m : p r e d š o l o In š p o r t n o d v o r a n o v Br in ju d v a 
k i p a , n a p o t o k u G r o s u p e l j š č i c a o b p a r k i r i š č u š o l e Br in je e n k i p , 
e n k i p p r e d š o l o n a T o v a r n i š k i in e n k i p n a v h o d u v G r o s u p l j e v 
k r i ž i š č u pr i » K l i n č k a r j u « . 

Ob odpr t ju v o d o v o d a n a P o l ž e v e m Je m o č n o d e ž e v a l o . 

r j i s k u p a j z 

M o j c o L o v š l n o v o z 

O b č i n e G r o s u p l j e 

i n p r e d s t a v n i c o 

Z a v o d a z a k i p a r s t 

v o L j u b l j a n a . 

O namenu, da bi Grosuplje posta
lo mesto kipov (idejo je že pred 
nekaj meseci dala akademska 
kiparka in domačinka Lučka Koščak 
in o njej so razpravljali tudi že na 
občinskem svetu) smo v 
Grosupeljskih odmevih že pisali. 
Idejo pa so nato v občinskih službah 
skupaj z Zavodom za kiparstvo 
nekoliko operacionalizirali. Iz teh 

prizadevanj pa bo letos prvič organizirana 
kiparska delavnica na Grajskem vrtu pod 
Boštanjem, kjer bodo v času letošnje delav
nice poskrbeli tudi za tematske pogovore in 
delavnice. Kiparske delavnice naj bi se nato 
organizirale vsaj še naslednji dve leti. 

V projekt bo povabljenih več kiparjev iz 
različnih evropskih držav. Pri tem računajo 
tudi, da bo prišlo do stikov med domačini in 
naj bi se z njimi ustvarjal tudi nek nov odnos 
do kulturne dediščine, do kiparjenja v kamnu 
n nasploh pri urejanju odnosov v urbanem 

pros-
toru. 
Same 
lokacije 
v grosu
peljskem prostoru pa naj bi dobile 
tudi svoja imena kot so Danski 
kotiček, Slovenski vogal... 

Še posebej računajo, da bodo z 
animacijo otrok in mladine od 10. 
do 18. leta starosti predstavili delo 
kiparjev in kamnosekov, saj naj bi 
tudi otroci dobili nekaj priložnosti, 
da bi se preizkusili v klesanju in 
oblikovanju manjših kosov kamna. 
Ob 

Na v e s e l i c i Je i g r a l a n s a m b e l M a r j a n a S k u b i c a s p e v k a m a . Ob n a s t o p u M o š k e g a p e v s k e g a z b o r a C o r o n a 

TURISTIČNO DRUŠTVO VSE JE TAKO 
ŠMARJE-SAP 

Jutro 
bo 3. septembra 2004 pod cvetočimi jablanami. 

v Družbeni dom 
Šmarje-Sap povabilo 

Opojno dišijo 
rahlo obarvani cvetovi. 

Koprsko gledališče, Na njih so rosne kaplje 
kot solze. 

ki se bo predstavilo 

Na njih so rosne kaplje 
kot solze. 

z igro 
AGENCIJA ZA LOČITVE. 

V daljavi šumi reka. 
Vse je tako kot takrat, 

le ti me ne čakaš ob njej. 

VABLJENI! Marija Pllko 

zaključku bodo razstavili tudi te izdelke. S 
tem računajo tudi, da se bo v Grosupljem 
začela širiti skrb za čist, urejen in lepši kraj, v 
katerem se bodo prebivalci dobro počutili in 
bodo ponosni na svoje okolje. 

Sočasno bo organizirana tudi fotografska 
delavnica na temo Človek in kamen. 
Fotografiranje kamna in kipov zahteva poseb
na znanja o objektih fotografiranja, pogojih 
okolja in uporabi tehnologije, tako z digitalni
mi kot klasičnimi fotoaparati. Ob zaključku 
bodo tudi fotografski izdelki razstavljeni 
najprej doma, nato pa bosta razstavi potovali 
v države, od koder bodo prihajali kiparji. 
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Večina (sicer maloštevilnih) 
obiskovalcev predstavitve je idejo 
pozitivno komentirala tudi z 
vprašanji, ki so se nanašala pred
vsem na pridobivanje sredstev za 
izpeljavo naloge, pa tudi na ureditve 
neposrednih okolic okoli samih 
lokacij kipov. 

V JULIJU IN A V G U S T U JE 
R A Z S T A V A S K I C IN M A K E T N A 

O G L E D V P R O S T O R I H O B Č I N E . 
Jože Mlkllč 

2 4 . 6 . 2 0 0 4 

- K r e s o v a l i 

s o t u d i n a 

G r a j s k e m 

v r t u p o d 

B o š t a n j e m . 
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javno komunalno podjetje grosupJje 

P R E P O L O V L J E N A 

K O L I Č I N A O D P A D K O V 

Z N O V I M N A Č I N O M 

Z B I R A N J A ? 

S spre je t jem o d l o k a o ravnanju z o d p a d k i in z izgradnjo c e n t r a v 
Spa j i do l in i s o s i o b č i n e Dobrepol je , I v a n č n a G o r i c a In Grosupl je 
p o s t a v i l e s t a n d a r d ravnanja s k o m u n a l n i m i o d p a d k i . Do k o n c a l e t a 
2 0 0 5 p a J K P Grosup l je p redv ideva i zpo ln i tev ci l jev, k i s o j i h z a č e l i 
u r e s n i č e v a t i p red d v e m a l e t o m a . Tako s o v Spaj i do l in i ž e vzpos 
tav i l i p r e d v i đ e n e opera t i vne funkc i je o d s p r e j e m a , l o č e n e g a rav
nan ja in preb i ran ja o d p a d k o v z e k o l o š k i h o tokov , l o č e n e g a zb i ran ja 
In k o m p o s t i r a n j a o r g a n s k i h o d p a d k o v te r n e n a z a d n j e r e d n e g a zb i 
ranja p o s e b n i h in k o s o v n i h o d p a d k o v iz gospod in js tev . V e č o t e m 
b o v nadal jevan ju pogovora poveda l d i rektor J K P Grosupl je Janez 
Skar lovn lk . 

Začelo s e j e leta 1993, ko so bili v naselju Grosuplje postavljeni prvi ekološki otoki za zbiranje papirja, stekla in kovin. Nadaljevalo leta 1995 in 
1996, ko so bili ekološki otoki postavljeni še v naselju Ivančna Gorica in Višnja Gora. 
V letošnjem letu bomo z ekološkimi otoki opremili vsa naselja v občini Grosuplje V ta namen bomo uredili osemdeset ekoloških otokov in nanje 
postavili tri barvno razpoznavne zabojnike za ločeno zbiranje stekla, papirja in embalaže. V zabojnik z belim pokrovom bomo odlagali steklo, v 
zabojnik z rdečim pokrovom papir in v zabojnik z rumenim pokrovom embalažo iz plastike in pločevine ter tetrapak. 
Lokacije ekoloških otokov so razvidne iz karte ekoloških otokov in so določene na podlagi Pravilnika o načinu odvoza in odstranjevanja 
komunalnih odpadkov na območju občin Dobrepolje, Grosuplje in Ivančna Gor ica. 

O B V E Š Č A M O V S E O B Č A N E N A S E L J A G R O S U P L J E , DA B O D O S POSTAVITVIJO NOVIH E K O L O Š K I H OTOKOV, STARI E K O L O Š K I 
OTOKI O D S T R A N J E N I . 

e k o l o š k i o t o k i 

l o č e n o 
z b i r a n j e 
o d p a d k o v 

/̂ center\ 
za ravnanje 
žipdpadki 

Kaj s o e k o l o š k i o tok i In ka j Je 
njihov n a m e n ? 

Ekološki otoki služijo temu, da 
povzročitelji odpadkov le-te ločujemo 
že na izvoru. Najbolj optimalna rešitev 
je, da se odpadki ne umažejo z 
mešanjem. Neke vrste ekološke otoke 
smo že imeli, sedaj pa pokrivamo 
celoten teritorij občine. Na teh 
ekoloških otokih bomo zbirali steklo, 
papirno embalažo in ostalo odpadno 
embalažo, v zadnjem času ogromne 
količine plastike, pločevink, tetra-
pakov. Steklo oddajamo neprebrano, 
za papir in odpadno embalažo pa 
imamo v centru zbiralnico - sortimico, 
kjer te odpadke prebiramo in jih po 
posameznih frakcijah prodajamo po 
tržnih cenah kot repro material. Pri 
oddaji te embalaže dosegamo od pet 
do osemkrat višje cene kot pred sorti
ranjem. 

V tuj in i imajo gospodin js tva 
v e č t ip iz i ranih zbirnih p o s o d z a 
ločevan je o rgansk ih odpadkov , 
s tek lov ine , papir ja in drugega. 
K a k o s o s e l judje navadi l i n a 
odgovorne jš i nač in zbi ranja 
o d p a d k o v ? 

Nimamo še določenih izkušenj. 
Nam je pa popolnoma jasno, da 
morajo poleg fizične izvedbe vzpored
no potekati določene aktivnosti 
osveščanja. Natisnili smo zloženke z 
navodili, kijih bodo prejeli vsi občani. 
Izobraževanje pa smo namenili tudi 
našim najmlajšim v vrtcih in osnovnih 
šolah. 

M a r to p o m e n i , d a s m o d o s e 
danje generacUe n e s p a m e t n o 
ravnale z o d p a d k i , d a s m o bHe d o 
t e p rob lemat ike p remalo odgov
o rne? 

Nedvomno. Zavest kaj odpadki 
pomenijo, se udejanja šele v zadnjih 
letih. V občini Grosuplje smo z 
vzpostavitvijo centra Spaja dolina 
zagotovo med prvimi v Sloveniji s tako 
sodobnim centrom, v katerem 
imamo možnosti racionalnega, smisel
nega, ekonomičnega ravnanja z 
odpadki. Poglejte, kaj se dogaja v 
Sloveniji, kjer teh možnosti nimajo: 
odpadki so na trgu in cene dosegajo 
do osemkrat višje cene, kot je pri nas 
ekonomska cena z lastnim ravnan
jem. Menim, daje zavest, kaj pomeni 
čisto okolje, vedno bolj prisotna med 
ljudmi. 

AH e k o l o š k i o t o k i vpl ivajo n a 
z m a n j š e v a n j e konc i ne odpadkov 
in racional izaci jo s t r o š k o v rav
nan ja z o d p a d k i ? 

0 racionalizaciji ne bi mogli govoriti. 
Višina stroška na tono odpadka bo 
vedno višja. Vendar zavest, da se 
odpadne surovine kot repro material 
vračajo nazaj v proizvodnjo in tako 
postajajo ponovno uporabne, je že 
toliko prisotna, da strošek ni več edino 
merilo racionalnega ravnanja z odpad
ki. 

G o s p o d i n j s k e o d p a d k e p a pre
de la te tudi v k o m p o s t ? 

Organske odpadke občani odlag
amo v zelen zabojnik, to je tisti del 
odpada, ki ga potem v Špaji dolini 
kompostiramo. Prve sarže komposta 
smo že pridelali, žal pa je analitika 
pokazala, da je preveč obremenjen z 
določenimi težkimi kovinami, tako da 
ni za vsesplošno uporabo. Če bi bil 
primeren, bi ga razdeljevali, sedaj pa 
ga skladiščimo na starem zbirališču. 
Ta kompost ima omejeno uporabo, 
zato se ga bo jeseni uporabilo na 
kmetijskih površinah, ki niso namen
jene pridelavi hrane za ljudi. Osnovni 
namen kompostiranja pa je predvsem 
v zmanjševanju toplogrednih plinov. 
Vse države EU so se zavezale zmanj
šati količino toplogrednih plinov, zato 
je namen kompostiranja kontrolirana 
in neškodljiva obdelava odpadkov, 
kompost pa je pri tem uporaben pro
dukt 

K a k o p a j e poskrb l jeno z a 
zašč i to območ ja pred bakter i 
o l o š k o sporn imi i zcedn imi voda 
m i ? 

Izcedne vode se pojavljajo iz 
deponijskega telesa, kar v centru stro
go kontroliramo. Zajetje imamo v 
bazenu za izcedne vode. Najbolj ideal
na rešitev bi bila, ki jo v centru že 
nekaj časa načrtujemo, izgradnja čis
tilne naprave. Trenutno pa ekonomika 
kaže, da je bolj smotrno te izcedne 
vode odvažati na čistilni napravi v 
Grosuplje in Ivančno 
Gorico. 

V center p a spreje
m a t e tudi nevarne 
o d p a d k e ? K a k o rav
nate z n j imi? 

Nevarne odpadke -
vendar samo iz gospo
dinjstev! - shranjujemo 
v posebnem kontejner
ju. Naši občani lahko 
kadar koli prinesejo 
svoje nevarne odpadke. 
Dvakrat letno pa 
imamo tudi akcije. Te 
odpadke oddajamo 
specializiranim podjet
jem, ki so za to 
usposobljeni. 

K a k o p a razmiš
l jate v pr ihodnje? Je 
m o g o č e , d a s e n a 
n a š e m o b m o č j u 
vzpostav i tudi regij
s k i zbirni center z a 
o d p a d k e aH c e l o ka j 
v e č ? 

Zaenkrat o tem ne 
upamo razmišljati. Ob 
določanju lokacije v 
Špaji dolini smo se 
namreč zavezali, da se 
bodo v Špaji dolini odla
gali samo odpadki iz 
treh sosednjih občin, ki 
so tudi bile investitorice 
centra. Moram pa 
poudariti, da se pojavlja 
akuten problem odla

ganja odpadkov. Dnevno sprejemamo 
vloge oddaljenih občin, tudi Maribora, 
če bi sprejemali njihove odpadke. 
Vendar pa menim, da ni cene, da bi 
sprejemali tudi druge odpadke. 

Pojavl jajo se vizije o termični 
obde lav i odpadkov v s i s t e m u 
g o s p o d a r n e g a ravnanja z odpad 
k i . AH razmiš l jate tudi o tej s m e r i ? 

Osebno sem pristaš tega ravnanja. 
V to smer gre tudi Evropa. V sistemu 
ločenega zbiranja odpadkov bi lahko 
prepolovili odpadke, ki jih odlagamo 
danes. Znotraj preostalih odpadkov 
pa bi bila več kot polovica takih z ener
getsko vrednostjo. Ti bi bili primerni za 
sežig oziroma termično obdelavo. Ker 
pa je to tako velik projekt bi bilo o 
njem iluzorno razmišljati - čeprav 
prekrivamo več kot 3 0 tisoč občanov. 
Sežigalnica je vseslovenski projekt Ob 
izgradnji pa bi takoj nastopil problem 
varovanja zraka, saj bi nas lahko 
ogrozili strupeni plini, ki nastajajo pri 
izgorevanju odpadkov. 

Barbara Panoe 

J A V N O K O M U N A L N O 
P O D J E T J E G R O S U P L J E 

o b v e š č a u p o r a b n i k e 
k o m u n a l n i h s t o r i t e v , d a 

s o t e l e f o n s k e š t e v i l k e 
p o d j e t j a s p r e m e n j e n e . 

ločeno zbiranje odpadkov 

V zabojnik za ločeno zbiranje stekla sodijo: 

• O č i š ć e n e steklenice 
- Steklene posode druga steklena embalaža 

V zabojnik za ločeno zbiranje stekla ne sodijo: 

* Okensko, avtomobilsko in drugo ravno steklo 
' Ogledala 
' Kristalno in ekransko steklo 
' Steklo svetil in Zarilnih steklenih elementov 
' Pleksl steklo 
* Karbonsko steklo 
' Laboratorijsko in drugo ognjeodporno steklo 
' Keramičn i izdelki 

® 

U P R A V A 7888 910 

7888 911 

- fax. uprava 7888 913 

R A Č U N O V O D S K A S L U Ž B A 

- vodja računovodstva 7888 920 

- obračun komunalnih storitev 7888 921 

7888 922 

R A Z V O J N O - T E H N I Č N A S L U Ž B A 

- sektor vode, soglasja 7888 930 
- sektor odpadki 7888 931 
- sektor varstvo okolja 7888 932 

- geodetska s lužba 7888 933 

- priprava dela 7888 936 

- skladišče-nabava materiala 7888 938 

- fax. skladišče 7888 939 

S L U Ž B A K O M U N A L N E 
O P E R A T I V E 
- naročila dovoza vode in odvoza 

odpadkov 
7888 940 

- vodovod - kanalizacija 7888 941 

- ravnanje z odpadki, javna snaga 7888 942 

- C E R O spa ja dolina - deponija 7888 943 

- gradbena operativa, z imska 
služba 

7888 944 

- kotlovnica Grosuplje 7888 945 

- Č N Grosuplje 7888 946 

- Č N Ivančna Gor ica 7878 319 

- pogrebne storitve 040 295 900 

1 

V zabojnik za ločeno zbiranje papirja sodijo: 

• Časopis i 

' Revije 

• Zvezki 

• Knjige 

• Prospekti 

* Katalogi 

- P isarniški papir 

' Ovojni papir 

' Papirnate v rečke 

* Kartonska embalaža 

- Lepenka 

V zabojnik za ločeno zbiranje papirja ne sodijo: 

' Z živil i neoč iščena papirnata in kartonska 
embalaža ter posoda za enkratno uporabo 

• Povoščen in plastificiran papir 
* Natron papirnate v reče gradbenega materiala 
In krmil 

' Tapete 
• Kakorkoli umazan ali navlažen papir in karton 

V zabojnik za ločeno zbiranje embalaže sodijo: 

iz kartonske votle embalaže: 
' Tetrapak 

iz plastike: 
• O č i š č e n e plastenke ž iv i l In č ist i l 
• Plast ična posoda in drugi drobni odpadki 

iz plastike 

iz kovine: 
* Pločevinke 
• Konzerve 
' Posode in drugI drobni kovinski odpadki 

V zabojnik za ločeno zbiranje embalaže ne sodijo: 

•Alu folija 
• Plast ična in kovinska votla embalaža nevarnih 
snovi ali njihovi ostanki, kot so 
- motorna in druga vrsta mineralnih olj 
- sredstva za zašč i to rastlin 
- barve, laki 
- redči la in podobno 

Vse kar vas zanima v zvezi z l o č e v a n j e m odpadkov na eko lošk ih otokih pokličite g Sest-a na tel Št 031 652 943 
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naša prihodnost je čisto okolje 

ločeno 

odpadkov 
favno komunalno podjetje oroauptje 

K A J S E D O G A J A 

V C E N T R U Z A 

R A V N A N J E Z 

O D P A D K I V 

Š P A J I D O L I N I 

S spre jet jem o d o k a o ravnanju z o d p a d k i b i z 
izgradnjo cent ra v Spaj i dobni s o s i obč ine 
Doorepol je. r vančna Gor i ca b i Grosupl je 
postavno s tandard ravnanja s koniunahMmi 
o d p a d k i , z izgradnjo cent ra p a omogoč i te ude
janjanje t e h ravnanj v p raks i . Tako s m o v zad
njih trven let ih v Spaj l dol ini vzpostavi l i vse 
predv idene operat ivno funkci je , tako od spreje
m a , t o č e n e g a ravnanja In prebiranja odpadkov 
z eko lošk ih otokov, l o č e n e g a zbiranja b i k o m 
post i ranja o rgansk ih odpadkov ter nenazadnje 
rednega zbiranja posebn ih b i kosovnih o d p a d 
kov iz gospodinjstev . Ugotavl jamo, d a b o m o o b 
najmanj e n a k i rast i tarvesttctjskti de l kot d o 

N O V I E K O L O Š K I O T O K I V N A S E L J U G R O S U P L J E 

O p o z o r i l o p r i s t o j n i h v J a v n e m k o m u n a l n e m p o d j e t j u G r o s u p l j e : Predlog 
lokacij ekoloških otokov strokovnih s lužb Javnega komunalnega podjetja 
Grosuplje je nastajal med pripravami za izvedbo in bo pri posameznih lokacijah 
lahko prišlo do manjših odstopanj. 

E k o l o š k i o t o k i s o v r i s a n i p o p o d a t k i h s t r o k o v n i h s l u ž b J a v n e g a k o m u n a l 
n e g a p o d j e t j a G r o s u p l j e . 

/Vr isal Jože Miklič julija 2 0 0 4 

K a r t o g r a f s k a p o d l a g a 
Vir: Načrt kraja Grosuplje 1 : 8 0 0 0 
Založila in izdala Občina Grosuplje in Geodetski zavod Slovenije d.d. apri la 1 9 9 9 . 

. ze konec teta 2 0 0 5 vzpostavi l i vse vrste 
predvidenih ravnanj k i t a k o izpolnil i d l j e . k i 
s m o s i jth z a s t a v « že teta 1996. ko s m o se 

i z a izgradnjo las tnega cent ra z a 

V mesecu aprilu letošnjega leta smo v prebiralnici 
pričeli s prebiranjem ločeno zbranih odpadkov iz 
ekoloških otokov. Ker je kapaciteta prebiralnice za 
potrebe prebiranja ločenih odpadkov iz naših občin 
prevelika, zapolnjujemo proste kapacitete s 
strateškim partnerjem, ki ločeno zbrane nesortirane 
odpadke pripelje na prebiralno ploščad, jih tam pre
bere, stiska, začasno skladišči in jih v celoti tudi 
odpelje. V mesecu aprilu je bilo skupno prebranih 
259 ton papirja in 17 ton embalaže. 

Javno komunalno podjetje je že pričelo s postavl
janjem novih ekoloških otokov po celotnem teritoriju 
vseh treh občin. S postavitvijo le teh pa bomo 
pristopili k ločenemu zbiranju stekla, papirja in 
odpadne embalaže tudi na območjih, kjer tega zbiran
ja še ni bilo. 

N a k o m p o s t a m i s m o p r o i z v o d i prvi k o m p o s t 
V oktobru preteklega leta smo pričeli s kompostiranjem organskih odpadkov 

iz gospodinjstev, ki jih s smetarskim vozilom z vodotesno nadgradnjo pripelje
mo na plato za kompostiranje. Tam jih zmeljemo, zmešamo z mleto lesno 
maso in oblikujemo v kompostne kupe, vanje vstavimo termometrske sonde 
in jih pokrijemo s specialno tkanino. Z vpihovanjem zraka v kompostne kupe 
vzdržujemo za kompostiranje zaželeno temperaturo od 5 0 - 6 5 oC. Ko tem
peratura prične padati, je kompost zrel in je pripravljen za sejanje. Trenutno 
bomo kompost uporabili kot prekrivni sloj na deponiji pilotnega polja. Vzorce 
komposta pa smo dali tudi v analizo in v primeru, da bodo analize ugodne, ga 
bomo ponudili tudi občanom. Iz 2241 organskih odpadkov smo pridelali 1611 
komposta. 

S E P T E M B R A : 

K O S O V N I O D V O Z 

O D P A D K O V I Z 

G O S P O D I N J S T E V 
Javno komunalno podjetje Grosuplje obvešča občane občine 

Grosuplje, da bo v jesenskem času odvažalo kosovne odpadke iz 
gospodinjstev po naslednjem vrstnem redu: 

Del kompostame, utrjene asfaltirane ploščadi z urejeno odvodnjo v zbirni 

bazen za izcedne vode v velikosti 2 0 0 rrf pa smo v juliju 2003 oddali v najem 
podjetju Aico - Eko d.o.o, ki je na njej postavil avtoklav za toplotno obdelavo 
infektivnih odpadkov. To so odpadki, ki se jih v zdravstvu zbira v posebnih nepro-
dušno zaprtih posodah in se jih s kombijem pripelje v center, kjer se v avtoklavu 
skupaj z embalažo pri visoki temperaturi dezinficirajo. Po končani dezinfekciji se 
kot nenevarni komunalni odpadki lahko odložijo na komunalno deponijo, zato jih 
Javno komunalno podjetje Grosuplje odvaža v Ljubljano na deponijo Barje, saj še 
vedno velja dogovor, da na našo deponijo v Špaji dolini ne odlagamo tujih odpad
kov. 

Poseben problem pri obratovanju centra predstavljajo vedno pogostejši vpadi 
in nasilna dejanja romskih skupin, ki poskušajo vpeljati »svoj red« na odlagalno-
deponijskem polju. Javno komunalno podjetje Grosuplje ima zaradi popravila 
nastalih poškodb na zaščitni ograji in tesnilni foliji na odlagalnem polju in za zago
tovitev dodatnih varovalnih ukrepov dodatne visoke stroške. 

Irena Strailsar, Javno komunalno podjetje Grosuplje 

Ponedeljek 20. 9.2004 KS Mlačevo, KS Žalna, 
KS Račna, KS Ilova Gora 

Torek 21. 9.2004 KS Sp. Slivnica, 
KS Št. Jurij, KS Škocjan 

Sreda 22. 9.2004 KS Polica, 
KS Grosuplje - okolica 

Četrtek 23. 9.2004 Grosuplje naselje 
Petek 24. 9.2004 KS Šmarje - Sap 

P L A N K O S O V N E G A O D V O Z A : 
M e d kosovne odpadke sodijo pohištvo, sanitarni e lementi , gospod

injski aparati in drugi kosovni predmeti iz gospodinjstev. Avtomobilske 
in traktorske gume ne sodijo med kosovne odpadke. 

Kosovne odpadke je potrebno primerno zložiti, povezati oz. zapaki 
rati, ter jih na dan odvoza do 7. ure zjutraj odložiti pri zabojniku kjer 
običajno pobiramo odpadke. 

Naša prihodnost je čisto okolje! 
Javno komunalno podjetje Grosuplje 



23. ZBORNIK OBČIN 
GROSUPLJE, IVANČNA 
GORICA, DOBREPOLJE 

JOŽICA SKLEPIC JE IZDALA PESNIŠKO ZBIRKO TAM NA SAMOTNEM GRIČKU 

Dr. Mihael Glavan In Ivan Ahlln pri predstavitvi zbornika v 
Knjižnici Grosuplje. - foto Barbara Pance 

O b č i n e Grosuplje, I v a n č n a Gorica In Dobrepolje so znova 
postale b o g a t e j š e za domoznansko publikacijo Zbornik treh 
o b č i n , ki Je trajni dokument č a s a in ž i v l j e n j a ljudi š i r š e g a 
lokalnega p o d r o č j a . Kronika treh o b č i n Je zapisana v 23. 
zvezku edicije, ki p r i n a š a 28 raznolikih prispevkov 27 avtorjev. 
Aktualni k r o n l š k i del pokriva razdelek N a š e o b č i n e In o b č a n i s 
prispevki ž u p a n o v Janeza Lesjaka, Jerneja Lampreta In Antona 
J a k o p i č a . Sledijo zapisi o lokalni p o l i t i č n i , gospodarski In kul
turni zgodovini, znanosti In k n j i ž e v n o s t i ter bogat tradicionalni 
bibliografski del. O Zborniku smo se pogovarjali z glavnim 
urednikom dr. Mihaelom Glavanom: 

Kaj Je botrovalo Ideji o vzpostavitvi tega domoznanskega 
dokumenta, zbornika treh o b č i n ? 

Zbornik je že v svojih programskih izhodiščih zapisal , da želi biti 
nekakšna kronika nekdanjega in sedanjega dogajanja v takratni veliki 
skupni občini. Ustanovni člani so to dejansko uspeli izpeljati. Zbornik 
se je dobro prijel. Tudi pred 15 leti, ko so se opravile družbene spre
membe, je Zbornik preživel zaradi treznih sodelavcev in uredniškega 
odbora in se prilagodil novim situacijam, vključil nove vsebine in 
uspešno živi naprej. Tri sosednje občine so ene redkih, ki imajo tako 
temeljito publikacijo na svojem področju. 

Na k a k š e n n a č i n pa se zbirajo In kujejo teme Zbornika? 
V uredniškem odboru imamo programske okvire in utečene 

povezave s sodelavci. Zbornik je dokument časa za naprej. Vključuje
mo vse nove pridobitve, obletnice. Teme se naravno razraščajo in širi
jo. 

Tem torej ne bo nikoli zmanjkalo? 
Misl im, da jih ne more nikoli zmanjkati, ker odkrivamo tudi retro

gradne stvari, ki še niso bile obelodanjene. Sproti pa življenje tudi teče 
naprej. Interes, informacijske potrebe so vedno večje, ljudje so bolj izo
braženi in študentje, dijaki in drugi neprestano iščejo Zbornik, kajti 
preko njega pridejo do potrebnih informacij za svoje delo ali izobraže
vanje. 

In k a k š n a Je vsebina zadnjega letnika? 
Tokrat je malo manj zgodovine, je pa toliko bolj zanimiva, ker prvič 

prinaša tudi politično zgodovino predvojnih občin na tem območju. Dr. 
France Adamič nam prinaša dragocene podatke o svojih prednikih. Na 
področju gospodarstva predstavljamo uspešno podjetje Gramat Gril, 
nove gradnje, Jakličev dom v Dobrepolju, novo šolo v Stični in blagovni
co v Grosupljem. Na področju kulture pa predstavljamo šentpavelski 
govor, stalna tema je Louis Adamič. Nastaja neke vrste galerija zna
menitih občanov. Osebno menim, da bo treba razmišljati o posebnem 
zborniku, samostojni knjigi nekaterih tudi nacionalno pomembnih 
občanov. Nekaj je etnoloških prispevkov, bogat je tradicionalni bibli
ografski zapis, po več letih premora pa imamo spet nekaj poezije. 

Kako zahtevno pa Je delo glavnega urednika? 
Po dvajsetih letih je moje delo že kar utečeno, odgovorni urednik 

Ivan Ahlin pa je na tem položaju že 3 5 let. Vsako leto je večji poudarek 
na pridobivanju novih sodelavcev in tem. Večjih težav nimamo. 

Je Zbornik kdaj prenehal izhajati? Je kdaj nastopila kriza? 
O neki krizi lahko govorimo po prvih 1 5 letih. Dotlej je Zbornik izhajal 

vsako leto, kar je organizacijsko in avtorsko postajalo vedno težje. 
Zadnjih 2 0 let izhaja bienalno, tako da sedaj ne bi mogel govoriti o 
krizi. 

O b č i n a Grosuplje vam Je letos podelila nagrado z zlatim 
znakom za dolgoletno vztrajanje In zapisovanje drobcev kul
ture, zgodovine, umetnosti, gospodarstva na tem p o d r o č j u . Kar 
dolgo ste se morali izkazovati za ta č a s t n i znak? 

Misl im, da tako pomembnega Zbornika, kot je ta , nobena občina ne 
bi mogla spregledati. Občina je nanj lahko samo ponosna. Je dobro 
pripravljen, kvaliteten in trajno veljaven dokument. Kljub vsemu smo 
ga vsi zelo veseli , še največ pa pomeni tistim, ki so zraven od začetka. 
Živa sta samo še dva prva urednika, dr. France Adamič in Ivan Ahlin. 

Z izdajo zadnjega 23. letnika pa se v a š e delo nikakor nI 
z a k l j u č i l o . Verjetno Imate v pripravi ž e nove prispevke. Kdaj 
torej lahko p r i č a k u j e m o naslednji izid? 

Ja, delo teče naprej. Ravno pred časom sem dobil zanimivo idejo, da 
bi predstavili glasbeno ustvarjalnost na področju naših občin iz 19 . in 
2 0 . stoletja. 

Prepričan s e m , da bo junija 2 0 0 6 naslednji Zbornik že na mizi in bo 
mogoče še obsežnejši ! 

Barbara Pance 

V maju je prišla na domoznanske 
knjižne police nova pesniška zbirka 
Tam na samotnem gričku. Napisala 
jo je Jožica Sklepič. 

Tam na samotnem gričku stoji 
protiturška utrdba s cerkvico na 
sredi. Domačini jo imenujemo kar 
Tabor. V dolinici pod njim, v Puščavi, 
pa deli svoje milosti nikoli osamljeni 
sveti Anton v kapelici z zvončkom 
želja. 

V taki, za človeka današnjega 
časa skoraj pravljični idili, se je torej 
rodila avtorica te knjige. Njena 
starša, oče Anton Koščak in mati 
Jožefa (rojena Podržaj), sta se (po 
avtoričinih besedah edina doslej) v 
taborski cerkvici poročila in tu živela 
kot mežnarja. Rodili so se jima 4 
otroci, Jožica je bila rojena 27. feb
ruarja 1938. 

Danes živi na Spodnji Slivnici, 
obdana s svojo razširjeno družino, z 
vnuki, o katerih tako rada pripovedu
je in piše. Svojo ljubezen do petja 
uresničuje pri upokojenskem 
ženskem pevskem zboru Lastovke in 
ob vsem delu za družino, z vrtom, 
vnuki in ročnimi deli najde še čas 
tudi za pesnjenje. 

Že dlje časa, predvsem pa po 
upokojitvi, jo srečujemo na kulturnih 
prireditvah, kjer prebira svoje pesmi. 
Pričujočo knjigo je že dolgo priprav
ljala, zbirala podatke, iskala stike z 
ljudmi, ki soj i pomagali sestavljati 
mozaik mežnarjev na Taboru. In 
končno imamo pred seboj spomine 
na taborske mežnarje od leta 1 9 0 1 
dalje. Tako kroniko lahko napiše le 
nekdo, ki je okusil življenje na 
Taboru, v skromnem stanovanju, 
umeščenem v nekoč obrambni stolp 
taborskega obzidja, kjer poleg črne 
kuhinje in 'hiše', sobe s kmečko 
pečjo, danes bi rekli dnevne sobe, 
ter hlevčka pod bivalnim delom ni 
bilo kaj več prostora. Skopa zemlja, 
polna kamenja, je dajala le boren 
pridelek, travnate površine po gmaj
ni le malo sena za živino, vendar 
tudi v tako skromnih razmerah so 
nekdaj ljudje preživeli. Utrdilo jih je 
težko delo in še danes so med nami, 
prave korenine, delavni in ustvarjal
ni. 

Knjiga prinaša poleg spominov 
tudi izbor avtoričinih pesmi. Iz njih 
veje domačijska tematika, 
navezanost na rojstni kraj in dom, 
na starše, pokrajino, ki se tako hitro 
spreminja. Seveda pesnica ne more 
mimo vsakdanjih skrbi in dogodkov, 
ki zaznamujejo današnji čas. 

Jožica Sklepič rada prebere 
kakšno svojo pesem. - foto K. 
ŠlrcelJ Oblak 

Ze v prvih dveh pesmih: Tabor, 
rojstni moj dom in Spomin na rojstni 
kraj, nas postavi v prostor in čas svo
jega rojstva in otroštva, kamor še 
vedno rada zahaja obujat spomine. 
(Hribček, prelep sončen si kraj, / ki 
me spominjaš v otroštvo nazaj./... 
Saj četvero nas otrok/je hodilo po 
tem hribčku / lačnih ust in bosih 
nog. - Spomin na rojstni kraj). 

Življenje na Taboru ni bilo lahko in 
med spomini na mladost pogosto 
omenja hrano, saj skopa zemlja svo
jih ljudi ni razvajala z obiljem. (Če 
vztrajno si čistil grmovje in skale dro
bil, / si še nekaj dobil/ za družino in 
za govedo, / da je bilo kaj dati v 
skledo. - Tabor). 

Na kraškem svetu, na kakršnem 
stoji Tabor, voda še dandanes pred
stavljala veliko težavo. Danes, ko v 
vsakem stanovanju, tudi v najvišjem 
nadstropju stolpnice, priteče voda iz 
pipe, težko razumemo tovrstno 
pomanjkanje. Taborski mežnarji so 
bili vajeni kapnico ob deževju naloviti 
v vodnjak in sode ob žlebovih. 
Avtoričin oče je umrl, ker ga je 
zadela strela, koje med nevihto pre
strezal vodo s cerkvene strehe. 
Vedno sveža voda je morala biti tudi 
zaradi obiskovalcev Tabora, je 
povedala gospa Sklepičeva. Če jo je 
zmanjkalo, so jo morali nositi iz stu
denca pod Cerovim. (Vodnjak je bil 
premajhen, / vode ni bilo, / zato 
sem nosila na glavi vodo. - Sem 
nosila vodo). To je bilo težko delo, 
včasih je avtorica vodo prinesla že 
na vrh hriba, pa jo je polila inje 
morala ponovno v dolino ponjo. 

Občutljivo pesniško dušo polni 
tudi lepota narave ob Taboru, rože v 
okolici in domačem vrtu, studenček 
v dolini in svež zrak, stezice čez 
polje. 

Spremembe v naravi in pri ljudeh, 
ki jih prinaša vsesplošni napredek, ji 
povzročajo posebno bolečino. Potoki 
v okolici so včasih gnali mline, ljudje 
so ob njih prali, napajali živino. 
Danes pa: (Njena moč nič več/žita 
ne drobi, / saj kruha na pretek/ v 
trgovini se dobi. - Grosupeljščici) 

Čas je vse spremenil, tudi odnose 
med ljudmi, ki postajajo vse bolj 
nečloveški, brezosebni. (Kako 
ženska naj živi?/ Kdo naj za novi 
rod skrbi, če pravic več ni?/Saj ven
dar otroke imajo / mladi naj ljudje, / 
ne stare mamice. - Kako ženska naj 
živi). 

Stare hiše izginjajo, na njih mestu 
pa rastejo novi "gradovi", ki jim 
modo narekuje sodobni čas. Če se 
kdo po več letih vrne v domači kraj, 
ga ne prepozna več. (Rojstne hiše ni 
več nikjer, / čas spremenil je že vse. 
/ Na mestu stare / lepa nova hiša 
zdaj stoji, / a kaj, ko spominov nanjo 
ni. - Čas je vse spremenil). 

Družina in otroci ji kot ženski, 
vpeti v tradicionalni svet slovenske 
vasi, še vedno pomenijo največjo 
vrednoto. (Kadar družina obuja 
spomine, / prav prijetno je slišati to, 
/ kaj vse sije zapisal kdo. / In kdor 
si zapisal ni, / si spomin obudi. -
Družina - knjiga spomina). Vsi 
dogodki neke družine so "zapisani" 
v družinski kroniki, zato je pomem
bno srečevanje, pogovarjanje, obu
janje spominov in ohranjanje stikov. 
Če tega ni, se knjiga spominov pretr
ga, dobi "luknje". Vezi med ljudmi se 
trgajo in tudi to je težava, ki jo pri
naša današnji drveči čas, zato je 
prav, da nas kdo opomni na pomen 
družinskega spomina. 

Pesmi Jožice Sklepič so pisane v 
prostem verzu, včasih ujamejo rimo. 
Kadar jo preplavijo čustva, je čutiti 
izrazit ritem, ki seveda ni v vseh 
pesmih enoten, saj so tudi čustvena 
stanja pesnice različna. Nihajo ob 
veselih do otožnih in žalostnih, 
včasih celo jeznih tonov. Vedno pa 
poskuša delovati optimistično. Tudi 
težko življenje v mladosti je ni 
omrtvilo. Napravilo jo je še vztraj-
nejšo in dejavnejšo. To človeka drži 
pokonci, da se je pripravljen soočiti 
tudi z vsemi novimi težavami in jih 
čim bolj tvorno preživeti. Avtorica 
Jožica Sklepič je našla način, kako si 
polepšati tretje življenjsko obdobje in 
zato z optimizmom gleda v prihod
nost. 

Marija Samec 

Poti in stezice nekdaj 
Ko bila sem mlada, 
peš hodila sem rada. 
Vse poti in stezice 
sem dobro poznala 
in ničesar se nisem bala. 

Preko travnikov in gozdov 
odkrivala svet sem nov. 
Med potjo pa spremljal 
me čisti je zrak, 
ptic žvrgolenje in kak oblak. 

Kadar se sonce je skrilo 
in ulil se je dež, 
sem tavala v megli 
med deževnimi kapljami. 

Najlepše mi bilo je v jeseni, 
koje veter pihljal, 
drevesa majal. 
vse poti in stezice 
pa z mehkim listjem nastlal. 

Poti in stezice sedaj 
Sedaj komaj najdem poti, 
stezic pa več ni. 
Se vozimo z avti 
po cestah asfaltnih, 
ne uporabljamo več poti. 
meni pa enako se stri, 
ker stezic več ni. 

Grmovje preraslo 
je poti in stezice, 
počasi vse prešlo bo, 
kar na svetu tem 
bilo je lepo. 

Vse spreminja čas, 
spremenil je naravo, 
nam obraz in postavo, 
o vsem odloča čas. 

RESNIČNA ZGODBA IZ 

KRŠČANSKIH KORENIN 
Neka gospa v domu ostarelih mi je 

povedala resnično zgodbo. Dovolite 
mi, da jo delim z vami: 

"V svojem življenju najraje molim 
molitev, ki sem sejo naučila od 
nekega berača, ki je velikokrat pri 
nas doma prespal v štali (hlevu). 
Preden je zaspal v štali, na skrom
nem ležišču, v družbi živali, je molil: 

"Na ta mrtvaški oder se uležem in 
Tebe, ljubi Jezus, prosim: Varuj me do 
polnoči. Tebe, ljuba Marija, pa 
prosim: Varuj me od polnoči naprej. 
Če me bosta varovala, vaju bom 
lahko še naprej hvalil in častil. 
Amen!" 

Nekoč, ko se je berač zopet oglasil 
pri nas, je bil videti zelo slaboten. 
Prosil je, če bi se smel odpočiti v 
štali. Seveda smo mu dovolili. Ker pa 
je bilo očitno, da je zelo bolan, smo 
ga vprašali, če morda želi, da bi ga 
obiskal giupnik. Takoj je bil za to. 
Prosili smo ga, če hoče iti v hišo, v 
posteljo, da ne bi g. župnik hodil v 
štalo. Berač je odločno odgovoril: 

'To pa ne. Tukaj ostanem. Tudi 
Jezus je bil rojen v štali.!" 

In res je g. župnik prišel v štalo in 
mu podelil zakramente... Berač je 
šele čez dva dni odšel iz štale. 
Naravnost v Božje naročje." MK 

KRIM 

Tokrat Kr im, ta gora na obrobju 
Ljubljanskega barja, ni bil le cilj 
pohodnikov, pač pa tudi ljubiteljev 
petja. Turistično društvo in Občina 
Ig sta v soboto, 2 6 . junija, orga
nizirala malo revijo 1 3 pevskih 
zborov. Prišli so iz okoliških občin, 
iz zamejske Globasnice ter naše 
LASTOVKE iz Grosupljega. K sreči 
smo imeli - glede na prejšnji dan , 
ko smo bili na proslavi na 

Polževem v s a m e m močnem 
deževju - tu lep sončen dan. 

Po enajsti uri, ko so se vsi pevci 
vseh zborov zbrali na prostem, na 
vzhodnem obronku vrha, pod 
antenami, je zadonela najprej 
naša državna himna, nato evrop
ska . . . 

Petje je čudovito odzvanjalo 
mešane glasove čez vrhove 
dreves pod nami. proti dolini na 

vse strani Kr ima. 
Nato so se zvrstili še posame

zni zbori, s svojim izborom pesmi . 
Naše LASTOVKE so zapele, seve
da pod vodstvom ge. Mojce, tri 
pesmi . 

Tu, na višini 1107 m, smo bili 
zadovoljni vsi: pevci, poslušalci ter 
vsi sobotni pohodniki na Kr im, ki 
jih ni bilo malo. 

Marjan Trobec 



80 LET KAROLINE ZAKRAJSEK 
Karol ina Zakrajšek, rojena Kovač v vasi Kužel jevec v Suhi krajini, je 

zagledala luč sveta 2 0 . 6 . 1 9 2 4 . Je pranečakinja pesnika in župnika 
Antona Hribarja - Korinjskega, ki je bil brat njene stare m a m e . Nekaj 
pesniškega se je tako naseli lo tudi v njej že po rodu. 

Po pokl icu je bila administrat ivna tehnica . Več ino življenja živi v 
Grosupl jem, zdaj kot upokojenka. 

Pesmi je začela pisati že v otroških letih. Mnogo kratkih verzov je 
našlo svoje mesto v spominsk ih knjigah prijateljic in sošolk. 
Ustvarjala je tudi v svojem delovno akt ivnem obdobju. Te pesmi je 
zbrala v dve drobni knjižici in jih podari la svojim otrokom. Ilustracije 
je prispevala Julka Drobničeva. 

Objavljala je v časopis ih (Dnevnik, Nedeljski Dnevnik) in lokalnih 
glasilih (Grosupeljski odmevi , Klasje), pa tudi v zbornikih DU (društvo 
upokojencev) Maribor-Center (K srcu, Cvetovi, Odmevi srca...). Svoje 
pesmi rada tudi s a m a prebere na mnogih prireditvah v Grosupl jem in 
okol ici , pa tudi po vsej Slovenij i , kjer se DU Grosuplje srečuje s sorod
nimi društv i . 

Je članica Literarnega kluba upokojencev Slovenije LIKUS. Za 
večletno sodelovanje in literarno ustvarjalnost pri tem klubu je leta 
2 0 0 1 prejela posebno klubsko priznanje. Leta 2 0 0 3 je prejela 
Jurč ičevo priznanje Zveze kulturnih društev občin Dobrepolje, 
Grosuplje in Ivančna Gorica in Javnega sk lada RS za kulturne 
dejavnosti , O b m o č n a izpostava Ivančna Gorica za izjemne uspehe in 
dolgoletno uspešno delo na področju ljubiteljske kulture. Njene vit
rine krasi tudi več priznanj za udeležbo na območnih srečanj ih litera-
tov seniorjev. 

Njene zbirke pesmi , ki so izšle pri založbi DRUMAC iz Mar ibora, 
zadnjo pa je natisni la t iskarna Partner Graf iz Grosupl jega, so: Ml 
smo del narave (1997), Iz megle v sonce (1999), Darovan je 
glas spomina (2000), Suha krajina - odmevi č u t e n j (2002), 
Sl ika slovenske vasi (2004). 

Česti tke za 8 0 . rojstni dan! 

NE MARAM BITI LE SENCA 

Naj nekaj ostane, ne mine, 
kot zemlja v jeseni . 
Ne maram biti le senca , 
ki kar na lepem izgine. 

Ostane naj vsaka lepa misel , 
ki zapisana v besedah stoji, 
čeprav bo obraz vesel ali kisel , 
želja je, da se veselo drži . 

Življenje pač mora teči , 
tudi prek neizpolnjenih nad. 
Žalost, obup je treba zavreči, 
da te ne potisnejo v prepad. 

Dobro skrivate svoja leta, 
ste vitalna, ž i v a h n a upokojen
ka , ki aktivno p r e ž i v l j a tretje 
ž i v l j e n j s k o obdobje. Iz Vas 
veje toplina In ljubezen, vide
ti ste s r e č n i In zadovoljni, ver
jetno tudi zaradi svojega pes
n i š k e g a delovanja. Kot vem, 
ste Izdali dve p e s n i š k i zbirki 
samo v nekaj Izvodih, samo 
za svoje otroke. Eno Vam Je 
ilustrirala moja soseda Julka 
D r o b n i č e v a . Kdaj ste pravza
prav z a č e l i pisati? 

Pisala s e m že kot učenka, 
predvsem v spominske knjige 
sošolk. Ves čas s e m pisala 
pesmi . Z njimi s e m se reševala iz 
težav, ki mi jih je naložilo živl jen
je. Hotela s e m te pesmi podariti svojim bližnjim. Prvi zvezčič pesmi 
s e m s a m a razmnoži la in ga zvezala. Ilustracije je narisala Julka 
Drobničeva. Zanimiva pa je zgodba o nastanku druge knjižice. Nekaj 
pesmi se mi je spet nabralo. P isala sem jih na pisalni stroj. Hodila 
sem po Ljubljani in iskala kakšno t iskarno, da bi mi pesmi razmnožil i 
in zvezali. Šla s e m mimo Nebotičnika in videla v izložbi dosti papirja. 
"Tu pa bo nekaj t iskarni podobnega , " s e m pomisl i la in vstopila. 
Ravno so preizkušali nove fotokopirne stroje. "Saj je vseeno, če jih 
preizkušamo z vašimi p e s m i m i , " so rekli. Pa so mi zastonj razmnožil i 
pesmi v 10 izvodih in jih še zvezali . 

Nato Je sledila zbirka Ml SMO DEL NARAVE, prva Javno 
objavljena zbirka v a š i h pesmi . Kako se spomnite te svoje prve 
Izdaje? Kako ste p r i š l i na misel , da pesmi izdate v knjigi? 

Pesmi s e m pisala še naprej in na misel mi je prišlo, da bi se lahko 
l judem, ki so mi kdajkoli v živl jenju kaj dobrega storili , zahvali la tako, 
da bi pesmi in njihove sl ike objavila v knjigi. Zbrala s e m pesmi , 
Mari jan Tršar, pri njegovih starših s e m nekaj časa stanovala, je dodal 
še sl ike in poslala s e m vse v Mar ibor v Likus, saj s e m tedaj že sode
lovala z njimi. Ko s e m dobila pesniško zbirko v roke, s e m bila 
razočarana. Niso objavili vseh slik tako, kot s e m jaz želela. " B o š pa 
še kakšno zbirko izdala, da boš popravila n a p a k o , " so mi rekli. In res 
je bilo tako. Začela s e m pripravljati pesmi za novo zbirko. 

Naslovna pesem V a š e druge zbirke je IZ MEGLE V SONCE. 
Kot Vas poznam, VI znate vedno najti pot iz megle, ž a l o s t i , 
obupa v sonce, upanje, s r e č o . Ali pa se v Vas skriva tudi dru
g a č n a podoba, ki Je ml ne vidimo? 

Po naravi s e m opt imistka. Vendar pa s e m imela tudi jaz težke 
trenutke v živl jenju. Tedaj sem pisala in v pesmih izpovedala tisto, 
kar me je težilo. Tudi sedaj , ko hodim na obiske v Dom starejših 

Poleg članic študijskega krožka so jubllantkl voščile tudi pevke 
ŽPZ Magdalena. - foto K. ŠlrcelJ Oblak 

Tatjana Lampret in Malčl Žitnik sta čestitali slavljenki. - foto K. 
Šircelj Oblak 

občanov, mnogim svetujem, naj pišejo svoj živl jenjepis. Ko bodo dali 
vse na papir, ne bo več tako grozno. S a m o pošteni morajo biti do 
sebe. 

Leta 2000 ste izdali zbirko DAROVAN JE GLAS SPOMINA. V 
njej nazdravljate novemu t i s o č l e t j u . Pesmim ste dodali š e 
kratko prozo. Od kod Jemljete motive? Tudi Iz svoje I z k u š n j e ? 

Iz lastne izkušnje, pa tudi , ko obiskujem starejše ljudi, mi marsikaj 
povedo, kar se mi tako vtisne v spomin , da moram zapisat i . Nekateri 
me celo prosijo, naj njihovo zgodbo objavim, da bo drugim v poduk. 
Nekaj je tudi spominov na drugo svetovno vojno, ki nas je vse zaz
namovala . 

Prozo ste pisali tudi za č a s o p i s e ! 
Krajše zgodbe s e m objavljala tudi v Dnevniku in Nedel jskem 

Dnevniku. Drugi so objavljali svoje zgodbe, jaz pa s e m j im odgovar
jala z drugačnimi pogledi na svet. Oči tno so se strinjali tudi z mojimi 
zgodbami, ker so mi jih objavljali. 

V pesmi Č l o v e k iz V a š e č e t r t e zbirke SUHA KRAJINA -
ODMEVI Č U T E N J ste zapisal i : " Č l o v e k se najbolj boji č l o v e k a ! " 
Zakaj? 

Ljudje drugim de lamo hudo. Kar poglejte, koliko je kraj, pretepov, 
umorov, koliko izgnancev, ki se potikajo brez doma po svetu. Kako 
čudna družba s m o postal i . Res se moramo bati samo slabih ljudi. 

Pogosta tema V a š e poezije Je ljubezen. AH je to zato, ker Je 
ljubezen tako tesno povezana s poezijo? Kaj Vam pomeni 
ljubezen? 

Da. Ljubezen je v življenju na jpomembnejša . Poganja človeka 
naprej in mu daje moč ter voljo do živl jenja. Tudi v poeziji je tako. 

Nastopali ste doma pa ž e tudi pred š i r š o slovensko pub
liko? 

Nastopam na vseh upokojenskih srečanj ih . Udeleži la s e m se skoraj 
vseh predstavitev zbornikov pesmi , ki jih je izdal mariborski LIKUS. 
Svoje pesmi s e m brala v Polhovem Gradcu na srečanju ustvarjalcev 
seniorjev, pa tudi vseh območnih srečanj se udeležu jem. Prejela s e m 
že kar nekaj priznanj. Povabili so me tudi na srečanje pesnikov v 
Vi lenico. 

Zadnja zbirka pesmi nosi naslov SLIKA SLOVENSKE VASI. Naslov 
in uvodna pesem nas usmerjata v preteklost. Pesnica rahločutno 
odkriva, da pravo vaško življenje izginja, da se tudi na podežel je širijo 
s labe navade, ki uničujejo ljudi in njihove medsebojne odnose. 

Vedno pa njene pesmi izzvenijo v optimist ičnem tonu, pesnica je 
pač izrazita vital istka, ki ljubi živl jenje, ljudi in naravo in vse, kar ji 
naloži usoda, sprejme dobrovoljno in če le more, obrne vse sebi v 
prid in drugim v poduk. 

Ž ivahna in delovna slavl jenka s e j e z vesel jem odzvala, da pride na 
posebej zanjo organiziran večer v okviru študi jskega krožka, katerega 
redna članica je tudi s a m a , v Knj ižnico Grosuplje. Naše večere je 
pogosto popestri la s kakšno pesmijo ali pa z dobro besedo, zato s m o 
se ji hotele članice skupine na nek način oddolžit i . Organizacijo 
večera je prevzela Kristina Šircelj Oblak. Povabili s m o tudi gospo 
Tatjano Lampret, vodjo Javnega sk lada za ljubiteljske dejavnosti na 
izpostavi Ivančna Gorica in predsednico Društva upokojencev 
Grosuplje gospo Malči Žitnik. Obe sta se vabilu prijazno odzvali in 
vsaka po svoje prispeli k s lavnostnemu vzduš ju . 

Pregledale s m o pesnič ino življenje in delo, vmes pa s m o brale 
pesmi iz vseh njenih petih zbirk. Potem pa je sledilo presenečenje . 
Pevke Ženskega pevskega zbora Magdalena so sicer imele nastop v 
Logatcu, pa so se ob povratku ustavile v poročni sobi v Koščakovi 
hiši in zapele slavljenki nekaj pesmi pod dir igentskim vodstvom 
zborovodje Emila Kovačca . Gospa Zakrajškova ni vedela, kako bi se 
zahval i la, saj skromna kot je, ni pričakovala take pozornosti . Ponosna 
je bila tudi na oddajo na prvem programu Radia Slovenija, ko so v 
oddaji Literarni nokturno prebrali nekaj njenih pesmi in ji voščili za 
visok jubilej. V prijetnem klepetu in izmenjavi lepih misli nam je minil 
zanimiv večer. 

Marija Samec 

BO MLIN V KOZUEVCU OSI? 
Zupančičev mlin v Kožljevcu pri Polici je edini še ohranjeni mlin v občini 

Grosuplje, kjer voda še žene mlinsko kolo in kjer še lahko prisluhneš prijetni 
melodiji žuboreče vode in ropotu mlinskih koles. Čeprav je bilo njega dni ob 
Dolgem potoku (v starih zapisih imenovan tudi Stari potok), ki izvira pod vasjo 
Leskovec pod Kucljem, kar dvanajst mlinov; dvanajsti je bil namreč boštanjs-
ki, v dolini pa kar štirinajst - Šormov in Dimnikov namreč nista bila ob 
Dolgem potoku, je zobu časa kljuboval le Zupančičev mlin. Morda tudi zaradi 
lastnikov, ki ga niso hoteli prepustiti pozabi in minevanju. 

Sedanji lastnik mlina Anton Zupančič se z neprikrito nostalgijo spominja 
nekdanjih dni, koje imel oče v mlinu veliko dela, ob sušnih dneh pa vedno 
premalo vode. 

Na vprašanje, katero letnico nosi mlin, sicer ne ve natančnega odgovora, 
prepričan pa je, da je star najmanj 3 0 0 let. Tudi prvih lastnikov rodbina ne 
pozna. »Lastništva so se menjavala po dotah,« pravi Anton Zupančič in doda, 
da do leta 1888 ni zapisov, da bi tu kdo živel. Ko sta se poročila njegov ded 
in stara mati - Anton Zupančič in Frančiška Vidic, je stari oče dobil mlin za 
doto, poleg pa še njivo in še eno parcelo. Po izročilu deda je bil mlin zelo 
majhen objekt; tudi prespati v njem ni bilo mogoče, dokler si ni uredil zasilne
ga ležišča. Zato pa je povečal hišo, tu je bil potem dom Zupančičevega očeta 
in koje mlin prevzel on, je tudi on prilagodil bivanje razmeram in povečal 
hišo. Tudi današnji lastnik je prizidal veliko stanovanjsko hišo. 

MUN JE P R E Ž I V E L KAR NEKAJ N E S R E Č IN PRENOV 
Mlin, pripoveduje, prvotno krit s slamnato streho, je pogorel, zato ga je 

stari oče nadzidal in prekril z opečno kritino. Še danes pa so ohranjene 
sledi, ki kažejo, daje imel mlin več šob. Zupančičevim otrokom vseh treh 
generacij, ki so se rodili ob mlinu, je žuboreča voda pela uspavanke, mlinska 
kolesa pa odkrivala prva čudesa, zato se ni čuditi, da je šlo mlinarstvo iz roda 
v rod. Toda že sedanji lastnik Anton Zupančič pravi: »Mlinarstvo sem ohranil 
samo in zgolj zaradi družinske tradicije. Zraslo je z menoj in ostala je ljubezen 
do tega starodavnega poklica, ki je dajal ljudem kruh in jim zagotavljal pre
živetje. Danes zmeljem le še za domače potrebe.« 

Iz vsake besede mojega sogovornika je čutiti, da mu spomini na čase, ko 
je kratkohlačnik pomagal očetu v mlinu, veliko pomenijo, zato ga povprašam 
po kakšnem spominu iz »mlinarskih« dni. Toda, da so bili dogodki, ki jih ne 
gre pozabiti, pravi in pove, kljub temu, da tega sam ni doživel, je pa bila ta 
pripoved živa med njimi: 

»Bilo je leta 1936, ko seje nad dolino utrgal oblak. Iz hriba je pridrla voda 
in prinesla ogromne gmote vodnega blata. Kapelico, ki stoji sredi dvorišča, je 
zalilo malone do polovice, živina v hlevu je molila samo glave iz vode. V mlinu 
je bilo vode do ene četrtine in oče je imel točno označeno, do kod gaje zalila 
voda.. Pot si je utrla čez dvorišče in vse, kar je bilo tam, je nosila s seboj. 
Veliko je bilo uničenega, škoda je bila tudi v mlinu, veliko je bilo treba obnovi
ti...« 

Mlinarstvo izumira, majhna kmetija ni dajala dovolj za preživetje družine, 
zato si je Anton poiskal delo in se zaposlil na železnici kot vlakovni odpravnik. 

Sicer pa veliko ljubezen in spoštovanje do dedovega in očetovega dela 
izkazuje še na drug način: veliko je bilo treba v mlinu obnoviti, predvsem zob
nike; iz črnega gabra, drena ali akacije morajo biti narejeni, pravi. Zobniki se 
morajo obračati, ker mirovanje lesu škoduje, pojasni in pripoveduje, kako je z 
veliko ljubezni in predanostjo ves čas obnavljal v mlinu, da je ostal takšen kot 
je in da danes sploh še lahko obratuje. 

SIcer pa perspektive mlin, t a k š e n kot je, nima. In tudi mlinarstvo! 
Mlinarska dejavnost v organizaciji, kot je bila nekoč, nima nobene prihodnos
ti. Organizirati se v obrtništvo, da bi imel dobavitelje in odjemalce - morda?! 
A za to so primernejši valjčni mlini, ki meljejo suho žito, za mline na kamen 
pa mora biti žito navlaženo, zato pa moka ni dovolj suha za shranjevanje. 
Toda njegova nadaljnja razlaga, da pa je to primerno za bio moko (črn kruh), 
povrne kanec upanja, da vsega, kar je bilo, le ne bo pokopal napredek časa. 
Spoznanja, da bi se bilo za bolj zdravo življenje včasih treba le vrniti nazaj, k 
naravi, prižigajo drobno iskro upanja, da bomo morda le še ohranili nekaj 
naše naravne in kulturne dediščine. Kljub vprašanju mojega sogovornika, 
češ, kje le še pečejo kruh doma, in dejstvu, daje potujoča trgovina sedaj 
tista, ki pripelje kruh v še tako oddaljene zaselke... 

MUZEJSKI MUN ZA 
P O Z N E J Š E RODOVE 
Vsemu navkljub pa smo 

se nekako začeli zavedati 
pomena naravne kulturne 
dediščine. Morda tudi 
Zupančičeva družina 
razmišlja, da bi ta mlin 
ohranili mlajšim rodovom, 
četudi ne iz potrebe po 
delovanju, temveč kot 
prikaz časa nekdanjih dni? 

0 tem Anton Zupančič 
strne vsa svoja razmišljanja 
in iskrene želje, da bi mlin 
ostal: 

»Starejši sin hrani žrmlje, 
na Polici ima vaščan še 
vedno čistilec žita, jaz pa 
razmišljam o muzejskem mlinu, kjer bi lahko tudi poznejšim rodovom prikazo
vali, kako so nekdaj mleli žito. Ker je tudi objekt potreben temeljite obnove: 
zidove je treba obliti z betonom, obnoviti streho in širm, bi bilo to zame preve
liko finančno breme. Če bi bila možnost, da bi ta projekt vsaj delno finančno 
podprla Občina Grosuplje, bi vsekakor ugriznili v to za začetek nekoliko kislo 
jabolko. Načrt že dolgo zori v mojih mislih in prepričan sem, da bi nam s 
skupnimi močmi uspelo!« 

Naš pozno popoldanski nedeljski pogovor sem zaključila z besedami upan
ja, da, kjer je volja, je tudi uspeh... Voda je enakomerno še naprej poganjala 
mlinsko kolo. Bila je to prav posebna čarobna melodija, ki soji včasih namen
jali lepe slovenske pesmi. Izročilo živi. Bo ostal tudi Kožljevski mlin tako, da 
bo mlinar še lahko zmlel žito, ki bo zraslo na domači njivi in pokazal 
vedoželjnim otrokom, kako je dragocen kos kruha ... 

Alenka Adamič 



r u n 

BIG BAND GROSUPUE NA PRESTOLNICA MADŽARSKE 
POLETNEM SEMINARJU 

Dvajsetčlanska članska zasedba glasbenega ansambla Big Band 
Grosuplje se bo 25. julija odpravila na enotedenski glasbeni seminar v 
Kranjsko Goro. Vodil jih je dirigent, kitarist, aranžer in skladatelj Igor Lunder. 
Čemu je namenjen glasbeni seminar in kakšni so načrti Big Banda Grosuplje 
v prihodnosti, smo se še pred udeležbo na seminarju pogovarjali z mladim 
glasbenikom Lukom Pusom. »Big Band Grosuplje je tako kot vsako leto tudi 
letos organiziral glasbeni seminar. Doslej so bili vsi zelo uspešni, namenjeni 
pa so predvsem izobraževanju mladih glasbenikov. V preteklosti jih je vodil 
Braco Doblekar, lani pa smo bili še posebej ponosni na našega gosta iz 
Amerike Ricka Sticla. Letos je seminar vodil priznani slovenski glasbenik in 
dober aranžer Igor Lunder. Seminarje obsegal dve področji, in sicer 
džezovsko improvizacijo in orkestralno igro za zasedbo big band.« 

Kaj p r i čaku je te od u d e l e ž b e na seminarju? Morebiti napredek, 
nov zagon? 

Upamo, da na bo to dalo nov, dodaten zagon za glasbeno udejstvovanje, 
predvsem pa si želimo, da bi se seminarja udeležčilo9 čimveč mladine, da 
bi tudi v naši občini lahko še naprej čim boljše delovali. 

Vemo,da glasbenik I n š t r u m e n t a med poč i tn icami ne more posta
viti v kot Kaj za glasbenika torej pomeni dodatno, poletno 
I z o b r a ž e v a n j e ? 

Seminarji so zelo zanimivi, najprej zaradi druženja, novih poznanstev, v 
poletnih mesecih, ko se večina ne izobražuje, pa so seminarji zelo dobri, da 
se glasbeniki naučijo in izvejo kaj novega. 

To pomeni, da za glasbenike nI p o č i t n i š k e g a mirovanja? 
Kdor hoče kolikor toliko resno igrati in se izobraževati, mora imeti inštru

ment celo leto v rokah. Seveda to ne pomeni, da ne moremo nikoli na počit
nice, je pa dobro, da se z inštrumentom poigra tudi v poletnih mesecih. 

Vam lahko seminar odpre k a k š n o novo pot, dogovore za kon
certe doma in v tujini? 

Seveda. O tem smo se že pogovarjali in bomo morda izvedli koncert ali 
dva. Lahko dobimo tudi veliko povezav z drugimi slovenskimi big bandi, pri
dobimo izkušnje in se dogovorimo za koncerte po Sloveniji in tujini. 

V z a č e t k u poletja ste bili zelo dejavni, koncertirali ste na 
Primorskem. Kje š e vas lahko najdemo in s l i š i m o ? 

V sklopu seminarja bomo izvedli koncert v Kranjski Gori in drugega v 
Trbižu ali Bledu. Dvajsetega avgusta bomo ponovno na Primorskem, za 
novo sezono pa bomo še naredili načrte. 

Kaj pa n a č r t u j e t e za Jesen - kdaj se boste predstavili tudi 
d o m a č e m u o b č i n s t v u ? 
Zagotovo bomo organizirali kakšen koncert tudi v Grosupljem, veliko pa 
bomo koncertirali tudi po Sloveniji. 

Barbara Pance 

Poletje. Poletni meseci . Dopusti. 
Počitnice. Uživanje. Počitek. 
Brezskrbnost. Raziskovanje lepot 
drugih krajev in držav. S prijateljico 
sva se na hitro odločili. 
Budimpešta. Super. Nobena s i j e 
še ni ogledala. Prijateljica s e j e 
pozanimala glede voznih redov 
vlakov. Izvedela je, da vlak vsakod
nevno pelje direktno iz Ljubljane v 
Budimpešto. Hitro sva rezervirali 
karti, kupili forinte in sedmega 
avgusta ob enajstih dopoldne 
odpotovali. 

Na vlak sem šla v Ljubljani, pri
jateljica se mi je pridružila v 
Murski Soboti. Po šestih urah 
vožnje iz Murske Sobote sva 
izstopili v Budimpešti . Vožnja z 
vlakom je bila prijetna. Dovolj pros
tora. Ni bilo gneče. Tako da s e m 
lahko "uporabi la" več kot en 
sedež. Za spanje. In za moje dolge 
noge. 

Pet popoldne. Končna postaja. 
Nasproti v kupeju je sedela gospa, 
ki se nama je pridružila nekje 
sredi Madžarske. Kar njo sem 
vprašala glede "hostlov" in sob. 
Obvladala je angleško. In zelo je 
bila prijazna. Povedala je, da imajo 
veliko "hostlov" in da naj greva 
kar v "tourist off ice". 

Na železniški postaji sva šli k 
okencu za informacije in dobili 
karto prevoznih sredstev v 
Budimpešti . Metro. Tramvaj. 
Trolejbus. Avtobus. Na informaci
jah sva se pozanimali , kje je 
najbližji »tourist office«. Prijazna 
uslužbenka nama je dala karto 
centra, označila kje sva in kje je 
najbližji tourist office. Ugotovili 
sva, da kar daleč. Na metro bo 

POZABLJENE VODE 
- nova knjiga Leopolda Severja 

Naš občan Leopold Sever je od 
vstopu Slovenije v Evropsko unijo in 
ob pomembnih krajevnih jubilejih 
izdal knjigo Pozabljene vode, mali 
vodni viri v Občini Ivančna Gorica 
nekoč in danes. Večino svojih 
aktivnih let je delal v sosednji obči 
ni, zato s e j e tam posvetil zanimi
vim raziskovanjem vodnih virov, 
nekatere njegove ugotovitve pa vel
jajo na splošno za vse. 

"Pred dobrimi sto leti so po 
naših vaseh pričeli graditi vod
njake, po domače štirne. Nekaj 
desetletij za tem pa še vodovode; 
najprej manjše - krajevne, nato 
večje - pokrajinske. S temi 
tehnološkimi pridobitvami se je 
zlata doba vaških vodnih virov 
naglo bližala zatonu," je ugotovil v svoji novi knjigi. "Vaščani smo na 
nekdaj življenjsko pomembne (včasih celo čaščene) vodne vire 
nehvaležno pozabili . Nekatere izmed njih smo celo kruto in nepremiš
ljeno zasuli z odpadki naše hlastave civil izacije," je razpredal dalje 
misel , ki je dala tudi naslov tej knjigi. 

Nato pregleda različne vodne vire, stoječe in tekoče, studence, 
potoke, štirne, biče, bajerje, škavbe (kraške apnenčaste votline v 
kamnu), kale, luže. Opiše raziskovalne tabore, na katreh so se ukvar
jali z vodo, čistili luže in kale in jih vrnili v naravno stanje. Popiše pa 
tudi vse vodne vire na območju občine Ivančna Gorica. 

Na trgu v Ivančni Gorici je po njegovi ideji postavljen tudi spomenik 
- vodnjak, posvečen vodi, z značilnimi simboli in znaki , povezanimi s 
številom 3 - voda pozna namreč tri agregatna stanja: trdno, tekoče in 
plinasto. 

Tudi v naši občini imamo dosti zanemarjenih vodnih virov, ki kličejo 
po človeku Severjevega kova, ki bi začutil vrednost vode v v e r s k o -
mitološkem pomenu, predvsem pa kot nepogrešlj ivo tekočino za 
vsakdanje življenje, in bi jih poskušal obnoviti in ohraniti naslednjim 
rodovom. 

"Zaradi našega brezmejnega zaupanja v sodobno tehnologijo nam 
že trda prede in nam bo v prihodnje še bolj. Naj spomnim samo na 
vedno večje pomanjkanje pitne vode pri nas in povsod po svetu. Ob 
nadaljevanju onesnaževanja in nepredvidenih katastrofah, kot so 
potresi, poplave, požari in bognedaj tudi vojne, bi nam ohranjeni stari 
vodni viri lahko prišli prav. Saj veste, kaj pravijo: 'V sili hudič še muhe 
žre, ' čeprav je ta hudič dandanes razvajen, da je joj ," zaključi Leopold 
Sever s šalo svoje sicer zelo resno in tehtno razmišljanje o vodi in 
zapostavljenih vodnih virih. 

Marija Samec 

Pripovedi iz 
Grosupljega 
in okolice - 7 

Ob svojem terenskem delu sem 
srečala kar nekaj pripovedovalcev, 
ki so govorili v lepi narečni govo
rici. Zato sem poskušala v narečju 
zapisati eno od pripovedi gospe 
Ivane Živčič, rojene Skubic, na 
Polici pri Grosupljem. Nisem 
uporabila vseh znakov, kot bi jih 
dialektologi, ker je potem besedilo 
toliko teže brati, še teže pa 
razumeti. Grosupeljci in okoličani 
govorimo dolenjsko narečje, ki 
domačine močno opredeljuje. 
Prepoznavni so med drugimi 
značilnostmi nekateri dvoglasniki, 
akanje, tonemski naglas, zaradi 
katerega je naša govorica pojoča, 
in značilna melodija. Žal zaradi 
preintenzivnega in predimenzioni
ranega priseljevanja narečje izgin
ja in le redki so, ki še govorijo v tej 
naši lepi pojoči dolenjski govorici. 

Arcnija je nucala. 
Jaz s 'm bla ta mala u hiš. Da 

petga lejta s 'm p'r mami vlejkla. 
Kar pručka s 'm vzela, pa s 'm šla 
za jo, kjer je bla. Na jiv sem pručka 
pred jo pastavla, ona se je pa 
razpela, pa sem pavlejkla, pa vzela 
pručka, pa s 'm šla damu. 

Potlej je pa mama zbolela pa je 
šla u bol'nca. Mene nejsa mogli z 
nobena rečjo patalažit. Starejša 
sestra mi je smetana na kr'h 
namazala, pa s cukram patriesla, 
pa nejsm marala. Tuk s 'm bla 
tagotna, de s 'm se kar na tla 
ulegla. Starejša sestra je pa imela 
tega zadost, je šla pa pa kaprive in 
m e j e kar pa nagi riti namahala. 
Pa nucal je. Če s 'm bla še kdaj 
tagotna, je samu rekla: 

"Kar vrž se na tla, če upaš! Bom 
šla pa kaprive!" 

Pa se nejsm upala več na tla 
vrčt. Je nucala ta arcnija. 

Zapisala Marija Samec 

treba. Ko sva hoteli kupiti vozni 
karti in dobiti še nekaj dodatnih 
informacij, so nastale težave. 
Uslužbenka za okencem ni 
razumela angleško. Z rokami sva 
pokazali , kaj bi radi. Potem s e m se 
obrnila h gospodu, k i j e bil neke 
vrste "varnostnik". Tudi on ni nič 
razumel. Je pa šel poklicat neko
ga, k i je razumel angleško. Dobili 
sva informacije o voznih kartah. 
Kje se jih kupi. Koliko stanejo. 
Ampak prijazni so bili vsi, čeprav 
se nismo razumeli. 

Metro. Preden prideš do prave
ga, moraš velikokrat kar globoko 
pod zemljo. Seveda se "pel ješ" na 
stopnicah. Vse je zelo dobro 
označeno, tako da brez problemov 
najdeš želeno postajo. Ko sva 
izstopili, zopet stopnice. Tokrat v 
zrak. Proti izhodu. Takoj sva našli 
"tourist off ice". Dobili sva informa
cije, kje so "youth hostl i" , kakšne 
so cene prenočišč in telefonske 
številke. Poiskali sva prijeten lokal, 
kjer sva se usedli in pogledali sez
nam "hostlov" ter se za enega 
odločili. Zopet na metro in prišli 
sva do izbranega "host la" , Orient. 
Toda. Presenečenje. Vse zasede
no! Niti ene proste postelje! Saj ne 
more biti res. Za vsak slučaj 
povprašam, če imajo informacije o 
zasedenosti drugih "hostlov". Da. 
Vse polno. Kaj sedaj? Pozno je že. 
Hitro v drug "hostel" . Drživa pesti. 
Nič. Greva ven in prideva do tele
fonske govorilnice. Bova najprej 
poklicali, preden se zopet kam 
voziva. Kar nekaj časa je trajalo, 
da sva ugotovili s istem, kako se 
uporablja telefonsko govorilnico. 
Uporablja se kovance. Kakšna 
smola , midve pa brez drobiža. 
Hitro sva prosili gospo, ki je ravno 
prišla mimo, da nama je zamen
jala bankovce. Kljub temu da 
gospa ni razumela angleščine, je 
prijateljici uspelo dobiti drobiž. 
Temno je že postajalo. Dež. Težki 
nahrbtniki. Midve pa še ne veva, 
kje bova spali . Kar malo neprijet
no. Kličem. Prvi hostel. Vse polno. 
Drugi. Tretji. Četrti . Vse polno. Peti. 
Še nekaj praznih postelj. Super. 
Samo ta "hoste l" je pa čisto na 
drugem koncu mesta. Pa še točno 
nisva vedeli kje. Greva nazaj v že 
obiskani hostel vprašati kje to je. 
Prideva notri. Z nahrbtniki. 
Dežniki. Receptorja vprašava, kje 
je hostel. Nekaj časa gleda. Išče 
po zemljevidu. Razmišlja. 
Telefonira. Nato naju vpraša:"Do 
you have sleeping bags?" Ali 
imata spalni vreči? Seveda jih 
imava. Spogledava se. Zgleda, da 
bova dobili prenočišče. Res sva 
ga. Receptor naju je odpeljal v 
prostor za osebje in nama dovolil, 
da tukaj preživiva noč. Odklenil je 
in nama dal ključ. Povedal je, da 
zjutraj ob devetih pride snažilka. 
Dobro. Super. Samo, da imava 
"sobo" . Sobo. Malo sva se raz
gledali. Brisače. Odeje. Čistila. 
Rjuhe. Blazine. Dodatna ležišča. 
Polomljena. Hladilnik. Halje. 
Skratka, vse kar uslužbenci potre
bujejo. Pripravili sva si ležišče in 
se šli stuširat. Kopalnica, skupna 
za celo nadstropje. Tuši brez 
zavese. 

Ko sva se stuširali, sva šli v 
mesto. Sprehod. Ogled trgovinic. V 
prijetnem lokalu sva se posladkali 
s kokosovim pecivom. Super je 
bilo! Po napornem dnevu, vožnji, 
iskanju "host la" , prenašanju 
nahrbtnikov,... sva bili kar malce 
utrujeni in sva se ob polnoči vrnili 
v "hoste l " . Kljub temu, da sva se 
ulegli v spalni vreči, sva v trenutku 
zaspali . 

Uro sva si nastavili ob 8 . 3 0 , da 
naju slučajno snažilka ne pre
seneti . V recepciji sva se zmenili 
za prenočišče še za naslednji dve 
noči. Prenočišče urejeno. Kar odle-

Vožnja do postaje metroja globoko pod zemljo 

Promet po Elizabetinem mostu 

glo nama je. Povedati moram, da 
komunikacija v hostlih ni bila prob
lem, ker so vsi receptorji bolj ali 
manj dobro govorili angleško. Na 
ulici je bilo pa malce drugače. 
Večina jih ne zna angleško. Ravno 
tako v večini trgovin, gostiln. 
Ampak nekako smo se zmenili in 
vedno sva dobili želene informaci
je. 

V spominu mi je ostala gospa z 
ulice, ki sva jo vprašali, kje je 

najbližja trgovina. Nekako je 
razumela, da hočeva najti trgovi
no. Zelo se je trudila in z veliko 
vnemo govorila. Razlagala. V svo
jem jeziku. Zraven je krilila z roka
mi. Nisva je razumeli. Ona je pa 
kar nadaljevala in nadaljevala. Ko 
je z rokama nakazala smer, sva se 
obrnili in se začeli premikati. Med 
odhajanjem sva se ji zahvaljevali 
za prijaznost. Ona pa je še kar 
nadaljevala. 

Začetek verižnega mostu - najznamenitejšega mostu v 
Budimpešti 

Nadaljevanje na naslednji strani 



PRESTOLNICA MADŽARSKE -
Nadaljevanje s prejšnje strani 

Bazilika sv. Štefana 

Sli sva na metro in kupili trid
nevno "public transport t icket" 
(karto za javni prevoz). S to karto 
sva lahko uporabljali vsa prevozna 
sredstva. Najprej sva se z metro-
jem odpeljali v center, šli na zajtrk 
ter se zmenil i , kaj si bova danes 
ogledali. S sabo sva imeli vodnik 
po Budimpešti . Najin hostel je bil 
na desnem bregu Donave. Torej 
odločitev, da si najprej ogledava 
Pešto, ni bila težka. Budimpešta je 
namreč razdeljena na dva dela. 
Budim (levi breg Donave) in Pešto 
(desni breg Donave). Oba dela 
med seboj povezujejo številni 

Trg junakov 

mostovi. Eden izmed lepših je 
vsekakor Elizabetin most. Še pose
bej je čudovit zvečer oziroma 
ponoči . 

Poleg Elizabetinega je Verižni 
most, delo Britancev. Verižni most 
je bil prva stalna povezava med 
Budimom in Pešto. Dokončali so 
ga leta 1 8 4 9 . 

Po sprehodu po mostovih sva šli 
v Židovsko četrt in si ogledali s ina
gogo. Sledila je opera, ena izmed 
najlepših v Evropi. Neorenesančna 
stavba iz marmorja, pozlačena in 
okrašena s freskami nekaterih 
najboljših slikarjev tistega časa. 

Mogočna stavba. Po kar nekaj pre
hojenih ulicah in opravljenih 
ogledih sva začutili najina želodca. 
Poiskali sva njihovo pravo gostilno 
in si naročili kosilo. 

Po zaužitih dobrotah sva se 
sprehodili ob Donavi, se usedli na 
tramvaj in odpeljali do madžar
skega parlamenta. Impozantna 
stavba. Za trenutek sem pomisl i la, 
da s e m v Londonu. Stavba namreč 
zelo spominja na VVestminstrsko 
palačo v Londonu. Dolga približno 
2 6 8 metrov in široka 116 metrov. 
Parlament je nastal po zamisli 
arhitekta Steindla. Ko je bil leta 
1 9 0 2 dokončan, je bila to 
najrazkošnejša stavba parlamenta 
na svetu. Gradili so ga 17 let. 
Krasijo ga številni stolpi in stolpiči. 
Poslopje se vzpenja proti orjaški 
kupoli, ki je visoka 9 6 metrov. 
Enako je visoka tudi kupola bazi
like sv. Štefana, ki se dviga v 
bližini in je bila naslednja postaja 
najinega raziskovanja Pešte. Do 
nje sva se odpravili kar peš. Še 
ena mogočna zgradba vredna 
ogleda, ki danes velja za enega 
glavnih simbolov Budimpešte. 
Prostrana notranjost lahko sprej
me več kot 8 0 0 0 vernikov. 

Bili sva že utrujeni od celod
nevnega potepanja po Pešti, zato 
sva se usedli v slaščičarno in 
poizkusili madžarske slaščice. 
Dobre so. Izvrstne. Ko sva tako 
sedeli in klepetali ter brali vodnika, 
je zunaj nastala noč. Budimpešta 
je lepa zvečer. Odločili sva se, da 
si ogledava Pešto. V večernih urah. 
Usedli sva se na tramvaj. Vožnja 
ob Donavi. Uživali sva ob pogledu 
na Donavo, na promet po Donavi 
in preko Donave. Mostovi. 
Elizabetin most. Verižni most. Vse 
v lučkah. Res lep pogled. Nato sva 
se usedli še na trolejbus in se 
odpeljali preko Donave, v Budim. 
Malo sva se sprehodili po uličicah 
ter uživali v pogledu na osvetljen 
parlament, ki je odseval v Donavi. 
Zopet na trolejbus, tramvaj in 
metro, da sva se vrnili v "naj in" 
hostel. Utrujeni. Spat. Tokrat v 
"pravi" sobi in "pravi" postelji. 

Naslednje jutro sva vstali ob 
desetih. Dež. Lilo je. Smola . Z 
dežniki raziskovati mesto ni najbolj 
prijetno. Ampak jasno, da sva šli. 
Zopet na podzemno železnico in 
na Trg junakov. Osrednja značil 
nost trga je 3 6 metrov visok ste
ber, na katerem stoji kip nadan
gela Gabrijela. Ob trgu stoji muzej 
upodabljajoče umetnosti . Stavbo 
sva si ogledali samo od zunaj. 
Sprehodili sva se do bližnjega 
parka, se usedli , pili kavo in uživali 
ob pogledu na jezero ter spreha
jalce. Sledil je ogled Vajdahun-
vadovega gradu, ki predstavlja 
mešanico arhitekturnih slogov, 

romanskega, gotskega, rene
sančno - baročnega. Grad je kljub 
raznolikim slogom prijetnega 
videza. Počutila s e m se, kot da 
sem v pravljici. V baročnem krilu 
gradu je kmetijski muzej. 

V mestnem parku je kar nekaj 
znamenitosti . Drsališče na 
prostem. Botanični in živalski vrt. 
Vhod živalskega vrta podpirajo štir
je kamniti sloni. Zabaviščni park. 
Tradicionalni vrtiljak in leseni tobo
gan sta še iz obdobja pred vojno. 
Mestni cirkus. Toplice. 
Arhitekturno so stavbe toplic med 
največjimi spomeniki v Budim
pešti. Vsekakor vredne ogleda. 

Čisto sva bili že premočeni , 
ampak sva kar vztrajali. Ko sva si 
ogledali še toplice, sva se usedli 
na metro, se odpeljali v center in 
šli v slaščičarno. Med vožnjo s e m 
opazovala ljudi. Popoldanske ure. 
Vračajo se iz službe. Utrujeni. 
Zatopljeni vsak v svoje misli . 
Nekateri s polnimi vrečkami. Drugi 
s knjigo v roki. Mimogrede so malo 
prebrali. Posamezniki so samo 
čakali, da dobijo prosti sedež. Da 
se usedejo in malo zaprejo oči . Se 
spočijejo. 

Odpeljali sva se na levi breg 
Donave. Tokrat preko Verižnega 
mostu. Budim. Najprej sva se 
povzpeli na Gerhardov hrib. 
Čudovita razgledna točka. Na vrhu 
hriba je kip svetnika Gerharda, ki 
gleda na Elizabetin most. Pod njim 
teče umeten slap. Sledila je kar 
dolga hoja na vrh hriba do 
Citadele. 

Citadela. Naslednja znamenitost 
vredna ogleda. Trdnjava iz belega 
kamna. Poleg citadele stoji 
spomenik svobodi. Kip junakinje, 
ki v obeh rokah drži palmo. Po 
ogledu citadele sva se usedli na 
avtobus in se odpeljali do ribiške 
trdnjave. Sedem stolpičev v obliki 
šotorov. Lep. Z vrha teh stolpičev 
je krasen pogled na Donavo. 
Mestno jedro. Parlament. Kupolo 
bazilike sv. Štefana. 

Mračilo s e j e že. Poleg ribiške 
trdnjave stoji Matijeva cerkev. 
Ogledali sva si jo od zunaj, nato pa 
še od znotraj. Cerkev se imenuje 
po Matiji Korvinu, ki je cerkvi v 
drugi polovici 15 . stoletja dal 
končno podobo. Na steni poleg 
glavnega oltarja sva zasledili 
krokarja, grb Matije Korvina. 

Čeprav je bila že tema, sva se 
peš odpravili do nekaj sto metrov 
oddaljene kraljeve palače. Še ena 
velika zgradba. Vsa osvetljena. 
Veliko sprehajalcev. Turistov. 
Sprehodili sva se po dvorišču in 
okrog palače. Zopet čudovit raz
gled na mesto. Vse osvetljeno. Kar 
stali sva naslonjeni na obzidje in 
uživali v razgledu. Mostovi. 
Donava. Parlament. Kar prepričati 

sva se morali, da sva šli na avto
bus, pa na tramvaj in metro in se 
odpeljali do "naj inega" hostla. 

Od celodnevne hoje in ogledov 
sva utrujeni "popadal i " v postelji 
in zaspal i . 

Ura je zvonila ob osmih. Zadnji 
dan . Škoda. Nisva si še vsega 
ogledali, kar sva načrtovali . Toda 
obe imava obveznosti in se mora
va vrniti domov. Vsaj še en dan bi 
potrebovali, da bi vse videli. No, 
razlog, da se ponovno vrneva v 
prestolnico Madžarske. 

Danes pa še malo nakupovanja. 
Po nasvetu "naj inega" receptorja 

sva se z avtobusom odpeljali na 
tržnico. Sprehajali sva se ob stoj
nicah in nakupovali . Komunikaci ja 
niti ni bila problem, čeprav 
angleščine ravno ne obvladajo. 
Znajo pa povedati, koliko forintov 
kaj stane. Zopet na tramvaj, metro 
in na železniško postajo. Odhod 
vlaka ob 14. 2 0 . Dolga vožnja z 
vlakom. Vlak je bil celo pot bolj ali 
manj prazen. V kupeju sva bili cel 
čas sami . V Murski Soboti m e j e 
prijateljica zapusti la. S a m a sem se 
peljala do Ljubljane in razmišljala 
o videnih znamenitostih Budima in 
Pešte. 

Branka Škufca 

Madžarski parlament v vsej svoji veličini na bregu Donave 
Mogočna Matijeva cerkev - vse foto Branka Škufca 

aH: Pravljice , ki so se zapisovale ne samo na moji d u š i , 
ampak š t e v i l n i m s o d e l u j o č i m In s r e c u j o č i m se v gasilstvu, kul
turi, glasbi, v krajevni skupnosti, v o b č i n i , pa pri delu v geodezi
ji, g r a d b e n i š t v u , urbanizmu In z a l o ž n i š t v u ter nenazadnje tudi v 
o b č i n s k i politiki. Č e vas zanimajo, Jim prisluhnite! 

1982 nadaljevanje 
Na državni ravni so nam tega leta delili bencinske bone, nato so 

uvedli še »par-nepar«, ki je povzročil prenekaterim kar precej preglavic. 
Na občinski ravni pa so se v tem letu odvijale naslednje pomembnejše 
zgodbe: 

- Pri ponovskem mostu je bilo še vedno odprto črno odlagališče 
odpadkov. 

-Tega leta so na podlagi študije preverili 16 možnih lokacij za občinsko 
centralno deponijo v bivši občini Grosuplje. Študije pa so nato čakale v 
občinskih predalih več kot deset let. Naročena je bila tudi študija za 
lokalno odlagališče odpadkov v opuščenem kamnolomu na Stehanu. 

- Zazidalni načrt za območje Slivniškega hriba je bil na pripombe v 
javnih razpravah popravljen z občutno bolj gosto pozidavo, ki pa se 
vseeno niso uresničile. 

- Na »ad hock« hipodromu pri gradu Praproče je bila velika konjeniška 
prireditev. 

- Lea Trontelj je postala predsednica grosupeljske mladinske organi
zacije. 

- V republiškem planu so bila rezervirana sredstva za gradnjo parti
zanske magistrale od Mlačevega do Luč v dolžini 8 km, a so splavala 
neznano k a m . 

- V Grosupljem so parkirali na železniški postaji muzejsko lokomotivo 

št. 2 2 - 0 9 2 , ki pa je bila obnovljena leta 1 9 9 3 ob 100-letnici prihoda 
vlaka v Grosuplje. 

- V Čušperku so zgradili 45-metrsko smučarsko skakalnico. 
Na krajevni ravni mlačevske krajevne skupnosti s e j e to leto na podla

gi zbranih sredstev iz samoprispevka začela prva investicijska gradnja. 
Že več kot eno leto pred tem sem napravil na privolitev vodstva 
Geodetske uprave brezplačno katastrsko odmero-parcelacijo za 
razširitev pokopališča, ki je bilo zaradi novih pozidav v naših krajih tudi 
vedno bolj potrebno razširitve. Zemljo so »odstopile« Ljubljanske 
mlekarne, ki pa pravzaprav niso bile niti pravi lastnik. Ko sem napravil 
kompleten vris v katastrske in zemljiškoknjižne mape in ko je bila tudi 
odločba že zdavnaj pravnomočna, se je zamenjalo vodstvo KS in je nato 
tudi razširitev pokopališča kar nekaj časa čakala na začetek gradnje. 

Za izvajalca gradbenih del razširitve pokopališča je bilo izbrano 
Gradbeno podjetje Grosuplje. Smola pa je bila le, da so gradbinci začeli 
z deli šele jeseni in so si čez zimo »naklepali kar precej ur«, nato pa še 
skoraj enkrat toliko, kot je bilo dogovorjeno s projektom v osnovni 
pogodbi, tudi dodatnih del. Zato je bila kar nekaj časa »krajevna blagaj
na« popolnoma prazna. Za streho na mrliški vežici in ladijski pod smo po 
vaseh začeli z zbiranjem lesa. Nekaj neobdelanega lesa je šlo tudi za 
plačilo Žagarju. Bernard Rode pa je kot nekdanji direktor Dekorativne 
tovarne Ljubljana poskrbel, da je za dekoracijo mrliške vežice tovarna 
podarila rdeče blago. Sočasno so po vaseh pobrali tudi nekaj dodatnega 
denarja za nabavo vozička za prevoz pokojnika in prevoz vencev. Pobrali 
pa so tudi nekaj denarja po hišah za asfalt od farme do pokopališča, a 
ker je prišlo do nesporazuma, so tistim, ki so denar že prispevali za 
gradnjo, vrnili. 

Vas Malo Mlačevo je pred ostalimi vasmi v krajevni skupnosti uvedla 

svoj samoprispevek. Ker pa so videli, da se jim cene načrtovane rekon
strukcije z asfaltiranjem dostopne ceste do vasi in po vasi zaradi vedno 
večje inflacije in naglega povečevanja cen asfalta zelo odmikajo, so se 
določili, da pristopijo h gradnji pokopališča z enakovrednim enkratnim 
vložkom glede na povprečen prispevek iz ostalih vasi. Odslej so svoj 
samoprispevek združevali z ostalimi tremi vasmi v skupnih programih 
samoprispevka, ki smo ga imeli zapisanega poleg namenske porabe 
tudi s prioritetnim vrstnim redom. 

Nekdanji »kalnar« pred boštanjsko cerkvijo, kjer danes stoji 
mrliška vežica. - Fotografija Iz osebnega arhiva Julke Ahlin 



ZA LAS PREŽIVELI IRAŠKI ZAPOR Zgodba Šmarčana Antona Tiholeta, ki je preživel se s tremi 
sodelavci iraški zapor pred dvaindvajsetimi leti. - PRVI DEL 

Anton Tihole 

Na moj prispevek Zapiski z roba 
- 8. del, kije bil objavljen v prejšnji 
številki Grosupeljskih odmevov, se 
je po telefonu že naslednji dan po 
izidu časopisa oglasil Anton Tihole, 
ki sem ga omenil še s tremi nek
danjimi svojimi sodelavci v Iraku 
leta 1982 na gradbišču vojaške 
letalske baze P-202 D v Iraku. Naj 
spomnim: Vsi štirje so pred dvain
dvajsetimi leti ZA LAS PREŽIVELI 
vse strahote zapora nekdanjega 
iraškega režima Sadama Huseina. 
Med pogovorom po telefonu mije 
pojasnil tudi dodatno okoliščino, ki 
je do tedaj nisem poznal. Namreč: 
Gospod Tone živi z družino že pet
najst let v Šmarju-Sapu. Po kraj
šem pogovoru sem ga povprašal, 

če bi morda svojo zgodbo podrobneje razkril za Grosupeljske odmeve, 
kljub temu da je bila v nekaterih medijih že nekoliko zapisana. Še prej 
pa naj zapišem samo tisti del te iste zgodbe, ki sem jo poznal sam 
pred najinim temeljitejšim pogovorom v četrtek, 1. julija 2004. 

Sama zgodba neverjetnih razsežnosti ima korenine v začetku 
osemdesetih let, takoj po smrti Josipa Broza Tita, kije bil Sadamov 
veliki prijatelj v krogu neuvrščenih. Zaradi druženja v tej navezi smo 
sicer že za njegovega življenja dobili nekaj nafte, a jo je bilo treba vso 
dobro plačati, predvsem z vojaškimi in drugimi strateškimi političnimi 
in gospodarskimi posli, ki so jih po Titovi smrti nadaljevali predsedstvo 
SFRJ, Zvezni izvršni svet (ZIS), Zveza komunistov Jugoslavije (ZKJ), 
Jugoslovanska ljudska armada (JLA), Služba državne varnosti (SDV) in 
druge pomembne "politične kratice", ki so vedno bolj kratile tudi pravi
ce državljanom nekdanje SFRJ. Med takimi pravicami je bila tudi ena 
od osnovnih človekovih pravic - pravica do dela, saj ga je bilo po Titovi 
smrti doma vedno manj, dokler na koncu država ni celo razpadla. Z 
grožnjami "Na delo v tujino moraš, ali pa vzemi delavsko knjižico in 
zapusti podjetje!" pa so reševali trenutne situacije in je zato marsikdo 
moral opravljati razne posle, ki bi jih sicer v življenju še pogledal ne. 

Tako so v začetku osemdesetih let prejšnjega stoletja mnoga 
jugoslovanska podjetja delala v Iraku. Med njimi tudi SCT, Primorje, 

Eden Izmed številnih bunkerjev - kaponlrjev za letala. Njegove 
približne dimenzije so: višina 20 m, širina 100 m dolžina 130 
m. Pozneje so mu dodali še Jeklena vrata, ga zasuli s peščeno 
polpuščavsko zemljo In ob nJem zasadili do 20 m visoke palme. 

Gradiš, Konstruktor, IMP ter še mnoga druga. Na veliki letalski bazi P 
202 D s(m)o gradili kar 178 velikanskih armiranobetonskih hangarjev 
za letala in velike gradbene in vojaške stroje, 3,5 km dolgo betonsko 
letalsko pisto, poleg nje pa še eno še širšo rezervno pisto, številne 
helioporte, pa bencinske črpalke, elektrarno na naftni pogon ter 
mesto z vso energetsko, telekomunikacijsko, komunalno in cestno 
infrastrukturo za 5000 vojakov z džamijo vred. Že sama pripravljalna 
dela in postavitev betonarne, asfaltne tovarne in naselja za delavce 
niso bila mačji kašelj. Drugod po Iraku so se gradila še Col 6 in Col 7, 
pa tudi P 202 C, hoteli in več drugih večjih in manjših objektov. 

V Iraku so gradili tudi delavci iz drugih držav. Francozi so gradili 
veliko novo civilno letališče in jedrski reaktor (v katerem bi lahko izde
lali tudi atomsko bombo), a so Iračani s Francozi vred trdili, da gre le 
za jedrsko elektrarno. Izraelci so prileteli sredi poletja 1981 z letali v 
nizkem letu nad Tigrisom pod zajemom radarskih signalov in jim grad
bišče razsuli... Poljaki so v "nekdanji žitnici sveta - Mezopotamiji" 
gradili velike kmetijske objekte, namakalne sisteme, silose in druge 
zgradbe za shranjevanje in predelavo kmetijskih pridelkov. Nemci so 
gradili zgradbe za srečanje neuvrščenih, pa številne ceste in tovarne 
gradbenega materiala. Japonci so gradili ceste in zahtevne viadukte. 
Čehi so gradili zapore. Pred zahodnjaki so svoje interese predvsem 
vojaško zelo dobro pokrivali Sovjeti... V Iraku pa je bilo tudi precej 
Egipčanov in raznovrstnih drugih Arabcev, Indijcev, Filipincev, Kitajcev 
in še cela vrsta drugih obrazov, ki smo jih srečevali predvsem na leta
lišču, ko smo odhajali ob večerih čakat svoje sodelavce, ki so prihajali 
na delo ali pa smo jih pospremili, ko so odhajali. 

Marsikatera zgodba o velikih zaslužkih (lahko bi rekli tudi vojnih 
dobičkarjev!) pa se je mnogim sprevrgla tudi v zgodbo o iraških izsilje
vanjih, neplačanih zadnjih obrokih poslov, številnih usod ob prometnih 
nesrečah, ali pa čisto osebnih mračnih zgodbah, ki so za vedno ostale 
zamolčane, saj so jih poleg iraških nepredvidljivih in diktatorsko zas
novanih služb, ki so bile organizirane predvsem na vojaško-policijski 
osnovi, s svojimi državnimi obveščevalnimi službami uspešno zatirale 
celo varnostne službe znotraj samih podjetij, ki so delala v Iraku. 
Podobno je bilo tudi na jugoslovanskih gradbiščih, še posebej pa na 
vseh tistih vojaških objektih, ki smo jih gradili kot nekdanji prijatelji v 
krogu neuvrščenih. 

Tako mračno zgodbo pa je doživel v iraškem zaporu in za las 
preživel tudi Anton Tihole in še dva sozapornika iz Slovenije, četrti 
zapornik pa je bil arabski prevajalec na jugoslovanskem gradbišču. 
Njegov molk je bil dolg več kot trikrat po sedem let, saj se je šele letos 
odločil, da bo spregovoril za javnost. 0 tem se je v javnosti sicer mar
sikaj šušljalo, a je bilo mnogo informacij izkrivljenih in daleč od 
resnice. Mnogo med njimi je bilo čistih laži. 

Petek, 16. julija 1 9 8 2 , naj bi bil eden od prostih petkov za približno 
4000 delavcev na gradbišču letalske baze P-202 D, ki pa ni bil prost, 
saj se je na samem gradbišču delalo skoraj tako kot vse ostale dneve 
- od zore do mraka. Istega dne je bilo v Suvairi, približno 12 km oddal
jenem prvem bližnjem naselju in mestu obenem, kije štelo približno 
5000 prebivalcev, razglašeno izredno vojno stanje, saj je iranski vers
ki voditelj Homeini grozil, da bo 21. julija 1982 zavzel šiitsko versko 
sveto mesto Kerbala, kar je pomenilo, da bi se bližnje mesto Suvaira 
in gradbišče letalske baze znašli sredi fronte. Ob običajnih petkih smo 
šli sicer lahko izven žične ograje, če smo imeli prost dan, tudi po 
kakšnem nakupu ali zgolj na izlet, vendar je bilo treba dobiti posebno 
dovolilnico za vsakega posebej, posebej še za prevozno sredstvo. Tega 
petka pa je bilo že tako in tako gradbišče "neprodušno zaprto" in le 
ljudje s stalno dovolilnico so lahko odšli po navodilih vodstva grad
bišča izven te ograje skozi glavni vhod gradbišča, ki ga je kot "check 

lože Brodnik, vodja 
projekta P 202 D. 
Pozneje direktor 
DARSa. 

Kupolo džamije v Kerbali so le malo pred Homeinijevem načrto
vanim napadom razkrivali in z nje pobirali zlato ter ga nado
mestili z navadno medeninasto pločevino. 

point" (nadzorno točko) varovala oborožena 
iraška vojska. 

Okoli pisarn vodstva gradbišča in nadzornih 
organov, ki so ga sestavljali Iračani v vojaških 
uniformah pod vodstvom osebnega prijatelja 
Sadama Huseina polkovnika Adnana, so 
skopali več jarkov, za jarki pa napravili precej 
velike zemeljsko-peščene nasipe. Na grad
bišču pa je bilo kot v čebeljem panju... 
Skratka: Več zunanjih kazalcev je izdajalo, da 
se vojne razmere stopnjujejo in da je bilo tudi 
to gradbišče uvrščeno med potencialne točke, 
ki bi bile, če bi začeli Iranci z napadi, tudi 
napadene, čeprav nam, tehnično-inženirske-
mu osebju (še manj pa ostalim delavcem), 
tega nihče ni povedal. Za to je vedelo le ožje 

vodstvo gradbiščne varnostno obveščevalne službe (SDV), ki so jo ses
tavljali naši ljudje. Le nekaj tednov pred tem je za izredne razmere 
izvedel, čeprav jih je lahko pričakoval že prej, tudi vodja projekta Jože 
Brodnik. 

Pozneje sem izvedel, da je 16. julija okoli enih ponoči prišel na 
gradbišče z rednim čarterskim poletom tudi visoki jugoslovanski gen
eral v civilu in predal ukaz vodstvu gradbišča, naj poišče evakuacijsko 
pot, po kateri bi odšli z vsemi možnimi prevoznimi sredstvi, ki so se 
sposobna gibati vsaj 30 km/h. Jože Brodnik je nato ukaz predal Cirilu 
Sraki, le-ta pa je za nalogo izbral še tri sodelavce. Razmere za vse te 
štiri delavce pa so se tega prekletega petka odvijale po najbolj črnem 
scenariju, ki si jih človek lahko zamišlja. 

Že naslednji dan se je med delavci na gradbišču šušljalo, da 
pogrešajo Antona Tiholeta (takrat starega 40 let), Cirila Srako (starega 
42 let), Zlatka Sertiča (starega 41 let) in Palestica Galeba (nekoliko 
mlajšega, približno 35 let), a nam ni nihče vedel povedati, kaj se je z 
njimi zgodilo. 

Antona Tiholeta sem spoznal leta 1978 pri obnovi letališča Brnik, 
Cirila Srako pa na gradbišču ljubljanske zahodne obvoznice v letih 

Nadaljevanje na strani 24 

V Iraku pa smo od 16. julija pogrešali štiri sodelavce. (Več o tem si 
lahko preberete v gornjem prispevku ZA LAS - PREŽIVELI IRAŠKI ZAPOR.) 
Kljub vedno večjim psihološkim pritiskom, ali se bom lahko vrnil v 
domovino na predvideni datum ali ne, sem se to pot vrnil v četrtek, 2 2 . 
julija. Že v soboto, 24. julija, pa smo zagraški gasilci pripravili veselico z 
namenom, da pridobimo čim več sredstev za novo motorno brizgalno. Na 
veselici je igral ansambel Maj s (pozneje z zelo znanim in dobrim) 
pevcem Ivanom Hundnikom. Po končani veselici okoli druge ure zjutraj so 
se glasbeniki ustavili med nami, ko smo z njimi prijetno klepetali vse do 
zore. 

Po prihodu iz Iraka so me poslali rte gradbišče v Luko Koper, kjer smo 
gradili veliko ploščad trapezne oblike povprečno dolgo 1,2 km in široko 
nekaj več kot 0 ,3 km z vso infrastrukturo za kontejnerski terminal. Naj 
dodam, da je bil to objekt v primerjavi z letališčem Brnik po površini 
asfaltiranja celo večji. Res je, da smo v Luki gradili nekaj več kot pol leta, 
Brnik pa samo dober mesec in pol, a nas je Brnik »merilo« pet geometrov, 
v Luki pa sem bil s a m . 

Glede gradbišča sem spet »imel srečo«, saj sem tja prišel, ko je bilo 
nekaj velikih kolektorjev meteorne kanalizacije in večjih zbirnih betonskih 
jaškov že zgrajenih, a tudi porušenih, ker jih je po trditvah vodje grad
bišča »zafušal« geometer - moj predhodnik Jože. Kasneje sem ugotovil, da 
ni bil noben problem »zafušati« kakršen koli podatek, pa tudi če bi kanali 
ostali na teh mestih, premik v levo ali desno za kakšen meter tudi po 
hidravljičnih izračunih ne bi prinesel kakšnih posebnih obremenitev. 

Pri nadaljnjem delu pa sem o novem delovnem okolju dobil še boljšo 
sliko. Osnovni problem so bili medsebojni odnosi med vodstvom, tehnič
nim in administrativnim kadrom, delovodji, geometri, delavci in še s kom 
drugim. Včasih sem imel celo občutek, da je večina delavcev z vodstvom 
gradbišča vred bolj na dopustu kot na delu. 

Med »bolj dejavnimi« v Luki Koper pa je bila luška varnostna služba, ki 
je ostro pazila na gibanje po pristanišču vsakega posameznika, v 
katerem je delalo tudi precej zapornikov iz bližnjega zapora. Te službe 
niso sestavljali samo klasični čuvaji, ampak »čisti policijski nadzor v 
civilu« - SDV. Zaradi ukrepov te službe sem moral iz njihovega principa 
večkrat nositi geodetsko orodje peš na približno 1,5 km oddaljeno grad
bišče, merjeno od parkirišča pri glavnih vhodnih vratih v pristanišče pa 
do sredine ploščadi, saj mi niso dovolili, da bi do gradbišča orodje odpel
jal s svojim avtom. 

Režim je bil skratka zelo podoben kot na gradbišču leta 1978, ko smo 
prenavljali letališče Brnik, pa tudi z marsikaterimi prijemi varnostih služb 
bi se ga dalo primerjati z »gradbiščem posebnega pomena« (beri: 
vojaškim gradbiščem) P-202 D. v Iraku. Znotraj luke si si lahko kupil mali
co le v menzi ob veliki žagi, kjer so žagali več kot dva metra debele 
afriške hlode, pa še ta malica je bila le mortadela in kos kruha, dan na 
dan, ali pa papricirane in poproprane čorbe, ki so jih dobivali delavci na 
gradbišče. Še najboljša malica je bila, če ti je uspelo priti pravi čas k ladji, 
kjer so raztovarjali pomaranče ali banane in so prezrele izločali. Čez 
vhodna vrata pa nisi smel nesti ničesar - tudi zrelih banan ne, ki so bile 
prezrele za nemško in avstrijsko tržišče oziroma hladilnice. Raje so z 
njimi (pa tudi z drugim sadjem kot so ananas, pomaranče...) zasipali 
Škocjanski zatok, iz katerega je zaradi gnitja marsikdaj smrdelo bolj kot iz 
katerekoli prašičje farme. Če pa k temu dodamo še bližnjo pražarno 
kave, iz katere se je prav tako večkrat širil vonj po zažgani kavi, ali pa raz
močenih afriških lesovih, iz katerih je prav tako na sončni sopari močno 
zaudarjalo, pa tudi marsikatera kanalizacija in spuščanje odpadnih voda 
iz zasidranih ladij so dodajali svoje nemogoče arome, si lahko predstav
ljate, kako je izgledalo samo, kar se tiče smradu v sami luki. Zelo 
velikokrat pa je pihala tudi burja, da je nosilo sol po zraku. Naj omenim 
še, da so bila tla zelo nestabilna, precej podobna barjanskim tlom, saj je 
bilo večino obale (razen zabetoniranih pomolov in pilotnih sten) nasute 
iz zdrizaste naplavine, ki s o j o natočili s posebnim plavajočim bagrom za 
poglabljanje dna morja v pristanišču, material pa so na obalo »pošiljali« 
prek velikih črpalk po železnih gibljivih in plavajočih ceveh skupaj z 
velikimi količinami morske vode. Voda s e j e odtekala nazaj v morje, 
naplavina pa s e j e le počasi osuševala. 

Na to gradbišče je bil iz ljubljanskih gradbišč poslan tudi delovodja 
Stane Jalševec iz Grosupljega, ki je v pomoč temu gradbišču pripeljal 
svojo ekipo in s katerim sva dobro sodelovala. Z njim sva se tudi dogo
vorila glede prevozov in sva se vozila izmenično s svojima avtomobilo
ma, saj bi bila z uporabo mestnega prometa veliko bolj omejena, ker 
smo »Ljubljančani« nekaj časa stanovali v depandansah v Strunjanu, 
večino v Fiesi, nekaj dni pa celo v hotelskem kompleksu v Bernardinu. 
Od Luke Koper do teh krajev pa je kar nekaj kilometrov. 

Za pomočnika vodje gradbišča je iz ljubljanskih gradbišč prišel mladi 
inženir gradbeništva Rado Pelaič iz Sp. Bitenj pri Kranju, ki sem ga spoz
nal še kot pripravnika že na Brnikih. Fant je bil poleg gradbenika tudi 

velik poznavalec različnih 
tehničnih strok, pravi 
znanstvenik, s katerim sva 
poleg gradbiščnih 
obveznosti precej kramljala 
ob večerih tudi o drugih 
temah. Njegova special
nost so bila letala, ladje in 
vse, kar je povezanega z 
letali in plovili. Skoraj vsak 
drugi teden pa sva jo mah
nila čez Trst do itali
janskega Tržiča »na kavo«, 
pa zanj po kakšno vinil 
ploščo ali rezervni del za 
njegov stari ami , zame pa 
po strune za kitaro ali 
kakšno orodje, ki sem ga 
potreboval pri gradnji hiše. 

Jože Miklič 

Ob gradbišču kontejnerksega terminala je mariborska Metalna 
postavilo ogromno dvigalo. 
Pogled z dvigala na del gradbišča (na fotografiji Je približno 
1/3 gradbišča). 

t 
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ZA LAS PREŽIVELI IRAŠKI ZAPOR 
Zgodba Šmarčana Antona Tiholeta, ki je preživel še s tremi sode
lavci iraški zapor pred dvaindvajsetimi leti. - PRVI DEL 
1 9 7 9 do 1981, kamor je nekajkrat prišel tudi Tihole. Cirila sem nato 
pozneje spoznal tudi prek njegovega brata Štefana, kije v naši vasi že 
sredi sedemdesetih let kupil hišo od Ovnovih (Drago je znani grosu
peljski gostinec). Zlatka Sertiča razen tistega usodnega jutra nisem 
videl nikoli več. Na gradbišče je prišel kot komercialni direktor koope
rantskega prevozniškega podjetja TGP Metlika. Prevajalca Galeba, po 
rodu Palestinca, pa sem srečal že pred nekaj meseci ob mojem pred
hodnem delu na tem velikem gradbišču. Bil je družaben človek in se 
je rad družil z inženirsko-tehničnim osebjem. Večkrat se nam je 
pridružil, kadar smo šli ven v mesto po nakupih ali na kakšno pivo. S 
seboj pa smo ga radi vzeli tudi zaradi znanja arabščine. 

Skoraj pol leta so bili omenjeni ujeti v zaporu. Med delavci je krožilo 
tudi prepričanje, da so zaprte selili po iraških zaporih, a so jih selili le 
iz celice v celico. Morda za največjo ironijo vsemu še dodajmo, da je 
bilo od njihovega zapora do glavne SCT-jeve pisarne v Bagdadu le 
dober kilometer. 

Domači in delavci na gradbišču pa skoraj do konca njihovega zapo
ra niso vedeli ničesar o njih. Še več: Če so kaj (iz)vedeli vodilni 
jugoslovanski politiki, je imelo gospodarsko (beri: vojaško), še bolj pa 
politično sodelovanje z iraškim diktatorjem Sadamom prednost. Ljudje 
nis(m)o bili pomembni. 

Kakšna zasliševanja, mučenja, poniževanja so pretrpeli zaprti, si 
človek ne more misliti, vendar sem sijih lahko predstavljal, ko sem 
Cirila Srako srečal v naši vasi. Od dokaj visokega in močnega moža, 
starega nekaj čez štirideset let, so ostale samo še kosti in hlače. Že 
po tem bi se dalo sklepati, da totalitaristične metode niso dokončno 
umrle v Dachauu, ampak da so se celo okrepile v najbolj nepred
vidljive razsežnosti v civilizacijsko (da ne govorimo kulturno) veliko 
nižjem in surovem iraškem okolju. Zelo dobro jih je označil januarja 
letos prav Sraka novinarju tednika Več Vojku Zakrajšku, ko je dejal: 
"Ali veste, kaj pomeni v času vojne v neki arabski deželi biti obtožen 
vohunstva?" 

Meni pa so se prav v tistem času iztekali zadnji dnevi drugega 
"pogodbenega roka" dela v Iraku, za katerega pa sem že pri prvi 
napotitvi v Irak ugotovil, da datum odhoda na pogodbi ne predstavlja 
nobene resne obveze za podjetje, ki me je poslalo na delo v to nasilno 
divjino. S to pogodbo je bilo predvideno, da bom odšel domov 22. juli
ja. Danes po pogovoru s Tonetom še bolj ugotavljam, da sem imel 
pravzaprav srečo. 

Za štiri iskalce evakuacijske poti pa se je začela prava kalvarija... 
16. julija 1982 se jim je začela odvijati črna zgodba tako težkih 

dogodkov, da jih lahko predstavi le prizadeti udeleženec. Kot sem že 
zapisal - poleg dejstva, ki sem ga ugotovil šele pred nekaj dnevi, da je 
Anton Tihole naš občan, ki živi v Šmarju-Sapu, pa med Grosupeljčani 
živi tudi precej ljudi, ki so bili tako ali drugače povezani s takratnimi 
dogodki. Precej jih je bilo tudi na delu v Iraku, največ na razvpitem 
(kljub prepovedi govorjenja v javnosti) gradbišču P 202 D. 

Za začetek najinega pogovora Tone pove, da je rojen leta 1 9 4 2 v 
Sevnici , v SCT pa je prišel kot voznik leta 1 9 7 8 , ko se je obnavljalo 
letališče Brnik. Pred tem je bil že 18-krat na dolgih poteh po Iranu, 
Iraku, Siriji, Jordaniji in Kuvajtu. Zato je razmere v državah Bližnjega 
vzhoda dokaj dobro poznal že prej. Delo voznika je v SCT-ju opravljal 
približno dve leti. Nato je napredoval na mesto strojnega oziroma 
prometnega referenta, ki je pred odhodom v Irak z znanjem nemščine 
leta 1 9 8 0 bil zadolžen tudi za prevzem vozil v nemškem Munchnu v 
tovarni M A N . Vozili so jih v Slovenijo oziroma v Jugoslavijo, kjer so 
vozilom nato dodajali kesone, prikolice in druge nadgradnje v različnih 
podjetjih - Nova Gorica (polpriklopniki in kiperji), Cerknica (prikolice), 
Beograd (cisterne za vodo)... Približno pol leta pred začetkom pošil jan
ja šoferjev v Irak pa je bil zadolžen še za preizkus njihovega znanja. 
Ker SCT-jevih voznikov ni bilo dovolj, so jih jemali tudi od drugod. 
Prihajali so iz Viatorja, Komunale in drugih podjetij. 

Oktobra 1 9 8 1 je tudi on dobil na hitro "komando", da mora v Irak, 
kjer je moral zamenjati vodjo prevoznikov v k iperskem oddelku. 
Zadolžen je bil za približno 1 2 0 velikih vozil in še precej več voznikov, 
ki jih je dnevno razporejal po gradbišču in relacijah, da so z več kot 

Džamija, ki smo Jo gradili pred dobrimi dvajsetimi leti na letal
ski bazi P 202 D. 

1 6 0 km oddaljenih separacij dovažali rečni gramoz na gradbišče -
Kerbala, Nibaja.. . V Irak so pozneje prihajali tudi Pakistanci , katerim je 
prav tako predhodno pred razporeditvijo na delo moral preverjati 
šoferske sposobnost i . Za pomoč pri preverjanju šoferskega znanja so 
imeli tudi pakistanskega inženirja, ki je študiral v Sloveniji. Nekateri so 
sicer za silo znali angleško, drugi pa ne. 

Na tem delavnem mestu je bil praktično ves čas, le vmes je odšel 
na krajši dopust. Za le-tega s(m)o imeli delavci plačan letalski prevoz 
na vsakega pol leta. Če pa si želel oditi vmes še kdaj, je bilo treba 
plačati čarterski polet iz svojega žepa. Tako je Tone načrtoval , da bi 
odšel na dopust približno na vsake štiri mesece. Prvič, aprila 1 9 8 2 si 
ga je plačal s a m , 2 2 . julija pa je načrtoval , da bo odšel na redni 
dopust. Tik predno bi odšel na drugi dopust, pa s e j e "zgodil" tisti 
usodni črni petek, 16. julija, ko so jih zajeli iraški vojaki. 

Zjutraj okoli ene ure ponoči je na gradbišče prišel med drugimi 
delavci in tehnično- inženirskim osebjem tudi jugoslovanski general v 
civilu. Z istim letalom je prišel tudi Zlatko Sertič, predstavnik pre
vozniškega podjetja TGP Metl ika. Že ponoči je general vodji projekta 
Jožetu Brodniku predal povelje, da mora začeti izvajati zaključne akci 
je za evakuacijo. Brodnik je nato povelje posredoval naprej Cirilu Sraki . 
Le-ta je bil v SCT-ju šef avtoparka. Po združitvi s podjetjem Tehnika pa 
je bil v Irak poslan kot koordinator kooperantov, saj je na gradbišču 
poleg SCT-ja delalo še precej drugih podjetij (Primorje, Gradiš , 
Konstruktor, Energoinvest, IMP...), med njimi pa tudi prevozniška pod
jetja (Avtoprevoz Tolmin, TGP Met l ika, Avtoprevoz Mostar, pozneje tudi 
Viator, in še več manjših). 

Iskanje evakuacijske poti naj bi sprva namesto Toneta Tiholeta 
opravil pomočnik vodje celotnega prevozništva v Iraku Jože Turšič z 
Vrhnike, a so ocenil i , da mora ostati na skupnem sestanku vodstva 
gradbišča in vse ostale ožje ekipe SDV, ki je razdelovala nadaljnje 
naloge. Naloge so bile razdeljene bliskovito, zato je prihajalo tudi do 
improvizacij. 

Zlatko Sertič je ravno v t istem trenutku prišel urejat kooperantske 
zadeve s Cirilom Srako in Sraka je Sert iča povabil, naj gre z njimi, da 
bi se lažje in enakomerneje porazdelili po dva in dva v avtomobil ih. Na 
pot so namreč odšli z dvema večjima avtomobiloma Tovota Land 
Crouiser na štirikolesni pogon že pred kosilom okoli enajste ure. 
Prevajalec Palestinec Galeb pa je bil določen v ekipo zaradi prevajan
ja , če bi se srečavali z iraškimi prebivalci, ki ne bi znali angleškega 
jezika. 

Kljub temu da je iskanje evakuacijske poti ukazal Jože Brodnik, pa 
je bilo tudi iskalcem evakuacijske poti jasno, da je ukaz izdala varnost
na služba SDV v okviru Zvezne uprave za oskrbo (angleška kratica 
FDSP, večkrat poimenovana tudi s kratico SDPR v srbohrvaškem 
jeziku), v kateri so vodstvena dela poleg obveščevalcev opravljali 
upokojeni jugoslovanski visoki častniki. Na s a m e m gradbišču je bil 
vodja te s lužbe polkovnik v civilu Zlatko Tomič, z njim pa je v adminis 
traciji delala tudi njegova hčerka. 

Že približno mesec pred usodnim dnem so se dejansko začele 
priprave na evakuacijo. Vsi plani so bili izdelani že precej pred tem 
dnem, vendar s a m Tone pravi, da neposrednih ožjih in zaupnejših 
zadolžitev ni poznal, razen zadev, ki so bile neposredno vezane na nje
gove zadolžitve v zvezi s tovornjaki in šoferji. Vedeli pa so celo, da 
pride nekdo, ki bo dal dokončna navodila za izvedbo evakuacije. 

Dva tedna pred usodnim dnem so se v sklopu intenzivnih priprav v 

tesarsko-mizarskih delavnicah pripravljale tudi lesene klopi za na 
kamione. Poleg ljudi in prevoznih sredstev naj bi se rešilo tudi čim več 
ostale mehanizaci je. Med drugim so oprali tudi cisterne za vodo, ki bi 
jih namenil i za prevoz pitne vode v evakuaci jskem konvoju. 

Tisto jutro so že naprej vedeli , da bo prelomno. Ko so dobili ukaz, so 
si zjutraj v jedilnici natočili čaj v 2 0 I jumbo termo posodo in vzeli še 
nekaj suhe hrane. Vzeli so tudi nekaj dodatnega goriva za avtomobile. 
Ker niso natančno vedeli , kakšna je cesta, so s seboj vzeli še jeklene 
v lečne vrvi. Prav ta oprema pa jih je po zajetju hudo obremenjevala pri 
zasl išanjih. Za veliko napako se je izkazal tudi fotoaparat, ki ga je s 
seboj imel Sert ič, na katerega je med potjo gredoč iz avta posnel 
nekaj protiiranskih transparentov, obešenih čez cesto. 

Od gradbišča do Kerbale je bilo približno poldrugo uro vožnje. Od tu 
naprej pa so zapeljali po vrisani makadamsk i poti v najnovejši iraški 
turistični karti , ki so jo imeli s seboj. Pot so načrtovali proti 
severovzhodu ob jezeru Razaza, saj so ocenil i , da bi po severozahodni 
strani jezera proti Rutbi, kjer je vodila asfaltna cesta , bilo preveč 
vojaških vozil in bi se konvoj lahko zagozdil sredi spopadov prodira-
jočih se vojaških si l . Ta m a k a d a m s k a cesta je vodila točno v Faludžo. 
(Naj ob tem povem, da sem se nato po približno devetih mesecih ob 
tem jezeru Razaza, velikem skoraj kot Jadransko morje, ustavil ravno 
na tem mestu skupaj z ženo, ki m e j e prišla obiskat koncem aprila 
1 9 8 3 , in s sodelavcem ter geometrom Janezom Gri lcem iz Male Ilove 
Gore ne zavedajoč se, da s m o tako blizu iraški vojaški bazi in tudi 
"vratom" iraškega zapora.) 

Avtor zapisa z ženo 1. maja 1983 ob Jezeru Razaza, nevedoč, 
da Je le nekaj sto metrov stran od strateških iraških vojaških 
objektov. Zadaj desno: umeten hrib z vojaško opazovalnico, za 
katero smo mislili, da je manjši gostinski lokal. Spredaj: Izgled 
sprednjega dela avtomobila Tovota Land Crouiser, s kakršnima 
so se odpeljali tudi naši sodelavci, ki jih Je zajela Iraška voj
ska. 

Po izpustitvi so zapornikom Iračani dejali, da je jugoslovanska kon-
traobveščevalna služba v Iraku dobro delovala in naj bi vse te poti 
dobro poznali . V resnici pa jih Jugoslovani sploh niso poznali in si jih 
nihče pred njimi ni niti ogledal. Vendar je treba povedati, da je bilo 
prav ob tej cesti pred dobrima dvema letoma zgrajeno precej rezervnih 
letalskih pist, raketnih izstreliščnih ramp, antenskih in radarskih siste
mov, vojaških skladišč.. . 

Ko Toneta povprašam, ali so se takoj, ko jih je vojska ustavila, 
zavedli, kam so zagazili , razloži, da jih je na pot usmeril tudi domačin , 
oblečen v bel arabski dičdaš (arabska moška obleka od vrha do tal , 
podaljšana v krilo), ki j im je dejal, naj gredo kar naprej po tisti zvoženi 
makadamsk i poti čez hribček, za katerega pa so pozneje ugotovili, da 
je umeten. Naprej naj bi po besedah Arabca bila asfalt irana pot. Tako 
so bili še bolj prepričani, da so našli pravo pot. 

Ko pa so prišli približno 5 0 0 m od mesta , kjer so se srečali z 
"Arabcem", so naenkrat skočili prednje vojaki z naperjenimi puškami. 
Predpostavljeni so bili nekoliko starejši, oblečeni kar v dičdaš, ostali 
pa so bili stari okoli dvajset let. V d ičdaš oblečeni so jih nato tudi 
zasliševali . Po prvih zasliševanjih so jih nato odpeljali v Faludžo. Ker 
Iračani niso imeli na razpolago prevoznih sredstev, so morali sami kot 
ujetniki voziti svoje avtomobile do 7 0 km oddaljene Faludže. Na zad
njem sedežu pa so sedeli vojaki in imeli v njihove hrbte uperjene 
avtomatske puške. Ob poti je bilo postavljenih tudi pet ali šest vojaško 
utrjenih in z orožjem zastraženih check pointov, kjer so jih preverjali. 
Potovanje je trajalo približno tri ure. 

Jože Mlkllč 

I Z S L O V E N S K I H M E D I J E V 

AL KAIDA GROZI Z NAPADI 
V EVROPI 
Kairo - Teroristična mreža Al Kaida 

opozarja evropske države, da imajo 
le dva tedna časa za umik svojih sil 
iz Iraka, ali pa se bodo morale sooči
ti s posledicami, je poročal arabski 
časnik Ašark al-Avsat. 

Časnik je navedel, da je sporočilo 
z grožnjo evropskim državam prejel 
od skupine Brigade Abu Hafs al 
Masri, ki je prevzela odgovornost za 
bombne napade v Madridu 11. 
marca. 

Sporočilo se nanaša na trime
sečno premirje v Evropi, ki ga je 
vodja Al Kaide Osama bin Laden raz
glasil 15. aprila. "Evropejci: Ostaja 
vam le še nekaj dni, da sprejmete 
premirje, ki ga je ponudil bin Laden. 
V nasprotnem primeru boste lahko 
krivili le sebe," piše v sporočilu. 

Sredi aprila se je pojavil video pos
netek, na katerem bin Laden 
Evropejcem ponuja tri mesece za 
umik enot iz muslimanskih držav. 

V Iraku imajo vojake številne 
evropske države. Med tistimi, ki jih 
prispevajo največ, so Velika Britanija 
(8500), Italija (3000), Poljska 
(2400), Ukrajina (1576), Nizozemska 
(1300), Romunija (700) in Danska 
(500). 

STA. 2. 7. 2004 

V IRAKU NAJDENO O R O Ž J E ZA 
M N O Ž I Č N O U N I Č E V A N J E 
Italijanska agencija ANSA poroča, 

da so v Iraku odkrili orožje za mno
žično uničevanje 

Ameriški obrambni sekretar Do-
nald Rumsfeld je izjavil, da so polj
ske vojaške enote v Iraku našle 16 
do 17 raketnih projektilov, ki so imeli 
v bojnih glavah bojna strupa iperit in 
sarin. 

O najdbi naj bi ameriškega sekre
tarja obvestil poljski minister Smajd-
zinskv tik pred vrhom NATA v Cari
gradu. Rumsfeld je poudaril, da so 
bile ZDA vseskozi prepričane, da je 
iraški diktator Saddam Hussein 

posedoval orožje za množično uniče
vanje, čeprav je to zanikal. 

Anton/o Vldall - Mladina 2. 7. '04 

SPREJELI ZAKON O 
KATASTRSKEM DOHODKU 
Državni zbor je po skrajšanem 

postopku sprejel novelo zakona o 
ugotavljanju katastrskega dohodka, s 
katero naj bi poenostavili postopek 
katastrskega dohodka in valorizacije. 
Državna sekretarka na ministrstvu za 
finance Milojka Kolar je uvodoma 
pojasnila, da naj bi na tej podlagi 
pripravili tudi nov, celovit zakon in 
ustanovili posebno službo, ki bo 
redno izvajala te naloge. Novela 
zakona vključuje posodobitev obraču
navanja amortizacije kot stroška 
proizvodnje kmetijske pridelave. 
Eksplicitno je določeno, da je katas
trski dohodek lahko za posamezne 
katastrske kulture tudi negativen. S 
spremembami se omogoča val
orizacija tudi ob spremembah v 
dohodkih zaradi sprememb v 
tehnologiji pridelave. Začetek postop
ka valorizacije ali novega ugotavljan
ja katastrskega dohodka bo namesto 

dosedanjih številnih občinskih 
komisij opravljala komisija, ki bo 
delovala na državni ravni. 

STA. 18. 6. 2004 
KORAK PROTI 
EVROPSKI NAVIGACIJI 
Ob robu vrhunskega zasedanja 

ZDA-EU je bil v Dublinu podpisan 
sporazum o satelitsko-navigaci-
jskem sistemu Galileo. 

Satelitska navigacija igra zelo 
veliko vlogo, ki jo mnogi posamezni
ki sploh ne zaznamo. Natančen 
položaj v prostoru je pomemben za 
mnoge gospodarske dejavnosti, še 
največ se govori in piše o sistemih 
za upravljanje voznih parkov. 
Mnoga službena vozila imajo 
takšne sisteme, katerih sestavni 
del je tudi satelitski sprejemnik 
GPS. Navigacija pa je že od nekdaj 
pomembna tudi drugje, na morju, 
zraku, z njo si precej pomaga tudi 
vojska in državne službe, popotniki, 
planinci in alpinisti ter še kdo. 

Poleg ruskega satelitskega navi
gacijskega sistema Glonass trenut
no deluje ameriški GPS, ki je v civil
ni uporabi že precej let. Problem je 

ravno v tem, da je to ameriški sis
tem, ki ga upravlja ameriško min
istrstvo za obrambo, kar seveda 
mnogim ni všeč. 

Evropska unija želi k sreči 
zadržati svojo neodvisnost na 
mnogih področjih in v prihodnje ji 
bo to uspevalo tudi pri satelitski 
navigaciji. Sistem Galileo, 
konkurent ameriškemu GPS, je stro
go civilni projekt, ki pa je izjemno 
pomemben tudi za vojsko, saj 
zmanjšuje odvisnost od ameriškega 
GPS-a. Evropski sistem satelitske 
navigacije Galileo bo zmogljivejši od 
GPS, v vesolju bo 30 satelitov, ki 
bodo zagotavljali zelo natančno 
navigacijo. 

Galileo pa postaja vse več kot le 
evropski projekt. Simpatizerjev in 
podpornikov je čedalje več. Oktobra 
lani je EU podpisala sporazum s 
Kitajsko, zanimanje pa so izrazile 
še nekatere države, med njimi tudi 
Indija in Rusija. Poleg tehnične 
superiornosti Galilea partnerje 
mika tudi neodvisnost od ZDA, ki je 
pri GPS nemogoča. 

(S.Š.) - S/o/, 26. 6. 2004 

Društvo 
paraplegikov 
ljubljanske 
pokrajine 

se zahvaljuje 
vsem podjetjem 
(predvsem na 

območju občine 
Grosuplje), 

ki so za srečanje 
pod Boštanjem 

prispevali dobitke 
za srečelov in 

vsem, ki so 
donirali denarna 

sredstva. 
Predsednica društva 

Mlrjam Kanalec 

K N J I Ž N I C A G R O 



AVTOMOBILSKIH NORCEV IZ GROSUPUEGA NE USTAVI NIHČE 
Vijugasta kača si joče polikane 

pločevine je iz vseh koncev 
domovine že od rane junijske zore 
sopihala proti Krasu, kjer je 

motorje zaganjal avtomobilistični 
šov. Množica izvedencev in 
naključnih radovednežev se je 
strnjevala na planoti pod obronki 

Trnovskega gozda in pihala v brk 
od ugodja. Poznavalci , med njimi 
so prevladovali avtomobilski 
modni krojači in glasni 
avtoakustični kurjači, so drli na 
avto šov - predhodnico spektaku
larne septembrske prireditve pod 
Boštanjem. 

Večstoglava množica je v 
Ajdovščini ves dan vdihovala 
omamljajoče hlape avtomobilskih 
src, ki se jih zaradi neznosne 
zmogljivosti ne bi sramoval niti 
starosta pogonskega motorja 
Janez Puch. Število razgretih 
slovenskih fantinov in tudi prav 
nič mačist ično nastrojenih pred
stavnic nežnejšega spola , ki se 
povezujejo v navidezni konglomer
at časti lcev naslednikov prvega 
voznega modela Henrvja Forda, 
namreč tudi v Sloveniji dosega 
vrtoglave višave. Avtomobil je za 
mnoge med njimi presegel meje 
uporabnosti in se vse hitreje, v 
premočrtni vertikali s tujino, zliva 
s posameznikovim osebnim slo

gom in postaja njegova izvirna 
blagovna znamka. 

Z loščene avtomobilske školjke s 
široko razprostrtimi vrati so vpijale 
zavistne poglede. Najbolj domisel 
ni se predelav lotijo sami ali ob 
pomoči usposobljenih avtomobil 
skih kozmetikov. Pomembne so 
ideje, osebni vložek in izvirni 
pridih, ki vedno bolj prevladujejo v 
tekmovalnem boju. Med več kot 
petdesetimi štirikolesniki iz vseh 
koncev domovine, ki so se 
razvrstili po tekmovalnem podiju, 
pa smo lahko opazili tudi nekaj 
grosupeljskih jeklenih mačkonov. 
Matjaž Ivane z Velikega 
Mlačevega je kirurško obdelal vsaj 
dva konjička. Bil je tudi nesporni 
zmagovalec šova, saj je za pre
delavo prijateljevega avtomobila 
izplenil dve najvišji priznanji. 
»Moja današnja udeležba ni ravno 
trendovsko naravnana, saj so med 
najbolj atraktivnimi avtomobilski 
mi eksponati tudi avtomobili moje 
lastne izdelave. Resnično so pona

vadi odlično ocenjeni, tako da tudi 
s a m pomagam soustvarjati 
slovenski avtomobilski tuning, 
čeprav, roko na srce, je v nekajlet
nem zaostanku v primerjavi s tuji
no. Čeprav s svojim avtomobilom 
v Ajdovščini nisem posegel po 
priznanju, a mi jo to uspelo s pre
delavo prijateljevega konjička, pa 
bom aktivnejši na tekmovanju pod 
Boštanjem. Če ne drugače, bom 
za šov poskrbel z atraktivnim kur
jenjem gum,« je nadaljnje sodelo
vanje v tekmovalnem avditoriju 
obljubil Ivane. 

Avtošov pa je tudi edina prire
ditev, na kateri lahko sodeluje tudi 
obiskovalec. Vsakdo je aktiven 
udeleženec in ne le pasiven 
gledalec za ograjo. Temu primerno 
je tudi vzdušje v areni! Povsem 
naključni gledalci , ki znajo krotiti 
svojega konjiča, so srčno in 
pogumno sodelovali v spremljeval
nih aktivnostih avtotuninga. 
Občinstvo se je odprtih ust 
naužilo raznolike pločevine, moči 

Jaka Seles - avtoakustični carl 
- foto Brabara Pance 

pa so merili tudi tekmovalci v 
avtoakustiki , kjer že nekaj let 
kraljuje naš Jaka Seles (organiza
tor šova), tudi večkratni evropski 
prvak! 

Barbara Pance 

Nesporni junak med modnimi oblikovalci avtomobilskih kostu
mov - Matjaž Ivane s prijateljem Matjažem Dremljem. - foto 
Barbara Pance 

OBČINA GROSUPLJE 
OBVEŠČA 
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G r o s u p l j e . Na t e m o d s e k u b o z u v e d b o s p r e m e n j e n e p r o m e t n e 

u r e d i t v e p r o m e t z o m e j i t v i j o t o v o r n i h v o z i l p o t e k a l l e v s m e r i i z 
S p . S l i v n i c e p r o t i G r o s u p l j e m . V n a s p r o t n i s m e r i , t o j e i z 

G r o s u p i j a p r o t i S p . S l i v n i c i , pa s e bo v e s p r o m e t o d v i j a l p r e k o 
k r a j e v n e c e s t e T o n e t a K r a l j a . 

P o l i c i j s k a posta ja Grosup l je bo z uvedbo sp remen jene p rometne ure 
ditve na navedenem območju potek p rometa večkrat kont ro l i ra la . 

V s e udeležence v p r o m e t u naprošamo, d a p o s t a v l j e n o p r o m e t n o 
s i g n a l i z a c i j o d o s l e d n o upoštevajo i n j i m želimo srečno vožnjo. 

V JULIJU STEKLO LOČENO 
ZBIRANJE ODPADKOV NA 
EKOLOŠKIH OTOKIH 

Javno komunalno podjetje Grosuplje je v juliju zaključilo projekt 
vzpostavljanja ekoloških otokov v občini Grosuplje, kjer se odpadki 
odslej zbirajo z ločevanjem. Število otokov v naselju Grosuplje in po 
okoliških vaseh je 76. Direktor Janez Skarlovnik pa je tudi pojasnil, da 
so v Grosupljem dosegli višji s tandard, kot pa ga predpisuje republiški 
pravilnik. Število oseb v naši občini , ki bodo gravitirale k posamezne
mu ekološkemu otoku, je namreč tristo, po veljavnem pravilniku pa 
5 0 0 . 

Čeprav so večino platojev postavili na občinsko zemljišče, pa so v 
nekaj primerih morali poseči tudi po zemljiščih fizičnih oseb, vendar 
pa naj bi z zasebniki sklenil i ugoden dogovor. Poudaril je tudi, da 
obstoječe lokacije ekoloških otokov nikakor niso absolutno začrtane 
in najboljše, temveč da se bodo v prihodnosti trudili poiskati najbolj 
opt imalne lokacije, ki bi vsem uporabnikom omogočale optimalno raz
daljo. "Z vzpostavljanjem ekoloških otokov v občini Grosuplje se bomo 
morali vsi zelo disciplinirati . V javnem podjetju se bomo morali potru
diti z rednim odvažanjem in ohranjanjem čistoče otokov. Občani pa 
bodo morali biti disciplinirani pri pravilnem sortiranju odpadkov v 
prave kontejnerje, zato bodo na posodah tudi navodila o pravilnem 
odlaganju," je še poudaril Skarlovnik, kajti ekološki otoki prinašajo 
velik premik v miselnosti in načinu ravnanja z odpadki . 

Projekt ločenega zbiranja odpadkov je tudi v občini Dobrepolje že 
ustaljen način ekološkega ravnanja z odpadki , takoj ko bo projekt 
stekel v naši občini , pa ga bo J K P začel izvajati tudi na območju 
Ivančne Gorice. In to še pred jesensk im kosovnim odvozom. 

Barbara Pance 

PRAVILNA IZBIRA IZDELKOV ZA SONČENJE 
Koža je naš največji organ. Ščiti 

nas pred škodljivimi vplivi našega 
okolja. Ne predstavlja le enostavno 
ovojnico, ki pokriva telo, ampak 
zelo živahen in vsestranski organ, 
ki mu večkrat pridajamo premalo 
pozornosti glede na pomen. Nega 
in zaščita kože je za nas vitalnega 
pomena inje osnovni pogoj našega 
zdravja. 

Zaradi zmanjšanja ozonske plasti 
v ozračju ima izpostavitev kože svet
lobnim žarkom žal tudi mnogo neu
godnih in škodljivih učinkov. 
Spremembe v strukturi in funkciji 
kože vodijo k večji dovzetnosti kože 
za staranje, k imunskim motnjam 
in razvoju malignomov. 

Za razumevanje problema 
moramo najprej razumeti naravo 
sončne svetlobe same. Svetloba je 
elektromagnetno valovanje in jo 
lahko obravnavamo kot valovanje 
(enota je nanometer: nm) ali kot tok 
fotonov (energija). Sončna svetloba 
nižje valovne dolžine (nm) ima večjo 
energijo kot svetloba višje valovne 
dolžine. Vidna svetloba, ki ima va
lovno dolžino od 8 0 0 nm (rdeča) do 
4 0 0 nm (vijolična), tudi vpliva na 
spremembe v koži, vendar je sevan
je v ultravijoličnem (UV) spektru 
svetlobe najnevarnejše. Sevanje v 
UV spektru razdelimo na UV-A (400-
3 2 0 nm), UV-B (320-280 nm) in UV-
C (280-200 nm) spekter. UV-C žarki 
z najnižjo valovno dolžino in 
največjo energijo so najnevarnejši, 
vendar na srečo ne prodirajo do 
nas saj jih ozon zadrži v zgornji 
plasti atmosfere. UV-A sevanje je 
daljših valovnih dolžin kot UV-B 
sevanje in zaradi tega prodira glob-
je v kožo in podkožje. UV-A prehaja 
skozi običajno steklo in v vodo, 
medtem ko UV-B prehaja skozi 
vodo (na globini 3 m še 5 0 %), 
skozi steklo pa ne. 

Energija UV-A svetlobe je 71-89 
kcal/mol, UV-B svetlobe pa 8 9 - 1 0 1 
kcal/mol. 

V običajnih organskih spojinah, ki 
sestavljano naše telo, je disociacij-
ska (cepitvena) energija kovalen-
tene vezi, v območju med 8 0 in 
100 kcal/mol, kar pomeni, da 
energija UV-A žarkov in še bolj UV-B 
žarkov zadošča za cepitev kova-
lentne vezi pri čemer nastaneta 
dva radikala. Radikali zaradi nes-
parjenega elektrona vstopajo v 
vrsto verižnih reakcij, pri katerih 
nastanejo novi radikali, ki prispeva
jo k izgubi elastičnosti in prožnosti 
kože, k pojavljanju gub, prehitrem 
staranju kože in v končni fazi do 
poškodbe DNK celic in spremembe 

celic v rakave. Zato je prekomerno 
sončenje glavni dejavnik tveganja 
za razvoj kožnega raka. 

Proti prostim radikalom je naše 
telo razvilo različne mehanizme 
obrambe, ki iz zelo reaktivnih 
radikalov delajo bolj stabilne, in 
zaradi tega manj nevarne radikale. 

Gre za večstopenjski in sestav
ljen sistem. Npr. pri obsevanju kože 
z UV svetlobo nastajajo primarni 
radikali, ki jih tokoferol (vitamin E) 
nevtralizira. Nastali tokoferoksil nev
tralizira ali askorbat (vitamin C) ali 
ubikinol/ubikinon sistem. Askorbil 
radikal (radikal vitamina C) se 
regenerira z glutationom in tako 
naprej. Iz slednjega se da sklepati, 
da vnos samo enega od antioksi-
dantov (vitamin E, vitamin C, 
karotenoidi itd.) ne zadošča za 
uspešno obrambo pred radikali, saj 
gre za sestavljen sistem. Zaradi 
tega je potrebno zagotoviti vnos več 
različnih antioksidantov (vitamin C, 
vitamin E, karotenoidi, retinoidi, 
flavoni, sečna kislina, selen in 
ostali) naenkrat. 

Zelo pomembna je tudi izbira 
varovalnih izdelkov za sončenje. 
Najprej se postavlja vprašanje, 
katero farmacevtsko obliko (mazila, 
geli, kreme, olja, losioni) naj 
uporabljamo. Potrebno je upošte
vati tip kože (mastna, mešana, 
suha ali normalna). Za mešano in 
mastno kožo, ki je nagnjena k 
aknam, izbiramo vlažilne gele, ki ne 
vsebujejo maščob. Za normalno 
kožo so primerne vlažilne emulzije 
in mleka, za suho kožo pa so 

niso enake in zato številke oz. 
oznake, ki označujejo stopnjo 
zaščite, med seboj niso primerljive. 
V Evropi se najbolj pogosto uporab
ljajo dve oznaki: a) SPF (ang. Sun 
Protection Factor) ali LSF (nem. 
Lichtschutfaktor) ali UVB- zaščitni 
faktor ali ZF (slo. zaščitni faktor), ki 
varuje pred sončnimi opeklinami 
UVB-žarkov in b) PFA (ang. 
Protection Factor UVA) ali UVA-
zaščitni faktor, ki varuje pred 
poškodbami kože, ki jih povzrčajo 
UVA-žarki. Če uporabljamo izdelek z 
oznako SPF 10 pomeni, če bi se 
sončili nezaščiteni in bi se prvi 
znaki prizadetosti kože (pordelost) 
pojavili po 5 minutah, bi se z 
uporabo izdelka z zaščitnim faktor
jem (SPF) 10 lahko brez posledic 
sončili 5 0 minut (10-krat 5 minut), 
z uporabo izdelka z zaščitnim fak
torjem 1 5 pa 7 5 minut! Vse to velja 
le v primeru, če nanesemo 2 mg 
(miligrama) sredstva na c m ; kože, 
torej na enak način, kot se določa 
SPF. Nanos zadostne količine 
izdelkov za sončenje je zelo 
pomemben, saj v nasprotnem 
primeru ne dosegamo zaščite, k i je 
navedena na izdelku. Pri oljih za 
sončenje je SPF faktor zaščite do 6, 
pa ne zaradi tega, ker se ne bi dalo 
inkorporirati v oljno fazo zadosti 
močnega organskega UV filtra, 
ampak ker je olje zelo mazljivo in 
se oljni izdelki praviloma ne 
nanašajo na kožo v zadostni količi
ni, tako tudi proizvajalci ne deklari
rajo, da ti izdelki ponujajo večjo 
zaščito. Pripomoček za pravilni 

3. desna roka, 
4. zgornji del hrbta, 
5. spodnji del hrbta, 
6. zgornji del trupa, 
7. spodnji del trupa, 
8. levi zgornji del noge in stegno, 
9. desni zgornji del noge in stegno, 
10. levi spodnji del noge in stopalo, 
1 1 . desni spodnji del noge in stopa
lo. 

Na vseh 1 1 delov telesa nanese
mo približno 2 mg sredstva na cm2 
kože, če na kazalec roke dvakrat 
stisnemo (mazilo, kremo) zaščitne
ga izdelka, ki odgovarja njegovi 
dolžini. To praktično pomeni, da bi 
pri enkratnem nanosu morali pora
biti 3 5 ml sredstva za povprečno 
površino odraslega človeka, kar 
pomeni 1/3 do 1/5 običajnega 
pakiranja, da bi dosegli deklariran 
zaščitni faktor. Raziskave so 
pokazale, da tega ne počnemo in 
da nanašamo le 0 ,5 do 1,5 mg 
sredstav na c m 2 kože. Zaščitni fak
tor s tem zmanjšamo na 2 0 do 5 0 
% vrednosti deklariranega SPF fak
torja. Zaščitni faktor 2 0 je zaradi 
tega zaščitni faktor nekje med 4 in 
10! Zato je smiselno uporabljati 
čim višje zaščitne faktorje. 

Zaščitni faktor izbiramo glede na 
fenotip kože. ki ga določa barva 
kože, barva las, barva oči in odziv 
kože na UV-žarčenje, ki smo ga 
opazili v preteklosti. Ljudi bele rase 
glede na občutljivost razdelimo na 
fenotipe I, II, III in IV. 

GLEJ TABELO! 

Fenotip 1 II III IV 
Barva las rdeča blond rjava temno rjava 

do 
črna 

temno rjava 
do 
črna 

Barva kože zelo svetla svetla temnejša temna 
Pegice veliko malo ali nič nič nič 
Podvrženost 
opeklinam 

sonce me 
vedno opeče 

sonce me 
ponavadi 
opeče 

sonce me 
redko opeče 

sonce me 
nikoli ne 
opeče 

Zagorelost 
kože po 
sončenju 

ne porjavim malo porjavim precej 
porjavim 

močno 
porjavim 

Zaščitni 
faktor 

UVB: 60-40 
UVA: 20-16 

UVB. 30, 25 
UVA: 12 

UVB. 20 
UVA. 10-8 

UVB: 15, 10 
UVA: 6-5 

primernejše kreme. 
Glede zaščitnega faktorja, ki je 

na izdelku označen, se lahko zmoti
mo, saj je lahko določen po 
različnem standardu: COLIPA 
(Evropa), FDA (Amerika), SAA 
(Australija) in JCIA (Japonska). 
Metode določanja faktorjev zaščite 

nanos izdelka za sončenje je lahko 
naslednje, tako imenovano "pravilo 
devetk", pri čemer površino telesa 
razdelimo na 1 1 delov, od katerih 
vsak obsega približno 9 % telesne 
površine: 
1. glava, vrat in obraz, 
2. leva roka, 

Pomembno je, da prepoznamo 
svoj fenotip kože in glede na nanos 
zaščitnega izdelka ustrezno 
povečamo zaščitni faktor! To bo 
privedlo do ustrezne zaščite in pri
jetnih počitnic! 

Pripravil: 
Samlr HeJJa, mag. farm. 



NAJBOUŠI ČLOVEKOV ŠTIRINOŽNI PRIJATELJ NI STOL - AMPAK PES! 
KAKO POGOSTO IN KAKŠNO HRANO NAJ 
DOBIVA PES ? 

Pri prehranjevanju psov po najnovejših spoznanjih, ki jih seveda ne 
podpira močan lobi proizvajalcev pasje hrane, bi morali upoštevati 
osnovne značilnosti pasjih prednikov in se tako rekoč vračati »nazaj k 
naravi«. Pes je, tako kot človek in veliko drugih sesalcev, vsejed. 
Potrebuje uravnovešen jedilnik, primerljiv s tistim svojih davnih pred
nikov in volkov, k i je sestavljen tudi iz znatne količine trave in raznih 
zelišč, takrat, ko pogoltnejo drobovje rastlinojedih živali, ki so postale nji
hov plen. Zato je prav, da že mladiča privajamo na raznoliko hrano, saj 
si v obdobju vtisnjenja, ki traja do 12 . tedna, ustvarja mavrico okusov, ki 
jo bo ohranil vse življenje. Mladič naj ima občasno na razpolago surovo 
sadje (jabolka, grozdje, banane, borovnice, jagode...) in zelenjave (koren
je, kislo zelje...), pa tudi surovo meso, skuto, jajčni rumenjak, mleko. Ker 
nekateri psi niso vajeni kravjega mleka in se lahko nanj odzovejo z 
drisko (saharoza v mleku veže vodo in poveča peristaltiko prebavne 
cevi), ga je lahko nadomestiti z jogurtom, skuto, sirom. Pes naj dobi le 
kuhan jajčni beljak. Surovo meso dajemo le, če je neoporečno, ribe in 
drobovino pa vedno prekuhamo - s tem se izognemo tveganju pred 
okužbo prebavil. 

Mladič potrebuje več beljakovin (mesa, mleka) kot odrasel pes. 

DODATKI: 
Vsakemu mesnemu obroku je priporočljivo dodajati žličko s o n č n i č n e 

ga jedilnega olja. 1 - 2 žlički kvasa za pse v prahu (Canina: Enzvm 
Hefe tablete) in noževo konico č e s n o v e g a prahu za pse. Česnov prah 
preizkušeno učinkovito preganja notranje in zunanje zajedalce (bolhe in 
klope!), je naraven in neškodljiv, vsebuje snovi z antibiotičnim učinkom. 
Oba preparata proizvaja Canina. 

Pri kakovostni t o v a r n i š k o pripravljeni prehrani za m l a d i č e , t.j. 
brlketlrani ali konzervirani hrani, dodajanje vitaminskih In mi
neralnih pripravkov ni potrebno - nasprotno: s tem lahko naredi
mo v e č š k o d e ! ! , korist imajo le trgovci In proizvajalci. Posebno 
previdnost svetujemo pri kalciju. S polovico litra mleka na dan 
zadostimo č l o v e k o v i m potrebam po kalciju, s tako k o l i č i n o 
mleka ali m l e č n i h izdelkov Ima dovolj kalcija tudi d o r a š č a j o č l 
k u ž a . Kalcij Je seveda potreben za razvoj zdravega kostnega 
tkiva, vendar so raziskave pokazale, da je prevelika k o l i č i n a 
kalcija v hrani m l a d i č e v razlog za nepravilen razvoj sklepnih 
hrustancev, ta pa p o v z r o č a deformacije kosti ramenskih, 
k o m o l č n i h In k o l č n i h sklepov. Prav tako sta lahko prizadeta 
koleno In g l e ž e n j . Organizem odraslega psa lahko i z l o č i 85 % 
o d v e č n e g a kalcija, sposobnost m l a d i č e v e presnove pa se k o n č a 
pri 60-ih %, kar 40 % p r e s e ž n e g a kalcija pa se nalaga v telesu in 
se k a ž e kot š e p a n j e In deformacija kosti. Nekateri lastniki si 
n a p a č n o razlagajo ukrivljene dolge kosti s pomanjkanjem kalci
ja, zato brez veterinarjevlh krvnih analiz vsebnosti kalcija 
nikakor ne smemo samostojno ukrepati! 

Pomembno je tudi p r e p r e č e v a n j e prekomerne telesne mase 
mladiča, kar ima pomemben vpliv na povečan klinični pojav kolčne dis-
plazije. Odvečna teža namreč povzroča deformacije kolčnega sklepa, 
zato so z ortopedskega stališča vitki (ne suhi!) mladiči bolj zaželeni. 
Končna velikost psa zato ne bo manjša, pač pa je pridobivanje na teži 
počasnejše: nezrelo okostje ne bo klonilo pred prehitro obremenitvijo na 
račun povečanja telesne teže. Kolčna displazija je seveda dedno pogoje
na in če je dedna linija z njo obremenjena, lahko prekomerna teža v 
določeni starosti dramatično poveča pogostnost in stopnjo težav. 

KAJ STROKOVNJAKI ODSVETUJEJO? 
- svinjsko meso in kosti, 
- začimbe, 
- čokolado, 
- surovo drobovino, 
- surove ribe, 
- meso, ki ni neoporečno; 
- ostanki človekove hrane prav tako niso primerna prehrana za psa! 

Kosti niso prehrana, temveč se kuža z njimi igra in krepi žvekalne 
mišice. Odraslim psom (po enem letu in pol starosti) lahko en obrok na 
teden nadomest imo s svežimi telečjimi kostmi ali govejimi vampi. 

Nikdar ne pozabite na s v e ž o vodo, v vročini in hudem mrazu jo je 
potrebno večkrat dnevno zamenjati! 

Pri starosti 10 - 1 2 tednov mladiček potrebuje 3 do 4 obroke dnevno, 

priporočljivo pa je, da tudi pri odraslem psu obdržimo režim hranjenja 
dvakrat dnevno (zjutraj in zvečer). Po hranjenju naj kuža nekaj časa 
(odrasel pribl. eno uro in pol) počiva. Pri velikih pasmah z globokim 
prsnim košem namreč lahko pride pri pretirani aktivnosti s polnim želod
cem do zasuka le-tega, kar je za psa običajno usodno in veterinarska 
pomoč pride prepozno. Po zadnjem obroku zvečer naj odrasli psi ne 
zapuščajo več prostora, namenjenega spanju, mladiča pa je pred span
jem potrebno peljati na umirjen sprehod. Tudi pri odraslih psih naj bodo 
ure hranjenja stalne, saj so psi živali navad. 

Za nagrajevanje pri vzgoji in šolanju psa namesto živil s sladkorjem 
uporabljamo pasje piškote, vitaminske dražeje, pasjo čokolado, Frolic, 
koščke sira ali hrenovke. Priboljšek se mora razlikovati od hrane, za 
količino priboljška pa je obrok hrane potrebno zmanjšati. 

Nekateri skrbniki psov zagovarjajo teorijo, naj se pes en dan v tednu 
posti. V naravi se pri pasjih prednikih izmenjujejo obdobja stradanja in 
pretiranega žretja v odvisnosti od količine hrane, ki je na razpolago, 
običajno pa volk v okolju, kjer je dovolj divjadi, použije svoje obroke 
večkrat na dan. Tudi človekov prednik je imel enak način prehranjevan
ja, vendar se danes počuti veliko bolje, če si lahko vsak dan privošči več 
obrokov raznovrstne hrane. Pri psih ni nič drugače! 

PREBRALI SMO ZA VAS 
Copllenle 
Cepljenje psov in mačk (v nadaljevanju: živali) izvajajo doktorji veteri

narske medicine (v nadaljevanju: veterinarji), ki izpolnjujejo vse 
zakonske in druge pogoje za opravljanje veterinarske dejavnosti. Če 
cepljenje živali izvaja po pooblastilu veterinarja tehnično osebje ambu
lante, veterinar nosi polno odgovornost, ki izhaja iz takega načina dela. 

Pri vseh živalih, ki bodo cepljene, je potrebno opraviti klinični pregled. 
Klinični pregled se opravi z namenom ugotovitve prisotnosti morebitnih 
bolezni (kužne, parazitarne, alimentarne), ki bi posledično lahko 
povzročile nezadosten imunski odziv in s tem preprečile popolno zaščito 
živali pred cepnimi boleznimi. 

Standardni klinični pregled živali obsega: 
- opazovanje prihoda živali v ambulanto (ali na cepno mesto) in njena 

interakcija z okoljem ambulante in zaposlenimi, 
- opazovanje interakcije živali z lastnikom, 
- opazovanje gibanja in obnašanja živali, 
- anamneza lastnika (podatki o trenutnem zdravstvenem stanju živali 

in zdravstvenem stanju v zadnjih 3-6 mesecih), 
- opazovanje rejnega stanja živali, 
- pregled dlake, 
- pregled kože, 
- pregled vidnih sluznic, 
- pregled izcedkov iz naravnih odprtin, 
- merjenje telesne temperature, 
- druge klinične preiskave, ki bi lahko potrdile ali ovrgle sum prisotnos

ti bolezni. 
Veterinar se, glede na dane okoliščine, lahko prosto odloči o tem, 

kakšen kliničen pregled bo opravil in za to svojo odločitev nosi polno 
odgovornost. 

Živali se cepi na način, ki onemogoča prenos bolezni iz živali na žival 
in zagotavlja živalim čim manj post-cepnih reakcij - upoštevanje pravil 
asepse. 

Cepljenje se opravi na način, kot ga predpisuje proizvajalec cepiva, 
razen v primeru, če navodilo predpisuje postopke, ki niso združljivi s 
sodobno veterinarsko prakso. 

Strokovna komisija Veterinarske zbornice Slovenije 
Sprejeto v Zrečah, dne 11. Januarja 2001 

PISALI STE NAM: 
DA BODO TUDI PSI UŽIVALI KOT NA 
POČITNICAH 

V vročih dneh, ki so pred nami, se veliko lastnikov štirinožcev odpravl
ja na morje, v hribe, eksotične kraje. Včasih gre kuža lahko z nami in 
tako skupaj preživimo nepozabne počitnice. Nekateri ljubljenčki pa ne 
prenašajo vožnje z avtomobilom, jim je na morju neznosno vroče, niso 
navajeni hotelov in kampov. Včasih se mi odpravimo v kraje, ki za pse 
niso primerni ali pa odpotujemo z letalom. Tudi izven poletne sezone ne 
gre vedno vse po načrtih: zbolimo, neznansko smo zasedeni dan ali dva, 
gremo na službeno potovanje. In pred vsemi, ki svoj dom delimo s psi, ki 
pri sosedovih veljajo za razvajene in skoraj počlovečene, se pojavi 
moreče vprašanje: Kam s psom?! 

Sorodniki nimajo prostora za našega kosmatinca, pri prijateljih smo že 
porabili limit za varstvo. Znana nam je rešitev s pasjim hotelom, ampak 
poraja se nam tisoče dvomov. Tuji ljudje, novo okolje. Bo redno na spre

hodu, ga bo kdo pobožal in mu namenil lepo besedo? Kaj, če ne bo 
hotel jesti, se bo počutil osamljenega? Zato nekaj nasvetov, da bo vaš 
dopust tudi brez štirinožca minil mirno in prijetno: 

- pozanimajte se: povprašajte pri drugih lastnikih psov, v pasji šoli, pri 
veterinarju, vzreditelju, naj vam povedo svoje izkušnje, priporočijo dober 
hotel. V Sloveniji je kar nekaj hotelov za pse, po oglasih je mogoče najti 
tudi študente, ki k sebi vzamejo enega ali dva psa. Da pa ne boste iskali 
predalih, je po novem tudi v Grosupljem organizirano varstvo za pse 
(informacije na telefon 0 3 1 8 8 7 1 2 3 ali 0 1 787 3 2 70). 

- pojdite pogledat: ko ste se za hotel odločili in po telefonu dobili prve 
informacije, pojdite tudi osebno pogledat. Tako boste že vnaprej videli, 
kje bo vaš pes nastanjen, kako se godi psom, ki so že v varstvu in 
najbolj pomembno, kako se bo vaš pes ujel z osebo, ki bo zanj skrbela. 
Če bo veselo mahal z repom in raziskoval okolico, ste že lahko precej 
bolj mirni. 

- rezervacije: v sezoni dopustov je večina dobrih hotelov 
prezasedenih. Če vam je bil hotel všeč, ga takoj rezervirajte. 

- vprašajte in še enkrat vprašajte: vzemite si čas, ko pridete pogledat 
hotel in vprašajte vse, kar vam leži na duši . Kako je s sprehodi, prehra
no, nego in še tisoč malenkosti , ki so vam pomembne.. . in ste 
prepričani, da so pomembne tudi vašemu psu! 

- pasje posebnosti: povejte, kaj in česa je pes navajen; da gre na 
sprehod z žogico v gobcu, da ne mara samcev, je dvakrat na dan, rad 
uide in podobno. Seveda ne morete pričakovati, da bo vsem vašim 
željam ugodeno, lahko pa najdete skupni jezik z lastnikom hotela. V 
interesu vseh je, da bo psu čim bolj prijetno. 

- cepljenja, bolhe, klopi: najbrž bodo zahtevali veljavno knjižico o 
cepljenju, kar je tudi edino pravilno, saj pes po zakonu mora biti cepljen 
proti steklini. Nekaj dni pred prihodom psa oskrbite s sredstvi proti bol
ham in klopom. Naj vam ne bo odveč, če bodo v hotelu to zahtevali, 
mogoče tudi preventivno razglistenje psa. Če je zaščiten vaš pes in tudi 
vsi ostali, je možnost epidemije bolh veliko manjša. 

- prehrana: poizkusite se dogovoriti, da bo pes jedel čim bolj podobno 
kot doma. V večini hotelov je na razpolago ena ali dve vrsti hrane, če pa 
je pes na dieti, vztrajajte pri tem, da dobi hrano, ki jo potrebuje. V takem 
primeru boste brikete verjetno mogli prinesti s seboj. 

- boksi: obstajata dve vrsti hotelov: z zunanjimi in notranjimi boksi. 
Odločitev, v kakšen hotel boste psa peljali, je odvisna od tega, kje pes 
tudi sicer živi. Velja pa mnenje, da je v poletnih mesecih večini psov bolj 
prijetno v zunanjih boksih, če seveda niso neposredno na soncu, kot pa 
v kakšni zatohli sobi. Včasih je možna prenočitev v notranjih prostorih, 
čez dan pa so psi zunaj. Prepričajte se ob obisku hotela, kot tudi, kako 
so boksi zaščiteni proti dežju in vetru, pred soncem, kakšna so tla, ali 
imajo uto oziroma 'posteljico', kakšna je ograja, da drugi psi ne morejo 
do vašega itd. 

- sprehodi: verjetno poleg prehrane najbolj kritična točka, saj kužkom 
sprehodi in čohanje največ pomenijo. Nekateri »hotelirji« pse spuščajo v 
ograjene izpuste, včasih same ali pa z drugimi psi, nekateri jih vozijo na 
sprehode, nekateri se z njimi igrajo, nekateri pa jih spustijo samo toliko, 
da opravijo potrebo. Vprašajte, ob pogledu na bokse in pse v njih pa 
vam bo tudi marsikaj jasno! 

- nega: če se odpravljate za dlje časa, je osnovna nega nujna. 
Povejte, kolikokrat psa češete oz. krtačite. Seveda pa ne pričakujte, da 
boste dobili vrhunsko negovanega psa, če v življenju še ni videl glavnika. 

- domotožje: večina psov seveda pogreša svojega lastnika. Da pa bo 
čim manj šokantno, pustite pri psu njegovo najljubšo igračko ali odejico. 
Naj ima s seboj nekaj domačega. Da pa ne bo tudi vas dajalo 
pasjetožje, se pozanimajte, kdaj lahko pokličete, kako je z vašim psom. 
Vsi radi slišimo, da je vse v redu! 

- dodatne usluge: v času varstva imajo nekateri pasji hoteli organizira
no osnovno šolanje ali utrjevanje že naučenega, priprave na razstave, 
trimanje, striženje in podobno. 

Tako, zdaj je vse le še na vas, da sebi in svojem kužku rezervirate 
počitnice, ki se jih boste še dolgo spominjali z nasmehom na obrazu, on 
pa z mahajočim repom. 

Prijetno poletje želita Maja Šparovec 

In Mojca Sajovlc , 
pa na svežo vodo In senco za kužke ne pozabite ! 

Velikoupeljska Gostilniška Agencija 
vas (DEZ)informira 

IZJAVA NEKDANJEGA GRADBENEGA DELAVCA: 
Ko so v Velikih Upijah gradili gradbeno podjetje, so bili 

nekateri vodilni š e v plenicah. Ko pa so z a č e l i 
s privatizacijo, so zlezli Iz plenic in z a č e l i p o š i l j a t i delavce 

na (prisilne) dopuste. 

VELE D O Ž I V E L HLADEN T U Š 
Iz televizijskih t r a č novic smo izvedeli, da je tudi 

TABOR v VELEUPLJAH pred leti Iz obrambnih razlogov 
(pred /NATO/ prihodom Turkov z letali) preselil blagajno. 

Zdaj pa je d o ž i v e l sredi n a j v i š j e poletne sezone 
In VELE p o t r o š n i š k e mrzlice hladen T U Š . 

IZJAVA D E Ž E V N E G A TEDNA: 
Bog Je š e s t dni delal d e ž , v nedeljo pa Je poslal M E Č K A T O R . 

M E Č K A T O R J E V A M U Č K A L I C A 
Kot posebno ponudbo v M E Č K A T O R J U ob nedeljah ponujajo 
M U Č K A L I C O z 10 % popustom. Najbolj so te ponudbe veseli 

m o ž j e in otroci trgovk, saj si bodo š e naprej lahko za 
nedeljsko kosilo brez mamice z m u č k a l i M U Č K A L I C O . - "K'o 
š m i r g l a referendum, pa š e volitve zraven!" pravijo otroci, 
"saj Je tako l u š t n o . Atu prinesemo tri pire po kosilu, pa da 

mir - pol pa š e ml spijemo po enega ali dva* 

j ^ e ž e k Z a g r a š k l 



mM. w w i 

V LETU 2002/2003 SMO PROSTOVOUCI SKUPAJ Z 
MLADOSTNIKI IN OTROKI IZVEDLI LITERARNI NATEČAJ, 
v katerem s m o vsi skupaj sodeloval i z zelo raznol ikimi pr ispevki . 
M e d nami so tako vešči ilustratorji kot pesniki in pravljičarji pa tudi 
pripovedovalci smešn ih zgodbic in izumitelji zabavnih ugank. Vse te 
prečudovite izdelke s m o zbrali v prvem izvodu svojega g las i la , ki 
s m o ga poimenoval i A l m a n a h . Nekaj najzanimivejših izdelkov bi radi 
delil i tudi z vso skupnost jo, v kateri ž iv imo, zato s m o se odloči l i , da 
jih objavimo v našem lokalnem časop isu . Pred vami je pet izdelkov 
razl ičnih avtorjev. Upamo, da se boste nasmejal i ob smešn i zgodbici 
se z nami podali v pravl j ične svetove in uživali v dveh ljubkih 
pesmih . 

SMEH NI GREH 
Prejšnje poletje s e m s starši odšel na počitnice k babici in dedku , 

ki živita v Bosni . Že takoj prvi dan s e m v garaži zagledal motor in 
želel s e m si vožnje z njim. Vseskozi s e m spraševal očeta , če se 
lahko s a m o za pet minut peljem z motorjem. Najine pogovore o 
motorju je slišal dedek. Pokl ical me je k seb i , usedla sva se na klop 
in pripovedovati m i j e zače l : "Tvojemu očetu s e m za zakl juček 
osnovne šole kupil motor. Z njim se je vozil le on, ko pa je odšel v 
vojsko, s e m se prvič poizkusi l peljati tudi jaz . Usedel s e m se na 
motor in se z ugasnjenim odpeljal po k lancu navzdol . V strahu s e m 
pritisnil na sk lopko in motor se je naenkrat prižgal . Pridobil je še več 
hitrosti ter namesto da bi zaviral , s e m dodal hitrost. Trd kot ska la 
s e m peljal naravnost po hribu navzdol . V ovinku s e m hotel zavirati , a 
imel s e m preveliko hitrost. Ni mi 
preostalo drugega, kot da s e m 
zapeljal naravnost v koprive in 
robidovje. Popraskan in raztrgan 
s e m z umazan im in poškodovanim 
motorjem pešači l domov." Jaz s e m 
se ob tej zgodbi od srca nasmejal 
in mu povedal : "Veš, dedek, jaz se 
že z n a m voziti z motorjem." A to je 
bila vel ika laž. 

hišo na robu vas i . 
Skrivnost njegove velikosti je bila ta , da je bila takrat , ko se je 

rodil, zvezdnata noč in je nekaj tega zvezdnatega prahu padlo na 
trebuh njegove matere. Ko s e j e rodil, je bil še zelo majhen, še man
jš i od drugih palčkov, vendar že, k o j e bil star pet let, je bil večji od 
svojih staršev. 

Kot s e m vam že povedala , je Sa lomon sovraži l Rošl ina, ker mu je 
zavidal njegovo vel ikost in pril jubljenost pri palčkih. Bal s e j e tudi , 
da bo Rošlin nasledi l poglavarja l judstva, ko bo ta umrl. Zato je 
Sa lomon nekega dne odšel k vaški čarovnici z n a m e n o m , da dobi 

Llanka Varga napoj, ki bo spremeni l Rošlina v enega izmed njih. Čarovnic i seveda 
ni zaupal svojih namenov, rekel ji je s a m o to, da bi rad čarobni 
napoj, ki ga bo malo pomanjšal . Čarovnica je bila sicer malo začude 
na, zakaj ga rabi, vendar ni hotela, da kdo ne bi verjel v njene 
sposobnost i . Tako je hitro zmešala nekaj rastl in, kajti obv ladala je 
svojo sposobnost . Mnogokrat je tudi pomagala pri zdravljenju 
bolezni . Ko je bil napoj pripravljen, ga je dala S a l o m o n u , ki je še isti 
večer odšel na obisk k Rošl inu. Ta je bil s icer malo začuden nad nje
govim ob iskom, vendar ga je povabil notri. Pila sta čaj in Sa lomon je 
v t renutku, ko ga Rošlin ni g ledal , zmešal v čaj čarobni napoj. Še 
malce se je pomudi l pri njem, a je bil razočaran , ker ni opazi l 
nobenih sp rememb. Rošlin tudi ni nič čutil i n j e šel spat kot ponava
di . Zjutraj pa, ko se je zbudi l , se je zelo s labo počuti l in ko so kot 
zmeraj na obisk prišli palčki , se ni smejal kot ponavadi . To jih je 
zaskrbelo in kmalu je bila že vsa vas pri Rošl inu in tudi čarovnica je 

prišla. Ta je takoj zaslut i la , 

ZAČETEK APRILA JE PRINESEL NOV TABOR 

MAVRIČNI OTROCI 
Nekoč so živeli na nekem 

dal jnem planetu , ki je bil poznan 
po imenu Kristalni planet, otroci 
Mavr ice. Bil je to prelep planet, na 
katerem ni bilo senc , s a m o barve 
v vseh odtenkih . Kamorkol i si 
pogledal , povsod s e j e vse svetilo 
in lesketalo in se prelivalo v 
neštetih barvah. Ljudje so bili pri
jazni in dobrodušn i . Radi so imeli 
zgodbice o daljnih deže lah in drug 
drugega so radi razveseljevali s 
pripovedovanjem takih zgodb. Ti 
ljudje so imeli tudi posebno last
nost, da so drug drugemu lahko 

videli naravnost v srce in so se lahko sporazumeval i brez besed , 
tako da so brali misli in čus tva . 

Tako so dolgo živeli v sreči in zadovoljstvu in niso poznali bolečine 
in žalost i , dokler niso nekega dne na njihov mirni planet prispeli 
ljudje s planeta Senc . Ti so bili temačni in vase zaprti in vajeni 
trpljenja. Ko so videli lepote in srečo, k i j e v ladala na Kr is ta lnem 
planetu, jih je prevzela zavist. Odločil i so se , d a , če v teh lepotah ne 
morejo uživati ljudje s planeta Senc , ne bodo dovolil i , da bi v njih 
užival kdo drug, zato so skoval i temačen načrt o ugrabitvi njihovih 
otrok. 

Ko so mavrični ljudje legli k počitku, so se ljudje Senc priplazili v 
njihove domove in odnesl i vse otroke. Ko so se njihovi starši zjutraj 
zbudili in ugotovili, kaj se je zgodilo, se je po vsem planetu slišal jok 
in stok. Kaj tako groznega se na Kr is ta lnem planetu še nikoli ni 
zgodilo. Odtlej so obupani starši iskali svoje otroke po vseh ga laks i 
jah , a j ih niso našl i . 

Mavr ične otroke so ljudje Senc dobro skri l i na nekem nepomemb
nem planetu , ki ga njegovi prebivalci imenujejo Zeml ja . Tu so se 
mavrični otroci rodili ponovno, tokrat zemel jsk im s taršem. Bili so 
tako drugačni od domačinov , da jih ni nihče razumel in ljudje so se 
jih včas ih tudi bal i , saj so mavrični otroci ohranil i svoje magične last
nosti in so l judem lahko pogledal i globoko v srce in videli vso hudo
bijo, žalost , sovraštvo pa tudi l jubezen in lepoto, ki so jo ljudje na 
Zemlji vedno skušal i skriti drug pred drugim. 

Vendar so se ljudje S e n c v svojem maščevanju hudo uštel i , saj so 
s t e m , ko so prinesli mavr ične otroke na Zemljo, pripomogli k t e m u , 
da ljudje na Zemlji postanejo boljši in bolj odprti drug do drugega. In 
ko bodo nekoč pravi starši mavr ičnih otrok našli Zemljo, bodo skupaj 
s svojimi otroki pomagal i Zeml janom, da spremeni jo svoj planet v 
novi, še lepši in še srečnejš i Kristalni planet. 

Mavr ični otroci so med nami in če dobro pomisl i te in vprašate 
svoje srce, boste morda odkri l i , da ste tudi vi eden izmed njih. 

ROŠLIN IN SALOMON 
Daleč nazaj , še preden so živeli dinozavri , je obstajalo majhno 

ljudstvo, ki s e j e imenovalo Plemstvo palčkov. Palčkov pa zato, ker 
so bili ti ljudje zelo majhne rasti , tako majhni so bil i , da bi današn je 
mu č loveku segli komaj do kolen. Vendar niso bili vsi tako majhni , 
med njimi je bil tudi Rošl in, ki pa je bil tako velik kot povprečen 
človek. Bil je trikrat večji kot drugi. Zaradi njegove vel ikosti so ga 
nekateri sovraži l i , še posebno poglavar S a l o m o n . Vsi drugi palčki pa 
so ga imeli zelo radi , kajti vsem je zelo rad pomagal , zlasti pri obi 
ranju plodov z dreves, ker so bila tudi drevesa malo manjša , kot so v 
današnj ih čas ih , tako da je bil pri vseh dobrodoše l . Imel je tudi svojo 

V aprilu s m o nekaj dni preživeli otroci in prostovoljci CSD na Zapotoku pod 
Kureščkom. Pripravili smo pester in bogat program, ki naj bi vključeval tudi 

nadvse zanimive delavnice, kot so: l ikovna, modna, jezikovna, novinarska in 
gledališka pa še glasbena skupina. 

Temeljito smo se pripravili na izvedbo toliko različnih dejavnosti in likovna 
delavnica je bila velik uspeh. Tako otroci kot prostovoljci smo packali s prst
nimi barvami, rezljali po linoleju in odtiskovali zanimive sličice, ki so iz tega 
nastale. Trgali s m o tudi raznobarvne liste na prav majhne koščke in iz njih 

izdelovali kolaž. Naše izdelke si boste lahko ogledali v prostorih CSD 
Grosuplje ali v bivših prostorih študentskega kluba Groš, ko bodo urejeni. 

Ves čas našega tabora je sonce, navkljub deževni vremenski napovedi, prav 
neumorno sijalo in nas privabilo na piano kot od zime premražene mart

inčke, ki lahko končno uživajo v toploti sončnih žarkov. Zunaj, sredi gozdov 
in obilice svežega zraka, smo se seveda držali železnega repertoarja, kar 

pomeni , da s m o igrali nogomet in košarko ter nabirali teloh in se sprehodili 
na Kurešček. Novost, ki je popestri la dogajanje, pa je bila odbojka, saj je 

da tisti čarobni napoj ni bil 
za S a l o m o n a , a m p a k za 
Rošl ina, saj je njen ostri 
vid opazi l , da se je malo 
zmanjša l . Zato je odšla 
nabirat razl ična zel išča in 
jih ponudi la Rošl inu in ko 
jih je spi l , je bil tak kot 
vedno - nasmejan in dobre 
volje. Čarovnica pa je 
mimogrede odšla tudi k 
poglavarju ljudstva in mu 
zaupala , kaj je storil 
S a l o m o n . Poglavar je bil 
zelo jezen i n j e ga pozval k 
sebi . Sa lomon je nič hude
ga sluteč odšel k poglavar
ju , a t a m ga je čakala 
s laba novica, da se bo 

tokrat nekdo s seboj prinesel tudi odbojkarsko žogo. Čas smo si krajšali še z moral odselit i iz vasi in se 
igro, ki jo poznamo pod imenom "med dvema ognjema". 

Ker sta sonce in svež zrak s tako magično močjo delovala na nas, smo se 
j ima povsem prepustili in prebili večino časa zunaj. Vse tiste načrtovane, a 

ne izvedene delavnice, pa smo spravili v arhiv za naslednjič. Ob prihodu 
domov so naši nasmejani in od sonca zagoreli obrazi povedali vse. 

preseliti k drugemu ple 
menu. 

Nauk zgodbe je : NIKOLI 
NE KOPUI JAME DRUGE
MU, SAJ BOŠ S A M VANJO 
PADEL. 

ZAPOTOK 
T a b o r n a s m e j a n i h o t r o k v Z a p o t o k u , 

k j e r n i č n e g r e p r o t i t o k u . 
T u s m o v t o p l i v e l i k i h i š i , 

v s i s m o k o t m a l e m i š i . 

m i 

Z u n a j b r i j e m r a z , 
i z h i š e g l e d a m o n a v a s . 

S m e h a i n v e s e l j a p o l n a s k l e d a , 
p u s t o l o v c i s m o v s i , s e v e d a . 

T r i d n i z a n a s j e č i s t o m a l o , 
a v l e p e m s p o m i n u n a m b o o s t a l o . 

V t v o j i h p r e l e p i h o č e h , 
r a z b r a l s e m t i h n a s m e h , 
e n a k j e b i l k o t p u š č i c a , 

g l o b j i k o t i z d n a s r c a . 

K A M L E S 

P l f t P A R 

• * 

[T 

NOVI NAGROBNI SPOMENIKI 
KLESANJE IN OBNOVA ČRK 
UREDITEV IN OSKRBA GROBOV 

L -
STANKO PERPAR, Zaboršt 16,1296 Šentvid pri Stični 

GSM: 041/43 66 64 

V spomin MAJDI FIŠER 
Mineva leto dni, 

a n a š spomin na tebe 
vedno znova se budi. 

In n i h č e ne ve, 
kako boli, 

ko zavemo se, 
da te v e č nI. 

Tam, kjer si ti, 
nI ne sonca ne l u č i , 

le nasmeh tvoj 
v n a š i h srcih š e ž i v i . 

Vedno b o š z nami! 
Tvoji sodelavci Kmetijske zadruge Grosuplje 

Vse življenje si garala, 
vse za dom in družino dala, 
če bi solza te obudila, 
ne bi tebe, ljuba mama, 
črna zemlja krila. 

ZAHVALA 

Ob b o l e č i izgubi drage mame, 
stare mame in prababice 

FRANCKE 
VALENTINČIČ 

V 97. letu starosti je zaprla oči. iz katerih je sijala ljubezen in dobro
ta , ne le do svojih, temveč slehernega, ki se je nanjo obrnil. 
Skromnost in potrpežljivost ter trdna vera so ji dajali moč, da je 
kljubovala težavam, s katerimi se je nemalokrat srečevala. 
Srečni smo, da smo jo tako dolgo imeli v sredi - pa vendar žalostni , 
da smo jo izgubili. 
Iz srca smo hvaležni vsem, ki ste z nami sočustvoval i , nam stali ob 
strani in tako blažili našo bolečino, vsem, ki ste nam nudili in 
ponudili pomoč, nam izrekali ustna in pisna sožalja, darovali 
čudovito cvetje, sveče, prispevali darove za cerkev, svete maše oz. 
molitve. Prisrčno se zahvaljujemo vsem vaščanom iz Male vasi in 
Bičja, še posebej dobrim sosedom, sorodnikom, prijateljem in 
znancem, da ste bili spremljevalci na njeni zadnji poti. Lepa hvala 
g. župniku Antonu Hostniku za lepo opravljen obred, ganljive 
besede o njenem življenju in še posebej za obiskovanje v zadnjih 
mesec ih . 

Hvala tudi Šent jurskemu oktetu za lepo zapete pesmi. 
Zavedamo se , da beseda hvala ne odtehta teže vaših dobrih misli 
in dejanj, pa vendar s m o vsem in vsakemu posebej izredno 
hvaležni. M a m o smo imeli radi in ostala nam bo v spominu kot 
najboljša m a m a . 

Vsi njeni 

Ko zadnja solza se utrne, 
ko večni mrak oči zagrne, 
končano tvoje je trpljenje, 
zdaj čaka te le še vstajenje. 

ZAHVALA 

Ob Izgubi n a š e drage mame 

ANGELE ZUPANČIČ 
(1927-2004) 

Prosenove mame iz Dobja pri 
Grosupljem 

Iskreno se zahval ju jemo so rodn ikom, s o s e d o m , pr i jatel jem, 
sodelavcem in vsem, ki ste darovali cvetje, sveče in darovali za 
cerkev ter nam izrazili ustno in pisno sožalje in jo v tako lepem 
številu pospremili v njen poslednji dom. 
Hvala nečakinji Angeli za skrb in lepe trenutke v zadnjih dneh 
njenega življenja. 

Hvala gospodu kaplanu Janezu Mraku za lepo opravljen pogrebni 
obred, pevskemu zboru Samorastnik za zapete žalostinke, Primožu 
za zaigrano Tišino in ge. Fani Kralj za pripravo rož. 

Vsem in vsakemu posebej iskrena hvala! 
Žalujoči vsi njeni. 

P O G R E B N E S T O R I T V E 

Perpar Janez s.p. 

VSE POGREBNE USLUGE NA ENEM 
MESTU - DOSEGUIVI 24 UR NA DAN. 

041 785 113 
041 647 380 
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PARAPLEGIKI SO SE 
(SPET) SREČALI NA 
GRAJSKEM VRTU 

V soboto, 3. julija 2004, so se člani 
Društva paraplegikov ljubljanske pokra
jine spet srečali na Grajskem vrtu pod 
Boštanjem. Pred tem so se pomerili 
med seboj že v dopoldanskem času v 
športnih disciplinah (streljanju, keglan-
ju, namiznem tenisu, šahu in pikadu) 
na Malenškovi v Ljubljani. Hkrati je na 
boštanjskem ribniku potekalo tudi tek
movanje paraplegikov iz vse Slovenije 
v športnem ribolovu. Najboljšim so 
nato pod Boštanjem podelili tudi priz
nanja in pokale. 

Hkrati pa so izvedli tudi občni zbor z 
(nadomestnimi) volitvami v organe 
društva. Ker je dosedanji predsednik 
društva Dane Kastelic prevzel funkcijo 
podpredsednika na Zvezi paraplegikov 
(ki bo večinoma skrbel za operativno 

delo v društvu, predsednik zveze pa se bo posvetil pretežno gradnji doma na 
Pacugu - investicija je »velika« približno 1 milijardo sit), so na njegovo mesto 
soglasno izvolili Mirjam Kanalec, kije hkrati tudi urednica njihovega časopisa 
Izziv. Le-ta se je ob prevzemu zahvalila dosedanjemu predsedniku, kije 
opravil veliko delo v društvu. Za naprej pa se bo trudila po svojih najboljših 
močeh, da bo društvo primerno delovalo naprej na področjih, kot so skrb za 
njihovo socialno in zdravstveno varstvo, rekreacijo, izobraževanje in druga 
pomembna področja za para- in tetraplegike. Izvolili so tudi ostale člane 
upravnega in nadzornega odbora društva. 

V nadaljevanju so se poveselili na družabnem srečanju ob zvokih ansam
bla As band. 

Jože Mlkllč 

ALI BOMO V NASI OBČINI KMALU POTREBOVALI CENTER 
ZA INTEGRIRANO POMOČ STAREJŠIM NA DOMU? 

Novoizvoljena predsednica 
Društva paraplegikov ljubl
janske pokrajine Mirjam 
Kanalec. 

POROČILO POLICIJSKE POSTAJE 
GROSUPUE ZA JUNIJ 2004 

Policijska postaja Grosuplje je v mesecu juniju 2 0 0 4 na območju 
občine Grosuplje obravnavala 1 1 kršitev zoper javni red in mir. Od 
tega je bilo 5 kršitev storjenih v zasebnih prostorih, 6 pa na javnem 
kraju. Do omenjenih kršitev prihaja predvsem v večernem času ter ob 
koncu tedna. 

Obveščeni s m o bili o 2 9 kaznivih dejanjih, ki so bila storjena na 
območju občine Grosuplje. Največ je bilo tatvin, vlomov in poško
dovanj tuje stvari. Prav tako najpogosteje prihaja do kaznivih dejanj v 
nočnem času in v času ob koncu tedna. Vlomi so izvršeni predvsem v 
vikende, delovne stroje, avtomobile in trgovine na območju občine 
Grosuplje. 

Opravili smo tudi oglede 3 0 prometnih nesreč, v katerih je nastala 
materialna škoda, prav tako pa je bilo več oseb lahko telesno poško
dovanih. Najpogostejši vzroki za prometne nesreče so predvsem 
neprilagojena hitrost, izsiljevanje prednosti in nepravilna stran ter 
smer vožnje. Največ prometnih nesreč se zgodi na avtomobilski cesti 
ter na regionalni cesti št. 6 4 6 Cikava-Grosuplje in 6 4 7 Grosuplje-
Mlačevo-Račna ter v s a m e m naselju Grosuplje. 

Vsi občani , ki bi kaj vedeli o kaznivem dejanju ali prometni nesreči 
ali drugem varnostno zanimivem dogodku ali če opazijo storilce 
kaznivega dejanja na delu ali begu, naj o tem obvestijo PP Grosuplje 
oziroma pokličejo na tel. št. 1 1 3 . 

S sodelovanjem med lokalno skupnost jo-občani in policijo bomo 
skupaj dosegli , da se bodo varnostne razmere izboljšale, hkrati s tem 
pa tudi varnostno počutje občanov. 

Policijska postaja Grosuplje bo vsakodnevno s policijskimi patrulja
mi izvajala nadzor nad cestnim prometom na območju obč ine 
Grosuplje predvsem na krajih, kjer se zgodi največ prometnih nesreč, 
največjo pozornost pa bomo posvetili hitrosti pri tem pa ostalih kršitev 
ne bomo tolerirali. 

Policijska postaja Grosuplje 

ENAKOST PRED ZAKONOM ZA 
DRŽAVLJANE SLOVENIJE IN TUDI TUJCE 

Policija se pogosto sooča z zahtevami različnih prosilcev po posre
dovanju statističnih podatkov o kršitvah Romov. Ker pa je v Ustavi 
Republ ike Slovenije v 14. členu opredeljena enakost pred zakonom, 
varuhi reda ne vodijo evidence o narodnosti pri storilcih prekrškov, so 
sporočil i z generalne policijske uprave. Kot so še poudaril i , pri 
ukrepanju vedno upoštevajo načelo zakonitosti in vse posameznike, 
tako državl jane Slovenije kot tujce, obravnavajo enako. 

Barbara Pance 

Ministrstvo za delo, družino in socialne zadeve je lani odprlo oddelek za 
starejše. Centri za socialno delo v vseh slovenskih občinah oziroma upravnih 
enotah so pred dvema letoma postali koordinatorji javnih zavodov in služb in 
nevladnih organizacij oz. združenj, ki se ukvarjajo s socialno problematiko; 
oboje z namenom, da bi bila socialna vprašanja prebivalstva, posebej 
občutljivih skupin, kot so invalidne osebe, starejši ljudje in matere z mladoletni
mi otroki, tekoče in ustrezno obravnavana, delo usklajeno, bolje organizirano in 
nekatere storitve potrebnim hitro dostopne in kakovostne. 

Društva upokojencev smo prostovoljna nevladna združenja. Po vsej Sloveniji 
nas je okoli 450 , članov je nad 237000, skupaj z drugimi starejšimi pa že nad 
4 0 0 0 0 0 . 

Med pomembnimi cilji upokojenskih društev, aktivov, klubov, pokrajinskih 
zvez in Zveze društev upokojencev Slovenije je spremljati in ocenjevati socialni 
položaj upokojencev ter drugih starejših ljudi in sprožati pobude za izboljšanje, 
zagotavljati pravico do informiranosti starejših o vsem, kar nas zadeva, iskati 
možnosti za uveljavljanje pravic, usmerjati in usklajevati aktivnosti članstva na 
kulturnem, izobraževalnem, socialno-zdravstvenem in športno-rekreativnem 
področju. 

V pravilih vseh društev upokojencev imamo zapisano, da skrbimo za dobro 
počutje članov, posebej bolnih, onemoglih, osamljenih ali drugače prizadetih. 
Tem ciljem so podrejene mnoge naše aktivnosti. Različne socialne dejavnosti v 
društvih upokojencev so pravzaprav medsebojna pomoč znotraj društev; naj 
bodo to izleti, rekreativne in športne aktivnosti, druženja, delavnice, predavan

ja, igre, obiski bolnih na njihovih domovih ali v domu starejših občanov, dajanja 
mnenj in predlogov ob bivalni ali stanovanjski stiski. 

Tudi s tem, ko spoznavamo razmere in odkrivamo probleme starejših, ko 
sodelujemo z njihovimi svojci ali znanci, s pristojnimi javnimi službami ali drugi
mi prostovoljskimi združenji, vplivamo na zmanjševanje ali odpravljanje pred
vsem socialnih in s temi povezanih zdravstvenih težav. 

Na posvetu, ki ga je naše društvo organiziralo pred dvema letoma, kjer smo 
predstavili rezultate analize z naslovom Skupaj lahko naredimo več za kvalitet
no življenje starejših v naši občini, je tudi vodstvo občine sprejelo predloge za 
boljše sodelovanje med vsemi, ki se v občini bodisi prek javnih zavodov (kot 
sta npr. Center za socialno delo in Dom starejših občanov) bodisi prek civilnih 
združenj (kot je Društvo upokojencev, Rdeči križ. Slovenska karitas) ukvarjamo 
s temi vprašanji. 

Sadovi teh skupnih prizadevanj so vidni. V Domu starejših občanov 
Grosuplje usklajeno s Centrom za socialno delo že pripravljajo in dostavljajo 
opoldanski obrok hrane okoli 6 0 starejšim 5 dni v tednu, od začetka maja 
letos pa po želji tudi ob sobotah. Tri delavke opravljajo po potrebi tudi še nujno 
osebno nego, po dogovoru pa tudi uredijo plačila položnic, prinesejo kaj iz 
trgovine idr. To je nadvse dragocena pomoč tistim, ki jo prejemajo in tudi velika 
razbremenitev za druge družinske člane teh starejših. 

V bodoče bodo verjetno potrebe tudi za nedeljska in kosila ob daljših 
praznikih, posebej za tiste, ki nimajo svojcev. 

Lahko pa smo zadovoljni, da so vsi občinski svetniki podprli predloge vodst
va DSO in tudi našega društva, koje bilo predlagano izboljšanje higienskih 
pogojev pri prevozu hrane. 

Letos nadaljujemo z delom. 
Želimo spoznati še druge čisto konkretne socialne potrebe vseh starejših 

ljudi nad 69 let v naši občini - tudi tistih, ki niso člani Društva upokojencev 
Grosuplje ali Šmarje-Sap. Vseh starejših je čez 2000, nad 69 let pa okoli 350 . 

K tej pilotski raziskavi bomo pristopili delno s pomočjo in podporo Slovenske 
filantropije (to je združenje za širjenje prostovoljstva), delno pa s pomočjo pri
dobljenih društvenih sredstev. 

Raziskava bo za razliko od običajnih raziskav, pri katerih so pomembni le 

KAZNIVA DEJANJA NARAŠČAJO 
V primerjavi z ostalimi kraji v Sloveniji se je Grosuplje glede varnosti 

v zadnjih petih letih približalo obč inam Domžale, Vrhnika, Kamnik -
obč inam, ki gravitirajo bliže centru in pridobivajo problematiko, znači l 
no za mestna okolja. Število kaznivih dejanj se iz leta v leto povečuje. 
Lani so jih policisti in kriminalisti obravnavali 1 3 0 0 , kar je kar 2 0 
odstotkov več kot leto prej. Povečalo pa s e j e tudi število cestno 
prometnih prekrškov. Branko Slak, direktor PU Ljubljana; »Ta prob
lematika se s fluktuacijo, s številom novih prebivalcev, vozil in ostalo 
problematiko seli iz centra na obrobje. Problematika je iz leta v leto 
večja. Tukaj bo potrebno povečati število policistov in seveda razmišl
jati tudi o nekaterih organizacijskih spremembah.« Bi bila morda 
rešitev v širitvi policijskih postaj tudi na ostala področja, ki so v zad
njem času v žarišču in jih obvladujejo policisti PP Grosuplje? »Kar se 
tiče Ivančne Gorice, po naših anal izah ni potrebno, da bi policijsko 
enoto širili tudi tja. S a m a režija policijskih postaj pobere toliko ljudi, 
da z nadaljnjim kadrovanjem dosežemo enak uspeh, kot če imamo 
tam patruljo policistov oziroma policiste opazovalce. Tako da s 
postavitvijo stavbe prav nič ne pridobimo, s a m o zmanjšamo našo 
operativnost. S centra v Grosupljem je namreč zadovoljivo stanje 
obvladovanja varnostnih razmer tudi na območju Ivančne Gorice. 

Barbara Pance 

POSEBNE POLICIJSKE PATRULJE ZA 
VEČJI RED NA VEČETNIČNIH OBMOČJIH 

Generalna policijska uprava pri reševanju konfliktnih situacij na 
območj ih življenja mešanih narodnostnih skupin tesno sodeluje z 
lokalnimi skupnostmi . V sk ladu s programom vlade je na konfliktnih 
območj ih , tudi v Grosupl jem, oblikovala posebne patrulje, ki s svojo 
navzočnostjo na terenu preprečujejo morebitne kršitve javnega reda 
in miru ter s svojo navzočnostjo prebivalce seznanjata s pristojnostmi 
policije, možnostmi ukrepanja in samozašči tnega ravnanja, eden 
izmed ciljev patrulje pa je tudi preprečitev konfliktnih situacij med 
Romi in Neromi. 

Barbara Pance 

številčni podatki o določenih vprašanjih ali problemih oz. stanjih, odkrila 
konkretne uporabnike in njihove potrebe. 

Premalo je namreč, da vemo, da v našem okolju potrebuje npr. določeno 
dietno hrano 2 5 % starejših. Vedeti moramo, kdo so ti starejši, kje živijo, katero 
dieto potrebujejo, ali imajo možnost, dajo ob ustrezni strokovni pomoči 
pripravljajo sami oziroma njihovi svojci. Vedeti moramo, kdo jo bo strokovno 
ustrezno pripravljal, kdo dostavljal, ipd., koliko dni v tednu jo bo dostavljal, ali jo 
koristnik zmore plačati, ali jo želi prejemati, ali je pripravljen zanjo delno prispe
vati. 

Ali drug primer: lahko boste navedli, katere oblike druge pomoči na domu 
potrebujete in jo želite ter jo zavestno tudi sprejemate, na primer enkrat teden
sko (pospravljanje stanovanja, hiše), vsak drugi dan (spremstvo pri sprehodu 
v določen kraj) ali delo na vrtu, spremstvo na kulturne prireditve, branje 
časopisov, razgibavanje, masiranje, umivanje in urejanje lasišča, pogovor in 
družabne igre itd. 

Potrebe po nujni osebni negi starejših bolnih, ki živijo v domačem okolju, so 
namreč enake kot potrebe tistih, ki živijo v Domu starejših občanov ali v bol
nišnici. 

Pravic iz zdravstvenega zavarovanja namreč niso deležni vsi. Svojci za 
nuđenje običajne neobhodne osebne nege bolniku ali starejšemu, če je doma, 
ne dobijo ničesar. 

Ta anketa torej ne bo anonimna. Vsi, ki boste vprašani, imate možnost, da 
se po tehtnem premisleku sami odločite, ali boste pri raziskavi ustvarjalno 
sodelovali. Anketirani se bo lahko ob koncu tudi podpisal in tako potrdil 
resničnost ter dovolil, da se njegove potrebe lahko vpiše v zbir. Z anketiranjem 
bomo predvidoma zaključili do konca novembra. 

Raziskava bo zajela okoli 300 stare jš ih od 69 let; to se pravi vse, ki 
so rojeni v letu 1935 ali prej, ne le tiste, ki ste č lani Društev upoko
jencev v naš i obč in i . 

S tem člankom seznanjamo občane, da bomo raziskavo opravili s prostovolj-
ci-poverjeniki ali /in/ izbranimi člani Društva upokojencev Grosuplje in Šmarje-
Sap. 

Prek radia Zeleni val bomo teden ali 14 dni prej tudi objavili čas, v katerem 
bo teklo anketiranje. 

Anketiranje bo na domovih anketirancev. 
Osnovni cilj te raziskave je, da vprašamo vse starejše od 69 let, kaj potrebu

jejo, kako si predstavljajo oziroma želijo zadovoljevati svoje življenjske potrebe 
danes in kako, ko bodo še starejši, morda bolni ali onemogli. 

Drugi - prav tako pomemben cilj je, da ugotovimo, ali je v tem okolju že 
nujno potrebno in smotrno investirati in spodbujati zainteresirane za ureditev 
centra za integralno pomoč na domu. 

V nekaterih slovenskih občinah taki centri že delujejo (Ljubljana, Idrija, v 
Mariboru je v ustanavljanju). V naslednjem prispevku bomo napisali več o tem. 

Seveda želimo tudi ugotoviti ali so in kdo so tisti starejši, ki so pripravljeni 
ponuditi vsakodnevno ali nekaj urno pomoč na dan, na teden ali kako drugače 
in pod kakšnimi pogoji. 

Poleg naštetega pričakujemo tesnejše in boljše sodelovanje s CSD, ki bo 
prostovoljcem lahko konkretno pomagal s strokovnimi nasveti in na nek način 
nudil supervizijio (da povem poenostavljeno-svetoval ob delu) o načinih 
pristopa, korektnosti odnosov pri delu s starejšimi, ki potrebujejo pomoč. 
Podatke bomo obdelali v DU. Podatki bodo varovani v skladu s predpisi o spoš
tovanju zasebnosti in varovanju podatkov pred vsakršno zlorabo. Zbir izraženih 
potreb in želja bomo poskusili zadovoljiti prek javnih zavodov, kot je Center za 
socialno delo, Dom starejših občanov, v društvu upokojencev ali pri drugih 
prostovoljskih organizacijah ali morda v novo nastalih mobilnih ponud
nikih: kot npr. pediker, frizer, fizioterapevt, vzdrževalec prostorov, čistilec. Vsem 
anketirancem bomo posredovali možne rešitve in se z vsakim posamez
nikom tudi osebno dogovorili za konkretne aktivnosti. 

Pričakujemo, da bo naša pripravljenost za čim boljšo organiziranost razno
like pomoči starejšim vtem okolju sprejeta dobronamerno. 

Seveda pričakujemo, da bo v naslednjem letu v tem glasilu poleg drugih 
tudi razpis za sofinanciranje katere od najbolj potrebnih storitvenih dejavnosti 
za starejše, ki jih v tem okolju še ni. 

Verjamemo, da bo boljša skrb za drugega, ki se je znašel v stiski, v prid tudi 
nam, kadar se bomo znašli med pomoči potrebnimi. Vabljeni k sodelovanju! 

Marta Hrovatln, koordinatorica projekta, članica komisije 
za zdravstvenosoclalno delo pri ZDUS In v DU Grosuplje. 

VIKEND SEMINAR V VOJSKEM NAD IDRIJO 

/ J I ^^mmm 
Društvo Sožitje Grosuplje je odpotovalo na vikend seminar v Vojsko nad 

Idrijo. Zvečer smo se spoznali z inštruktorjem Davidom in kuharjem 
Matjažem. Ogledali smo si dom in sobe. Preoblekel sem se v trenirko, ki mi 
jo je kupil Sašo za rojstni dan. Pripravili smo si postelje za spanje. Po večerji 
smo šli na sprehod. Pred domom smo se zbrali in odšli v mesto Idrijo v 
muzej. Videli smo film o rudarjih, ki so kopali živo srebro za toplomere. Dobili 
smo čelade in jopiče. Videli smo lutke, kot so včasih delali. V Antonovem 
rovu smo videli kapelo. Popoldne smo tekmovali z lokom, zmagal je Dušan. 
Potem smo šli na sladoled in kavico. Ob pol enajstih smo šli k maši. Po 
kosilu smo šli domov. 

Jože Šiška 



Glasilo prebivalcev 
občine Grosuplje 

ROKOMETNI KLUB 
PEKARNA GROSUPUE 
NADALJUJE USPEŠNO 
DELO Z MLADIMI 

Tekmovalna sezona 2 0 0 3 / 2 0 0 4 je zaključena. Čas počitnic je, vendar 
kljub temu poglejmo, kakšne rezultate in uspehe so dosegle ekipe 
Rokometnega kluba Pekarna Grosuplje, pa tudi posamezniki v pravkar 
končani sezoni. 

V mini rokometu sta v akciji Rokometne zveze Slovenije »Rokomet - moja 
igra« v področni skupini Ljubljana II, v kateri je tekmovalo šest šolskih ekip, 
sodelovali dve ekipi: OŠ Brinje in OŠ Louisa Adamiča. OŠ Louisa Adamiča je 
dosegla 3. mesto OŠ Brinje pa 4. mesto. 

Od ekipe mlajših dečkov A ni bilo pričakovati večjega uspeha, ker ekipa ni 
bila popolna. V svoji predtekmovalni skupini so zasedli 4 mesto. Več pa je 
dosegla ekipa mlajših dečkov B. V predtekmovalni skupini je ta ekipa dosegla 
2. mesto in se uvrstila v četrtfinale (med 16 najboljših v državi), v četrtfinalu 
pa 3 . mesto. Skupno je ekipa dosegla 9. do 12. mesto v državi. 

Ekipa starejših dečkov A je v jesenskem delu odlično opravila svoje delo, 
saj je v predtekmovalni skupini zasedla 1. mesto in se uvrstila med 16 
najboljših v državi. V spomladanskem delu pa ji ni šlo več tako dobro, tako da 
je skupno dosegla 9. do 10. mesto v državi, kar pa je v tej sezoni še vedno 
največji uspeh mlajših selekcij. 

Kadetska ekipa je v jesenskem delu tekmovala v izredno močni predtek
movalni skupini zasedla 4. mesto, ki ni vodilo med 16 najboljših ekip v državi. 
S tekmovanjem je ekipa v spomladanskem delu nadaljevala v tolažilni skupi
ni in zasedla 1. mesto. Skupno je tako zasedla 17. do 18. mesto v državi. 

Mladinska ekipa se je v pretekli sezoni uvrstila v 1. mladinsko ligo, vendar 
mesta ni uspela obdržati, zato bo v naslednji sezoni tekmovala v 2. mladinski 
ligi. Pogoji za njeno delo v tej sezoni niso bili najboljši. Delo s to ekipo seje 
izboljšalo po prihodu novega trenerja v spomladanskem delu tekmovanja. 

Članska ekipa je v 1. B državni ligi dosegla 6. mesto, ki ga bo v naslednji 
sezoni poskušala zadržati, čeprav z nekoliko spremenjeno sestavo ekipe. O 
članski ekipi in njenih ciljih vas bomo obvestili pred začetkom naslednje tek
movalne sezone. 

Izkazali so se tudi posamezni igralci. Dejan Čančar je član državne 
kadetske reprezentance, ki bo nastopila na evropskem kadetskem prvenstvu 
julija v Beogradu. Nastopil pa je tudi v selekciji kadetov zahoda na dnevu 
rokometa 5. 6. 2004 v Ilirski Bistrici, na katerem sta nastopila tudi Jan Bajec 
in Denis Kralj v selekciji zahoda starejših dečkov oziroma kadetov. Dejan 
Strojan, član kadetske ekipe je v spomladanskem delu uspešno nastopal za 
ekipo Rokometnega kluba SVIŠ Ivančna Gorica in si s težkimi tekmami nabi
ral izkušnje za prihodnje sezone. 

Še pogled v prihodnost. Delo z mlajšimi selekcijami v klubu poteka siste
matično že nekaj let, za kar je doslej skrbel predvsem športni pedagog in 
trener Marko Strojan skupaj s trenerjem Denisom Karajičem, ki bosta tudi še 
naprej skrbela za najmlajši rokometni naraščaj v Grosupljem. S prihodom 
novega trenerja Janija Likavca, znanega rokometaša, ki je bil dolga leta tudi 
član državne reprezentance, pa bo delo z mlajšimi selekcijami, predvsem s 
kadetsko in mladinsko ekipo, še bolj kvalitetno. Glede na številčnost 
mladinske in kadetske ekipe bo potrebno postopoma v naslednjih sezonah 
najboljše med njimi vključevati v člansko ekipo. 

Za konec še vabilo. Mladi, ki vas mika, da bi poskusili igrati rokomet, ki je v 
zadnjem času v Sloveniji eden izmed najbolj uspešnih in popularnih športov, 
pridite in se nam pridružite. Treningi se bodo pričeli že v mesecu avgustu. 
Zadnji teden v avgustu, od 23 . do 27. avgusta 2004, bo v dvorani Brinje in na 
zunanjem igrišču potekala tudi poletna rokometna šola za vse mlajše selekci
je kluba. Lahko pridete samo pogledat, lahko se nam pridružite. Mogoče 
boste odkrili, da je prav rokomet tista igra, ki ste si jo že dolgo želeli trenirati 
in igrati, pa niste zbrali dovolj poguma in volje. Pozanimajte se pri sošolcih in 
prijateljih, ki trenirajo že nekaj let. Takoj v začetku meseca septembra pa bo 
izveden tudi vpis novih članov, predvsem najmlajših - učencev od prvega do 
petega razreda osnovne šole. 

Rokometni klub Pekama Grosuplje 

Velikoupeljska Gostilniška Agencija 
vas (DEZ)informira 

ŠPORTNO PLEZAI 
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HUMANITARNA AKCIJA KOLESARJEV VUKOVAR 2004 
» K o l e s a r j i s(m)o tudi ljudje dobre volje In š i r o k e g a s r c a « , je dejal B o ž o S t a r e š l n i č , ki Je vodil 

p r i l o ž n o s t n o prireditev ob sprejemu kolesarjev na p l o š č a d i pred A d a m i č e v i m spomenikom v 
Grosupljem, v soboto, 26. Junija 2004, nekaj po eni url popoldne. 

Kolesarji Kolesarskega društva 
Grosuplje so že četrto leto 
zapored organizirali humanitarni 
maraton. Letos so ga združili z 
Društvom prijateljev Hrvaške. 
Toni Hren, predsednik grosu
peljskih kolesarjev, je povedal, da 
je pot od Vukovarja do Ljubljane 
trajala tri dni . Pot je prekolesarilo 
3 5 kolesarjev. Prva etapa, dolga 
1 6 0 k m , je bila od Vukovarja do 
Virovitice. Druga, najdaljša, je bila 
dolga skoraj 2 0 0 k m , od 
Virovitice do Zagreba. Na tej etapi 
je bilo zelo s labo vreme, nekaj 
časa skoraj neurje. Bili so močno 
premočeni in premraženi . Zadnji 
dan pa so se mimogrede ustavili 
še v Grosupl jem, čakala pa jih je 
še pot do Ljubljane. V krajih, kjer 
so se ustavili kolesarji, so jih 
pričakale godbe in župani . Bili so 
tudi dobro postreženi . Toni Hren 
pa je Mi lanu Paveliču predal v 
spomin na Grosuplje s imbol 
Grosupljega, v glino žganega kon
j ička. 

Mi lan Pavelič, predsednik 
Društva prijateljev Hrvaške, je 
povedal, da že vrsto let živi in 
dela v Ljubljani. V Sloveniji je 
organiziranih deset društev, ki so 
včlanjena v Zvezo hrvaških 
društev v Sloveniji. Ideja o 

Bon v vrednosti 300.000 sit so grosupeljski kolesarji Izročili 
direktorju Centra za socialno delo Bojanu Puclju. 

humanitarnem kolesarjenju je 
naletela na ugoden odmev. Po 
zaključku akcije organizirajo 
vsako leto tudi piknik, ki je poleg 
športno družabnega značaja 
namenjen prav tako humani 
tarnemu poslanstvu. 

Iz sredstev, ki se naberejo ob 
takih akcijah, pa opremljajo šole 
v Vukovarju. Letos so nabavili več 
računalnikov. V akcijo se je 
vključil tudi slikar Zmago Modic, 
ki je podaril sliko Vukovar v 
z imskem času. Ob predaji raču
nalnikov in slike sta na pot odšla 
dva polna avtobusa, kjer so jih 

pričakali Vukovarčani z županom 
na čelu. Na zaključek akcije v 
Mostec so letos povabili tudi mi
nistra za šolstvo dr. Slavka Gabra 
in ljubljansko županjo Danico 
Simčič. 

Direktor Centra za socialno 
delo Bojan Pucelj je ob prevzemu 
bona z zneskom 3 0 0 . 0 0 0 sit, ki 
so ga zbrali grosupeljski kolesarji, 
dejal, da bodo ta sredstva šla v 
prave roke. Dali jih bodo materi 
samohrani lki s tremi mladoletni
mi šoloobveznimi otroki, ki se 
srečuje z veliko stisko. 

Jože Mlkllč 

OGLASNO TRŽENJE: 
CENIK IN POGOJI OGLAŠEVANJA 

V zvezi z možnostmi za oglaševanje 
v Grosupeljskih odmevih objavljamo 
cenik oglašavanja, ki je narejen na 
podlagi cenika št. 006-1/95. spre
jetem na občinskem svetu 29. 9. 
1999. 

Iz 1. člana 
TABELA ZA OKVIRNI IZRAČUN 
ŠTEVILA TOČK 

okvirne površina korekcijski točke 

dimenzije v om2 faktor (točka j « 

oglasa v cm 0,511292 

EURA) 
5 0 / 1 0 0 90 1549 77 

6 0 x 1 0 0 M 1 4 « H 

80» 100 tO 1306 104 

10.0« 10 0 100 1192 m 
15.0x10.0 150 1066 160 

10 0 «20 0 200 1017 203 

15 0 «20 0 300 961 Z88 

20 0 x 20 0 400 930 J72 

25 0 / 20 0 500 919 400 

POL STRANI mt *n\ 905 

30 0 « 20 0 600 •07 944 

4 0 0 x 2 0 0 800 878 '07 

CELA 110* 864 •97 

Točka znaša protivrednost 
0,511229 EUR v SIT po srednjem 
tečaju BS na dan obračuna. 

TABELA OKVIRNEGA IZRAČUNA 

okvirne tečaj EURA neto končni 

dimenzije 17 1 2004 vrednost znesek z 

oglasa v cm oglasa DDV 

5 0x10 .0 237 03 9387 11264 

6.0x10.0 237 03 10675 12810 

8 0 x 1 0 0 237 03 1266? 19199 

100«100 237 03 13962 10794 

15 .0x100 237 03 19379 23255 

100 x 20 0 
237 03 24651 29561 

15 0 «20 0 237 03 34941 41929 

20 0« 20 0 237 03 45065 54102 

250 «200 237 03 55689 66627 

20 0 x 27 7 237 03 

237 03 65955 79145 

40 0 »20 0 237 03| 85126 102153 

400«277 237 03 110022 

Grosupeljski kolesarji skupaj s h r v a š k i m i kolesarji na 
p l o š č a d i pred spomenikom Louisa A d a m i č a . 

Izračun je pripravljen na podlagi 
tečaja EVRA 17. januarja 2004 za 
oglase na črnobelih straneh. Za 
oglase na notranjih barvnih straneh 
je treba znesek pomnožiti z 1.25, na 
zadnji strani z 1,5 in na naslovnici s 
faktorjem 2,00. 

V CENO NI VRAČUNANO 
OBLIKOVANJE OGLASA. 
Račun se izstavi po izidu časopisa. 
K neto vrednosti oglasa je treba 
dodati se 20 % DDV. 

2. člen 
Za vmesne velikosti se število točk 
izračuna z interpolacijo. 
Za prvo objavo enakega oglasa ni 
popusta. 
Vsaka naslednja serijska objava je 
cenejša za 5 % do največ 30 %. 
Če se stranka odloči za celoletno 
redno oglaševanje, se ji lahko 
obračuna razliko popustov do 30 % 
pri sedmem nespremenjenem 
oglasu. 

Rok za oddajo podatkov za 
oglas (besedila, logotipi, 
fotografije, ceniki In podobno) 
je vsak prvi petek v mesecu. 
Predhodno pokličite za rezer
vacijo časopisnega prostora za 
vaš oglas. 
Če boste oddali digitalno oblikovan 
oglas, mora biti zapisan v EPS (pri 
vektorskem EPS-u je potrebno fonte 
spremeniti v krivulje), JPG (brez 
stiskanja) ali TIF zapisu (300 
pik/palec - za barvne oglase v 
CMYK barvni razslojitvi). 

Digitalno Izdelan oglas lahko 
pošljete na elektronski naslov 
|QMm®»lPl.n»t- Lahko P» * » 
pošljete tudi na naslov Izvajalca 
končne grafične postavitve 
amsettfrslol.not (Matej 
Macedonl, Grosuplje, Pod goz
dom IV/5), vendar morate o tem 
obvestiti odgovornega urednika 
po telefonu (GSM 041/ 98 22 33) 
ter mu po pošti na njegov 
domači naslov (Jože Mlkllč, 
Zagradec 53,1290 Grosuplje) 
poslati potrjeno naročilnico 
najpozneje en teden po roku, ki 
Je določen za oddajo ostalih 
prispevkov. 

ZA OGLASE, PREDSTAVITVENE 
PR (plar) ČLANKE IN ZAHVALE 
OB SMRTI SVOJCEV JE TREBA 
NAVESTI POLN NASLOV 
NAROČNIKA OZIROMA PLAČNIKA 
RAČUNA. 

N A Š E L PRALNICO DENARJA 
J O e ž k u Z a g r a š k e m u se ž e nekaj let č u d n a zdijo nekatera 
dogajanja v n a š i d r u ž b i . K o n č n o Je p r i š e l na s led. N a š e l Je 
ostanke ene od znamenitih pralnic denarja. (Glej p r i l o ž e n o 
fotografijo!) Lokacija pralnice se imenuje PS 146/11E WA 

1581 S . Š k o d a Je le, da Je zadevo tako pozno opazil . 

Z A D R Ž E V A L N I K - KOT BENETKE 
J O e ž e k Z a g r a š k l Je po tridesetih letih p r i š e l do ideje, kako 
V najhitreje in najceneje r e š i t i kar dva velikoupeljska 

z a d r ž e v a l n i k a : V betonarni z a m e š a t i p r i b l i ž n o pet h r u š k hitro-
s u š e č e g a betona in z nJim zabetonirati most pod S l l v n l š k l m 
hribom na ž e l e z n i š k i progi G r o s u p l j e - K o č e v j e . Nad to turis

t i č n o prepoznavnostjo bodo š e posebej n a v d u š e n i vsi ž e 
naseljeni, š e bolj pa n o v o d o š l i . 

j ^ e ž e k Z a g r a š k l 



KOLESARSKI MARATON ŠPICA (fotoreportaža): KARATE, SHOTOKAN, IZPITI. 

Po klancu v Velikih Laščah 

V vzvratnem ogledalu 

Športno društvo Spica je v nedeljo, 27. junija zjutraj, organiziralo 
zahteven 1 6 5 km dolg kolesarski maraton. Začeli so ga pred gostilno 
Kramar na Perovem. Pot pa je potekala skozi Grosuplje, Mlačevo, 
Čušperk, Zdensko vas, Predstruge, Ponikve, Rašco, Velike Lašče, 
Sodraž ico, Novo vas na Velikih Blokah, Grahovo, Cerknico, Rakek, 
Logatec, Vrhniko, Borovnico, Ig, Pijavo Gorico, Škofljico in skozi Šmar-
je -Sap nazaj na Perovo. 

Maratona s e j e udeležilo približno 9 0 kolesarjev, med njimi tudi 
nekaj žensk (npr. Živa, ki kolesari za Pokal Slovenije). Kondicija kole
sarjev je bila na dokaj visoki ravni, saj je bila povprečna brzina precej 
čez 3 0 km/h, najvišjo pa so dosegli pri spustu po vrhniškem starem 
klancu, kjer so nekateri kolesarji dosegli precej nad 8 0 km/h. Med 
potjo so imeli dva postanka (v Novi vasi in pred knjižnico na Vrhniki), 
kjer so se okrepčali . Žal pa je že na Vrhniki začelo rahlo deževati , dež 
pa se je vedno bolj stopnjeval in skozi vasi pod Kr imom pa vse do 
Grosupljega je lilo kot iz škafa. 

Z vremenom so imeli več sreče kolesarji, ki so se udeležili druž in 
skega kolesarjenja na približno 2 0 km dolgi progi od Perovega, skozi 
Mlačevo, do Luč in nato skozi Veliko Loko ter Žalno nazaj na Perovo, 
ki ga je Športno društvo Špica organiziralo istega dne. Prav tako so 
srečo z vremenom izkoristili tudi pohodniki , ki so zašpilili krog od 
Perovega na Pance in nato na Magdalensko goro in Zgornjo Slivnico 
nazaj na izhodno mesto. 

Po koncu vseh treh športno-rekreativnih dejavnosti so se udeleženci 
okrepčali pod nadstreškom in v gostilni Kramar. 

Jože Mlkllč 

Kolesarje Je na poti spremljala 
tudi policija. 

Pod mostom Unec Skozi Logatec 

•jBiaajBBjj 

Počitek v Novi vasi 

Padec kolesarja na Verdu ob začetnem dežju. 

Pa naprej - skozi Grahovo 

Vodstvo Izpitov za zeleni pas z Adom Bogaljevlčem na čelu. 

starši tudi moralno podporo. 
K a k š n a pa Je podpora Javnos

ti, o b č i n e , š p o r t n e zveze, spon
zorjev...? 

Karate je eden od najbolj 
množičnih športov v svetu. Celo 
nogomet, košarka in še cela vrsta 
drugih množičnih športov so po 
množičnosti za karatejem. Ne glede 
na to pa, žal, karate še vedno ni 
olimpijski šport. Načrtujejo, da bi to 
postal za naslednje olimpijske igre, 
vendar počakajmo, kaj bo uspelo 
politikom, ki vodijo vse to. 

Trenutno karate za medije ni tako 
zanimiv. Zato je v karateju zelo malo 

d r ž a v l j a n a je, da je karate 
nasilen š p o r t . Kako vi gledate na 
to? 

Na žalost. V sedemdesetih letih, 
ko se je pojavilo niz filmov o borilnih 
veščinah, je bilo to povprečnemu 
človeku, ki se ne ukvarja poglobljeno 
s temi športi, predstavljeno kot neko 
nasilje. Bilo je ogromno krvi in veliko 
zlomov. Logično je, da so ljudje 
potem začeli o borilnih veščinah 
razmišljati kot o nasilju. Bruce Lee je 
s tem napravil več škode kot koristi. 

Moram pa reči, da je to daleč od 
resnice. Karate, ne glede katera zvrst 
karateja je to, je popoln sistem 

Edini nepredvideni postanek 
so bile zapornice. Nato je vse do Grosupljega lilo kot Iz škafa. 

Shotokan karate klub Grosuplje ž a n j e v zadnjih letih uspehe na d r ž a v n i In mednarodni š p o r t 
ni sceni . Poleg prizadevnih č l a n o v kluba in njihovega vodstva Je nedvomno za to z a s l u ž e n nji
hov trener Ado B o g a l j e v l č . Po opravljenih izpitih v soboto, 19. Junija, dopoldne pod nad
s t r e š k o m Grajskega vrta pod B o š t a n j e m smo se z njim pogovorili za n a š č a s o p i s . 

Najprej vas prosim, č e ml 
lahko poveste nekaj o d a n a š n j i h 
Izpitih? 

Danes smo imeli izpite za zeleni 
pas. To je nek nivo znanja karateja 
med začetnikom in mojstrom karate
ja. Izpit je opravilo vseh devet izpit-
nikov, saj so pred tem že zelo dobro 
delali in so bili dobro pripravljeni. Na 
splošno pa si sledijo izpiti od 8. do 1. 
KYU-ja. Prvi izpit je na vrsti po 
približno dveh mesecih od začetka 
treniranja. 7. KYU se opravlja čez pri
bližno dva meseca. Tretji, 6. KYU, beli 
pas, se polaga nato čez približno pol 
leta. Potem se začnejo barve: rumeni 
pas, za katerega je treba trenirati 
eno leto, sledi oranžen, za katerega 
je prav tako treba trenirati eno leto, 
za zeleni pasje treba trenirati eno 
leto in pol, za modri pas več let, 
aktivno, najmanj dvakrat na teden. 
Potem je zadnji šolski pas, ki se mu 
reče rjavi pas ali 1. KYU. Tudi za tega 
je treba trenirati dve leti. 

Potem se začnejo mojstrski paso
vi, ko se na tri do štiri leta pride lahko 
do mojstrskih črnih pasov, od 1. DNE 
do 10., a je tistih s 1. DAN zelo malo. 
Osebno imam mojstrski pas 3. DAN. 
Letos načrtujem opraviti izpit za 4. 
DAN. To sem nameraval že lani, a se 
je vmes vrinila poškodba. 

Treniramo na Osnovni šoli Louisa 
Adamiča. V klubu deluje okoli 150 
članov, od tega je okoli 100 
osnovnošolskih otrok. Klub je bil 
ustanovljen 11. septembra 2000 . Ko 
so vstopili v telovadnico, smo se 
imenovali še Ekstrem, po sekciji 
Športnega društva Slovenske novice. 
V klubu smo se nato dogovorili, da 
bomo vključevali predvsem ljudi iz 
Grosupljega in okolice. Takrat sem se 
tudi preselil iz Ljubljane v Grosuplje. 
Dogovorili smo se, da se ta klub 
razvije iz dobre osnove, iz katere 
bomo črpali talente. 

Klub se je preimenoval 1. decem
bra 2 0 0 0 v Shotokan karate klub 
Grosuplje. Od takrat do danes smo 
prejeli že okoli 4 5 0 medalj na 
različnih tekmovanjih državne in 
mednarodne ravni, na katerih 
sodeluje tudi 3 0 do 4 0 različnih 
klubov. To so evropska prvenstva, 
svetovna prvenstva, mednarodni 
pokali, državno prvenstvo Slovenije, 
pokalno prvenstvo Slovenije... Poleg 
tega pa so še razna druga lokalna 
medklubska tekmovanja, a teh 
medalj v to ne štejem. 

Danes imamo 6 3 registriranih tek
movalcev. V klubu imamo tudi 5 
državnih sodnikov. Najmlajši je star 
devetnajst let, najstarejši pa 4 5 let 
(45 let je star Ado - o.p.). Potem 
imamo v klubu tudi 5 trenerjev, ki so 
naredili izpit na Fakulteti za šport v 
Ljubljani. Pridobili bomo še dva nova 
sodnika in dva nova vaditelja. 

Vsako leto organiziramo tudi polet
no karate šolo na morju. Ob 
zaključku te šole organiziramo tudi 
izpite za višje pasove vsem, ki izpolni
jo pogoje za napredovanje. Letos 
nimamo nobenega, ki bi polagal za 
črn pas, lansko leto pa smo imeli 
enega kandidata, pa tri za rjav pas. 
Letos imamo 4 kandidate za rjavi 
pas in 5 za modri pas. 

K a k š n o je sodelovanje s t a r š e v 
otrok, ki so vč lan jen i v klub? 

Ko smo se pogovarjali o usta
novitvi kluba v Grosupljem, smo imeli 
pred seboj za osnovno idejo, da klub 
postane kot neka večja družina. 
Poleg finančne plati nam dajejo 

Ogrevanje mladih karatelstov in karatelstk. 

denarja in tudi ni veliko sponzorjev. 
Nekaj pa jih je vendarle, ki nam 
preskrbijo kakšne majice, ali pa nam 
posodijo kombi vozilo, da se lahko 
odpeljejo na tekmovanja. Večino 
denarja predstavljajo članarine. 

Kaj pa š p o r t n a zveza, obč i 
na...? 

Športna zveza in občina nam sicer 
dasta nekaj denarja, vendar pa so ta 
sredstva neprimerljivo manjša. Samo 
za primerjavo naj navedem, da je od 
vseh tekmovalcev višjega kakovost
nega razreda, kijih je določil 
Olimpijski komite, polovica naših 
članov (gre za 5 od približno 9 šport
nikov - o.p.). Smo pa tudi za to 
hvaležni. Pomembno pri tem pa je 
tudi, da nam dajo na voljo prostore, 
kjer treniramo vsak teden od 
ponedeljka do petka. 

V k a k š n i h starostnih skupinah 
trenirate? 

V ponedeljek, sredo in petek od 
17. do 19. ure trenirajo otroci od 1. 
do vključno 7. razreda, višje skupine 
pa trenirajo ob 20.30. Je pa težava v 
tem, da je telovadnica premajhna za 
tako veliko skupino. 

Kaj pa prihodnost, nacrti? 
Moja vizija je nekoliko drugačna 

od vizije drugih. Želel bi, da bi pri 
vsaki osnovni šoli imeli karate klub. 

Š e v p r a š a n j e : S p l o š n o razmiš l 
janje p o v p r e č n e g a slovenskega 

vadbe, v kateri se otrok razvija tako 
telesno kot tudi duševno. 

Imate morda k a k š e n podatek, 
k a k š e n je na primer uspeh v šo l i 
č l a n o v v a š e g a kluba? 

Naj najprej omenim sistem vabe, 
ki zahteva od človeka disciplino. To je 
osnovni pogoj za uspeh tudi na 
drugih področjih. Naslednja stvar je 
višanje koncentracije. Potem, če ste 
opazovali danes, ste lahko ugotovili, 
da so ob nastopu enega ali skupine 
drugi sedeli in jih pozorno spremljali. 
Vzpostavi se sistem zaupanja. 
Nastopajoči zna pokazati svoje znan
je pred publiko. Tako vadba karateja 
vpliva ne samo na uspešnost v šoli, 
ampak tudi na uspešnost na drugih 
področjih. Tudi v družini. Otroci so 
bolj umirjeni. Mož in žena v družini 
sprejemata drug drugega na bolj 
neposreden in pravi način. 
Sprejemamo sebe in druge. 

Imate š e k a k š n o posebno 
s p o r o č i l o za n a š e bralce? 

Zdaj imamo nekaj dni počitnic. 
Potem gremo na morje v šolo karate
ja. Imamo tudi svojo spletno stran na 
internetnem naslovu www. shotokan-
karate-klub.si. 

Hvala za pogovor. 
Hvala vam, da ste nas obiskali. 

Pogovor sem zapisal 
Jože Mlkllč 

Velikoupeljska Gostilniška Agencija vas (DEZ)informira 

Š P O R T N O - P O L I T I Ć N A IZJAVA LETA 2004: 
Č e so se 13. Junija tako s r e č n o k o n č a l e evrovolltve za nekatere, ni vrag, da se ne bi tudi 13. 

avgusta z a č e t e olimpijske igre. Tisti, poklapani, pa se t o l a ž i j o : "Zmaga na evrovolitvah nI 
zmaga v rokometu. • Kdor ne s k a č e , ni Slovenci - Hej, hej, hej - na j u r i š ! " 

IZJAVA ZA SLOVENSKO Š P O R T N O JAVNOST: 
"Pomembno Je sodelovati, ne zmagati." (Plerre de Coubertln) -

zato ne p r i č a k u j t e , da bi Slovenci dobili k a k š n o medaljo (Jtjfežek Z a g r a š k l ) 

R A Č U N ZA LETO 2004 Z A K L J U Č E N 
Baje so iz o č i v o č i praznovanja o b č i n s k e g a In d r ž a v n e g a praznika svetniki bili tako nav

d u š e n i , da so kar z a k l j u č i l i r a č u n za leto 2004. Zdaj bodo lahko o d š l i na dopust • do konca 
leta, saj je blagajna v glavnem prazna, 

j f t e ž e k Z a g r a š k l 



9. OBLETNICA RADIA ZELE 
eleni val vabi p 

tradicionalno tridnevno praznoTa 
Tokrat obhajamo 

že 9. obletnico. Zabava radije 
benih gostov in zvestih 

poslušalcev se bo začela v 
petek na letališču v 

Šentvidu pri Stični. 
Rajanje bo traja
lo vse do nedel-

PROGRAM PRIREDITVE: 
PETEK, 20. avgusta, od 20. ure dalje 
zabava z glasbenimi gosti: Victorv, Big 
Foot Mama, Malibu, Rok'n'band, DDV, 
Zablujena generacija in drugi. 

SOBOTA, 21. avgusta, od 19.30 dalje: 
Big Band Grosuplje, Saša Lendero, Davor 
Borno, Vili Resnik, VVerner, Day Light, 
Atomik Harmonik in še nekaj presenečenj. 

NEDELJA, 22. avgusta: 
ob 10. uri sveta maša na letališču, " j J 
ob 14. uri letalski miting, m 
ob 15.30 otroški živžav z zmajčkom 
Ferdom, 
od 18. ure dalje zabavno-glasbeni program: 
Rok Kosmač, Ivan Hudnik, Bobri, Pop'n'dekl in 
Natalija Verboten. 

kontu oblačil in obutve, Eliti Sk 
Tekstilu, Videm in Šentvi POSGZOnSkS. Tekstilu, Videm in Šentvii 

R A Z P R O D A J A P O L E T N I H O B L A Č I L I N 
od 19. julija do 9. avgusta VELE Trgovska družba d.d., Uubljanska c. 64,1230 tomžale 



Županov« jama 
ja odprta 

od 10. Julija 2004 
dalja vsako 

soboto, nadaljo 
In praznik, 
ob 15. url. 

Skupinski ogledi po predhodnem dogov
oru na talafon it. 01 786 13 23 ali 041 

704 705. 
Lepo povabljeni na oglad jame! 

Turist ično In okoljsko društvo Županova 
jama Grosuplje 

Fl TEHNIKA 
ELEKTROMEHANIKA IN TEHNIČNA TRGOVINA 

JOŽE AHUN s.p., Kolodvorska cesta 1, 1290 Grosuplje 

g 01/787 14 51, GSM: 031/640 100 

NAVTIKA 

prodaja in izposoja 

napihljivi čolni 

izvenkrmni motorji 

TOHATSU 
outboards 

O r g a n i z i r a m o t u d i i z p i t e 

z a v o d i t e l j e č o l n o v ! 

Na našem nebu 
ali po obronkih 
travnikov in njiv 
večkrat lahko opaz
imo te velike bele 
ptice - štorklje. 
Grosuplje ni ravno 
»prekmursko 
področje štorkelj«, 
pa vseeno, en par 
zopet domuje pri 
nas, za Pekarno 
Grosuplje, ob progi. 

Tu so delavci 
podjetja ELEKTRO 
na pobudo lastnika| 
zemljišča g. Štrusa 
montirali na drog električne napeljave podstavek, ga napolnili z malo 
vej icami, in že s e j e »prijel«. 

Le kdo še ni opazil te čudovite ptičje družinice, ki je lepo vidna prav 
s ceste na Krko, takoj čez progo, ob Mizarstvu. Par štorkelj tu vzgaja 
enega mladiča. Z malo vztrajnosti na robu ceste se lahko vidi prilet ali 
odlet enega od staršev. Mladič v gnezdu se vsake toliko časa postavi 
na noge, pomoli zadek iz gnezda, se čez vejice »olajša«, nato pa zopet 
potopi - do hranjenja v počitek. 

G. Štrus je omeni l , da se z ELEKTROM dogovarja za še eno gnezdo. 
Morda pa naj bi se v to pobudo vključila tudi občina (s konsultaci jami 
društva DOPPS). Primernih električnih drogov in terena je kar nekaj . 
Ptica štorklja z edinstvenim RADENSKIM P O U E M je lahko velika 
dodatna prepoznavnost našega kraja. 

Ko bodo konec poletja te ptice odletele proti jugu, mladič nekaj dni 
pred starši , bomo vsi, ki smo jih VIDELI, komaj čakali njihovo vrnitev. 
Vrnitev NAŠIH štorkelj! 

Štorklje so tu , pa še dojenčke prinašajo.. . 
Marjan Trobec 

KOZMETIČNI SALON 
T H A L G O C E N T E R - S P A 

Oblikovanje telesa in odpravljanje 
celulita po najnovejši metodi! 

Vse, ki želite izboljšati svojo postavo, 
zaupajte najboljšim in najnaprednejšim programom, 

ki so vam na voljo v našem lepotnem centru! 

S U M U P 

47, 1200 (J 
IcL: 01/7865-866 

V t V A J A M o 

VELUX 
STREŠNA OKNA 

^ONTAX° 

Ugodni 
nakupi 

izdelkov 
VELUX! 

Pri nakupu z vgradnjo še prihranek pri DDV: 

namesto 20% plačate le 8 ,5% DDV! 

Brezplačno svetovanje na domu! 

G r a m a r 
Gril 

BLAGOVNI CENTER 
d.o.o. 

Grosupl je , Rožna dol ina 9 

I T 01 786 33 66,786 33 63 

P i v n i c a i n P i v o v a r n a 

Map 
D 11956 3 

/ /r & ć a 
d.o.o. , CESTA NA KRKO 9, 1 2 9 0 GR09UPLJE 

Tel.: 0 1 / 7 8 6 2 6 2 2 ; 7 8 6 3 6 2 0 
Fax: 0 1 / 7 8 6 4 6 21 

INSTALACIJE • TRGOVINA • INŽENIRING • SERVIS 

S T O R I T V E 

i Elektroinstalacije od projekta do izvedbe za vse vrste objektov, po 
konkurenčnih cenah, zahtevajte naše ponudbe; 

i meritve instalacij in izdaja atestov za obratovalnice in proizvodne obrate; 

i vzdrževanje instalacij in naprav na objektih, opravljamo redne in 
pogodbene servise; 

i izvajamo računalniške mreže z dobavo in montažo opreme v sodelovanju 
z vodilnimi podjetji; 

i naša ključavničarska delavnica vam izdela vse vrste kovinskih delov, 
potrebnih pri montažah, razno kovinsko opremo, elektro omare in pulte po 
naročilu. 

T R G O V I N A 

1 Naša nova ponudba je urejena specializirana discontna 
trgovina za elektroinstalacije namenjena elektroinstala-
terjem, vzdrževalcem, samograditeljem, gospodinjstvom; 

i v trgovini izvajamo strokovno brezplačno svetovanje; 

i izvajamo kataloško prodajo znanih proizvajalcev 
gospodinjskih strojev in aparatov; 

i na željo stranke izvršimo dostavo na dom, izvedemo 
priklop; brezplačno odpeljemo zamenjani izdelek 

H R A N I L N I C A / p o s l o v n a 

KMJŽNICAGROJ 
MmtšSmm 1 

L O N 
d . d . , Kranj 

PE 

POSEBNA VARČEVALNA PONUDBA MILIJONAR 
(zagotovljen 5,2% letni donos) 

• NAJBOLJŠE OBRESTNE MERE 
ZA VARČEVANJA NA SLOVENSKEM TRCU 

• OSEBNI RAČUNI 
(plačilne kartice, limiti, brezplačni trajniki) 

• TRANSAKCIJSKI RAČUNI ZA PRAVNE OSEBE 
(elektronsko bančništvo, plačilni promet, limiti) 

• POTROŠNIŠKI KREDITI 

• OBRTNIŠKI IN PODJETNIŠKI KREDI^j,^.^ 
Obiščite nas in z veseljem Vam bomo svetovali! 

Grosuplje, Kolodvorska 3, telefon: 0117862-925, e-mall: info@lon.si, http:llwww.lon.si 
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.Grosuplje 

Kolodvorska 3 

— • 0 1 / 7 * 

Telefon: 

'01/78:62,925 

_Faks 
r01/78 61'719_ 
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